
 

Lysekils 
Stadsfullmäktiges 

Handlingar 
1913. 



 

LYSEKILS 

STADSFULLMÄKTIGES 

HANDLINGAR 

1913. 

LYSEKIL 
LYSEKILSPOSTENS TRYCKERI 

1914. 

 



 

P. M. 

Vid ingången af år 1913 voro följande personer Stadsfullmäktige : 
Konsuln m. m. Magnus Radhe, ordförande. 
Handlanden B. P. Jonsson, vice ordförande. 
Bankkamreraren C. F. Lidell. 
Fabrikören Aug. Mattsson. 
Konsuln m. m. Gust. Richter. 
Fabrikören J. H. Lindman. 
Maskinisten Axel Pehrson. 
Stenhuggaren Axel Dahlström. 
Direktören L. Laurin. 
Handlanden O. G. Löfving. 
Bagaremästaren R. Björsell. 
Fabrikören Alfr. Bovik. 
Lotsförmannen Em. Hörman. 
Öfversten m. m. 0. S. Lilliehöök. 
Redaktören Axel Ljungberg. 
Förvaltaren John Sterner. 
Rörläggaren C. V. Granberg. 
Kyrkoherden Fritz Lusch. 
Fabrikören Elis Luckey. 
Stenhuggaren Herman J. Gunnarsson. 
Fabrikören J. E. Lindbom. 
Konsuln J. G. Gunnerson. 
Byggmästaren Oscar Wallén. 
Bleckslageriförmannen Oscar J. Mattsson. 



 

   1913              Lysekils                N:r 1. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 7 Januari 1913.

Samtliga ledamöter voro närvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 1- 
Sammanträdet, som började å utlyst tid, kl. 6 e. m., och hvartill enligt 

arbetsordningen Herr Radhe, såsom Stadsfullmäktiges ordförande under år 
1912, utfärdat kallelse, öppnades af Herr Radhe, som hälsade ledamöterna 
välkomna till förhandlingarna under det nya arbetsåret, under uttalande af den 
förhoppningen, att samarbetet måtte blifva godt, och om en god fortsättning, 
med hvilken önskan han jämväl riktade sig till Herr Borgmästaren Sundberg, 
uttryckande tillika Fullmäktiges förhoppning, att äfven under kommande 
arbetsår vid behof få åtnjuta dennes värderade hjälp vid utredning af frågor, 
som föreligga till behandling. 

§ 2- 
Under Herr Radhes ordförandeskap verkställdes härefter val af 

ordförande och vice ordförande för året, därvid till respektive befattningar 
enhälligt och med acklamation omvaldes Hrr Radhe och Jonsson, hvilka 
tackade för det dem härigenom visade förtroendet, hvarvid Herr Radhe 
samtidigt hälsade de nyvalde ledamöterna välkomna bland Stadsfullmäktige. 

Om valen skulle Magistraten underrättas. 

§ 3. 
Föredrogs utdrag af Magistratens protokoll den 17 December 1912, § 

135, angående val af tolf stadsfullmäktigeledamöter för en tid af fyra år, 
räknade fr. o. m. den 1 Januari 1913. 



 

1913 den 7 Januari.

Därvid inhämtades, att till ledamöter i Stadsfullmäktige för nyssnämnda tid i 
nedan nämnd ordning valts följande personer: Öfversten C. S. Lilliehöök, Redaktören 
Axel E. Ljungberg, vice Konsuln Magnus Radhe, Förvaltaren John Sterner, 
Rörläggaren C. V. Granberg, Kyrkoherden Fritz Lusch, Fabrikören Elis Luckey, 
Stenhuggaren Herman J. Gunnarsson, Fabrikören J. E. Lindbom, vice Konsuln J. G. 
Gunnerson, Byggmästaren Oscar Wallén och Bleckslageriförmannen Oskar J. 
Mattsson. 

Magistratens protokoll skulle läggas till handlingarna. 

§ 4  
Föredrogs Drätselkammarens anmälan, att Kammaren utsett Förvaltaren John 

Sterner och Kamreraren J. A. Anderson till respektive ordförande och vice 
ordförande för innevarande år. 

§ 5  
Sedan ordförande meddelat, att Konungens Befallningshafvande utsett 

Borgmästaren Axel Sundberg till ordförande och Stadsfogden V. Hyllengren till 
ledamot i innevarande års taxeringsnämnd, beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med 
valkommitténs nu föredragna förslag att för sin del välja fem ledamöter och fem 
suppleanter i samma nämnd. 

\ alet af ledamöter företogs därefter, enligt yrkandr, med slutna sedlar, därvid 
utsågos till ledamöter: Kamreraren J. A. Anderson, Förvaltaren Claes Rosén och 
Handlanden J. A. Jacobsson med hvardera 22 röster, Husägaren Patrik Johansson 
med 21 och f. Lotsför- mannen Em. Hörman med 11 röster. Kammarskrifvaren Carl 
Rud- berg och Brefbäraren Snell kommo närmast i röstetal med respektive i och 4 
röster. 

Till suppleanter utsågos, i enlighet med valkommitténs förslag, med 
tjänstgöring i följande ordning: Byggmästaren Rob. Christenson, 



 

1913 den 7 Januari.

Lotsförmannen G. Wallin, Skohandlaren P. A. Malmrot, Målaren M. Brunell och 
Vaktmästaren Alfred Gustafsson. 

§ 6 
Ordföranden meddelade, att i dag från Tullkammaren härstädes inkommit 

handlingar i den af Stadsfullmäktige under år 1907 väckta frågan angående frilager. 
Stadsfullmäktige beslöto att nu upptaga ärendet, som remitterades till Handels-

och Sjöfartsnämnden för yttrande. 

§ 7 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr vice ordföranden 

och Lusch. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
FRITZ LUSCH. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den 13 Januari 1913 kl 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE.
Josef Centerwall.

Lysekilspostens Boktryckeri 1913



 

1913            Lysekils             N:r 2. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll. hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 7 Februari 1913. 

Samtliga Herrar Stadsfullmäktige voro närvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 8- 
Uti från år 1912 uppskjutna, under § 126 i det årets potokoll förut antecknade 

ärendet angående Flaggbergets uppdelning för sten- afverkning hade 
Drätselkammaren inkommit med begärdt och nu föredraget yttrande af innehåll att 
Kammaren beslutit föreslå Stadsfullmäktige att såsom område för afverkning 
godkänna undre partiet af Flaggberget emellan Cornérs och Bundsens förbi 
Johanssons och Bryggare Karlssons tomter i enlighet med en till Stadsfullmäktige 
öfver- lämnad skizz och bemyndiga Drätselkammaren att på bästa sätt låta verkställa 
afverkningen. 

Enligt yrkande af Herr Sterner bifölls Drätselkammarens förslag. 

§ 9. 
Såsom infordradt yttrande i det frän förra året, § 165 i protokollet, antecknade 

ärendet, innefattande kyrkostämmans svar på Stadsfullmäktiges 1906 gjorda 
erbjudande att köpa kyrkans skiftade in-och utägor, hade Drätselkammaren 
öfverlämnat utdrag af sitt protokoll för den 10 dennes £ 7, som nu föredrogs, och 
hvaraf inhämtades, att Kammaren med hänsyn till storleken af ifrågavarande 
jordareal, och då större delen däraf ansågs behöfvas tagas i anspråk för vatten-
ledningens behof, föreslagit Stadsfullmäktige att höja köpeskillingen för kyrkans 
ifrågavarande mark till begärda 40,000 kronor, till betalande hvaraf medel borde 
upplånas på kortare tid än två år och påföras jordkassan. 



 

1913 den 7 Februari. 

Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens förslag, på vil]- j kor att 
köpesumman, såsom kyrkostämman föreslagit, finge efter i Kungl. Maj:ts 
medgifvande användas till kyrkans reparation enligt utarbetadt förslag. 

Hrr Liisch och Dahlström instämde i Sterners yrkande. 
Stadsfullmäktige biföllo härefter det af Herr Sterner gjorda yrkandet. 
Mot beslutet anmälde Herr Lindman sin reservation, enär han ansäge 

köpesumman för hög, då marken ifråga till en del bestode af odugligt berg. 
§ 10  

Från nästföregående år uppskjutna, under § 167 i det årets protokoll antecknade 
ärendet, innehållande framställning om föranstaltande af en 
lefnadskostnadsundersökning m. m., företogs åter till behandling. 

Under öfverläggningen yrkades af Herr Ljungberg, att Stadsfullmäktige skulle 
besluta att tillsätta en kommitté för ärendets utredning samt låta frågan om 
garanterande af medel för undersökningen stå öppen så länge i afvaktan på, om 
kommittén ansåge nödigt för ändamålet ifråga begära några medel. Till kommitterade 
föreslog han: Stenhuggaren Axel Dahlström, Brefbäraren V. Snell, Tullvaktmätsaren 
Fonden, Järnarbetaren Karl Brännberg och Förmannen F. J. Elmqvist. 

Med Herr Ljungberg instämde Hrr Gunnerson, Bovik och Dahlström. 
Afslag å sökandenas hemställan yrkades af: 
Herr Lusch, som höll före, att en undersökning sådan, som den nu ifrågasatta 

visserligen kunde vara till gagn för i statens tjänst anställda personer, men hyste 
betänkligheter om undersökningens nytta för samhället i sin helhet, enär ett 
fastställande af Lysekil som dyrort, kunde verka hämmande på samhällets utveckling 
i vissa afseenden; 

och Herr Löfving. som framhöll, att anställande af en undersökning af 
ifrågavarande art för närvarande för Lysekils vidkommande vore olämplig, då den blif 
vande järnvägen snart nog kom me att tillföra staden en ny tillförselgren, som troligen 
komme att hafva en gynnsam inverkan pä lifsmedelsprisens sänkning. 

Hrr Sterner och Richter instämde. 
Herr Ljungberg bemötte de talare, som yrkat på afslag i frågan. 
Herr Lilliehöök hade intet i princip emot ifrågavarande undersökning, men 

ansåge ej sättet för dess realiserande tillfrcdställandc. 
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Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställda 
propositioner på bifall till de gjorda yrkandena förklarat propositionen på yrkandet af 
Herr Lusch m. fl. vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den som besluter i enlighet med ansökningen i dess första del, röstar ja, den det 
icke vill nej; vinner nej, har afslagsyrkandet bifallits.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herr Lusch icke deltog, röstade härefter: 
Hrr Pehrson, Dahlström, Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnars- son, 

Gunnerson, och Oskar J. Mattsson: ja, men Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. 
Mattsson, Richter, Lindman, Laurin, Löfving, Björsell, Hörman, Lilliehöök, Sterner, 
Luckey, Lindbom, Wallén, och ordföranden: nej. 

Med 15 röster emot 8 hade alltså afslagsyrkandet bifallits. 

§ 11  
Drätselkammaren hade inkommit med förslag, att Stadsfullmäktige skulle med 

ändring af sitt den 5 November 1912, § 141 i protokollet, fattade beslut om försäljning 
till Herr J. Tobisson af två tomter vid Rosviksgatan, nämligen tomten intill 
nederlagskällaren och den intill Hasslöfs tomt, på grund af framställning af Herr J. 
Tobisson besluta om vissa andra villkor för köpet af tomterna ifråga. 
Drätselkammarens förslag innehölls i följande, nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 21 Januari 
1913. 

§ 15 Uti bordlagda, under § 287 i 1912 års protokoll förut antecknade ärendet, 
innefattande Herr J. Tobissons skrifvelse angående de villkor, på hvilka han ville 
köpa tomterna vid Rosviksgatan emellan Hasslöfska huset oeh Sparbankens hus, 
förelåg nu Byggnadsnämndens begärda yttrande beträffande anläggande af och 
tillsläppande af mark för en minst 1 1|2 meter bred trottoir utanför tomterna. Af detta 
yttrande, som nu föredrogs, inhämtades, att nämnden beslutit tillstyrka anläggande på 
stadens bekostnad af en dylik trottoir från 
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Hasslöfs hus, där den till hela sin bredd borde läggas å gatan, till 
Sparbankshuset, där trottoiren borde inskjutas minst 1 meter å tomt-
°mr^Herr Wallén, som deltagit i berörda byggnadsnämndsbeslut, 
upp- Ivste att nämnden efter beslutets fattande besett platsen ifråga, 
och att dess ledamöter då fått den uppfattningen, att trottoiren å hela 
sin sträcka borde läggas till en bredd af en meter i tomterna ifråga 
och en half meter i gatan. Han yrkade nu, att Kammaren skulle 
tillstyrka trottoirens anläggning på det sättet. 

Kammaren beslöt efter ofverlaggnmg att foresla 
Stadsfullmäktige att med ändring af sitt förut fattade beslut 
angående försäljning af tomterna ifråga, besluta att låta på stadens 
bekostnad längs med tomterna anlägga en trottoir med en bredd af 1 
meter, däraf mark till en meters bredd skulle afsättas af tomterna och 
till en half meters bredd tillsläppas af gatan; att låta köparen 
öfvertaga stadens hvreskontrakt med Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolag på gällande villkor; att båda 
tomterna få af köparen tillträdas genast, då likvid erlägges: och att 
köpet får öfverföras på firman Gust. Tobi- son 4 Co. i Göteborg. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL. 
Jämte Drätselkammarens protokoll föredrogs äfven denna Herr 

Tobissons skrifvelse: 
»Göteborg den 27 November 1912. 

Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Som jag erhållit protokollsutdrag från 

Stadsfullmäktigesammanträdet den 5 dennes får jag till svar 
meddela att om jag skall blifva köpare till tomterna A & B vid 
Rosviksgatan liggande emellan Sparbanken och Skomakare 
Hasslöfs fastigheter, äro mina villkor följande: att bada tomterna 
jämte stenhusbyggnaden tillträdes och likvidera* dea 2 nästa 
januari; 
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att det hyreskontrakt som staden nu innehar med Lysekils Brännvins 
A.-B blifver vid tillträdet transporteradt på mig; 

att staden på sin bekostnad utlägger och tillsläpper tomt till trottoar 
minst 1 1|3 meter bred framför båda tomterna så snart nybyggnad å 
tomterna äro uppförda, samt i händelse mitt anbud an- tages blifvande 
köpehandlingar blifver ställda på firman Gust. Tobis- son & Co. 
Göteborg. 

Högaktningsfullt 
J. TOBISSON.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Lilliehöök: remiss till Lysekils Brännvinsförsäljnings Aktie-

bolag af ärendet, i hvad det rörde öfverförande på köparen af hyreskon-
traktet för nederlagskällaren eller, om remiss icke beslötes, att Stads-
fullmäktige skulle uttala, att bolaget från och med köparens tillträde af 
tomterna skulle hafva fria händer beträffande kontraktet, samt af- slag å 
Drätselkammarens förslag om trottoarens läggande till en del i gatan, enär 
ju gatan vore smal nog förut: 

Hrr Lindman, Bovik, Sterner och Luckey: bifall till Drätsekam-
marens förslag, med det tilläggsyrkandet af Herr Sterner, att såsom 
ytterligare köpevillkor skulle bestämmas, att köparen betalar lagfarts- och 
stämpelkostnader. 

Stadsfullmäktige beslöto, med afslag å Herr Lilliehööks yrkande och 
med upphäfvande af sitt beslut i saken den 5 November 1912, att till 
firman Gust. Tobisson & Co. i Göteborg försälja de i Drätselkammarens 
ofvanintagna protokollsutdrag omförmälda tomterna för ett pris af sju 
kronor per kv.-aln, och på villkor i öfrigt, att Drätselkammarens förslag 
angående anläggande af trottoir utanför tomterna bifalles, att för 
nederlagskällaren betalas ett belopp af ettusenfemhundra kronor, att på 
köparen transporteras det emellan staden och Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolag befintliga kontraktet angående 
nederlagskällaren med däri föreskrifna villkor, samt att köparen betalar 
stämpel- och lagfartskostnader. 

Mot beslutet, i hvad det gällde afslag å hans yrkanden, anmälde Herr 
Lilliehöök sin reservation. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
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§ 12  
Såsom af ingifvet och nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 21 nästlidne 

Januari utvisade, hade Drätselkammaren anhållit om bemyndigande att till 
Byggmästaren O. Wallén försälja en vid blif- vande Drottninggatan belägen tomt, 
enligt protokollsutdraget bifogad, af Stadsingeniören Calander upprättad och af 
Byggnadsnämnden godkänd skizz innehållande 1316 kv.-alnar, till ett pris af tre 
kronor per kv.-aln och på villkor i öfrigt, att köparen skulle vara skyldig att rödja 
berget utanför tomten i nivå med blifvande gatan. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lidell med instämmande af Hrr Gunnerson och Richter: att 

Drätselkammaren skulle erhålla bemyndigande att sälja tomten till ett pris af tre 
kronor per kv.-aln utan något villkor om rödjningsskyldighet; 

och Herr Lindman med instämmande af Herr Bovik: återremiss af ärendet till 
Drätselkammaren för ny behandling af denna myndighet beträffande prisfrågan. 

Sedan öfverläggningen afshitats och ordföranden efter framställda 
propositioner på återremiss och ärendets afgörande idag förklarat sig finna den senare 
propositionen hafva besvarats med ja, begärdes votering, som värkställdes enligt 
följande godkända proposition: 

»Den som vill återremittera ärendet till Drätselkammaren, röstar: ja, den det 
icke vill, röstar: nej; vinner nej, har beslutits att afgöra ärendet i dag.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Hrr Lindman, Pehrson, Dahlström, Bovik, Hörman, Ljungberg, och 

Gunnarsson: ja. men Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattson, Richter, Laurin, 
Löfving, Björsell, Lilliehöök, Sterner, Granberg, Liisch, Luckey, Lindbom, 
Gunnerson, Oskar J. Mattsson och ordföranden: nej. 

Med 16 röster mot 7 hade alltså beslutits i enlighet med nejpropositionen. 
Under den härefter fortsatta öfverläggningen i ärendet yrkades af: Herr 

Lindman, med hvilken Herr Hörman instämde: att Drätselkammaren skulle 
bemyndigas sälja tomten för ett pris af tre kronor 50 öre per kv.-aln utan villkor om 
rödjning: 

samt Hrr Richter och Mattsson: att Stadsfullmäktige skulle bemyndiga 
Drätselkammaren att sälja tomten för ett pris af tre kronor per kv.-aln utan villkor 
om rödjning. 
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Herr Sterner framhöll, att priset borde sättas till tre kronor per kv.-aln, oafsedt 
om något vidkor om rödjning tillfogades eller icke, medan Hrr Lilliehöök och Luckey 
höllo före, att om villkoret om rödjning bortfölle, det af Drätselkammaren föreslagna 
priset af tre kronor per kv.-aln nog tålde en höjning. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till Drätselkammarens förslag och de andra två yrkandena 
tillkännagifvit sig fina propositionen på bifall till Hrr Lindmans och Hörmans 
yrkanden vara med ja besvarad, begärdes votering, som, efter det till 
kontraproposition antagits Hrr Richter» och Mattssons yrkande, verkställdes enligt 
följande justerade proposition. 

»Den som vill bemyndiga Drätselkammaren att för ett pris af tre kronor 50 öre 
per kv.-aln och utan villkor om rödjning försälja tomten ifråga, röstar: ja, den det icke 
vill, röstar: nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit bemyndiga 
Drätsekammaren att för ett pris af tre kronor per kv.-aln och utan villkor om rödjning 
sälja tomten ifråga. 

Vid upprop röstade: 
Hrr vice ordföranden, Lindman, Pehrson, Dahlström, Björsell, Bovik, Hörman, 

Lilliehöök, Ljungberg, Granberg, Luckey, Gunnarsson och Lindbom: ja, men Hrr 
Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Laurin, Löfving, Sterner, Lusch, Gunnerson, Oskar J. 
Mattson och ordföranden: nej. 

Med 13 röster mot 10 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
Ordföranden förklarade, att beslutet att sälja tomten för tre kronor 50 öre utan 

villkor om rödjning enligt hans förmenande fattats med lagstadgad mojoritet. 
Vid behandling af det under denna paragraf antecknade ärendet var icke Herr 

Wallén närvarande. 

§ 13  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Fiskhandlanden Anton 

Backman få försälja tomten till husen N:ris 5 & 6 Blekebacken, enligt nu företedd 
kartskizz innehållande i areal 040 kv.-alnar, till ett pris af en krona 25 öre per kv.-aln.

Under öfverläggning i ärendet yrkades af: 
Herr Dahlström, som befarade, att den ifrågasatta försäljningen af tomten blefve 

till men för stenafverkningen däromkring: afslag: 
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och Herr Sterner, som trodde Herr Dahlströms farhåga i detta afseende 
ogrundad: biiall till Drätselkammarens hemställan. 

Utan votering oeh med mer än 2|:l majoritet bifölls härefter Herr Sterners 
yrkande. 

§ 14  
Drätselkammaren hade till Stadsfullmäktige öfverlämnat följande utdrag af 

dess protokoll: 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-

selkammarens i Lysekil sammanträde den 21 
Januari 1913. 

S 17. Uti det från 1912 uppskjutna, under § 293 i det årets protokoll förut 
antecknade ärendet, innefattande Lysekils Mek. Verk- stads Aktiebolags förslag 
till anläggning af Verkstadsgatan med därom af Stadsingeniören J. Calander 
aflattad berättelse, hade Byggnadsnämnden inkommit med begärdt yttrande, 
innehållet i detta proto- kollstranssumt: 

»Byggnadsnämnden i Lysekil. 
Protokollet vid sammanträde den 14 Januari 1913. 

§ 10  
Lysekils Mek. Verkstads kartskizz. 

Byggnadsnämnden har icke något att erinra i princip mot den föreslagna 
ändringen ifråga om regleringen af Verkstadsbolagets toint samt delar af 
Sandberget och därvid liggande gator, men då Stadsplanen nu är färdig att 
insändas för fastställelse och en ändring af planen i öfverensstämmelse med 
Verkstadsbolagets skizz skulle nödvändiggöra planens omritande och vålla 
längre tidsutdräkt, tillstyrker Byggnadsnämnden ändringarna allenast med 
villkor att deras godkännande af vederbörande ämbetsmyndigheter icke 
påfordras, förrän stadsplanen i nu befintligt skick blifvit af Kungl. Maj:st. 
fastställd. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; intygar. 
J. CALANDER.» 

Efter föredragning och granskning af samtliga handlingarna beslöt 
Kammaren att med öfverlämnande af handlingarna i ärendet hos 
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Stadsfullmäktige förorda bifall till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags af 
Stadsingeniören Calander uppgjorda ifrågavarande förslag på det af 
Byggnadsnämnden tillstyrkta, i här ofvan intagna utdrag af dess protokoll 
omförmälda villkoret. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget, betygas JOSEF 
CENTERWALL.» 

Härvid funnos fogade: 
1) . denna Lysekils Mek. Verkstads skrifvelse: 

»Drätselkammaren i Lysekils Stad, Lysekil. 
Vi närsluta härmed en karta öfver förslag till omläggning af Verkstadsgatan 

jämte en af stadsingeniören J. Calander affattad berättelse härom, och voro vi 
tacksamma för förslagets snara pröfning. 

Dess realiserande innebär jämfört med det nuvarande på sin tid bestämda 
projektet betydande fördelar, och vi hoppas, att sådana skäl föreligga, att 
detsamma anses vara lämpligt. 

Lysekil den 14 Dec. 1912. 
Vördsammast 

Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag 
L. LAURIN.» 

2) . följande i den under mom. 1 här ofvan antecknade skrifvel- sen 
omförmälda berättelsen af Stadsingeniören Calander: 

»På anmodan av Direktör Laurin har förslag till förändrat läge för 
Verkstadsgatan blifvit uppgjort, varigenom det å nya stadsplanen upptagna läget 
för denna gata väsentligt förbättrats så väl vad lut- ningsförhållanden beträffa som 
med avseende därpå att Staden vid markutbyte med Verkstaden förvärvar ett 
flertal säljbara byggnadstomter. Rinkenäsområdet med vidliggande tomter får 
genom den nya gatan god förbindelse med staden. Det hinder för gatans lämpliga 
framdragande över Sandberget, som förelåg år 1906, är nu undanröjt, i det N. O. 
Lyckes tomt förvärvats av Mek. Verkstaden i av- 
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sikt att framdraga nya gatan över densamma. De fördelar som vinnas å Mek. 
Verkstadens sida äro även tydliga, i det att verkstads- området ej behöfver 
kvarstå söndersplittrat i tre skilda tomter, utan i ställe erhålla två mera 
regelbundna områden på var sin sida om gatan till Bovikska tomten och kajen 
vid Ringeskär. Det föreslagna nya läget för Verkstadsgatan är alltså 
fördelaktigare för både Staden och Mek. Verkstaden än 1906 års gatuförslag. 
Sammankopplingen med nya stadsplanens gatu- och tomtindelning framgår av 
bifogade planritning, vara en del tomter i Sandbergets bergssluttning, som vore 
omöjliga att bebygga, utlagts till allmän plats. 

Förslag till tomutbyte emellan Staden och Mek. Verkstaden frain- ställes 
å särskilt tomtkarta sålunda: 

Mek Verkstaden avstår till staden K. v. m. 
remsa av tomten N:o 2 utgörande 71: 94 

» » » » 4 » 2,388: 46 
» » » » 10 » 1,996: 67 
» » » » 3 » 547: 30 

S:ma 5,004: 37 kvm. 
Till Verkstaden överlämnas i utbyte härför: 
Undantagna vägar till Lyckes magasin innehållande 541: —  
Triangelformiga området norr om Lyckes Att tillägas 

magasin betecknat A ...........................  222: 67 N:o2. 
Vatten- och landområde norr om tomten 

N:o 4, betecknat B. . . . .   .                  2,567: 86 
Del av tomten N:o 6, hela tomten N:o 7  Att tilläggas 

samt del av tomten N:o 8 tillsammans 1,673: 30 
S:ma kvm. 5004: 83 

Lysekil i November 1912. C. CALANDEER.» 
3) . af Stadsingeniören Calander i November 1912 uppgjord skizz, 

betecknad »Förslag till omläggning af Verkstadsgatan.» 
Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lindman och Sterner: bifall till Drätselkammarens förslag; och 

Herr Gunnerson: återremiss till Drätselkammaren för utred- ning om 
kostnaden för gatorna; 
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hvarjäinte med anledning af Herr Lillichööks erinrande om den skyldighet 
att iordningställa Verkstadsgatan, som ålåge Lysekils Mek. Verkstadsaktiebolag 
enligt Stadsfullmäktiges förut fattade beslut, Herr Sterner upplyste, att 
Drässelkammaren naturligtvis icke tänkt sig annat, än att hvad Stadsfullmäktige 
förut beslutit angående Verkstads- och Stigbergsgatorna i tillämpliga delar 
fortfarande stode fast. 

Stadsfullmäktige biföllo härefter Lysekils Mek. Verkstads ifrågavarande, 
af Byggnadsnämnden och Drätselkammeren förordade förslag till omläggning 
af Verkstadsgatan och markutbyte med staden, med villkor att den bolaget förut 
åliggande skyldigheten beträffande förra gatan nu öfverflyttades på gatan i dess 
nya läge. 

§ 15- 
På uppdrag af Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolag hade Herr 

Lillichöök ingifvit följande, nu föredragna motion: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Med åberopande af bestämmelserna i § 11 af Kongl. förordningen 

angående försäljning af brännvin den 9 Juni 1905 och med erinran, att nuvarande 
Oktrojtiden för Lysekils Brännvinsförsäljnings Aktiebolag utgår med 
innevarande års slut, får jag på uppdrag af bolagets styrelse föreslå, att 
Stadsfullmäktige besluta: 

att jämväl från och med 1914 annan detaljhandel med 
brännvin än den, som kan äga rum enligt § 9 i 
nämnda förordning, skall inom staden idkas: samt 

att under Oktrojen en minuterings- och fem 
utskänkningsrättigheter få utöfvas. 

Lysekil den 14 Januari 1913 
C. S. LILLIEHÖÖK. 

Motionen företogs nu till behandling, därvid af Herr Dahlström gjordt 
yrkande om behandling samtidigt af den under § 19 här nedan antecknade 
motionen om inskränkning i rusdryekshandteringen afslogs. 

Stadsfullmäktige beslöto först utan votering, att jämväl från och med år 
1914 annan detaljhandel med brännvin skall finnas än den, 
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som kan äga rum enligt § 9 i Kungl. Förordningen den 9 Juni 1905 angående 
försäljning af brännvin. 

Under öfverläggningen rörande minuterings och utskänknings- ställenas antal 
under oktrojen yrkades af: 

Herr Dahlström: att Stadsfullmäktige skulle bestämma, att under den nya 
oktrojen skulle finnas såsom förut en utminuteringsrättighet,och att 
utskänkningsrättigheterna i stället för såsom förut fem, nu skulle blifva till antalet 
fyra, nämligen en i Stadshotellet, en i Grand Hotell, en i Badrestauranten, den senare 
endast under sommartiden, samt en utöfvad af bolaget själft, men å lämpligare plats 
än den nuvarande. 

Herr Lindman: att Stadsfullmäktige bestämma försäljningsställenas antal 
som förut, nämligen ett för utminutering och fem för ut- skänkning. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering bifall i enlighet med Herr Lindmans 
yrkande till motionen, i hvad den rörde minuterings- och utskänkningsrättigheternas 
antal, men med bestämmande af försäljningsställenas förläggning till Stadshotellet, 
Grand Hotell, Badrestauranten och Stadsparkens restaurant, ä hvika två senare 
ställen utskänk- ning skulle äga rum endast under sommartiden, samt, hvad anginge 
den rättighet, som bolaget själft skulle utöfva, till annan, lämpligare plats än den, där 
bolagets egen rättighet nu utöfvades. 

§ 16. 
Följande af Herr Sterner ingifna motion lästes och remitterades till Styrelsen 

för LysekilsVatten-ochKloakledningar samt Drätselkammaren: 
»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Undertecknad får härmed vördsamt motionera om att Kyrkviks Bergsgata 
förses med Vatten- och Kloakledning. 

L nder en 40 å 50 års tid har beboarne af denna gata varit synnerligen 
vanlottade i berörda afseende. Vatten har måst hämtas från en vid Öfre 
Bergsgatan varande vattenpost och till dervarande kloakbrunn har äfven allt 
slaskvatten måst bäras. 

Det sistnämnda är naturligtvis förenadt med ganska stort besvär; fullgöres 
på grund af den långa vägen kanske ej så noga och blifver derför ej 
tillfredsställande i sanitärt hänseende. 

Lysekil den 10 Januari 1913. 
JOHN STERNER.» 
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§ 17 
Uti ingifven och nu föredragna skrifvelse anhöll Kaptenen L. A. 

Carlsson om entledigande på grund af sin höga ålder från ledamot- skapet 
och ordförandeskapet i hästuttagningsnämnden för åren 1913 till och med 
1917, hvarjämte han föreslog till befattningarna i sitt ställe Disponenten 
Emil Löfberg. 

Med bifall till Herr Carlssons anhållan om entledigande från nämnda 
befattningar utsågs till desamma i hans ställe Disponenten Emil Löfberg för 
ifrågavarande tid. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 18  
Till ledamot i hästmönstringskommissionen för åren 1913 t. o. m. 1917 

omvaldes Förmannen C. A. Hernström. 

§ 19  
Följande motion af Herr Dahlström m. fl. föredrogs: 

Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Den samhällsfara alkoholförtäringen innebär är sedan länge insedd och allt 

starkare höjes kravet på rusdrycksförbud såsom varande den enda säkra vägen att 
undanrödja allt det elände, alkoholbruket medför. En väg varpå man vill söka komma 
fram till målet, är det lokala vetot, där varje man och kvinna skulle ha rätt att direkt 
deltaga i avgörandet av frågan, om alkoholförsäljning skulle få äga rum inom resp, 
kommuner. Ett lagförslag härom torde inom kort vara att förvänta och har också rätt 
goda utsikter att bli av statsmakterna antaget. Det lider intet tvivel om att även här i 
Lysekil en mycket stark opinion då skulle komma att göra sig gällande för rus-
drycksförsäljningens omedelbara avskaffande, och utgången av en omröstning enligt 
grunderna i fjolårets kungl. förslag vore nog osäker. 

Mot rusdryckernas fullständiga avskaffande resas ju en massa skäl och 
invändningar, vars värde vi i detta sammanhang ej vilja upptaga till behandling. Vad 
alla doek torde kunna vara eniga om är att vad som från samhällets sida kan göras för 
att motverka uppenbart missbruk av rusdrycker, också bör göras. Då. Lysekils 
Stadsfullmäktige inom den närmaste tiden får till behandling frågan, 
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om förnyande av Brännvinsbolagets rättigheter för en tid av tre år j framåt, synes det oss, att 
frågan om alkoholmissbrukets bekämpande r bör bli föremål för en noggrann behandling. 
Detta så mycket mera som Brännvinsbolagets omsättning i oroväckande grad ökats under j 
de senare åren. Denna ökning har fortgått ända sedan år 1904, då omsättningen av brännvin 
var 135,593 liter. Ar 1909 hade omsättningen stigit till 201.491 liter, år 1910 återigen till 
242,676 liter och år 1911 till 259,150 liter. En ökning alltså på tre år av 57,659 liter eller 
nära 29 procent. Medräknas all av bolaget försåld spirituösa, stiger omsättningen från 
230,784 liter år 1909 till 275,076 liter 1910 och 292,093 liter år 1911. En ökning i detta fall 
av 63,319 liter, eller mer än 27 procent på tre år. 

När man så sammanställer detta med den höjning, som ägt rum exempelvis av 
fylleriförseelsernas antal under de tre senaste åren, blir man betänksam. För fylleri 
dömdes nämligen år 1909 242 personer, är 1910 274 och år 1911 411: endast under de nio 
första månaderna 1912 anhöllos 355 personer för fylleri. De två sista årens j höga siffror 
torde till stor del få skrivas på järnvägsarbetarnas konto, men även siffrorna för i Lysekil 
och Slätten boende visar en ökning, ; 

När man ser förhållandena, som ovan berörts, och när man för- I nimmer annat 
elände, som spritmissbruket skapar, och samtidigt iakttar, hur Lysekils Brännvinsbolag 
förblivit alldeles oberört av de I strävanden, som på andra håll och inom andra 
Brännvinsbolag gjort sig gällande för att åtminstone i någon mån minska själva 
rusdrycks- missbruket, dä finner man, att en förnyad oktroj ej gärna bör komma till stånd 
med mindre Stadsfullmäktige beslutar vissa inskränkningar i bolagets rättigheter. 

Går man nu att söka medel för rusdrycksmissbrukets stävjande sa kan man ej 
undgå att lägga märke till hurusom den ovan omnäm- da stora ökningen av 
spritförsäljningen till största delen kommer på utminuteringen eller literförsäljningen. 
Man borde alltså i första hand rikta sig mot denna. Flera åtgärder har ju på andra håll 
vidtagits för inskränkning af denna försäljning. Särskilt ha de i Göteborg sedan någon 
tid använda tillståndsbe visen visat goda resultat och Stockholms Stadsfullmäktige ha 
nyligen uttalat sig för detta systems införande även i huvudstaden. 

Sättet för utminuteringens ordnande är emellertid den svåraste delen av denna 
fråga, varför vi ej nu vilja närmare ingå på densam- 
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ma, utan inskränka vi oss till att endast yrka på en obetydlig minskning av 
den tid varunder utminuteringen må äga rum. 

Att den höga alkoholhalt, 46 proc. Lysekils Brännvinsbolag håller å 
sitt brännvin hastigt förorsakar berusning, är tydligt, och enbart denna 
omständighet har säkerligen i stor utsträckning bidragit till de många 
fylleriförseelserna och vad därav följer. När man erfar. att i de andra 
städerna i länet försäljer endast 40 procentigt brännvin och i Göteborg t. o. 
m. 39,2 procentigt, så kunde man vänta, att alkoholstyrkan även här 
nedsatts. Då denna fråga är föremål för underhandling mellan 
brännvinsbolagen i länet, inskränka vi oss här till att uttala den önskan att 
denna underhandling måtte resultera i att alkoholstyrkan sänkes. 

Att Lysekil har för många restauranter torde vara för alla uppenbart. 
Just det stora antalet restauranter gör att dess skötsel icke kan hållas på den 
nivå, som man har rätt att fordra, och vad värre är leder till upprättandet av 
andra och tredje klass syltor för upphjälpande av den icke lika ekonomiskt 
bärande första klass. 

Att alla äro med om att indraga den rättighet, som förut innehafts av 
hotell Continental, taga vi för givet. En annan rättighet, som gott kan sägas 
vara en ren skandal för staden och därför bör indragas, är den, som är fästad 
vid restauranten i Stadsparken. Det torde kunna påstås att flertalet av dem 
som under förra sommaren anhöllos för fylleri hade helt eller delvist berusat 
sig å Park- restauranten, och var förhållandet faktiskt sådant att samhällets 
ord- ningsälskande innevånare fann vistelsen i Parken i hög grad obehaglig. 
Betänker man därtill, att Parken är den enda plats med samlad växtlighet 
staden har att bjuda, bör en begäran om densammas fridlysande från 
spritservering anses tämligen väl motiverad. 

Platserna för de övriga rättigheternas utövande bör även bestämmas, 
liksom och att sådan överlåten rättighet må avses endast servering i resta 
uran ternas kafé- och matsalar men ej i resanderum och dylikt. 

Förekom mande fylleriförseelser ske till största delen på lördagar och 
måndagar. För att motverka detta föreslå vi, att bolagets ut- skänkning och 
utminutering stängas här, liksom i många andra städer exempelvis 
Sundsvall, Jönköping, in. fl. lördagar kl. 12 middagen och hållas stängda till 
kl. 12 måndag middag. Har sistnämda tid tillämpas i bl. a. städer: Enköping, 
Eskilstuna, Falun, Lindesberg, 
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och Södertälje. Så vitt vi veta, öppna tolv städer på måndagar sina brännvinskrogar 
senare än Lysekil och tjugosju städer stänga dem tidigare på lördagarna, och åtta städer 
tidigare även fredagar. 

Att bolagets egen utskänkning är belägen vid väg, där dagligen stora 
arbetaremassor passera till och från arbetet, är synnerligen olämpligt och bör 
Stadsfullmäktige därför uttala sig för densammas förflyttning till lämpligare plats. 

Till sist vilja vi beröra ett förhållande som är förvånande att det kunnat så länge få 
fortgå hos ett bolag, vars uppgift skall vara att försälja spirituösa endast i sedlighetens 
intresse. Vi syfta på det förhållandet, att supar serveras direkt vid disken och till samma 
person i hur stor myckenhet som hälst Att en person, stående vid disken, tömmer 6 å 7 
supar i följd, lär ej vara ovanligt, och även vid borden serveras sådana mängder 
spirituösa till samma person, att berusning därav måste bli följden. Vi ha ej ansett oss 
böra föreslå, att spirituösa å utskänkningsstället får utlämnas endast till dem, som förtära 
mat, såsom numera i allmänhet är föreskrivet på andra utskänkningsställen. Men hvad vi 
bestämt hålla på är, att å bolagets eget utskänkningsställe ingen på en gång får serveras 
sådan myckenhet spirituösa, att han därav sannolikt kan blifva berusad. Den reform vi i 
detta fall föreslå är lika med vad som för ett år sedan in-  fördes i Jönköping, utan någon 
särskild påtryckning. För att den  som serverar, skall kunna kontrollera hur ofta och huru 
mycket var  och en erhåller, torde serveringen endast böra ske vid småborden. 

De åtgärder vi här föreslå, medföra säkerligen obetydlig minsk- ] ning i stadens 
inkomster men torde verksamt komma att motarbeta 1 själva missbruket. De fa dock 
endast betraktas som ett litet steg på de reformernas väg, vi nog här ändå måste slå in 
på, som en början att följa med andra samhällen i dess strävanden att höja folk- । 
nykterheten. 

Vi få alltsa föreslå Herrar Stadsfullmäktige besluta: 
Att, därest Brännvinsbolagets oktroj förnyas, 

bolaget endast måtte er halla rätt till en utminuterings- och 
fyra utskänkningsrättighe- ter, varav bolaget må äga rätt 
att överlåta de tre utskänkningsrättigheterna ined en på 
vardera av nuvarande Stadshotellet, Grand Ho- (ell och 
Badhusrestauranten, don senare dock 
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endast som sommarrättighet, och må de sålunda överlåtna 
rättigheterna avse endast första klass servering och 
bedrivas blott i rättig- hetsinnehavarens kafé- och 
matsalar, men ej i resanderum eller dylikt; 

att de av bolaget själv använda utminu- terigs- och 
utskänkningsställena skola hållas stängda: lördagar från
kl. 12 middag tills måndagar kl. 12 middag och att tiden 
övriga dagar icke utsträckes; samt 

att utskänkningsrättigheten, om möjligt, flyttas till 
annan lämpligare plats, att den s. k. disksupningen helt 
borttages och bestämmelser införas, att samma person 
icke samtidigt får serveras mera än antingen två supar 
brännvin eller två halvor öl, eller en sup och en halva öl 
och icke mer än en gång före kl. 1 e. m. och en gång efter 
samma tid, dock så, att en tid av minst fyra timmar för-
flutit emellan varje gång. 

Lysekil den Januari 1913. 

AXEL DAHLSTRÖM. AXEL LJUNGBERG. H. J. GUNNARSSON. 
C. W. GRANBERG. AXEL PEHRSSON. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Dahlström: att Stadsfullmäktige skulle besluta att dels ingå till 

Konungens Befallningshafvande med begäran om fastställande af de tider för 
utminuterings- och utskänkningsställenas öppethållande, som i motionen föreslagits, 
och dels hos Lysekils Brännvinsförsälj- ningsaktiebolags styrelse hemställa, att 
styrelsen måtte för sin del efterkomma de i motionen för öfrigt framhäfda 
önskemålen: 

Herr Lidell: att ingen ändring beträffande nu tillämpade utminuterings- och 
utskänkningstider skulle föreslås, 

och Herr Lusch: att Stadsfullmäktige skulle föreslå, att utminuterings- och 
utskänkningsställena skulle lördagar stängas kl. 2 e. m. samt måndagar öppnas kl. 10 
f. m. 
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Herr Löfving, som ej hade något yrkande, ville icke vara med om annan 
ändring af tiderna ifråga, än att utminuterings- och ut- skänkningsställena på 
måndagen öppnades kl. 10 f. m. 

Sedan öfverläggningen angående de föreslagna ändringarna af  tiderna för 
utminutering och utskänkning förklarats afsiutad, och ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till hvart och ett af de framställda yrkandena förklarat 
propositionen på bifall å Herr Luschs yrkande vara med ja besvarad, begärdes 
votering, och sedan framställning gjorts om hvartdera af de återstående yrkandenas 
antagande till kontraproposition i hufvudvoteringen samt ordföranden förklarat sig 
finna, att till kontraproposition antagits Herr Dahlströms yrkande, begärdes äfven 
härom votering, hvilken sedan till kontraproposition i denna votering antagits Herr 
Lidells yrkande, verkställ-  des enligt följande justerade proposition: 

»Den som antager motionärernas förslag till kontraproposition i 
hufvudvoteringen, röstar: ja, den det icke vill: nej; vinner nej, har till 
kontraproposition i hufvudvoteringen antagits Herr Lidells under  öfverläggningen 
gjorda yrkande.» 

Vid upprop röstade: Hrr vice ordföranden, Aug. Mattsson, Pehrson,  
Dahlström, Bovik, Hörman, Ljungberg, Granberg, Lusch, Luckey, Gun- i narsson, 
Wallén och Oskar J. Mattsson: ja, men hrr Lidell, Richter, ’ Lindman, Laurin, 
Löfving, Björsell, Lilliehöök, Sterner, Lindbom och  ordföranden: nej. 

Med 13 rösten mot 10 hade alltså beslutits i enlighet men nej- 
propositionen. 

Härpå företogs hufvudvoteringen enligt följande justerade proposition : 
»Den som bifaller Herr Luschs förslag, röstar: ja, den det icke vill: nej: 

vinner nej, har motionärernas förslag angående tiderna för utminuteringen och 
utskänkningen bifallits.» 

Vid upprop röstade: Hrr vice ordföranden, Lidell, Richter, Lindman, 
Löfving, Björsell, Hörman, Lilliehöök, Sterner, Lusch, Luckey, Lindbom, 
Wallén, och ordföranden: ja, men Hrr Aug. Mattsson, Pehrson, Dahlström. 
Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson och Oskar J. Mattsson: nej. 

Med 15 röster mot 8 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med 
Herr Luschs yrkande. 
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Härefter beslöto Stadsfullmäktige: 
dels på förslag af ordföranden att remittera motionen, i hvad 

det rörde sista punkten — det vill säga motionärernas förslag om flytt- 
ning af brännvinsbolagets utskänkningsställe till lämpligare plats än 
den nuvarande och om disksupningens inskränkning — till Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags styrelse med anhållan om dess ytt- 
rande; 

dels på förslag af Hrr Lusch och Ljungberg att göra det utta- 
lande, att Drätselkammaren bör förbjuda all utskänkning i Stadspar- 
kens restaurant inomhus och å den s. k. baksidan, så att servering 
endast kommer att äga rum å framsidans veranda och å planen 
framför byggnaden; 

samt att i enlighet med yrkande af Herr Bovik ingå till Bränn- 
vinsförsäljningsaktiebolagets styrelse med hemställan, att densamma, 
då utskänkningsrättigheten i Parken förnyas, ville taga hänsyn till 
Stadsfullmäktiges nyss gjorda uttalande om serveringen i parken. 

Här skulle antecknas, att Herr Gunnerson, som förut lämnat sam- 
manträdet, icke deltog i det under denna paragraf antecknade ärendet. 

§ 20  
Som sammanträdet dragit åtskilligt ut på tiden och flere ärenden 

ännu icke hunnit behandlas, blef sammanträdet ajourneradt till Ons- 
dagen den 12 dennes kl. 5 e. m. 

§ 21  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr 

vice ordföranden och Lusch. 
Som ofvan 

Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 

B. P. JONSSON. 
FRITZ LUSCH. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse 
och justering offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den 17 Februari 
1913 kl 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall.

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 19 Februari 1913. 

Frånvarande med anmälda och godkända förfall voro: Hrr vice 
ordföranden, Lindman och Björsell samt Lidell vid behandlingen af de under § 
22 t. o. m. 27 antecknade ärendena. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

Ordföranden tillkännagaf, att han, enär flere viktiga och brådskande 
ärenden inkommit sedan sammanträdet den 7 dennes, sett sig nödsakad att tills 
i dag uppskjuta de från nämnda sammanträde kvarstående ärendena, hvarom 
Stadsfullmäktiges ledamöter genom annons i tidningarna och särskildt 
kringsändt meddelande underrättats. 

§ 22. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar anmälde, att Styrelsen 

till ordförande och vice ordförande för året utsett respektive Direktören L. 
Laurin och Byggmästaren O. Wallén. 

Anmälan lades till handlingarna. 
§ 23  

På grund af Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
tillstyrkande yttrande beslöto Stadsfullmäktige att medgifva Lysekil 
Järnvägsaktiebolag att få för lokomotivens behof taga vatten ur den genom 
bolaget själft iordninggjorda brunnen i Akerbräckan, på villkor dock att, om 
behofvet så kräfver, jämväl staden far begagna sig af brunnen. 

§ 24  
Af Styrelsen för Lysekils \ atten- och Kloakledningar framstäldt af 

Hälsovårdsnämnden tillstyrkt förslag att, hos Kungl. Maj:t i un- 
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derdånighet söka utverka förbud mot isupptagning å Rotemyren föredrogs och 
remitterades (ill Diätselkammaren för yttrande. 

§ 25  
Herr Richter hade å Parkstyrelsens vägnar inkommit med följande, nu föredragna 

motion: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige. 

A Lysekils Parkstyrelses vägnar får jag härjemtc föreslå Herrar Stadsfullmäktige 
att vidtaga de åtgärder som erfordras för att ingå till Konungens Befallningshafvande 
med begäran, dels om förbud mot skadegörelse och gräsmattornas beträdande i 
Stadsparken samt stadens öfriga planteringar, dels oek anhålla om utfärdande af vite för 
dylika öfverträdelser. 

Lysekil den 28 Januari 1913. 
GUST. RICHTER.» 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Richter med instämmande af Herr Sterner: bifall till motionen; 
Herr Lilliehöök. som framhöll, att det vore hufvudsakligen barn, som tilläto sig 

en del ofog i parken, med instämmande af Herr Bovik: att Stadsfullmäktige skulle, i 
stället för att bifalla motionen, dels hos Magistraten hemställa, att polisen befordrades 
öfva nödig tillsyn i parken, och dels uppdraga åt Parkstyrelsen att vända sig till 
samtliga skolstyrelser med hemställan, att skolbarnen tillhållas att vara aktsamma om 
stadens planteringar. 

Herr Richter upplyste, att hänvändelse i saken redan gjorts till Samskolans 
rektor, och att äfven äldre personer ofredade gräsmattor o. d. i parken. 

Sedan ordföranden efter öfverläggningens slut och framställda propositioner på 
bifall till de olika yrkandena förklarat sig anse propositionen på Herr Lilliehööks 
yrkande vara med ja besvarad, begärvotering, som anställdes enligt följande justerade 
proposition: 

»Den som bifaller Herr Richter» motion, röstar: ja, den det icke; vill: nej: vinner 
nej, har Herr Lilliehööks yrkande bifallits.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Herrar Richter, Ljungberg. Sterner, Lusch och Wallén: ja, men Hrr Aug.

Mattsson. Pehrson, Dahlström, Lauri n, Löfving, Bovik, Hör- 
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man. Lilliehöök, Granberg. Luckey, Gunnarsson, Lindbom, Gunner- son, Oskar J. 
Mattsson och ordföranden: nej. 

Med 15 röster mot 5 hade alltså beslutits i enlighet med nejpropositionen. 

§2 
Följande motion af Herr vice ordföranden hade inkommit: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Enär inom Stadsfullmäktige ofta förekomma frågor, som inte gärna kunna 

remitteras till Drätselkammaren eller annan af staden tillsatt styrelse, så har jag tänkt 
mig att äfven vi, i likhet med andra städer, borde hafva ett Beredningsutskott dit alla 
frågor kunde remitteras, som ej äro af uteslutande ekonomisk natur. 

Undertecknad får på grund häraf föreslå Fullmäktige 
att tillsätta ett Beredningsutskott bestående af fem 

ledamöter och två suppleanter, h vilka årligen väljas bland 
Stadsfullmäktiges ledamöter vid deras andra sammanträde för 
året. 

Utskottet väljer inom sig ordförande och vice ordförande 
att leda förhandlingarna. Är vid utskottets sammanträde 
ordförande och vice ordförande ej tillstädes, välja de 
närvarande inom sig ordförande för sammanträdet. 

Utskottet eger fatta beslut när minst tre af dess ledamöter 
äro tillstädes. Då meningarna äro lika delade, gälle den, som 
uttatalts af den vid sammanträdet tjänstgörande ordföranden. 

Beredningsutskottet äger att från de under 
Stadsfullmäktige lydande nämnder och tjänstemän infordra de 
yttranden eller upplysningar som för ärendenas utredning äro 
af nöden. 

Beredningsutskottet sammanträder inom åtta dagar efter 
det vederbörande ärenden blifvit från Stadsfullmäktiges 
ordförande till utskottet öfverlämnade, och bör, såvida de 
remit- 
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terade ärendenas omfång eller vikt därför ej lägga hinder 
i vägen, utskottet aflämna utlåtande eller förslag till 
fullmäktiges ordförande senast inom 14 dagar efter 
remisshandlingar- nes emottagande. 

Utskottet äger, om det så finner nödigt, antaga 
sekreterare. 

Kemiss föreslås till Drätselkammaren, enär dess arbetsområde genom denna 
motion väsentligen beröres. 

Lysekil den 14 Januari 1913. 
B. P. JONSSON. 

Motionen föredrogs och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
§ 27  

Drätsalkammaren hade förelagit Stadsfullmäktige att för innevarande är 
prenumerera på 10 exemplar af Svenska Stadsförbundets Tidskrift. 

På Herr Dahlströms yrkande beslöto Stadsfullmäktige att för detta år 
prenumerera på 26 exemplar af tidskriften, däraf hvarje Stadsfullmäktige skulle 
bekomma ett exemplar, Magistraten ett och Drätselkammarens sekreterare ett. 
Medel för ändamålet skulle utgå af hvad, som anslagits för oförutsedda utgifter. 

§ 28  
Herr Laurin hade inkommit mod följande, nu föredragna motion om 

utsträckning af telefontiden här i staden: 
Till 

Herr Ordföranden i Lysekils Stads Stadsfullmäktige, 
Lysekil. 

Det nu av Telegrafverket tillämpade systemet att avstänga telefonen kl. 9 
e. m. är enligt vart förmenando otjänligt för hela samhället, särskilt då man tager 
i betraktande, att telefonsamtal i våra grannstäder befordras såväl hela natten 
som till kl. 11 på kvällen. Med det omfång våra förbindelser nu tagit utom 
Bohuslän hava vi 
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vidtagit nödiga dispositioner för att kunna betjäna såväl våra kunder inom som utom 
Bohuslän även efter kl. 9 e. m., och olägenheten av att t. ex. under ett storsillfiske icke 
kunna mottaga samtal från våra kunder inom den stora fiskeflottan, länder icke allenast 
oss utan även dem till obehag och dyrbara dröjsmål. 

Från ett stort antal av våra norska och svenska förbindelser hava vi upprepade 
gånger erhållit förfrågningar, huruvida vi icke även efter kl. 9 kunna lämna svar på en 
pr telefon ingången förfrågan, men hava vi på grund av de nu rådande högst olämpliga 
förhållandena alltid måst lämna ett avböjande svar. Då denna vår anhållans 
genomförande om utsträckt telefontid till minst kl. 11 e. m. förvisso skall tjäna hela 
samhället, anhålla vi härmed att Stadsfullmäktige måtte ställa de av telegrafverket 
fordrade garantierna till bestridande av kostnaderna för den 2 tim. utsträckta 
tjänstgöringen. Den på Rosvikstorg uppsatta kiosken fyller icke behovet för tele-
fonabonnenter. 

Lysekil den 29 Januari 1913. 
Lysekils Mekaniska Verkstads Aktiebolag 

L. LAURIN. 

Ofvanstående upptager jag såsom egen motion. 
L. LAURIN. 

Under öfverläggningen upplyste ordföranden, att han af Tele- grafkommisarien 
härstädes inhämtat, att hvad telegrafverket fordrade för den utsträckning af tiden för 
telefonens öppethållande, som motionären afsåge, vore, att staden garanterade under 
tiden April—September ett belopp af trettio kronor månatligen och under tiden Okto-
ber-Mars ett belopp af fyrtioåtta kronor månatligen till bestridade af kostnaderna. För 
hvarje påringning under den utsträckta tiden skulle vederbörande erlägga en afgift af 25 
öre och de sålunda er- lagda afgifterna användas till betalning af kostnaderna, så att 
staden endast hade att för hvarje månad betala det belopp, som därefter återstode för att 
komma upp till förenämnda summor 30 kronor och 48 kronor för respektive 
April—September och Oktober—Mars månader. 

Herr Laurin talade, med instämmande af Herr Bovik, för bifall till motionen, hvars 
remitterande till Drätselkammaren han yrkade. 

Ärendet blef härefter remitteradt till Drätselkammaren för yttrande. 
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§ 29  

Hamnstyrelsen hade inkommit med följande, nu föredragna förslag 
angående inköp för hamnens medel af Herr N. O. Ericsons magasin vid 
Sillgränd: 

»Transsumt af protokollet, hållet vid 
Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 5 
Februari 1913. 

Närvarande: Hrr Radhe, Gunnerson, Olsson, Lindbom. Hansson och 
Stadsingeniören. 

Vid protokollet undertecknad sekreterare. 

§ 6. 

Ordföranden föredrog följande sitt skriftliga förslag om inköp af 
Ericsonska magasinet i Sillgränd: 

»Då det synes möta svårigheter att få aflägsnat Ericsonska magasinet i 
Rosvik, hvilket stänger trafikleden från Hamnen, sedan Järnvägsbolaget 
inhägnat sitt område, får jag föreslå, att Hamnstyrelsen ingår till 
Stadsfullmäktige med begäran om tillstånd att af Hamnens medel få inköpa 
nämnda magasin för 1.000: — kronor, för omedelbar försäljning och 
bortflyttande. 

Som motiv för mitt förslag far jag anföra: 
att de dryga kostnader Hamnen fått vidkännas för utfyllnad och 

planering af området emellan Rosvik och Vadet helt och hållet äro till spillo, 
så länge detta magasin, som är placeradt dels i gata dels å Hamnens område, 
kvarstår, 

att de kostnader af kr. 2,000: —, hvarmed staden bidragit för 
utfyllnaden i gatan å ifrågavarende område, icke kan utnyttjas, så länge 
magasinet hindrar kommunikationsleden, 

att det torde vara värdigast för staden att lämna Hamnstyrelsen begärda 
tillståndet istället för vräkningsansökan m. m., som kan ta- 
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ga lång tid i anspråk och dymedelst förhindra hvad som med utfyllnaden är afsedt, 
att Järnvägsbolaget måste ersätta staden för den mark, som af Hamnen är utfylld 

för åstadkommande af trafikled till Vadet, och att således staden har fördel af hvad 
som under åren åtgjorts för utfyllnaden. 

Lysekil den 5 Februari 1913. 
MAGNUS RADHE. 

Efter öfverläggning beslöt Styrelsen härefter upptaga ofvanintagna skrifvelse 
såsom eget förslag och därmed ingå till Stadsfullmäktige. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL.» 

I transummerade delar rätt utdraget; betygas JOSEF CENTERWALL. 
Under öfverläggningen upplyste Herr Sterner i egenskap af Drätselkammarens 

ordförande, att Drätselkammaren redan beslutit att söka handräckning hos 
Magistraten i och för magasinets bortflyttande. men att med saken tillsvidare fått 
bero, bl. a. på den grund att det varit Kammaren bekant, att ett förslag att köpa 
magasinet skulle inkomma till Stadsfullmäktige, samt yrkades af: 

Hrr Richter, Luckey, Wallén, Dahlström och Lusch: afslag å Hamnstyrelsens 
förslag; 

Hrr Gunnerson och Lilliehöök: bifall till Hamnstyrelsen förslag: och Herr 
Laurin: ärendets remitterande till Drätselkammaren. 
Herr Borgmästaren framhöll, att ett farligt prejudikat skulle skapas genom bifall 

till förslaget, något som ordföranden för sin del bestred kunna blifva fallet, då här 
förelåge ett speciellt fall med sär- skillda motiv för köp. 

Herr Bovik, som icke hade något yrkande, ansag det hårdt för Ericson att nu få 
bortflytta magasinet, som han uppfört för c:a 35 år sedan, eller ock utsätta sig för 
vräkning. 

Sedan öfverläggningen afshitats och ordföranden efter framställda 
propositioner på bifa l till de olika yrkandena förklarat propositionen pa bifall till 
yrkandet af afslag å Hamnstyrclsens förslag vara 



 

1913 den 19 Februari. 

med ja besvarad, begärdes votering, som, efter det till kontrapropositionen i 
hufvudvoteringen antagits yrkandet af bifall till Hamnstv- relsens förslag, 
anställdes enligt följande godkända proposition: 

»Den som afslår Hamnstyrelsens förslag, röstar: ja, den det ieke vill: nej: 
vinner nej, har Hamnstyrelsens förslag bifallits.» 

Vid upprop till omröstning, i hvilken Herr Lindbom ieke deltog, röstade: Hrr 
Aug. Mattsson, Richter, Pehrson, Dahlström, Laurin, LÖfving, Hörman, 
Ljungberg, Sterner, Granberg, Lusch, Luckey, Gun- narsson. Wallén och Oskar J. 
Mattson: ja, men Hrr Lidell, Bovik, Lilliehöök, Gunnerson och ordföranden: nej. 

Med 15 röster mot 5 hade alltså beslutits enligt nejpropositionen. 

§ 30  
Hamnstyrelsens anmälan, att Styrelsen till vice ordförande för den tid han 

vore vald till ledamot i Styrelsen, utsett Konsuln .1. G. Gunnerson. lästes och 
lades till handlingarna. 

§ 31  
Uti det frän den 7 dennes uppskjutna ärendet, innefattande följande 

framställning af Tullkammaren härstädes: 

»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan K. Generaltullstyrelsen i en gårdagen hitkommen skrifvel- se af den 

30 sistlidne December befallt tullkammaren att till Eder för den komplettering, 
som med afseende å innehållet i § 1 af förordningen om provianteringsfrilager 
eller eljest kan anses erforderlig, öfverläm- na bifogade handlingar i 
frilagersfrägan, ehvad denna berör provian- tering af frakt- och fiskefartyg, och 
sedan själf afgifva fullständigt yttrande härom, får tullkammaren härmed 
öfverlämna dessa handungar med anhållan att snarast möjligt få återbekomma 
dem. 

Tullkammaren i Lysekil den 6 Januari 1913. 
W:m ÖHRSTRÖM.» 

hade Handels- och Sjöfartsnäinnden nu inkommit med begärdt yttrande. 
innefattadt i detta: 



 

1913 den 19 Februari. 

»Protokoll hållet vid Handels- och Sjö- 
fartsnämndens sammanträde i Lysekil den 10 Febr. 
1913. 

Närvarande: Herrar J. G. Gunnerson, M. Radhe, J. E. Lindbom, O. G. 
Löfving, Em. Hörman och R. Björsell. 

§ 1 
Till ordförande valdes Hr J. G. Gunnerson. 

§ 1  
Handlingarna rörande underdånig ansökan från Lysekils Stadsfullmäktige 

om erhållande af nådigt tillstånd att i Lysekil upprätta provianteringsfrilager hade 
af Stadsfullmäktige den 7 sistlidne Januari remitterads till Handels- och 
Sjöfartsnämnden för dess yttrande rörande en från härvarande Tullkammare den 6 
Januari detta år i ärendet inkommen skrifvelse med begäran om ytterligare 
komplettering i frågan. 

Nämnden beslöt efter granskning af ansökningshandlingarna föreslå Herrar 
Stadsfullmäktige att med fasthållande af deras i ärendet förut anförda skäl 
ytterligare framhålla i dess svarsskrifvelse till Tullkammaren att sedan 7 Mars 
1907 en del förhållanden tillkommit som ytterligare skäl för bekommandet af 
nådigt tillstånd till provianterings- frilagret i Lysekil nämligen: 

a) Fiskeflottans oerhörda ökning de senaste fem åren och 
alltjeint fortgående tillväxt. Enligt kustbovakningschefens 
rapport af 27 December 1907 utgjorde hela fiskeflottan i 
Lysekils, Marstrands och Strömstads distrikt 593 stycken 
och enligt anslutna Fartygsregister gällande intill 1 
December 1011 utgöres fiskeflottan i nämnda distrikt af 
1,520 stycken således nästan tre gånger så stor. 

Af dessa fartyg komma på Lysekils distrikt 879 
stycken. Strömstads 444 stycken och pa Marstrands 197 
stycken. 

b) Lysekil har nu färdig järnvägsförbindelse till Bohuslänska 
Statsbanan, hvilken järnväg öppnas för allmän trafik i Juni 
detta år. 
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Rörande gränsen nedåt anse sig Stadsfullmäktige böra fasthålla vid 10 tons 
nettod rägtighet emedan ett mycket stort antal fiskefartyg hafva stor 
bruttodrägtighet men mycket liten nettodrägtighet och fiskefartyg af en 
ncttodrägtighet frän 10 till 20 tons äro typiska för Bohusläns skärgård i motsats till 
Södra Sverige och ostkusten. 

Lysekil som ofvan 
J. G. GUNNERSON. 

Justeras: 
J. G. GUNNERSON. 
MAGNUS RADHE. 
EM. HÖRMAN. 
O. G. LÖFVING. 
J. E. LINDBOM. 

RICH. BJÖRSELL.» 
Härvid fanns fogadt ett tryckt exemplar af fartygsregister öfver G. G., M. D.. 

L. L. och S. D. distrikter intill den 1 December 1911. 
Efter tagen del af handlingarna i ärendet beslöto Stadsfullmäktige enhälligt i 

enlighet med Handels- och Sjöfartsnämndens förslag: om hvilket beslut 
Tullkammaren skulle meddelas genom utdrag af detta protokoll. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 32  

Följande ordförandens motion föredrogs: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige. 

Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 7 dennes beslöts godkänna 
föreslaget jordutbyte med Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och att samma 
skyldigheter som ålåge Verkstadsbolaget ifråga om gatii- utläggning skulle kvarstå 
enligt förut gjorda bestämmelser. 

Jag har sedermera granskat handlingarna angående såväl vilko- ren vid 
köpets afslulande 1907 till Verkstadbolaget som de sedermera ändrade 
bestämmelserna för gatuutläggningarna och anser jag mig därför skyldig lemna 
Fullmäktige en resumé däraf, för att rättelse i gatufrågan må kunna ske. 

Den 28 Juni 1907 beslöts vid försäljning af Sanden och Grön- viksbukten 
till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag efter af Bygg- 
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nadsnämnden upprättadt förslag för områdets begränsning m. m. att bl. a. följande 
vilkor för köpet skall gälla: 

i punkt 1. Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag eller dess rättsinnehavare 
tillförbindes att inom fem är hafva anlagt Verkstadsgatan i trafikabelt skick till och 
med Stigbergsgatan, och att inom ytterligare fem år hafva anlagt Verkstadsgatan 
till Rinkenäsgatan och vidare denna gata så långt, att körtransporter till Rinkenäs 
obehindrat kan ske samt Rinkeskärsgatan förbi Alfr. Bovik & Co. tomt, alla ga-
torna läggas till 12 meters bredd i trafikabelt skick, därmed dock icke menas 
makadamisering eller stensättning, men afjämning, så att gatorna bli trafikabla. 
Gatorna skola läggas på sätt nu företedda karta med profil angifver och efter 
Drätselkammarens eller dess ombuds föreskrifter därvid smärre på kostnaderna ej 
väsentligt inverkande förändringar kunna föreskrifvas, och skall arbetet utföras 
solidt och för murverks framtida bestånd fullt betryggande. 

2. Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag eller dess rättsinnehaf- vare 
tillförbindes att, tills förenämnda gator blifvit anlagda i trafikabelt skick, för 
allmänt begagnande kostnadsfritt upplåta lämplig körväg öfver Sanden, 
Mastberget och Grönviksbugten, så att transporter till och från Rinkenäs, Alfr. 
Bovik & Co. samt öfriga tomter och platser obehindrat kan ske. 

3. Staden förbehålles rätt att för all framtid hafva tillgång till de inom 
förenämnda områden befintliga kloakbrunnar med rätt att underhålla och ränsa 
såväl dessa som kloakledningarne, och skall vid byggnadsföretag å tomtområdena 
vidtagas betryggande åtgärder, så att kloakledningarna och brunnarna icke skadas.

8. För att betrygga Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag eller dess 
rättsinnehafvare rätt till vatten vid tomterna i och för sin rörelse bör intagas en 
bestämmelse, att, så länge Mek. Verkstad med slip drifves å de försålda områdena, 
kaj icke får läggas utanför dessa, utan skola tomfinnehafvare omkring bassängerna 
hafva företrädesrätt till användning af vattnet utanför sina tomter. 

Den 23 Januari 1912 hade Drätselkammaren inkommit med Verk-
stadsbolagets ansökan om prolongation med anläggning och fullbordande af 
Stigbergsgatan på 2 och Verkstadsgatan på 7 år efter den tid Kammaren meddelat, 
att mark för ifrågavarande gator är inköpt och gatorna blifvit utstakade. Pä 
Drätselkammarens tillstyrkan blef ansökningen bifallen. 
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Häraf framgår, att prolongation för den vid köpets afslutade fastställda 
Verkstadsgatan blifvit beviljad på ytterligare 7 år från 1912, men att vilkoret vid 
köpet i punkt 2 här ofvan kvarstår. 

Som det nu visar sig, har Verkstadsbolaget öfverskridit sistnämnda 
bestämmelse och öfverbyggt den till allmänt begagnande upplåtna körvägen 
öfver Sanden, utan att Stadsfullmäktige därtill lämnat sitt bifall. 

Vid sammanträde den 7 dennes godkändes ett af Verkstadsbolaget 
föreslaget markutbyte. I detta förslag erhöll Staden ett område för en ny 
Verkstadsgata, d. v. s. att den gata, som vid köpets af- slutande å kartan 
fastställts, blifvit i nämnda förslag nedflyttad å bolagets område, hvilket i och för 
sig intet är att anmärka emot, churu- väl att Bolaget med utbytet vunnit afsevärda 
fördelar dels genom en betydligt billigare anläggningskostnad för gatan å det 
nedre planet och dels genom de mera värderika tomterna vid sjön, så det synes 
mig. att bestämmelsenia och prolongationen för gamla Verkstadsgatan 
härigenom förfallit och att tillägg till förbemälda beslut bör göras, som 
tillförsäkrar Staden trafikled till Rinkenäsområdet inom ej alltför aflägsen 
framtid. 

Då jag vid sistnämnda besluts afgörande ieke hade full visshet om 
förutvarande bestämmelser för gatorna oeh jag tror, att samma förhållande 
delades af ett stort antal Fullmäktige, får jag på grund af förestående resumé 
yrka: 

att det genom Stadsfullmäktiges beslut af 7 dennes i 
markutbyte erhållna området för den nya 

Verkstadsgatan af Verkstadsbolaget planeras för allmän 
trafik enligt de för den med detta beslut slopade förra 
gatan med samma namn utfärdade föreskrifter och att 

arbetet därmed påskyndas så att densamma kan för 
allmän trafik upplåtas inom 1914 års utgång, att vägen 

till Rinkenäs söder om Bolagets verkstäders byggnader 
som nu användas icke får afstängas, förrän 

Verkstadsgatan blifvit upplåten för allmän trafik,
att något vattenområde utanför de af Bolaget genom 

markutbyte förvärfvade sjötomter-
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na icke får af ägaren till desamma inkräktas eller 
disponeras. 

Lysekil den 14 Februari 1913 
MAGNUS RADHE.» 

Under öfverläggningen i ärendet framhölls af: Herr Sterner, att 
Drätselkammaren för närvarande ej kan ställa erforderlig mark för 
Verkstadsgatan till Lysekils Mek. Verkstads förfogande, och att frågan härom 
kanske lämpligare kunde ordnas i samband med upprättandet af nya kontrakt 
med arrendatorerna af stadens mark: 

Herr Bovik: att det vore af vikt att få klarhet i frågan angående 
Verkstadsbolagets strandrättsförhållande: 

Herr Borgmästaren Sundberg: att då motionen afsåge en ändring af det af 
Stadsfullmäktige den 7 dennes fattade beslut angående i motionen, anmärkta, 
Verkstadsbolaget rörande förhållanden, motionen lämpligen borde remitteras 
till bolaget; 

Herr Dahlström: att det vore lämpligt, om ifrågavarande ärende kunde 
slutbehandlas, innan det af motionären åberopade beslutet af dén 7 dennes vunne 
laga kraft, samt att det nu vore af vikt att få vatten rättsfrågan klar: 

Herr Ljungberg: att beslutet den 7 dennes, såsom ordföranden antydt, 
kanske tillkommit väl hastigt, och att åtskilliga Stadsfullmäk- tigeledamöter nog 
ej varit fullt inne i frågan, när nämnda beslut fattades, samt att det låge synnerlig 
vikt uppå att få vattenrättsfrågan slutgiltigt löst: och 

Herr Lusch: om det ej vore skäl, att anmärka beslutet af den 7 dennes 
öfverklagades, innan det vunne laga kraft. 

Följande yrkanden gjordes, nämligen af: 
Herr Wallén, som ansåge det icke vara rätt att kullkasta beslutet af den 7 

dennes, utan lämpligare att hemställa till Verkstadsbolaget om gatans 
iordningställande på kortare tid, än förut bestämts, hvarjämte han framhöll, att V
erkstadsbolaget själft köpt mark för den gata det skulle hafva färdigt inoin 7 år: 
att motionen icke skulle leda till någon Stadsfullmäktiges åtgärd; och 

HerrLilliehöök, med instämmande af Herr Gunnerson: att ärendet re-
mitterades till Drätselkammaren med uppdrag för Kammaren att hos 
Verkstadsbolaget hemställa, om bolaget vore villigt iordningställa 
Verkstadsgatan på kortare tid, än beslutet af den 7 dennes afsåge. 



 

1913 den 19 Februari. 

Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med Herr Lilliehööks yrkande remittera 
ärendet till Drätselkammaren med uppdrag att hos Verkstadsbolaget hemställa, om 
bolaget vore villigt att iordningsställa Verkstadsgatan pä kortare tid än beslutet af den 
7 dennes afså- ge. och begära svar af bolaget inom denna manads utgång samt att med 
svaret inkomma till Stadsfullmäktige så tidigt, att Stadsfullmäktige kunde fatta sitt 
beslut med anledning af ifrågavarande motion, innan beslutet af den 7 dennes vinner 
laga kraft. 

§ 33  
Till Ordföranden hade från Rådstufvurätten inkommit följande »STÄMNING. 
Sedan Kungl. Maj:t dels den 8 maj 1908 meddelat vissa perso- - nen koncession 

å anläggning af järnväg från Lysekil till Smedberg vid Bohuslänska längdbanan dels 
ock den 4 november 1910 godkänt koncessionens öfverlåtande å Lysekils 
Järnvägsaktiebolag, varder på ansökan af nämnda bolag och i enlighet med 
Rådstufvurättens i Lysekil beslut denna dag Lysekils stad såsom uppgifven ägare af 
tomter och jordområden mellan det s. k. Vadet och kyrkogården härmed kallad att 
inställa sig inför Rådstufvurätten å Rådhuset i Lysekil den 10 nästkommande mars kl. 
11 f. m. för att i öfverensstämmelse med Kungl. förordningen den 14 april 1866 om 
jords eller lägenhets af- stående för allmänt behof deltaga i tillsättande af särskild 
nämnd för bestämmande af den ersättning, järnvägsbolaget har att utgifva för det som 
af berörda mark tagits i anspråk för järnvägsanläggningen, samt sin talan i öfrigt 
utföra. Och erinras staden om att hos Rätten. då staden höres, i ändamal af instämning, 
uppgifva den, som i anseende till nyttjanderätt har med staden del i saken, vid 
äfventyr, som i 25 § af omförmälda förordning stadgas. 

Rådhuset i Lysekil den 3 Februari 1913. 
På Rådstufvurättens vägnar: 
JOSEF CENTERWALL.» 

vilken föredrogs. 
Ordföranden hade infordrat Drätselkammarens yttrande i fragan, och 

förelåg detsamma i protokoll af 18 dennes, hvaraf inhämtades, att 
Kammaren föresloge Stadsfullmäktige, att till stadens ombud, som 
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har alt företräda staden och föra dess talan i expropriationsfrågan vid alla tillfällen 
vid eller utom Rätten samt å stadens vägnar deltaga i tillsättandet af 
expropriationsnämnd, utse sin ordförande, Konsuln m. m. Magnus Radhe. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt i enlighet härmed, oeh skulle utdrag af detta 
beslut gälla som fullmakt för ombudet. 

Vid behandligen af detta ärende förde ordförande protokollet, och förklarades 
denna paragraf genast justerad. 

§ 34  
Uti den i nästföregående § antecknade frågan om val af ombud för staden vid 

sammanträdet inför Rådstufvurätten den 10 nästkommande Mars för utseende af 
expropriationsnämnd m. m. hade Drätselkammaren likaledes afgifvit yttrande om val 
af de personer, som stadens ombud hade att för stadens del utse till ledamöter i 
nämden, hvilket föredrogs. 

Efter öfverläggning härom och efter af ordföranden framställd proposition 
angående hvar och en af de nu uppställda kandidaterna beslöts att ombudet har att till 
ledamöter i expropriationsnämnden föreslå erforderligt antal bland följande personer i 
nu nämnd ordning: 

1 Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök, Lysekil. 
2 Konsuln m. m. Magnus Radhe, Lysekil. 
3 Kamreraren J. A. Anderson, Lysekil. 
4 Kyrkoherden Fritz Liisch, Lysekil. 
5 Majoren F. A. Busck, Uddevalla. 
6 Landtbruksingeniören B. E. Hildebrand, Vänersborg. 
7 Ombudsmannen vid Älfsborgs m. fl. läns hypoteksförening Erik Sandblad, 

Göteberg, 
8 Bankdirektören John Bark, Uddevalla. 
9 Direktören Ejnar Gullander, Göteborg. 

10 Direktören Anders D. Zachau, Uddevalla. 
11 Stadsfogden Otto Graffman, Göteborg. 
12 Advokaten Axel Forssman, Göteborg. 
Åt ordföranden uppdrogs att göra förfrågan, om de till ledamöter föreslagna uro 

villiga åtaga sig uppdraget, om de därtill blifva kallade. 
Vid behandlingen af detta ärende förde ordföranden protokollet, och förklarades 

denna paragraf genast justerad. 
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§ 35  
Herr Lusch hade inkommit med följande, nu föredragna motion: »Till Stadsfullmäktige i 

Lysekil. 

Vid Lysekils Stadsfullmäktiges sammanträde den 20 juni 1910 behandlades och antogs efter 
vissa smärre förändringar Fattigvårds- styrelsens förslag till reglemente för Lysekils stads 
fattigvård, avgivet   1910, och på av fattigvårdsstyrelsen framställd begäran beslöto Eullmäktige 
den 24 aug. 1911 att hos Konungens Be- fallningshafvande i länet söka fastställelse av de antagna 
reglementena för fattigvårdsstyrelsen och dess tillsyningsmän. 

Som bekant har Konungens Befallningshafvande av en eller annan orsak återställt 
handlingarna i målet utan att lämna den begärda fastställelsen. Vid behandlingen den 12 sept. 1912 
av fattigvårds- styrelsens förklaring över revisorernas anmärkning mot räkenskaperna och 
förvaltningen under 1911 påpekades av en talare, att om ett reglemente funnes, borde det tryckas 
och utgivas. Denna påpekan har emellertid ännu icke ledt till något som hälst synligt resultat. 

Då, som bekant, ett stort antal städer i vårt land, små som medelstora, hava och tillämpa 
fattigvårdsreglementen utan att dessa äro av vederbörande länsstyrelser faststälda, torde ingen 
tvekan behöva råda om giltigheten även här av ett av stadsfullmäktige antaget 
fattigvårdsreglemente, ehuru det saknar K. B:s stadfästelse. 

Dock torde vissa smärre förändringar lämpligen böra ske av det skjek reglementet erhöll 
genom Fullmäktiges nyssnämnda beslut den -0 juni 1910, innan det expedieras till härvarande 
fattigvårdsstyrelse hll dess efterlevnad, dels för att göra det hållbarare. dels enär det visat sig. att 
vid förändringar, som, så att säga, beslutas på stående fot i vissa lätt förbises dessas samhörighet 
med andra, hvilket synbarligen varit fallet även vid detta beslut. 

Undertecknad tillåter sig därför föreslå, att Stadsfullmäktige behagade besluta följande: 
1) låta hela § 7 utgå; 
2) till följd därav uinnumerera 8, 9. 10. 11, 12, 13; 
3) i nuvarande £ 12 eller blivande § I 1 låta mom. 4 och 5 utgå, hvarigenom <> och 7 erhålla 

deras nummerföljd; 
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4) efter nuvarande § 13 eller blivande § 12 insätta en ny £ 13 av 
följande lydelse: 

»Kassören åligger  -----  ---- » efter hvilka ord mom. 4 och 5 un 
der nuvarande § 12 införas såsom mom. 1 och 2: 

5) att låta nuvarande och blivande § 14 behålla sin i fattigvårds-
styrelsens förslag erhållna lydelse, hvarigenom styrelsen får fullt fria 
händer vid utackordering av barn vare sig i stad eller på land, då 
erfarenheten visat, att detta senare ofta är att föredraga: 

Ö) att därefter omedelbart låta trycka ett tillräckligt antal sär-
exemplar av reglementet för Lysekils fattigvårdsstyrelse och dess 
tillsyningsmän; 

7) expediera detta sitt förändrade beslut till fattigvårdsstyrelsen och 
samtidigt låta det åtföljas av ett tillräckligt antal tryckta ex. av det så 
beslutade reglementet. 

Lysekil den 5 febr. 1913. 
FRITZ LUSCH. 

Under öfverläggningen yrkade: 
Herr Liisch: bifall till motionen: och 
Herr Dahlström: bordläggning af motionen och dess remitterande till 

Fattigvårdsstyrelsen för yttrande. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Hr Dahlströms yrkande. 

§ 36  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Parksty-

relsens räkenskaper för år 1912 föredrogs, hvarefter beslöts bevilja 
Styrelsen ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 37  
Herr Ljungberg hade inkommit med följande, nu föredragna motion 

angående tiden för hållande af och annonserandet af Stadsfullmäktiges 
sammanträde: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Undertecknad hemställer härmed vördsammast till Herrar Stads-

fullmäktige. att beträffande fullmäktiges sammanträden uttala, det 
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dessa i regel böra avhållas på torsdagar och att kungörelse om sammanträdena hälst bör 
utfärdas i tidningarna föregående lördag. 

Motivering å sammanträdet. 
Lysekil den 12 Februari 1913. 

AXEL LJUNGBERG. 

Under öfverläggningen talade Herr Ljungberg för bifall till motionen samt 
instämde Herr Lusch i motionens syfte, medan Herr Lil- liehöök förklarade sig vara 
tveksam om, huruvida ett fastslående af sammanträdenas hållande på Torsdag vore 
lämpligt. 

Stadsfullmäktige beslöto härefter att uttala sig för att sammanträdena. sa vidt det 
möjligt är, hållas på Torsdagar, och att Lördagen före sammanträde i tidningarna 
tillkännagifvas att sammanträde äger rum den dag. som ordföranden bestämmer. 

§ 38  
Disponenten Emil Löfberg hade, med åberopande af att han innehade flera andra 

kommunala befattningar, anhållit om entledigande från befattningen såsom ledamot af 
Hästuttagningsnämnden. Herr Richter yrkade bifall till hans begäran, hvilken emellertid 
Stadsfullmäktige icke funno skäl att bifalla. 

§ 39  
Fattigvårdsstyrelsen hade inkommit med följande, nu föredragna skrifvelse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Jämlikt § 46 i gällande fattigvårdsforordning öfverlämnas härmed till Herrar 

Stadsfullmäktiges pröfning enkan Hanna Melins öf\ erklagande af fattigvårdsstyrelsens 
beslut den 27 sistl. Januari, hvar- vid bemälda enka för sig och fyra minderåriga barn 
tillerkändes bostad i stadens fattighus, bestående af ett rum och kök, fritt bränsle till 
nämnda lägenhet samt ett belopp af fem (5) kr. pr månad. 

Det torde här böra erinras: 
att för den källarlägenhet af ett rum och kök. enkan Melin nu innehar. och hvilken för 

barnen måste anses ganska hälsofarlig, hyresbeloppet utgör fjorton (14) kr, pr 
månad, då däremot den 
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i fattighuset erbjudna lägenheten är, ehuru något mindre, nyrenoverad 
och icke hälsofarlig: 

att nödtorftigt bränsle till en sådan lägenhet må beräknas i fem (5) kr. pr 
månad, hvadan alltså det sammanlagda understödet torde kunna 
beräknas till ett belopp af minst tjugo (20) kr. pr månad, hvilket 
belopp hustrun Melin fordrat få sig tilldelat i kontanter, enär hon 
önskar kvarbo i sin fuktiga källarlägenhet. 
Klagoskriften torde sålunda icke afse understödets storlek utan 

formen, under hvilken samma bör utgå. Helt naturligt har styrelsen, som 
vid beslutets fattande var fulltalig och fullt enig, icke ansett sig böra erlägga 
hyra för bostad, då fattigvården själf disponerar sådan och denna lägenhet 
icke på något sätt hindrar enkan Melin i utförandet af hennes arbete. Högst 
betänkliga torde följderna blifva, om understödstagarna skola få bestämma 
formen för understödets utgående. 

På grund af det ofvan anförda anhålies vördsamt, att Herrar 
Stadsfullmäktige måtte ogilla klagomålen och godkänna fattigvårds-
styrelsens beslut. 

Lysekil den 17 Februari 1913. 
A fattigvårdsstyrelsens vägnar: 

EMIL LÖFBERG». 

Härvid fanns fogad denna skrifvelse: 
»Till Lysekils Fattigvårdsstyrelses Herr Ordförande. 

Jämlikt Kungl. Maj:ts förordning av den 9 juni 1871 § 46, får 
undertecknad vördsamt anhålla, att Herr Ordförande måtte låta fat-
tigvårdsstyrelses beslut, genom vilket beslut undertecknad icke tillerkänts 
större understöd än fem (5) kronor i månaden jämte fritt husrum i Stadens 
fattighus, trots det att jag befinner mig i yttersta nöd, enka som jag är, med 
4 minderåriga barn, det älsta 7 år och det yngsta 5 mån. gammalt, 
underställas vederbörande Magistrats eller Stadsfullmäktiges prövning. 

Lysekil den 15 februari 1913. 
HANNA MELIN. 

Rinkenäs 9, Lysekil.» 
Sedan efter öfverläggningen Herr Lusch framhållit, att med hänsyn till 

de af honom närman1 relaterade omständigheterna i saken 
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Stadsfullmäktige borde ogilla i ofvanintagna skrifvelse omförmälda klagomål 
och godkänna Fattigvårdsstyrelsens beslut i frågan, beslöts att bifalla
Fattigvårdsstyrelsens ifrågavarande anhållan. 

§ 40  
1 samband med behandlingen af det under § 39 här ofvan behandlade 

ärendet beslöts på föranledande af Herr Dahlström och på yrkande af Herr 
Ljungberg, med hvilken Herr Lusch instämde, att hemställa till 
Fattigvårdsstyrelsen att i sammanhang med behandlingen af Herr Liischs 
motion angående Styrelsens reglemente jämväl till Fullmäktige inkomma med 
yttrande om och eventuellt förslag till lämpligare namn än fattighus på sagda 
understödsverksamhet. 

§ 41  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Hrr Luc- key och 

Wallén. 
Som ofvan 

Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 
OSCAR WALLÉN. 

ELIS LUCKEY. 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 

justering offentligen uppläst a Rådhuset Torsdagen den 27 Februari 1913 kl 6 
e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall.

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

1913             Lysekils             N:r 4. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktige» i 
Lysekil sammanträde den 4 Mars 1913. 

Frånvarande med godkända förfall voro: Hrr vice ordföranden och 
Laurin. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 42  
Uti bordlagda, under § 32 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande ordförandens motion om ändring i och tillägg till Stads-
fullmäktiges beslut den 7 dennes angående ändrade bestämmelser för 
Verkstadsgatans utdragning samt om ägoutbyte emellan staden och 
Verkstadsbolaget, hade Drätselkammaren inkommit med yttrande, innehållet i 
detta: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 28 
Februari 1913. 

§ 49 Stadsfullmäktiges ordförande hade hos Stadsfullmäktige 
väckt motion om ändring i och tillägg till Stadsfullmäktiges beslut den 7 
dennes angående ändrade bestämmelser för Verkstadsgatans utdragning 
och ägoutbyte emellan staden och Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag, 
hvilket beslut innefattade bifall till nämnda bolags, af Drätselkammaren 
förordade, under § 17 här ofvan i protokollet senast antecknade 
framställning i berörda hänseende. 

Denna motion hade af Stadsfullmäktige remitterats till Drätsel-
kammaren med uppdrag för Kammaren att hos Verkstadsbolaget anhålla 
om besked inom denna månads utgång, om bolaget vore villigt att iord- 
ningsställa Verkstadsgatan på kortare tid än beslutet af den 7 dennes af- 
såge, samt därefter inkomma till Stadsfullmäktige med verkstads- 
bolagets svar så tidigt, att Stadsfullmäktige kunde fatta sitt beslut i 
ärendet, innan beslutet af den 7 dennes vinner laga kraft. 
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Med anledning häraf hade utdrag af Stadsfullmäktiges protokoll, innefattande 
ifrågavarande ärende, af Kammaren öfverlämnats till verkstadsbolaget, hvars svar 
förelåg i en skrifvelse. 

Sedan Kammaren tagit del af skrifvelsen från verkstadsbolaget och öfriga 
handlingar i ärendet, beslöt Kammaren efter öfverläggning att. med öfverlämnande af 
nämnda skrifvelse till Stadsfullmäktige, i ärendet för egen del anföra följande: 

På grund som förut framhållits, fasthåller Drätselkammaren vid, att markutbytet 
medför fördelar för staden, ty: 

1). Verkstadsgatans stigning af 1 på 9 meter bortfaller, och ensamt detta innebär 
ett stort framtida bestående värde; 

2|. Undgås markköp för gamla verkstadsgatan, till hvilken ett (sannolikt ganska 
dyrbart) område af f. d. Lyckes tomt först måste förvärfvas: 

3) . Framgår tydligen af verkstadsbolagets skrifvelse, att bolaget aldrig tänkt sig 
annan rätt till vatten, än hvad köpebrefvet af 1907 omförmäler: 

4) . Verkstaden har på sin tid anhållit hos Drätselkammaren att för sin 
nybyggnad få flytta vägen ofvan Sanden längre ned förbi östra gafveln af Lyckes 
magasin, något som Drätselkammaren på grund af köpebrefvets punkt 2 ej kunde 
hafva något att invända emot. Att denna väg senare under pågående nybyggnad 
tillfälligtvis blifvit mindre framkomlig, är något Kammaren anser verkstaden hafva 
ersatt genom anordnandet af fullt körbar och trafikabel väg ofvanför verkstadsgatan 
och förbi dess kontorsbyggnad. 

Hvad angår tiden för gatornas iordningställande, får Drätselkammaren hänvisa 
till, hvad verkstadsbolaget i sin skrifvelse anfört rörande denna del af motionen. 

På grund af hvad sålunda framkommit, får Drätselkammaren hemställa, att 
Konsul Radhes motion i ärendet ej måtte leda till någon Stadsfullmäktiges åtgärd. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Rätt utdraget; betygas JOSEF CENTERWALL. 



 

 _______________ 1913 den 4 Mars. ______________________  

Härvid fanns fogad däruti omnämnda skrifvelse från verkstads-
bolaget, hvilken skrifvelse var af följande lydelse: 

»Till Drätselkammaren i Lysekils Stad, Lysekil. 
Med anledning af Herr Konsul Magnus Radhes motion i Stads-

fullmäktige vid sammanträde den 19 Februari 1913, § 32, hvilken blifvit 
remitterad till Eder med uppdrag att hos oss inhämta yttrande, bedja vi 
härmed vördsamt få anföra följande: 

1) . Motionärens utdrag ur det emellan Lysekils Stad och oss den 31 
December 1907 dagtecknade kontraktet, villkor No. 1, är icke fullständigt, 
i det att följande för oss betydelsefulla punkter äro uteslutna: 

»Därest gatuanläggningsarbetet icke är färdigt å förelagda tider, äger 
staden utföra detsamma och uttaga kostnaden härför hos bolaget eller dess 
rättsinnehafvare. 

Såsom säkerhet för utfåendet af denna fordran lämnar bolaget ett i 
fastigheterna intecknat skuldebref å Kr. 10,000:— med ränta, hvilken 
inteckning skall gälla med förmånsrätt före alla andra inteckningar i 
fastigheterna». 

2) . Enligt köpekontraktet af den 31 December 1907, åligger det oss 
att 

a) inom 5 (fem) är räknat från kontraktsdagen hafva anlagt 
Verkstadsgatan i trafikabelt skick t. o. m. Stigbergsgatan, 

b) att inom ytterligare 5 (fem) år hafva anlagt Verkstadsgatan till 
Rinkenäsgatan och vidare denna gata så långt, att körtransporter till 
Rinkenäs obehindrat kunna ske, samt Rinkenäsgatan förbi Herrar Alfr. 
Bovik & Co:s tomt. 

3) . Tiden för dessa båda gatudelars anläggning beräknades således 
till sammanlagt 10 (tio) år, och skulle den förra delen följaktligen vara 
fullbordad den 31 December 1912 och den senare delen den 31 December 
1917. 

Anläggningstiden räknades från den dag, staden anvisade inark för 
anläggningens fullbordande. Annu i Maj 1911, således mera än 3'/s är efter 
beslutets fastställande, hade emellertid staden uraktlåtit att ställa nödig 
mark till vårt förfogande, h varför vi den 15 Maj 1911 tillställde 
Drätselkammaren följande skrifvelse: 

»Då tiden för iordningsställandet af den projekterade Verkstadsgatan 
nu är långt framskriden, anhålla vi härmed vördsamt, att 
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Drätselkammaren måtte dels utstaka gatan, dels ock vidtaga åtgärder för att 
den Kjellmanska ladan borttages. 

Lysekil den 15 Maj 1911. 
Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag 

L. LAURIN.» 

När emellertid ofvannämnda anhållan icke i December månad samma 
år besvarats, ansågo vi oss ej heller kunna innehålla den i kontraktet af den 
31 December 1907 stipulerade anläggningstiden, ty den tid af 4 (fyra) år, 
som förflutit, utan något som helst bestämmande från staden, måste 
gifvetvis i hög grad inverka på arbetets fullbordande inom föreskrifven tid. 

Da vi såsom af ofvan citerade, af motionären utelämnade utdrag i 
kontraktet mellan Lysekils Stad och oss, förbundit oss till icke obetydlig 
risk, i händelsen anläggningen ej vore fullbordad inom bestämd tid, afläto 
vi den 19 December 1911 till Drätselkammaren en så lydande skrifvelse: 

»Åberopande vårt aktningsfulla af den 15 Maj, å hvilket vi fortfarande 
sakna svar, anhålla vi härmed vördsamt om prolongation för ifragavarande 
gatas anläggning och fullbordande, Verkstadsgatan till Stigbergsgatan på 2 
år och Verkstadsgatans fortsättning till Grönvik på 7 år efter den tid 
Drätselkammaren meddelat, att mark för ifrågavarande gata är inköpt och 
gatan blifvit utstakad. Denna tid åtgår för arbetets fullbordande. 

Lysekil den 19 December 1911. 

Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag 
L. LAURIN.» 

Efter behandling af Drätselkammaren föredrogs denna skrifvelse 
Herrar Stadsfullmäktige den 23 Januari 1912, och blefvo äfven samma dag 
våra anspråk på prolongation om gatudelarnes anläggning beviljade enligt 
följande: 

a) Verkstadsgatan t. o. m. Stigbergsgatan fullbordas 2 år, — 
b) Verkstadsgatan till Rinkenäsgatan och vidare denna gata så langt, 

att körtransporter till Rinkenäs kunna ske, samt Rinkenäsgatan förbi Alfr. 
Bovik & Co:s tomt, 7 år efter den tid, staden upplåtit för 
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anläggningen nödig mark, allt under förbehåll, att de i moment 2 i vårt 
kontrakt med Lysekils Stad af den 31 December 1907 stipulerade 
bestämmelserna orubbade skulle kvarstå. 

Nyssnämnda moment bestämmer, att vi eller våra rättsinne- hafvare 
förpliktigas att, tills förenämnda gator blifvit anlagda i trafikabelt skick för 
allmänt begagnande, kostnadsfritt upplåta lämplig körväg öfver Sanden, 
Mastberget och Grönviksbukten, så att transporten till och från Rinkenäs, 
Herrar Alfr. Bovik & Co:s samt öfriga tomter och platser obehindrat kunna 
ske. 

4) . Motionären framhåller, att vi öfverskridit denna bestämmelse 
därigenom, att vi öfverbyggt den till allmänt begagnande upplåtna körvägen 
öfver Sanden, utan att Stadsfullmäktige därtill lämnat sitt bifall. Häremot 
bedja vi få påpeka, att vi, innan förutnämnda bygge påbörjades, på sin tid 
inhämtade Drätselkammarens bifall att få nedflytta nyssnämnda väg, så att 
denna förlädes midt emellan vårt och Herr N. O. Lyckes magasiner, där 
tillräklig plats förefanns för en tillfredsställande trafikled. Enligt 
Drätselkammarens protokoll af den 12 April 1912, § 80, blef äfven vår 
hemställan bifallen, liksom ock byggnadsnämnden genom godkännande af 
våra ritningar intet haft att invända häremot. I stället för att trafikleden förut 
rundade ett af våra magasinshörn, vanns härigenom en rak och direkt 
förbindelse med Mastberget och Grönviksbukten. 

På grund, af ofvanstående tillbakavisa vi således motionärens påstående 
om, att vi utan vidare hörande skulle tillåtit oss öfver- bygga den gamla 
körvägen öfver Sanden lika mycket som att nybyggnaden skulle hindra 
trafiken å i moment 2 i kontraktet af den 31 December 1907 stipulerade 
område. 

Erkännas måste, att den af oss upplåtna trafikleden under några månader 
af oss delvis tagits i anspråk af byggnadsmaterial o. d., hvilket nödvändiggjorts 
af våra pågående nybyggnader, men vi påstå dock, att detta icke skett i sådan 
utsträckning, att trafiken däraf kan anses hafva afstängts. I långt större städer 
än Lysekil, där bestämmelserna på grund af en mångdubbelt lifligare trafik 
måste vara betydligt mera skärpta än härstädes, har en byggherre rättighet, att i 
samma utsträckning, som hos oss blifvit fallet, taga trafikleden i anspråk. 

Äfven om, såsom motionären uttrycker sig, vi »genom öfver- byggnaden 
inkräkta på den till allmänt förfogande upplatna körvägen 
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öfver Sanden, utan att upplåta annan lämplig trafikled», har dock icke trafiken 
till Herrar Alfr. Bovik & Co:s jämte öfriga tomter blifvit hindrad, ty hvar och 
en kan med lätthet öfvertyga sig om, att trafikanterna sedan flera år tillbaka så 
godt som uteslutande använda sig af trafikleden från vår fabriksbyggnads östra 
hörn d. v. s. den väg, som stryker förbi vår kontorsbyggnad och vidare emellan 
denna och Herr N. 0. Lyckes fastighet. I stället för att trafiken, såsom 
motionären påstår, numera är hindrad, finnes således liksom förut icke mindre 
än 2 trafikleder, hvarför ett bestridande af, att trafiken blifvit afstängd, kan 
anses såsom fullt berättigat. 

5|. Då staden ännu i början af innevarande år icke ställt för 
gatuanläggningen nödig mark till förfogande, anhöllo vi att i stället för den 
först projekterade gatan, för hvars anläggande staden efter 5 års respittid icke 
tillhandahållit nödig mark, att få anlägga gatan på en lägre nivå genom att 
nedflytta densamma på ett område, soin af oss under tiden förvärfats. Emot 
detta är, för att citera motio- uärens uttryck, »fråu hans sida intet att invända», 
och vi tro icke heller, att någon af Herrar Stadsfullmäktiges ledamöter, som 
hunnit sätta sig in i detta förslags realiserande, har något att anmärka häremot. 
särskilt de, som sätta värde på en bekväm trafik. För vår del ansägo vi oss hafva 
sparat staden och dess arrendatorer icke obetydliga kostnader och obehag 
genom detta förslags realiserande, ehuruväl att motionären påstår, att vi genom 
Stadsfullmäktiges godkännande af den 7 d:s vunnit »afsevärda fördelar» icke 
allenast genom gatans anläggning i det nedre planet utan äfven genom förvärf-
vandet utaf de, enligt hans åsikt, mera värdefulla tomterna vid sjön, och 
dessutom påyrkar motionären, att vi, såsom ersättning för dessa förmenta 
fördelar skulle åläggas att tillförsäkra staden trafik till Rinkenäsområdet inom 
1914 ars utgång samt att den, enligt protokoll af den 23 Januari 1912, af 
Fullmäktige godkända tiden för gatuanläggningens fullbordande, skulle 
förfalla. 

Häremot bedja vi få framhålla, att vi, hvad den billigare anlägg-
ningskostnaden beträffar, för att kunna realisera det af oss framställda förslaget 
om gatans anläggande till den lägre nivån, varit nödsakade att till ett pris af Kr. 
26,000: —, hvilket med 12,000 å 15.000 kronor torde överstiga det verkliga 
värdet, inköpa Herr N. O. Lyckes fastigheter och tomter. Hvad som eventuellt 
kunnat sparas med den nedre gatunivåns anläggning, har således mer än 
tillräckligt 
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åtgått för att kunna disponera mark för gatuanläggningens fullgörande, 
och motionärens tanke på en stor besparing för oss torde vara byggd på en 
mindre grundligt genomförd beräkning, hvarför vi likaledes tillbakavisa 
motionärens åsikt om, att vi i pekuniärt hänseende skulle vinna »afsevärda 
fördelar» genom det. senast framställda projektet, så mycket mera som 
högst betydande sprängningsarbeten måste vidtagas, äfven om gatan 
förlägges i den af oss föreslagna lägre nivån. 

De tomter, som vi genom bytet förvärfvat, torde ingalunda vara så 
värdefulla, som motionären låter påskina, alldenstund de, innan de kunna 
användas, till större delen måste blifva föremål för stora och kostbara 
utfyllningsarbeten, om hvilket hvar och en med lätthet torde kunna 
öfvertyga sig. 

Motionärens förmenande om, att den af Fullmäktige den 23 Januari 
1912 beslutade prolongationen af gatuanläggningen förfallit genom 
Fullmäktiges beslut af den 7 Januari 1913 förstå vi icke, enär han icke 
påvisat någon som helst rimlig orsak härför. 

Stöder motionären sina antaganden därpå, att den gamla trafikleden 
efter Drätselkammarens och Byggnadsnämndens godkännande blifvit 
öfverbyggd, falla dessa genast därigenom att det, såsom vi ofvan påpekat, 
numera till Rinkenäset finnes icke mindre än 2 olika trafikleder, af hvilka den 
ena redan dagligen flitigt användes, och den          andra så snart våra nu 
pågående byggnadsarbeten inom kort tid blifvit fullbordade, blir bättre än den, 
som fanns före nybyggnadens påbörjande. 

Motionärens yrkande att: 
a) de genom Stadsfullmäktiges beslut af den 7 Februari 1913 

fastställda bestämmelserna skulle ändras så till vida, att gatuanläggningen 
skulle vara färdig inom 1914 års utgång, 

b) att vägen till Rinkenäs söder om våra verkstadsbyggnader icke 
får afstängas, förrän Verkstadsgatan blifvit upplåten för allmän trafik och 

c) att något vattenområde utanför de af oss genom markutbytet 
förvärfvade sjötomterna icke få af oss inkräktas eller disponeras, anhålla 
vi icke må föranleda till någon som helst åtgärd af följande skäl: 

1) . Stadsfullmäktige hafva genom beslut af den 23 Januari 1912 
tillerkänt oss prolongation af respektive 2 och 7 år för gatuanlägg-
ningarnes fullbordande, räknat efter anläggningarnes påbörjande, och 
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har detta beslut för lång lid sedan vunnit laga kraft. Ett upphäf- vande häraf 
torde ingalunda kunna försigå utan rättsliga konsekvenser för staden. 

2) . Värt förslag om gatans förläggande till en lägre nivå, än hvad som 
förut varit påtänkt, och som möjliggjorts endast genom stora pekuniära 
uppoffringar från vår sida, torde gillas icke allenast af Fullmäktige och dess 
Ordförande, utan äfven af hela den trafikerande allmänheten. 

3) . Genom att vi föreslagit förut åberopade prolongation hafva vi 
åsidosatt de anspråk på godtgörelse för de högre anläggningskostnader, som 
af helt naturliga skäl blifvit en följd af de för hvarje år allt jämnt ökade 
arbetslönerna, och för hvilka vi haft befogenhet att göra staden ansvarig, på 
grund af det dröjsmål, staden låtit komma sig till last genom att icke i rätt tid 
anvisa för det första projektets realiserande nödig mark. 

4) . För den allmänna trafik, för hvilken motionären påyrkar, att det 
inom 1914 års utgång bör upplåtas trafikleder, finnes redan för närvarande 
icke något som helst hinder. 

5) . Att vi icke haft eller hafva för afsikt att förrän någondera 
gatuanläggning kommit till stånd afstänga några som helst områden som 
kunna hindra den allmänna trafiken. 

<ij. Att vi genom markutbytet icke gjort anspråk på andra 
vattenområden eller strandrättigheter utanför våra sjötomter än de, som redan 
tillerkänts oss i vårt kontrakt med Lysekils Stad af den ”/i» 1907 moment 6 
(icke såsom i protokollsutdraget angifves moment 8), hvilka rättigheter 
Stadsfullmäktige icke torde hafva befogenhet att ändra. 

Dä Motionären emellertid i sin motion till Stadsfullmäktige af den 14 d:s 
framhåller, att han vid tiden för beslutets af den 7 Februari 1913 afgörande, 
icke hade full visshet om, hvad han då genom sin underskrift stadfäst, och 
dessutom uttalar sin förmodan om, att ett stort antal Fullmäktige icke heller 
kände frågans karaktär, äro vi gärna villiga att, såsom under öfverläggningen 
i ärendet den 14 d:s föreslogs, underkasta oss ett öfverklagande af beslutet 
samt uppskjuta frågans afgörande under så lång tid, som Herr Ordföranden 
och de Fullmäktige, hvilka vid beslutets fattande den 7 Februari 1913 låtit sig 
påverka af den allmänna meningen inom Fullmäktige, behöfva för att 
närmare sätta sig in i sakens detaljer, men fordra vi gifvetvis i 
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sådant fall, att den tid, som härtill åtgår, ytterligare tillgodoräknas oss för 
gatuanläggningens fullgörande. 

Vi kunna icke underlåta att slutligen framhålla, att vårt förslag om 
förändrad gatunivå icke dikterats af några som helst pekuniära skäl, hvilket 
tydligt nog torde framgå af ofvan relaterade förhållan* den, samt att 
motionärens framställning sannolikt påverkats af en i andra hand bedrifven 
personlig agitation. 

Lysekil den 27 Februari 1913. 

Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag. 
L. LAURIN. 

De inkomna handlingarna föredrogos: 
Innan öfverläggningen i ärendet började, bemötte ordföranden 

verkstadsbolagets skrifvelse, därvid särskildt vändande sig mot skrif- velsens 
ton och skarpt tillbakavisade det däri gjorda påståendet, att hans motion 
»sannolikt påverkats af en i andra hand bedrifven personlig agitation.» 

Under öfverläggningen framhöll Herr Borgmästaren Sundberg, att 
ägoutbytet med verkstadsbolaget icke finge laga verkan, förrän en skriftlig 
handling därom upprättats, hvarför det väl vore lämpligt, att ett 
förslagskontrakt uppgjordes, innan beslut fattades i ärendet. 

Hrr Gunnerson, Dahlström, Ljungberg och Bovik försvarade be-
rättigandet af ordförandens motion och tillbakavisade talet om att motionen 
tillkommit på grund af någon personlig agitation, därvid framhölls dels vikten 
af att få utredt frågan om verkstadsbolagets företrädesrätt till vatten utanför 
de med ägoutbytet afsedda områdena, dels den omständigheten att någon 
utredning angående samma områdens värden icke förelåge. 

Emot bolagets påstående att hinder vållats bolaget att iordningställa 
Verkstadsgatan, enär Drätselkammaren icke ställt erforderlig mark till 
bolagets förfogande, protesterade Herr Lilliehöök under framhållande af, att 
den ena gatudelen till största delen skulle kommit att gå öfver staden tillhörig 
mark, och att Drätselkammaren nog skulle ställt den i fråga erforderliga 
marken till bolagets förfogande, när bolaget hade behöft densamma. Något 
hinder för bolaget att påbörja arbetet hade alltså icke funnits. 
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Herrar Lindman, Sterner och Wallén försvarade Drätselkammarens 
ständpunkt i frågan, och framhölls därvid särskildt, att det vore oklokt att 
vidröra frågan om företrädesrätten till vattnet. 

Följande yrkanden gjordes, nämligen af: Hen; Dahlström med 
instämmande af Hrr Luckey och Gunnerson: att Stadsfullmäktige , Skulle 
besluta att upphäfva sitt beslut af den 7 dennes i frågan, samt j genom 
Drätselkammaren eller en särskild kommitté låta inleda nya । 
underhandlingar med verkstadsbolaget samt upprätta ett förslags- kontrakt, 
såsom Herr Borgmästaren Sundberg föreslagit, att föreläggas 
Stadsfullmäktige; 

Herr Wallén: bifall till Drätselkammaren förslag; 
och Herr Lidman: bifall till Drätselkammarens förslag med det 

tilläggsförklarandet, att med ägoutbytet ifråga icke följer dispositionsrätt för 
bolaget till vattnet utanför de genom ägoutbytet bolaget tillkommande nya 
tomterna. 

Sedan efter öfverläggningens slut ordföranden af på de olika 
yrkandena framställda propositioner förklarat propositionen på Herr 
Dahlströms yrkande vara med ja besvarad, begärdes votering, och sedan 
framställning gjorts om hvartdera af de återstående yrkandenas antagande 
till nejproposition i hufvudvoteringen och ordföranden an- gifvit sin 
uppfattning vara, att till nej proposition antagits Herr Lindmans yrkande, 
begärdes äfven härom votering, hvilken verkställdes enligt följande 
godkända proposition: 

»Den som vill hafva Herr Lindmans yrkande såsom nejproposition i 
hufvudvoteringen, röstar: ja, den det icke vill, nej; vinner nej, hafva 
Stadsfullmäktige till nejproposition i hufvudvoteringen antagit 
Drätselkammarens förslag.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Herrar Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Lindman, Pehrson, Dahlström, 

Löfving, Björsell, Bovik, Hörman, Lilliehöök, Sterner, Granberg, Liisch, 
Luckey, Gunnarsson, Lindbom, Wallén och Oskar J. Mattsson: ja: men Hrr 
Gunnerson och ordföranden: nej. 

Herr Ljungberg hade icke deltagit i omröstningen. 
Med 19 röster mot 2 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
På grund af detta beslut företogs härpå hufvudvoteringen enligt 

följande justerade proposition: 
»Den som bifaller Herr Dahlströms yrkande, röstar: ja, den det icke 

vill, nej; vinner nej, har Herr Lindmans yrkande bifallits.» 
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Vid upprop röstade härefter: Hrr Richter, Pehrson, Dahlström, Bovik, 
Lilliehöök, Ljungberg, Granberg, Luckey, Gunnarsson, Gunnerson, Oskar J. 
Mattsson och ordföranden: ja; 

men Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Lindman, Löfving, Björsell. Hörman, 
Sterner, Lusch, Lindbom och Wallén: nej. 

Med 12 röster mot 10 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen. 

Mot detta Stadsfullmäktiges beslut anmälde Hrr Sterner, Lindman. 
Wallén och Björsell sin reservation. 

Sedan ordföranden härpå efter framställd proposition dels på att 
uppdraga åt Drätselkammaren och dels på att, enligt yrkande af Herr 
Gunnerson, öfverlämna åt en kommitté af tre personer att underhandla med 
verkstadsbolaget och inkomma till Stadsfullmäktige med förslagskontrakt 
förklarat sig finna sistnämnda proposition vara med ja besvarad, begärdes 
votering, som verkställdes enligt följande justerade proposition: 

»Den som vill återremittera ärendet till Drätselkammaren, röstar: ja, 
den det icke vill: nej, vinner nej, har beslutits öfverlämna uppdraget ifråga 
till en kommitté på tre personer.» 

Vid upprop till omröstning, däruti Hrr Richter och Granberg icke 
deltogo, röstade härefter: Hrr Aug. Mattsson, Pehrson, Dahlström, Löfving, 
Lilliehöök, Ljungberg, Lusch, Luckey, Gunnarsson och Oskar J. Mattsson: 
ja; 

men Hrr Lidell, Lindman, Björsell, Bovik, Hörman, Sterner, 
Lindbom, Gunnerson, Wallén och ordföranden: nej. 

Med 10 röster mot 10 hade på grund af ordförandens utslagsröst alltså 
beslutits i enlighet med nejpropositionen. 

Till kommitterade utsågos härefter, sedan Hrr Sterner, Lilliehöök. 
Dahlström och Ljungberg, hvilka jämväl föreslagits, undanbedt sig att 
ifrågakomma: Herr Borgmästaren Sundberg, hvilken benäget åtog sig 
uppdraget, Bovik och ordföranden, med den förstnämnde som 
sammankallande. 

§ 43  
Uti ingifvet och nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 28 

sistlidne Februari inhämtades, att Drätselkammaren beslutit fästa 
Stadsfullmäktiges uppmärksamhet på, att offentliga auktioner den 14 
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dennes äga rum här i staden å inägolotter, tillhöriga Fabrikören Carl Olsson 
och Fru Maria Wallins arfvingar. 

Herr Sterner yrkade nu, att Stadsfullmäktige skulle utse två ombud att 
närvara vid auktionen och, om skäligt pris kunde erhållas, för stadens räkning 
inköpa ifrågavarande ägolotter. 

Stadsfullmäktige utsago härefter till dylika ombud Hrr vice ordföranden 
och Lindman med Herr Hörman som suppleant. 

§ 44  
Ordföranden öfverlämnade Kungl. Maj:ts i Regeringsrätten den 15 

Januari 1918 gifna utslag på de besvär, Stadsfullmäktige i underdånighet 
anfört öfver Konungens Befallningshafvandes utslag den 8 Juli 1912 ifråga 
om Stadsfullmäktiges beslut att bevilja anslag till Lysekils Skyttegille, af 
hvilket Kungl. Maj:ts utslag framgick, att Stadsfullmäktiges ifrågavarande 
besvär lämnats utan afseende. 

Utdraget lades till handlingarna. 
§ 45  

På förslag af ordföranden beslöto Stadsfullmäktige att uttala sig för 
önskvärdheteten af, att en af Riksdagsmannen, Borgmästaren Sixten Neiglick 
m. fl. väckt motion om åvägabringande af utredning och förslag i fråga om 
upprensning eller nyanläggning på statens bekostnad af inre farleder i 
Bohusläns skärgård vinner riksdagens bifall, med framhållande särskildt af de 
stora fördelar för Lysekils stads handel och näringar, som måste följa af 
upptagandet af en farled till Lysekil, som möjliggör undvikande af 
Sotefjorden. 

Det uppdrogs åt Herr Borgmästaren Sundberg, som benäget åtog sig 
uppdraget, och ordföranden att affatta och genom ordföranden till 
vederbörande afsända en skrifvelse, innehållande Stadsfullmäktiges sålunda 
beslutade uttalande i frågan. 

§ 46  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Ljungberg och Gunnerson. 
Som ofvan 

Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 

AXEL LJUNGBERG. 
J. G. GUNNERSON. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter vederbörlig justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Torsdagen den 13 Mars 1913; betygas: 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspoatens Boktrrckeri 1OT*



 

1913 Lysekils N:r 5.
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll. hållet tid iåtadsfuUmäkliyes i Lysekil 
sammanträde den 20 Mars 1013. 

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Herrar vice 
ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson, Lilliehöök, Liisch och Luckey. 

Ordföranden tiilkännagaf att han. med anledning af sekreterarens beviljade 
bortresa, själf förer dagens protokoll. 

§ 47  
Tullkammaren hade i skrifvelse till Ordföranden hemställt, att, fastän det 

angifves i hamntaxan, att fartyg, som anlöpa hamnen endast för intagande af proviant m. 
m., äro från hamnafgifter befriade, men ordalydelsen i taxan möjligen skulle kunna 
misstolkas, Stadsfullmäktige måtte fatta särskildt beslut i frilager-provianteringsfrågan. 

På grund häraf beslöto Fullmäktige enhälligt att för så vidt provianteringsfrilager 
inrättas i Lysekil, fartyg, som anlöpa hamnen endast för intagande af proviant från 
frilager, skola varda från hamn- afgift befriade. 

Denna paragraf förklarades genast justerad, och skulle detta beslut genom 
protokollsutdrag tillställas Tullkammaren. 

§ 48  
Herr J. E. Lindbom hade ingifvit följande motion: 
»Undertecknad vill härmed föreslå, att den del af å nya gatu- regleringskartan 

föreslagna Hamngatan från Drottninggatan till Bans- vik, som går igenom Gustaf 
Cornérs, Arvid Örnbergs och Sveriges Förenade Konservfabrikers friköpta tomter, 
utdrages närmare hamnen i enlighet med bilagde skiss. Skulle herr Cornérs tomt efter en 
sadan ändring anses blifva för liten kan utvidgning af samma göras mot Öster, och ej som 
herr Cornér föreslagit åt norr, enär jag anser att de ofvanför belägna tomterna behöfva 
utfarts väg till hamnen. 
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Skulle detta förslag vinna herrar Fullmäktiges bifall vinner staden 
otvifvelaktigt stora fördelar därigenom att den ej behöfver inlösa Cornérs och 
Ornbergs ansjovisfabriker, och torde gatan blifva ända- mälsenligare och få ett bättre 
utseende om den kommer att följa kajlinien hela sträckan från Lysekils Mek. 
Verkstads område. 

Lysekil den 10 Mars 1913. 
J. E. LINDBOM». 

och blef denna motion på motionärens yrkande remitterad till Byggnadsnämnden 
och Hamnstyrelsen för yttrande. 

§ 49  
Ordföranden hade ingifvit följande motion: 
»Härmed får jag föreslå att Herrar Fullmäktige behagade utse en suppleant för 

mig som stadens ombud i expropriationsfrågan med Lysekils Järnvägs Aktiebolag. 
Lysekil den 15 Mars 1913. 

MAGNUS RADHE.» 

På yrkande af Hr Gunnerson beslöto Fullmäktige bifalla motionen och till 
suppleant utse Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök. Denna paragraf förklarades genast 
justerad. 

§ 50  
Från Bryggkommitterade i Morlanda hade genom Magistraten inkommit 

följande skrifvelse: 
»Nyligen har a Orust fullbordats en mycket viktig väg, hvilken som en 

pulsådra genomlöper ön från dess sydöstra strand vid Svane- sund till den nordvästra 
vid Strömsholm i Morlanda socken. En väsentlig olägenhet har dock hittills vidlådt 
denna väg, nämligen bristen på en ändamålsenlig och tillräckligt stor brygga vid 
Strömsholm. Genom enskilda bidrag från ett stort antal personer af bygdens 
befolkning har nu emellertid en rätt betydande summa penningar hopbragts, och 
meningen är, att en dylik brygga skall byggas, sedan för ändamålet sökt statsbidrag 
kunnat erhållas. Emellertid återstår alltid frågan om bryggans framtida underhåll, 
hvilket blir betungande 
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nog. Den befolkning, som kommer att begagna sig af Sfrömsholms brygga hör, kan 
man säga, helt och hållet till staden Lysekils handels- Oinråde. Betydande är den 
försäljning, som Lysekil har till denna befolkning, och stor tillförsel kommer också 
från densamma till staden. Trafiken på Lysekil förmedlas t. v. genom 
ångbåtsstationen Morlanda Tånge, hvars läge emellertid är ganska olämpligt efter 
den berörda nya vägens tillkomst. Blir brygga byggd å Strömsholm, som är den enda 
rätta platsen, kommer gifvetvis en ganska betydande handel, som nu gar via Nösund 
och Henån till Göteborg respektive Uddevalla, att i stället inriktas på Lysekil. Vi 
närsluta en karta, som närmare åskådliggör hithörande förhållanden. På grund af 
ofvanstående och då vi känna stadens intresse för sina handelsförbindelsers 
främjande, ha undertecknade, kommitterade för denna bryggfråga, ansett oss kunna 
med utsikt till tillmötesgående vända oss till Lysekil med anhållan om något bidrag 
till bryggans framtida underhåll. Och taga vi oss i sådant syfte friheten vördsamt 
hemställa, att staden Lysekil ville lämna ett årligt anslag af 100 kronor till bidrag för 
underhåll af ångbåtsbryggan vid Strömsholm i Morlanda socken från och med det år, 
bryggan blifver för trafik öppnad. 

Morlanda den 12 mars 1913. 
A bryggkommitterades vägnar: 

GUNNAR SANNE. AXEL HAGBERG. A. W. BILDT.» 

Efter föredragning häraf och tagen del af den skrifvelsen åtföljda kartan med 
markering af det handelsområde, som skulle tillföras Lysekil om bryggan vid 
Strömsholm kommer till stånd, beslöts remittera ärendet till Drätselkammaren för 
yttrande och handlingarnes återställande. 

§ 51  
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges yttrande öfver Fröken 

Hulda Nilssons till Kon. Bef:de ingifna ansökan om tillstånd att i huset N:r 36 Lilla 
Kyrkogatan i Kyrkvik under tiden 1 Juni—15 September till spisande gäster vid 
måltider få utskänka yin och öl. 

Stadsfullmäktige beslutade enhälligt att, med återställande af handlingarne, 
tillstyrka bifall till ansökningen. 
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§ 52 |
Genom Magistraten inkommen skriftlig ansökan från Ankan Albertina 

Claesson om befrielse från hennes aflidne man Gjutmästaren Claes Emil 
Claesson påförd kommunalskatt för år 1912, Kronor 211: 35, att utgå 1913 
på i skrifvelsen angifna skäl. 

Efter föredragning häraf hoslöto Fullmäktige att remittera ärendet till 
Drätselkammaren för yttrande och därmed till Stadsfullmäktige med 
handlingarnas återställande inkomma. 

§ 53  
Genom Magistraten inkommen skriftlig ansökan från Änkan Anna 

Larsson om befrielse från hennes aflidne man Förmannen Anders Larsson 
påförd kommunalskatt, kronor 81: 18, för år 1912 att utgå 1913 på i 
skrifvelsen anförda skäl. 

Efter föredragning häraf beslöts att remittera ärendet till Drätsel-
kammaren för yttrande och därmed till Stadsfullmäktige med handlingarnas 
återställande inkomma. 

§ 54  
Genom Magistraten hade från Ilr Carl Olsson inkommit följande 

skrifvelse: 
»Härmed får jag vördsamt anhålla att, i afvaktan på en blifvande ’ 

expropriation af Rotemyren, fa inleda vatten från stadens vatten- I ledning 
ifrån myren till mitt bryggeri emot det jag betalar i likhet med andra hvad jag 
tager efter mätaren. 

Jag anser mig berättigad härtill då jag äger omkring ’/s del af myren 
hvilken del staden mig oåtspord tagit i besittning och afsfängt mig från fri 
dispositionsrätt däröfver, isynnerhet som jag är villig att betala det vatten jag 
tager. 

äfven ber jag la anföra det skälet för min begäran, att stadens 
vattenstyrelse eller Drätselkammaren medgifvit några husägare på Slätten, 
däribland Hr W allén, rätt, att inleda vatten från vattenledningen i sina hus, 
utan någon vattenafgift. 

Det är ej mycket vatten som jag behöfver, enär bryggeriets brunnar gifva 
största behofvet däraf, men torkperioder kunna inträffa och utan vatten kan 
jag ej bedrifva min affär. 

CARL OLSSON». 
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Efter föredragning häraf och ett fran styrelsens för Lysekils volten- och 
Kloakledningar nu inkommit protokollsutdrag af den 26 sistlidne Februari, så lydande: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Styrelsens för 
Lysekils Vatten- och Kloakledningar sammanträde 
don 26 Februari 1913. 

§ 9. 
Fabrikören Carl (Hsson hade erhållit att få på mätare låta inleda vatten från stadens 

ledning till sitt bryggeri. 
Med anledning häraf beslöt Styrelsen efter öfverläggning att. under förutsättning af 

Stadsfullmäktiges godkännande häraf. för sin del medgifva Herr Olsson att på mätare och 
i enlighet med bestämmelserna i Styrelsens reglemente få inleda vatten till sitt bryggeri, 
mot det att han till staden öfverlåter sin del af Rotemyren till det pris han själf gifvit 
därför. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: intygar. 

JOSEF CENTERWALL.» 

vidtog en längre diskussion, hvaraf inhämtades, dels att den af Fullmäktige utsedda 
kommittén Herrar Sterner och Laurin för underhandling ined Herr Olsson om köp af hans 
ägande del i Rotemyren icke ledt till något resultat, då han fordrat fri is och fritt vatten 
samt 50 öre kv.-aln för sin andel, och dels af Herr Wallén, att Herr Olsson medgifvit 
Vattenstyrelsen rättighet att upprensa hans andei i myren och utlägga rör, hvarjämte Herr 
Gunnerson ansåg, att sökandens begäran var rimlig, då han underkastade sig såväl att 
betala för det vatten han möjligen kommer att använda som ock gällande reglemente för 
vattenförbrukare, samt att han borde hafva samma rätt som andra personer å Slätten, som 
fått införa vatten i sina byggnader, detta sistnämnda utan Stadsfullmäktiges hörande. Herr 
Sterner, med hvilken herr Wallén instämde, yttrade, att Fullmäktige beslutat medgifva 
hus- 



 

1913 den 20 Mars. 

ägare vid Slätten rätt att införa vatten i sina byggnader, men något sådant beslut kunde 
icke företes, och ordföranden erinrade om. ätt honom vetcrligt icke någon sådan fråga 
förelegat till Stadsfullmäktiges behandling under förra året. 

Sedan flera talare yttrat sig i frågan och Herr Bovik yrkat rent afslag och Herr 
Wallén, att den förutnämnda underhand lingskom mitten skulle förstärkas med ytterligare 
en ledamot, föreslog Herr Lindman, att ärendet skulle remitteras till Vattenstyrelsen i 
första hand och därefter till Drätselkammaren, och Herr Dahlström, att af den förda 
diskussionen framgick, att en remiss vore nödvändig för frågans utredning, då möjligen 
vederbörande kunde finna en annan lösning, som ledde till slutlig uppgörelse, förklarades 
diskussion afslutad. 

På af ordföranden framställda propositioner dels oin afslag, dels om förstärkning af 
kommittén, dels om remiss blef detta sistnämnda af Fullmäktige bifallet. 

Alltså hade Fullmäktige beslutat i enlighet med Herrar Lindmans och Dahlströms 
yrkanden. 

§ 55  
Herr Lilliehöök hade inkommit med följande skriftliga motion: »Härhos 

öfverlemnas utdrag ur protokoll hå’let vid sammanträde med styrelsen för Lysekils 
brännvinsförsäljnings Aktiebolag den 15 dennes, hvaruti styrelsen beslöt hemställa till 
Herrar Stadsfullmäktige om anskaffande af upplag af brännvin och får undertecknad 
härmed upptaga denna styrelsens hemställan såsom sin egen motion. 

Lysekil den 18 Mars 1913. 
C. S. LILLIEHÖÖK. 

Rörande förestående fråga anser jag den för staden förmånligaste lösningen blifva 
att inköpa och flytta Herr N. O. Ericsons magasin, som är tillräkligt stort för ändamålet. 
Kostnaden, med inköp och uppsättning, borde väl ej blifva större än att, med den hyra som 
erlagts för den nuvarande källaren, hela magasinet är betalt på 2 högst 3 år. 

Lysekil som ofvan 
C. S. LILLIEHÖÖK». 
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Denna motion hade ordföranden Öfverlemnat till 
Drätselkammaren för skyndsamt yttrande, och förelåg sådant i dess 
protokoll af gårdagen : 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil 
sammanträde den 19 Mars 1913. 

§ 74. 
En motion af Herr Öfversten m. m. C. 8. Lilliehöök om 

anskaffande för Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags räkning af 
ny lokal för upplag af brännvin hade af Stadsfullmäktiges ordförande 
under gårdagen remitterats till Kammaren för skyndsamt yttrande. 

Ärendet upptogs till behandling, därvid Kammaren efter öfver-
läggning beslöt meddela Stadsfullmäktige, att Kammaren nog vore af 
den åsikten, att staden borde anskaffa brännvinsförsäljningsbolaget en 
lämplig lokal för upplag af brännvin, men att Kammaren icke på den 
korta tid, som stått till Kammarens förfogande efter motionens 
inkommande, kunnat afgifva något yttrande, öfver huru frågan lämp-
ligen borde ordnas, utan sett sig nödsakad att bordlägga ärendet för 
utredning. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL». 
Sedan handlingarna föredragits och frågan diskuterats, yrkades af 

Herr Dahlström bordläggning och återremiss till Drätselkammaren för 
skyndsam och full utredning i frågan, och sedan Herr Wallén jämväl 
yrkat bordläggning, förklarades diskussionen afslutad. 

På framställd proposition på Herr Dahlströms yrkande beslutade 
Fullmäktige i enlighet därmed. 

§ 56  
Frän Drätselkammaren hade inkommit följande utdrag af dess 

protokoll den 15 Mars: 
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»§ 65. Ordföranden anhöll uti ingifven, nu föredragen skrifvelse till 
billigaste pris fa köpa den i Kammarens protokoll för den 26 Juni 1912, § 
136, oeh i Stadsfullmäktiges protokoll för den 5 Juli 1912 § 76, omförmälda 
tomt, och skulle hiir antecknas, att Herr J. Tobisson, som varit spekulant a 
tomten, icke fullföljt köp därå. Efter öfverläggning beslöt Kammaren hos 
Stadsfullmäktige anhålla om bemyndigande att för samma pris, som 
bestämdes 1912, eller 2 kronor per kv.-aln. få till Herr Sterner försälja 
tomten ifråga, som enligt i Maj 1912 uppgjord oeh den 5 Juli samma nr för 
Stadsfullmäktige företedd kartskiss innehölle i areal c:a 1785 kv.-alnar. 

Herr Wallén reserverade sig beträffande priset, som han ansåg för högt.
Vid behandlingen af detta ärende var Herr Sterner icke närvarande. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

hvarjämte var bifogad Herr Sterners ansökan till Drätsekammaren af den 
10 Mars: 

»Sedan Justinus Tobisson anmält att han icke är spekulant på den i D. 
K. protokoll för den 2G/« 1912 § 136 omförmälda tomten i Rosviksberg, 
anhåller undertecknad vördsamt om att få köpa omförmälda tomt till 
billigaste pris. 

Lysekil den 10 Mars 1913. 
JOHN STERNER.»; 

hvilka handlingar föredrogos. 
Under diskussionen härom yrkades af Herr Lindman bifall till 

Drätselkammarens förslag och af Herrar Bovik. Wallén och Gunnerson, att 
priset för tomten bestämdes till Kr. 1: 75. 

Sedan diskussionen förklarats af slutad, framställde ordföranden 
proposition på såväl Drätselkammarens förslag som Herr Boviks m. t. 
yrkande, och blef detta sistnämnda Stadsfullmäktiges beslut. 
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Alltså hade Stadsfullmäktige beslutat sälja angifna tomten i Rosviksberg om 
cirka 1785 kv.-alnar till Herr John Sterner för ett pris af Kr. 1: 75 pr kv.-aln på vanliga 
betingelser, och då ordföranden förklarat, att härför afgifvits kvalificerad majoritet, 
blef detta med klubbslag befästadt. 

§ 57  
Från Drätselkammaren hade inkommit utdrag af dess protokoll af gårdagen: 

»L tdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lvsekil sammanträde den 10 Mars 
1913. 

$ 75. Herr Anderson anmälde, att de af Stadsfullmäktige den 4 dennes utsedde 
ombuden, Herrar B. P. Jonsson och J. H. Lindman, å auktionen den 14 dennes för 
stadens räkning af Fru Maria Wallins sterbhus inköpt inägolotten N:o XXXVII för ett 
pris af två kronor 16 öre per kv.-aln. Inägolotten i fråga innehölle i areal c:a 3,675 
kv.-alnar. Kammaren beslöt med anledning häraf att med anmälan härom anhålla att 
Stadsfullmäktige måtte besluta att stadfasta köpet, och att medel till köpets betalande 
skola tagas af jordkassan. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget: betygas 

JOSEF CENTERWALL.»: 

hvilket föredrogs. 
Därjämte hade till ordföranden ingifvits följande auktionsprotokoll: 

»Auktionsprotokoll hållet i Lysekil den 14 Mars 1913, vid försäljning af '/BO del, 
lotten XXXVII, af Lysekils skiftade inägojord och tillhörig aflidna Änkefru Maja 
Wallins arfvingar, hvarvid före utropet följande auktionsvillkor tillkännagåfvos: 

l:o). Jordlotten som enl. 1859 ars skifteshandlingar innehåller en areal af 1 ref 47 
kv.-st. eller 14,700 k v.-fot, säljes sådan den be- finnes med tillträdesrätt för köparen 
l:ste April innevarande är. 
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2:o|. Köparen betalar alla skatter, som hädanefter komma a t debiteras fastigheten, 
omkostnader för lagfart och stämpel, mei ätkomsthandlingar tillhandahålles af säljarne. 

3:o). Af köpeskillingen betalas minst 2,000 kr. kontant via ofvannämnda 
tillträdesdag och återstoden med revers och löpande procents ränta från tillträdesdagen 
tills likvid sker, som skall vara till fullo verkställd senast två månader fr. tillträdesdagen.

4:o). Köparen betalar dessutom i auktionsprovision en half proc, af 
inropssnminan. som erlägges samtidigt med första inbetalningen. 

5:o). Säljare förbehålla sig 4 dagars betänketid, att antaga eller förkasta det 
erhållna anbudet och är anbudsgifvaren under denna tid fast bunden vid det angifna 
anbudet. Sedan dessa villkor blifvit kungjorda, skedde utrop hvarvid högsta anbudet två 
(2) Kr. 16 öre för qvadrataln afgafs af Herr J. H. Lindman för Lysekils stads räkning. 
dock med förutsättning att Herrar Stadsfullmäktige godkänna köpet. 

Anbudet blef med klubbslag beföstadt. 

Som ofvan 
J. A. ANDERSON. 

Innan den af säljaren förbehållna betänketiden utgått tillkännagafs 
köpare att säljarne antogo anbudet. 

Lysekil den 18 Mars 1913. 
L A. ANDERSON.» 

Efter uppläsning häraf beslutade Stadsfullmäktige enhälligt att godkänna det af 
Herr Lindman verkställda köpet för stadens räkning i enlighet med de villkor som i 
auktionsprotokollet äro stipulerade, och att medel för köpets afshitande skola utgå af 
jordkassan. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 58. 
På förslag af Herr Björsell att Fullmäktige matte bemyndiga ett par personer att 

vid den annonserade försäljningen af  delar af inägolotten litt. XXXVI, som äger rum den 
5 nästa April å offentlig auktion, bevaka stadens intresse och på vanligt sätt inköpa lotten 
för stadens räkning. 



 

 Detta förslag bifölls och utsagos herrar J. H. Lindman och Em. 
Hörman, som åtogo sig uppdraget, att vid auktionen fullgöra, hvad 
Fullmäktige sålunda beslutat. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 59. 
Till justeringsmän utsågos Herrar Granberg och Ljungberg 

§ 60. 
Sedan Fullmäktige diskuterat i några nu väckta frågor och som I icke 

kunde föranleda till någon vidare åtgärd, förklarade ordföranden sammanträdet 
upplöst. 

Som ofvan 
MAGNUS RADHE. 

Justeradt: 
C. V. GRANBERG. 

AXEL LJUNGBERG. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse 
och justering offentligen uppläst å Rådhuset Torsdagen den 27 
Mars 1913 kl. 5 e. m.; betygas: 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

1913           Lysekils            N:r 6. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 17 April 1913. 

Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Hrr Richter och 
Laurin. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
Med ordförandens tillåtelse aflägsnade sig Herr Lindman under 

sammanträdets lopp, så att han icke deltog i behandlingen af de i §§ 74—83 här 
nedan omförmälda ärendena. 

Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Lindbom 
och Oskar J. Mattsson. 

§ 62  
Uti det under § 28 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande Herr 

Laurins motion angående utsträckning af tiden för tele- fonering och ställande af 
för ändamålet fordrad garanti, hade Drätselkammaren inkommit med begärdt 
yttrande, innehållet i detta nu föredragna: 

»Utdrag i transsumt af protokollet, hållet hos 
Drätselkammaren i Lysekil den 15 Mars 1913. 

§ 63 Företogs till behandling bordlagda, under § 51 här ofvan förut 
antecknade ärendet, innefattande Stadsfullmäktiges begäran om yttrande öfver 
Herr Laurins motion om utsträckning af tiden för tele- fonering, därvid 
föredrogs följande från telegrafverket inkomna: 

Meddelande — — — — — —  -----------  -------------------  ------- 

Sedan därefter dels Herr Laurin framhållit, att under den föreslagna 
utsträckta tiden afgifterna för telefonsamtal från andra orter vore nedsatta till 
hälften af de vanliga, och att påringningsafgift enligt hans förmenande icke 
lämpligen borde erläggas af telefonerande, och 
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dels förklarat, att han ville göra den ändring i sin motion, beträffande den utsträkta 
tiden för samtal, att han föresloge endast en timmes ökning däraf, beslöt 
Kammaren på förslag af Herr Lindman, att enär industri, handel och sjöfart här i 
staden skulle tillskyndas betydande nytta af en utsträckning af telefontiden, 
tillstyrka Stadsfullmäktige att garantera kostnaderna för utsträckning af 
telefontiden till emellan kl. 9 och 10 e. m. alla dagar om året, d. v. s. med 40 öre pr 
timme. 

JOSEF CENTERWALL.» 

På vrkande af Herr Lilliehöök, beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med 
Drätselkammarens förslag med det tillägg, att beträffande den lämnade garantien 
skulle tilläggas orden »i ett för allt», så att alltså den ifrågasatta 
påringningsafgiften skulle bortfalla. Medel för ändamålet skulle utgå af anslaget 
för oförutsedda utgifter. 

§ 63  
Uti bordlagda, under § 16 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

Herr Sterners motion om indragning af vatten- och kloakledningar i Kyrkviks 
Bergsgata, hade Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar samt 
Drätselkammaren inkommit med yttranden, hvilka nu föredrogos, och hvaraf 
inhämtades, att båda dessa myndigheter tillstyrkt indragning af dylika ledningar i 
nämnda gata för en kostnad enligt uppgjordt föslag uppgående till 1,900 kronor 90 
öre, hvarjämte Drätselkammaren föreslagit, att för ifrågavarande arbetes 
utförande erforderliga medel skulle tagas af de för dylika ändamål som det 
ifrågavarande i budgeten för detta år anslagna. 

Under öfverläggningen föreslog Herr Pehrson, att med ifrågavarande 
anläggning måtte anstå till nästa år, så att anläggningen i Kronberget m. fl. 
nödvändigare dylika arbeten knnnat utföras, samt yrkade Herr Sterner bifall till 
motionen och Drätselkammarens förslag, medan Herr Bovik yrkade, att man i dag 
skulle besluta att låta utföra arbetet ifråga, men att detta icke skulle påbörjas 
förrän nästa år. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Sterners yrkande. 

§ 64  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver en af Fru Amalia 

Christensson hos Konungens Befallningshafvande i länet 
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gjord ansökan att i huset N:o 22 Kyrkvik få utskänka vin och öl vid 
måltider till spisande gäster under tiden från och med den t Juni till 
och med 30 September innevarande år. 

Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, beslöts förorda 
bifall till ansökningen med den inskränkning, att tiden för utskänk-
ningen ifråga skulle utgå med den 14 nästa September. 

§ 65  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver en a 

Fru Hedvig Ödman hos Konungens Befallningshafvande i länet gjordf 
ansökan att i huset N:o 13 Badhusgatan få utskänka vin och öl vid 
måltider till spisande gäster under tiden från och med den 1 Juni till 
och med den 30 September innevarande år. 

Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, beslöts för orda 
bifall till ansökningen med den inskränkning, att tiden för utskänk-
ningen ifråga skulle utgå med den 14 nästa September. 

§ 66  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver en af 

Änkan Anna Klein hos Konungens Befallningshafvande i länet gjord 
ansökan att i huset N:o 54 Kungsgatan få utskänka vin och öl vid
måltider till spisande gäster under tiden från och med den 1 Juni till 
och med den 30 September innevarande år. 

Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, uppstod öfver-
läggning. 

Härunder yrkades af: 
Hrr vice ordföranden, Pehrson och Dahlström: att bifall till an-

sökningen skulle afstyrkas; 
samt Hrr Lindman och Lidell: att ansökningens bifallande skulle 

tillstyrkas. 
Sedan efter slutad öfverläggning, ordföranden efter framställd 

proposition på hvartdera yrkandet, förklarat sig finna yrkandet af vice 
ordföranden m. fl. vara bifallet, begärdes votering, som verkställdes 
enligt följande justerade proposition: 

»Den som tillstyrker ansökningen ifråga, röstar: ja, den det icke 
vill, nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit afstyrka bifall till 
ansökningen.» 
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Vid upprop till omröstning, i hvilken Hrr Aug. Mattsson, Bovik, Sterner och 
Gunnerson icke deltogo, röstade härefter: 

Hrr Lidell, Lindman, Löfving, Björsell, Lilliehöök, Lusch, Luckey, Lindbom, 
Wallén och ordföranden: ja, men Hrr vice ordföranden Pehrson, Dahlström, Hörman, 
Ljungberg, Granberg, Gunnarsson och Oscar J. Mattsson: nej. 

Med 10 röster mot 8 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 

§ 67  
y' Sedan Drätselkammaren den 12 September 1912, § 101 i protokollet, med anledning
af Herr Dahlströms motion om nedläggande i Kronberget af vattenledning samtidigt 
med den 20 Juni på vissa villkor beslutade nedläggningen af kloakledningen därstädes 
erhållit i uppdrag att underhandla med Berg- och Tomtföreningen Klippan om dess 
afstående till staden af vissa tomter, hade kammaren inkommit med följande nu 
föredragna handlingar, som innehöllo resultatet af underhandlingarna med nämnda 
förening jämte Kammarens yttrande i ärendet: 

»Utdrag i transsumt af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 11 
Februari 1913. 

§ 30. Uti det från förra året uppskjutna, under § 219 i det årets protokoll förut 
antecknade remissärendet, innefattande uppdrag att underhandla med Berg- och 
Tomtföreningen Klippan om dess afstående till staden af vissa tomter, hade inom 
Drätselkammaren utsedde kommitterade inkommit med följande nu föredragna: 

»Protokoll fördt vid sammanträde den 31 
Januari 1913, med ombud för Lysekils stads 
drätselkammare och delägare i Berg- och 
Tomtföreningen Klippan i Lysekil angående vissa 
områden i Kronberget för vattendammarnas 
skyddande. 

Närvarande: för Drätselkammaren Hrr Laurin, Wallén och Sterner, från Berg- och 
Tomtföreningen Klippan: Hrr Axel Johansson, Johannes 
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Andersson, C. G. Tinggren, Gust. Hedqvist, C. A. Hernström, Lövendal och Alfr. 
Gustafsson. 

Till ordförande utsågs John Sterner. 
Sedan ordföranden upplyst om, att arbete nu pågår med att för 

vattenledningsdammarnas skyddande få expropriation af de tomter å Berg- oeh 
Tomtföreningen Klippans områden i Kronberget, som äro betecknade med AX. AU. 
AO. AK. AS. & AQ., men att staden dessförinnan ännu en gång önskade söka 
uppgörelse i godo, uppstod en längre diskussion i frågan, hvarunder delägare för 
»Klippan» framhöllo: 

1. Då Konsul Radhe vid försäljning af marken förbehållit sig rätt att använda Ö. 
Kronbergsgatan för körslor till sitt ofvanför vattendammarna ägande område, så kunde 
»Klippan» ej upplämna denna gata med annan rätt än hvad den äger. 

2. Tomterna AS och AQ äro sålda till Herman Gunnarsson och Axel Johansson 
och äges icke af Klippan. Bemälde personer har erbjudit Vattenstyrelsen tomterna på 
vissa villkor, kunna äfven vara villiga till att taga bergafverkning på annat lämpligt 
ställe i stadens berg. 

Drätselkammarens ombud framhöllo: 
1. Kraf äro ställda på staden om att få vatten- och kloakledning i Kronberget. 

Skall vattenledningen blifva till någon nytta, kräfver den stora kostnader, och man är 
tveksam om, huruvida man kan stå till svars för att nu, med ogynsam financiel ställning, 
påbörda samhället en dryg utgift för anläggningar å ett område liggande utanför 
stadsplanen, då så många andra områden inom stadsplanen under till och med ett 40-tal 
år väntat på att för sin del få vatten- och kloakfrågan ordnad. 

2. Ostridigt, är, att därest vatten och kloak anordnas i Klippans område, så få 
tomterna där ett betydligt mer värde. Detta mervärde bör kunna sätta delägare i Klippan 
istånd till att utan förlust lämna ofvanför omnämnda sex tomter till staden utan afgift, 
och Drätselkammarens ombud hemställa därför till Klippans delägare, att så sker. 

Därefter boslöts enhälligt, att Berg- och Tomtföreningen Klippan skulle till 
Drätselkammaren snarast inkomma med sitt sista med- gifvande i saken. Efter det man å 
ömse sidor framhållit det önskvärda i, att eftergifter från båda håll gjordes, så att saken 
kunde få en för båda parter passande lösning, afslutades sammanträdet. 
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Till att justera detta protokoll valdes Herrar Lövendal och Alfr. Gustafsson. 
Som ofvan 
JOHN STERNER. 

Justeras: 
N. C. LÖVENDAHL. 

ALFR. GUSTAFSSON.» 

Nu föredrogs samtidigt detta från nämnda föreningsstyrelse ingifna: 

»Protokoll fördt vid möte med styrelsen för 
Lysekils Berg- och Tomtförening Klippan den 3 
Februari 1913. 

§ 1. Med anledning af det gemensamma mötet med ombud för Lysekils stads 
drätselkammare och föreningens styrelse, angående vissa tomter intill 
vattendammarna, beslöts efter öfverläggning föreslå föreningens årsstämma, som 
afhålles den 17 innevarande februari månad, att till staden gratis öfverlämna 
tomterna Au, Ax, Ao och Ak, mot villkor att staden under innevarande år nedlägger 
vatten- och kloakledning i västra Kronbergsgatan. 

Med detta beslut bortfaller det af föreningens styrelse förut med- gifna 
bidraget af 300 kronor till kloakledningen. 

Beträffande tomterna As och Aq, som äges af Herman Gunnarsson och Axel 
Johansson, kan styrelsen icke ingå på några underhandlingar om dessa tomter. 

Som ofvan 
ALFR. GUSTAFSSON. 

Justeras: 
C. A. HERNSTRÖM.» 

Efter Öfverläggning beslöt Kammaren härefter gifva Berg- och 
Tomtföreningen Klippan det besked, att Drätselkammaren för sin del, d. v. s. under 
förutsättning af Stadsfullmäktiges gillande, ginge med på det af föreningens 
styrelse i ofvanintagna protokoll af den 3 d:s 
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omförmälda förslag, med det förbehåll att en rimlig uppgörelse först 
kommer till stånd med Hrr H. J. Gunnasson och Axel Johansson an-
gående förvärf af deras tomter. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL.» 
»Utdrag af protokollet, hållet vid 

Drät- selkammarens i Lysekil 
sammanträde den 28 Februari 1913. 

§ 54 Uti det under § 30 här ofvan i protokollet senast anteck-
nade ärendet, innefattande uppdrag att underhandla med Berg- och 
Tomtföreningen Klippan om dess afstående till staden af vissa tomter, 
föredrogs nu följande från nämnda förening inkomna: 

»Utdrag af protokoll fördt vid 
Lysekils Berg- och Tomtförening 
Klippans årsstämma den 17 Februari 
1913. 

§ 55 Sedan samtliga handlingar föredragits rörande förhand-
lingar och korrespondens med vederbörande myndigheter i Lysekil 
om vissa tomter intill vattendammen i samband med vatten- och 
kloakledning i västra Kronbergsgatan beslöt stämman enhälligt god-
känna styrelsens förslag att till staden gratis öfverlämna tomterna Ax, 
Au, AO och Ak, på de villkor som i paragraf 1, protokoll den 3 
innevarande månad omförmäles. 

Som ofvan 
ALFR. GUSTAFSSON. 

Från protokollet rätt utdraget: intygas 
ALFR. GUSTAFSSON.» 

Ärendet bordlädes härefter. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas: 

JOSEF CENTERWALL.» 
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»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens 
i Lysekil sammanträde den 15 Mars 1913. 

§ 61. De den 11 nästlidne Februari, § 31 i protokollet, till underhandling med 
H. J. Gunnarsson och Axel Johansson om förvärf af deras intill vattendammarna 
belägna tomter AS och AQ utsedde kommitterade, öfverlämnade nu såsom resultat 
af berörda underhandling följande skriftliga öfverenskommelse: 

»Till Lysekils Stad äro vi villiga att försälja våra ägande tomter AS och AQ i 
Kronberget om c:a 360 kv.-meter hvardera för ett pris af femhundrafemtio (550:—) 
kronor per stycket, och följande villkor: 

Vi tillerkännas rätt att två (2) år efter att staden godkändt detta förslag få 
kvarstå å tomtområdena och afverka den sten vi medhinna utan afgift till staden. 

Vid stenafverkningen skall all nödig försiktighet iakttagas med hänsyn till 
vattendammarna så att vattnet däri ej förorenas. 

Den rätt till vägen, eller den så kallade Ö. Kronbergsgatan, vi bafva 
öfverlåtavi till staden. 

Lysekil 8/s Mars 1913. 
AXEL JOHANSSON. H. J. GUNNARSSON. 

Ofvanstående Öfverenskommelse träffad mellan ägarne och af 
Drätselkammaren utsedda kommitterade å sammanträde den 8/3 1913. 

Herr Laurin var genom sjukdom hindrad närvara. 
Som ofvan 

JOHN STERNER. 
OSCAR WALLEN.» 

Efter föredragning häraf beslöt Kammaren?} 
i:Ö). att hos Stadsfullmäktige begära bemyndigande att få af Johansson 

och Gunnarsson inköpa deras ägande tomter AS och AQ i Kronberget för 
tillsammans kronor 1,100:— och på villkor i öfrigt enligt öfverenskommelsen 
med ägarne samt att taga medel härtill af jordmedlen att påföras jordkassan —, 
samt 

2:0). förorda, att Stadsfullmäktige, med upphäfvande af sitt beslut af den 20/6 
1911, ville besluta påbörjandet i år af kloak- och vatten- 
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ledning genom V. Kronbergsgatan för en kostnad af intill Kr. 4,000: — enligt 
Vatten- och Kloakstyrelsens förslag af den ”/« 1912 och Drätselkammarens 
tillstyrkande af den “/« samma år, samt att medlen härtill upplånas och påföras 
1914 års budget, allt under förutsättning af att förestående tomtköp afslutas, och 
att Klippan till staden som dess egendom öfverlämnar dels de 4 omförmälda 
tomterna, dels de af dem ägande gator, hvari vatten- och kloakledningar läggas, 
samt slutligen den rätt till Ö. Kronbergsgatan som vederbörande parter äga. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 
CENTERWALL.» 

Under öfverläggningen yrkade: Hrr Gunnerson, Sterner, som relaterade 
gången af underhandlingen af ärendena rörande ledningarna i Kronberget, och 
Dahlström, som dock undrade, om icke i budgeten för vatten- och kloakledningar 
anslagna medel kunde användas för ifrågavarande ändamål, och Gunnarsson: bifall 
till Drätselkammarens i ärendet gjorda anhållan och förslag. 

Stadsfullmäktige beslöt enhälligt i enlighet med framställda yrkandet. 
§ 68. 

Uti bordlagda, under § 26 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
vice ordförandens motion om tillsättande af ett beredningsutskott inom 
Stadsfullmäktige, hade Drätselkammaren inkommit med bcgärdt yttrande, 
innehållet i detta nu föredragna: 

»Utdrag i transsumt af protokollet hållet hos 
Drätselkammaren i Lysekil den 15 Mars 1913. 

§ 62. Bordlagda, under § 48 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
Stadsfullmäktiges begäran om yttrande öfver en motion om tillsättande inom 
Stadsfullmäktige af ett beredningsutskott, företogs nu till behandling. 
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Motionen ifråga, som föredrogs, var af följande lydelse: 

Efter öfverläggning beslöt Kammaren i frågan afgifva följande yttrande: 
Då i motionen omförmälda beredningsutskotts tillkomst icke kan anses 

medföra någon lättnad i arbetet för öfriga styrelser och nämnder utan tvärtom 
endast ökar arbetet för dessa: 

då det ej är troligt, att ett ärende genom ett blifvande beredningsutskott 
tillskyndas någon som helst snabbare utredning, än hvad styrelser och nämnder 
åvägabringa: 

då andra städer, exempelvis Göteborg, icke anse med fördel förenligt 
hafva beredningsutskott, och 

då Stadsfullmäktige alltid hafva den utvägen öppen att, när så kan anses 
önskligt för något ärende, kunna välja kommitté, som i hvarje särskild t fall kan 
sammansättas af personer, som i förhållande till frågans innebörd äro mest 
lämpliga, så får Drätselkammaren för sin del på grund af ofvanstående yrka 
afslag på motionen ifråga. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL.» 

Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen yrkades af: vice 
ordföranden, som vidhöll, att ett beredningsutskott vore lämpligt och nyttigt 
samt skulle bereda lättnad i Drätselkammarens arbete, Gunnerson, Dahlström, 
Bovik, hvilken framhöll, att inga ledamöter i Drätselkammaren eller 
Byggnadsnämnden borde få hafva säte i beredningsutskottet, samt Herr 
Lilliehöök: bifall till motionen; 

medan Herr Sterner, Wallén, hvilken senare framhöll, att tillsättandet af 
ett beredningsutskott jämväl skulle medföra en utgift för sekreterare, talade 
mot bifall till motionen. 

Sedan efter framställda propositioner på bifall till och afslag å motionen, 
ordföranden förklarat sig anse den senare propositionen vara med ja besvarad, 
begärdes votering, som verkställdes enligt följande justerade proposition: 

»Den som bifaller motionen, röstar ja, den det icke vill, nej; vinner nej, 
har motionen afslagits.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Hrr vice ordföranden, Pehrson, Dahlström, Bovik, Lilliehöök, 

Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Gunnerson och Oscar J. Mattsson: 
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ja, men Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Lindman, Lötving, Björsell, Hörman, 
Sterner, Lusch, Luckey, Lindbom, Wallén och ordföranden: nej. 

Med 12 röster mot 10 hade alltså beslutits enligt nejpropositionen. 

§ 69  
Uti det under § 50 här ofvan i protokollet förut antecknade ärendet, 

rörande bryggkommitterades i Morlanda begäran om ett årligt anslag till bidrag 
för underhåll af ångbåtsbryggan vid Strömsholm, i Morlanda socken, hade 
Drätselkammaren inkommit med begärdt yttrande, som föredrogs, och hvaraf 
inhämtades, att Kammaren, enär staden icke ansåges hafva någon det 
ifrågasatta anslaget motsvarande nytta af bryggan ifråga, afstyrka bifall till 
bryggkommitterades begäran. 

Sedan under öfverläggningen Herr Sterner framhållit, att Drät-
selkammaren principiellt vore emot att lämna bidrag till underhåll af andra 
kommuners bryggor, blef på hans yrkande framställningen ifråga afslagen. 

§ 70  
Såsom af inkommet och nu föredraget utdrag af dess protokoll 

för den 9 dennes framgick, hade Drätselkammaren beslutit föreslå 
Stadsfullmäktige att i sådan mån bifalla Ankan Claessons under § 52 
här ofvan anmärkta ansökan om befrielse från den hennes aflidne man 
påförda kommunalskatt för år 1911 eller kronor 211:35, att halfva 
beloppet blifver afkortadt. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkandes af: 
Herr Sterner: bifall till Drätselkammarens förslag; 
Herr Dahlström: att ordet »afskrifva» här skulle användas i stället för 

»afkorta»; 
samt Herr Gunnerson: att Claessons ansökan skulle bifallas utan 

inskränkning. 
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föredraget yttrande, enär Larsson under en följd af år varit anställd i stadens 
tjänst, tillstyrkt bifall till ansökningen med den inskränkningen, att 
fastighetsskatten eller 5: 95 skulle utgå oafkortad. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Sterner, hvilken liksom Hrr Lindman och Wallén framhöll, att 

Drätselkammaren af principiella skäl icke ansett sig böra tillstyrka befrielse 
från erläggandet af fastighetsskatten: bifall till Drätselkammarens förslag; 

samt Herr Pehrson, med hvilken Hrr Bovik och Gunnerson instämde: 
bifall till Larssons ansökan. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med sistnämnda yrkande. 

§ 72  
Drätselkammaren hade inkommit med följande: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 9 April 
1913. 

§ 90. StadsHskalen Elias Sandell hade inkommit med följande skrifvelse:
»Till Drätselkammaren i Lysekil. 

Enär antagligt anbud icke afgafs å Herr Carl Olssons inägolotter vid 
aktionen den 14 i denna månad samt jag fått i uppdrag att söka afyttra dessa 
fastigheter under hand, så får jag härmed erbjuda staden att inköpa desamma 
efter samma pris, som den för stadens räkning samma dag inropade 
inägolotten betingade eller Kronor 2: 16 per kv.-aln. 

Enligt bilagda kartskizzer innehålla dessa inägolotter följande arealer, 
nämligen: 

N:r XLV Litt C............................................ 718,6 kv.-alnar. 
„ LI1  .......................................................... 1,800 „ „ 
„ L1II .................................................   . 2,525 „ „ 

S:a 5,043,6 kv.-alnar. 

Lysekil den 26 Mars 1913.
ELIAS SANDELL.» 
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Härvid funnos fogade två af Stadsingeniören uppgjorda kartskizzer öfver 
områdena ifråga. 

Under öfverläggningen framhölls, att af de till staden sålunda salubjudna 
områdena staden endast behöfde en mindre areal för gatu- reglering, och att den 
öfriga delen af s. k. gamla Garfvaregården på grund af sitt sanka och mindre 
fördelaktiga läge intill mek. verkstaden vore föga lämplig för bebyggande med 
boningshus, hvarför, om köp skulle ske, priset borde sättas lågt, föreslå 
Stadsfullmäktige erbjuda sig att för en krona 76 öre per kv.-aln inköpa marken 
ifråga, och att köpeskillingen skulle utgå af jordmedlen. 

Mot beslutet reserverade sig Hrr Sterner, som skulle inkomma med skriftlig 
reservation, och Lindman. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL.» 

Härvid funnos fogade däruti omnämnda dels två kartskisser och dels denna 
Herr Sterners skriftliga reservation: 

»Mot Drätselkammarens beslut i § 90, i protokollet för den 9/< d. år, 
reserverar jag mig. Drätselkammarens majoritet anser att det af Herr Olsson begärda 
priset Kr. 2: 16 per kv.-aln är för högt och förordar ett pris af Kr. 1: 76. — Mot detta 
senare har jag inte att invända i därest det funnes möjligheter att förvärfva marken till 
detta pris, men då jag anser att ett erbjudande af Kr. 1: 76 per kv.-aln innebär ett 
indirekt afslagsyrkande, har jag ej kunnat gå med härom. 

Marken har under alla förhållanden ett visst värde och icke minst därför att 
staden behöfver ett par mindre områden af samma för anläggning af Verkstads- och 
Drottninggatorna och enbart den mark som erfordras härför vill Herr Olsson icke 
sälja. Genom köp undviker man alltså den nödvändiga expropriation som i motsatt 
fall måste ske i denna sak, ty anläggningen af Verkstadsgatan kan ej uppskjutas i det 
oändliga och kan ingen godvillig uppgörelse med Herr Olsson ske nu, så återstår ej 
annat än att i enlighet med Stadsfullmäktiges beslut af M/i 1912 snarast göra nödiga 
förarbeten för expropriation af behöfliga områden. 
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På grund af hvad jag sålunda anfört och då en fredlig uppgörelse af 
saken skulle vara önsklig, får jag för min del yrka på att Herr Olssons 
områden af staden inköpas för begärda priset eller Kr. 2:16 per kv.-aln. 

Lysekil den 9 April 1913. 
JOHN STERNER.»

Dessa handlingar föredrogos och granskades nu. 
Under den härefter uppkomna öfverläggningen yrkades af: 
Hrr vice ordföranden, Lilliehöök, Gunnerson, Bovik och Luckey: 

afslag å Drätselkammarens i ofvanintagna protokollsutdrag framställda 
förslag; 

Herr Lindman: bifall till Herr Sterners yrkande i ofvannämnda 
reservation; 

samt Herr Lusch med instämmande af Herr Dahlström: åter- remiss 
af ärendet till Drätselkammaren med uppdrag för denna myndighet att 
söka af Fabrikör Olsson erhålla för staden fördelaktigare köpevillkor. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden förklarat 
sig anse framställd proposition på Herr Liischs yrkande om återremiss 
vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som önskar återremittera ärendet till Drätselkammaren för nya 
underhandlingar med Herr Olsson i enlighet med Herr Liischs yrkande, 
röstar: ja, den det icke vill, nej; vinner nej, har beslutits att afgöra frågan i 
dag.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Hrr Lidell, Lindman, Dahlström, Löfving, Björsell, Hörman, 

Ljungberg, Sterner, Granberg, Lusch, Gunnarsson, Wallén och 
ordföranden: ja, men Hrr vice ordföranden, Aug. Mattsson, Pehrson, 
Bovik, Lilliehöök, Luckey, Lindbom, Gunnerson och Oscar J. Mattsson: 
nej. 

Med 13 röster mot 9 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
§ 73. 

Uti det under § 54 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
Fabrikör Carl Olssons ansökan att i afvaktan på en blifvande 
expropriation af Rotemyren få mot betalning enligt mätare låta inleda 
vatten från Rotemyrsledningen till hans bryggeri, hade Styrelsen för 
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Lysekils Vatten- och Kloakledningar och Drätselkammaren hvar för sig 
inkommit med begärdt yttrande. 

De afgifna yttrandena innehöllos i följande nu föredragna: 
»Utdrag af protokollet hållet hos Styrelsen för 

Lysekils Vatten- och Kloakledningar den 9 April 1913. 
§ 20. Bordlagda under § 14 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande Stadsfullmäktiges begäran om yttrande öfver en af Fabrikören 
Carl Olsson gjord ansökan att, i afvaktan på blifvande expropriation af 
Rotemyren, få mot mätare inleda vatten till hans bryggeri, förevar åter till 
behandling, därvid de för underhandling med Olsson den 3 dennes utsedde 
kommitterade meddelade, att underhandlingarna slutförts, och att resultatet 
af desamma förelåg i denna nu inlämnade och föredragna handling: 

»Den af Stadsfullmäktige tillsatta kommittén — Hrr Laurin och Sterner 
— för underhandling med Fabrikör C. T. Olsson angående förvärf för 
stadens räkning af Herr Olssons del i Rotemyren har i dag haft sammanträde 
för slutbehandling af detta ärende. 

Samtliga nämnda voro närvarande tillika med Herr Otto Bovik därtill 
vald af vattenstyrelsen. 

Underhandlingarna har lämnat följande resultat: 
1) . Herr C. T. Olsson öfverlämnar till Staden Lysekil sin ägande rätt i 

Rotemyren utan afgift mot det att staden lämnar Herr C. T. Olsson eller hans 
rättsinnehafvare rätt till inledning af vatten från stadens vattenledning till 
Lysekils Bryggeri eller den industri som kan bedrifvas å tomten. Vattnet 
skall gå genom mätare och högst 18,000 hektoliter per år lämnas fritt. För 
hvad därutöfver tages betalas 20 öre kubikmeter. 

För vattenförbrukning och öfrigt är Reglemente och Ordnings-
föreskrifter för Lysekils Vatten- och Kloakledningar gällande. 

2) . Staden iordningsställer lämpligt område å Trötemyren dit Herr 
Olsson eller hans rättsinnehafvare hänvisas för isupptagning utan afgift. 

Förestående med förbehåll om Stadsfullmäktiges godkännande. 
Lysekil den 4 April 1913. 

Justeras: JOHN STERNER. 
CARL OLSSON. 
OTTO BOVIK. 
L. LAURIN.» 
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»Utdrag af protokollet, hållet hos Drät-
selkammaren i Lysekil den 9 April 1913. 

§ 88. Stadsfullmäktige hade för yttrande till Kammaren remitterat 
ett ärende, innefattande ansökan af Fabrikören Carl Olsson att, i 
afvaktan på en blifvande expropriation af Rotemyren, få inleda vatten 
från stadens ledning från myren till hans bryggeri emot betalning enligt 
mätare. 

Detta ärende hade jämväl remitterats till och behandlats af Sty-
relsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar, hvars yttrande öfver-
lämnats till Kammaren. Af detta yttrande framgick, att inom Styrelsen 
tillsatta kommitterade underhandlat med Olsson, och att Styrelsen för 
sin del beslutit tillstyrka uppgörelse på basis af dessa underhandlingar, 
hvars resultat förelåg i en särskild, i Styrelsens protokoll inryckt 
handling, underskrifven af kommitterade och Olsson. 

Efter öfverläggning, därunder Herr Lindman, utan att göra något 
yrkande, framhöll, att i öfverenskommelsen med Olsson bort vara 
inryckt, att så snart Trötemyren tages i anspråk för vattenförbrukning, 
Olsson icke får taga is därur, beslöt Kammaren att hos Stads-
fullmäktige förorda bifall till antagandet af den skedda öfverenskom-
melsen emellan bemälde kommitterade och Olsson. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Frän det justerade protokollet rätt utdraget; 

betygas JOSEF CENTERWALL.» 

Under öfverläggningen redogjorde Herr Sterner för ärendets be-
handling i Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar samt 
Drätselkammaren och påvisade innebörden af dessa myndigheters 
förslag, som han funne acceptabla, därvid han jämväl erinrade om, att 
Fabrikör Olsson på sin tid lämnat sitt medgifvande till Rotemyrens 
expropriation. 

Herr Wallén talade för den mening han häfdat inom Vattensty-
relsen, men ville nu tillstyrka bifall till Vattenstyrelsens och Drät-
selkammarens förslag. 
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 För öfrigt yrkades af: 
Herr Gunnerson: bifall till Vattenstyrelsens och Drätselkammarens 

förslag; 
Herr Bovik: bifall till Vattenstyrelsens och Drätselkammarens förslag, 

men med den ändring, att uppgörelsen med Olsson skulle afse endast 25 års 
tid: 

Herr vice ordföranden: afslag å Olssons ansökan; 
samt Herr Löfving: bordläggning af ärendet. 
Sedan öfverläggningen förklarats afshitad och ordföranden framställt 

proposition på bordläggningsyrkandet, begärdes votering, som verkställdes 
enligt denna justerade proposition: 

»Den som vill bordlägga ärendet, röstar: ja: den det icke vill: nej; vinner 
nej, har beslutits att afgöra ärendet i dag. 

Vid upprop till omröstning, däruti Herr Granberg icke deltog, röstade 
härefter: 

Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson. Pehrson. Dahlström. 
Löfving, Björsell, Bovik, Lilliehöök, Ljungberg, Luckey, Gunnarsson, 
Lindbom och Oscar J. Mattsson: ja, men Hrr Lindman, Hörman, Sterner, 
Liisch, Gunnerson, Wallén och ordföranden: nej. 

Med 14 röster mot 7 hade alltså beslutits enligt Herr Löfvings 
              yrkande att bordlägga ärendet. 

 § 74. 
 Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade inkommit 

med följande: 
»Utdrag af protokollet, hållet hos Sty-

relsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
den 9 April 1913. 

8 21. Sedan en af Handlanden Ferd. Ljunggren gjord ansökan att fa mot 
mätare från stadens ledningar inleda vatten- och aflopps- ledningar i hans villa 
Karlslund den 20 November 1912. § 69 i protokollet, af Styrelsen afslagits, 
enär fastigheten ifråga läge i Lyse socken, så beslöt Styrelsen nu med anledning 
af sitt under nästföregående paragraf i detta protokoll antecknade beslut i det af 
Stadsfullmäktige remitterade ärendet angående Fabrikören Carl Olssons 
ansökan om inledande af vatten till hans bryggeri, med återupptagande till be-
handling af Ljunggrens berörda ansökan, att öfverlämna densamma 
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till Stadsfullmäktiges pröfning och därvid anföra, att under förutsätt- £ ning af att 
sådan uppgörelse med Olsson komme till stånd, att han får inleda vattenledning 
till sitt bryggeri, Styrelsen, enär Ljunggren ’ är stor skattedragare här i staden, för 
sin del ingenting har att invända mot ett bifall till Ljunggrens ofvan berörda 
ansökan. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL. 

Vid protokollsutdraget fanns fogad däruti åberopade ansökningen, så 
lydande. 

»Lysekil den 15 Maj 1912. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledning i Lysekil. 
Härmed anhålles om tillstånd att från hufvudledningen i Landsvägsgatan 

få inleda vatten- och afloppsledning till villan Karlslund. Därmed 
förbindande mig att betala förbrukad vattenmängd enl. mätare. 

Högaktningsfullt 
FERD. LJUNGGREN.» 

Dessa handlingar föredrogos nu, 
Walléns yrkande bordlädes. 

hvarefter ärendet på Herr

§ 75  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att för ett pris af 3 

kronor 50 öre per kv.-anl till Firman Gust. Tobison & Co. i Göteborg och dess 
innehafvare försälja en tomt belägen emellan V. Reinholds fastighet och de af 
Hrr Gust. Tobison & Co. nyligen inköpta tomterna vid Rosviksgatan. 

Enligt nu företedd kartskizz, upprättad af Stadsingeniören J. Calander, 
innehöll tomten i areal c:a 520 kv.-meter eller 1,474,2 kv.-alnar. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkade Hrr Sterner och Wallén bifall 
till Drätselkammarens anhållan, medan Herr Lilliehöök föreslog att sälja 
tomten för ett pris af 4 kronor 50 öre. 
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Stadsfullmäktige beslöto med lagstadgad majoritet att bifalla 
Drätselkammarens anhållan. 

§ 76  
Drätselkammaren anhöll om beviljande af ett anslag å c:a 100 kronor till 

inköp af sex stycken soffor för stadsparken. 
Under öfverläggningen upplyste Herr Sterner, i egenskap af ordförande i 

Drätselkammaren och ledamot i Parkstyrelsen, att det egentligen behöfdes flere 
nya soffor än sex, men att Drätselkammaren icke vågat begära anslag för mera än 
sex, samt yrkade Herr Aug. Mattsson med hänsyn jämväl till den sålunda lämnade 
upplysningen, att Stadsfullmäktige skulle besluta att låta inköpa tio parksoffor. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Herr Mattssons yrkande, samt att anslaget 
för ändamålet skulle utgå af de för oförutsedda utgifter anslagna medlen. 

§ 77  
Sedan arrendatorema af Stadsparkens restaurant hos Drätselkammaren 

anhållit att, enär de numera inköpt Nya Hotellet i Mösse- berg och ej utan 
svårighet kunde sköta båda affärerna, få kontraktet ang. Stadsparkens restaurant 
för återstående arrendetiden transpor- teradt på Källarmästaren M. E. Appelgren i 
Amål, så hade Drätselkammaren beslutit öfverlämna detta ärende till 
Stadsfullmäktiges pröfning med tillstyrkande af bifall till ansökningen ifråga, 
under förutsättning, att Appelgren, som enligt företedda intyg och i öfrigt af 
Drätselkammaren inhämtade upplysningar syntes vara en skötsam, redbar och 
solid person, ställa nöjaktig borgen för sig, och på villkor i öfrigt, att Appelgren 
förbunde sig att noggrant efterlefva nuvarande arrendekontraktets bestämmelser 
samt ej hafva någon servering å »baksidan» af restauranten. 

Samtliga handlingar i detta ärende föredrogos nu. 
Under öfverläggningen i ärendet föreslog först Herr Ljungberg, att 

Stadsfullmäktige med afslag å begärda överlåtelsen, skulle uttala sig för, att 
spirituosaserveringen i Stadsparken fr. o. m. instundande säsong måtte upphöra, 
samt att Drätselkammaren i sådant fall skulle få i uppdrag att infordra anbud på 
restaurantens upplåtande såsom konditori och kafé. 
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Herr Lidell upplyste, all i del kontrakt, som lörberedelsevis uppgjorts 
emellan brännvinsförsäljningsbolaget och Appelgren intagits den bestäm-
melsen, alt servering får äga rum endast å restaurantens framsida. 

Herr Bovik hemställde, om icke kontraktstiden kunde sättas i öfver-
ensstämmelse med oktrojtiden. 

Hrr Sterner och Lilliehöök yrkade bifall till den hos Drätselkammaren 
framställda ifrågavarande begäran på de af Drätselkammaren föreslagna 
villkoren, den senare framhållande, att del här gällde välja emellan afslag å 
och bifall till ansökningen med Drätselkammarens tilläggsförslag. 

Hrr Dahlström och Gunnerson instämde med Herr Ljungberg. 
Sedan öfverläggningen afslulals och ordföranden efter framställda 

propositioner på yrkandena om bifall till och afslag å ansökningen med de 
inskränkningar Drätselkammaren föreslagit samt Herr Ljungbergs yrkande, 
förklarat propositionen på bifall vara med ja besvarad, begärdes votering. 

Denna verkställdes härpå enligt följande justerade proposition: 
>Den som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar: ja, den det icke 

vill nej; vinner nej, har ansökningen afslagits.» 
Vid upprop röstade härefter: Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. 

Mattsson, Löfving, Björsell, Hörman, Lilliehöök, Sterner, Lusch, Luckey, 
Lindbom och Wallén: ja, men Hrr Pehrson, Dahlström, Bovik, Ljungberg, 
Granberg, Gunnarsson, Gunnerson och Oscar J. Mattsson: nej. 

1 omröstningen deltog icke ordföranden. 
Med 12 röster mot 8 hade alltså beslutits enligt japroposilionen. 

§ 78  
Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfveriämnats 

revisionsberättelse öfver Lysekils Skyttegilles räkenskaper för år 1912. 
Berättelsen lästes, hvarefter Stadsfullmäktige för sin del beviljade 

ansvarsfrihet för vederbörande. 
§ 79  

Ordförande föredrog följande från Stadsfullmäktige i Uddevalla till 
honom inkomna och af däri åberopa tryckta bilaga åtföljda: 

»Utdrag af Protokoll, fördl vid Stadsfullmäktiges i 
Uddevalla sammanträde den 7 Februari 1913. 

§ 15. Från den kommitté, bestående af Herrar Karl Rasmussen, 
Magnus Lundqvist. Ch. D. Tottie, C. G. Lindstam och Aug. Ljungberg, 
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som Stadsfullmäktige den 8 Mars 1912 tillsatt för uppgörande af 
förslag till bestämmelser för försvårande af tillgång på spirituösa för 
vanedrinkare, hade inkommit ett den 4 Februari 1913 dagtecknadt, 
af samtliga kommit- lérade med undantag af Herr Lindstam 
underskrifvet betänkande och förslag i ärendet jämte därvid fogade 
reservationer af Herrar Tottie och Lundqvist (tr. bandi. N:o 1012). 

Under den öfverläggning, s- m vidtog, sedan förenämnda 
handlingar blifvit upplästa, yrkades 

l:o) af Herr Lundqvist, med instämmanden af Herrar Tottie, 
Ljungberg, Bark, Wolde, Arthur E. Zachau och Kullgren: 

att Stadsfullmäktige måtte bordlägga frågan om utförande af 
lill- ståndsbevis eller de andra åtgärder, som föreslagits af 
kommittén, till det första sammanträde, hvilket komme alt hållas i 
September månad innevarande år; 

att Stadsfullmäktige ville göra det uttalandet, att Styrelsen för 
Uddevalla Brännvinsförsäljnings Aktiebolag måtte före den 15 
nästinstundande Augusti inkomma till Stadsfullmäktige med 
yttrande öfver kommitterades förslag, så att detta yttrande kunde 
vara Fullmäktiges ledamöter tillhanda i tryck senast den 31 Augusti 
detta år; samt 

att Stadsfullmäktige måtte hemställa till Uddevalla 
Brännvinsförsäljnings Aktiebolag att genast vidtaga följande 
restriktioner, alt tillämpas intill dess Stadsfullmäktige beslutat om 
vidtagande af andra restriktioner rörande brännvinsförsäljningen: 

a) notoriska drinkare, personer, som enligt 
polismyndigheternas rapporter varit exempelvis tre gånger straffade 
för fylleri och försumliga familjeförsörjare, som enligt 
Fatligvårdsslyielsen.-> eller Barnavårdsnämndens uppgifter icke 
nöjakt:gt fullgöra sina foslrarepikler, förvägras köp af spirituösa å 
minuthandeln eller föiläring å utskänkningsställena; och 

b) bolaget anställer kontrollant för alt få de i föregående punkt 
om- förmälda åtgärderna så effektiva som möjligt; 

2.o) af Herr Friberg, med hvilken Heirar Kullgren, Bark, 
Arthur E. Zachau, Anders D. Zachau, Carling och Wolde instämde, 
alt Stadsfullmäktige med öfversändande af kommitterades förslag 
måtte ingå till Stadsfullmäktige i städerna Vänersborg, Trollhättan, 
Strömstad, Lysekil, Marstrand och Kungälf med hemställan om 
utseende af tre delegerade för hvarje stad, hvilka jämte tre af 
Stadsfullmäktige i Uddevalla utsedda personer hade att gemensamt 
öfverlägga om införandet af reformer uti brännvinsförsäljningen i 
respektive städer. 
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Efter öfverläggningens slut beslutade Stadsfullmäktige 
bifalla Herrar Lundqvists och Fribergs förslag i ärendet, 
hvarjämte åt Valkommittén uppdrogs alt uppgöra förslag till val 
af de tre delegerade, hvilka skulle utses för Uddevalla stad. 

Till täckande af de kostnader, som varit förenade med 
kommitténs arbeten, beslutade Stadsfullmäktige att af uttaxerade 
medel anvisa ett belopp af femtio kronor. 

Protokollet i detta ärende ansågs vara genast Justeradt. 
Som ofvan 
In fidem: 

ALBERT LARSON.» 
På yrkande af Herr Lusch bordlädes ärendet. 

§ 80  
Sedan Stadsfullmäktige den 19 sistlidne Februari § § 35 och 

40 i protokollet, beslutit all dels till Faltigvårdsstyrelsen med 
begäran om yttrande remittera en motion af Herr Lusch om 
ändring af nämnda styrelses reglemente m. m. och dels hemställa, 
att Fattigvårdsstyrelsen i sammanhang med behandlingen af 
motionen ville yttra sig om och eventuellt hos Stadsfullmäktige 
föreslå ett annat namn å stadens fattighus, så hade 
Fattigvårdsstyrelsen nu inkommit med yttrande, innehållet i 
följande nu föredragna; 

»Utdrag ur protokoll, hållet med fattig-
vårdsstyrelsen i Lysekil den 31 Mars 

1913. 
Närvarande; Hela Styrelsen samt kyrkoherde Lusch. 

§ 108 Från Stadsfullmäktige hade inkommit begärdt yttrande 
öfver kyrkoherde Liischs motion angåen'e ändring af 
reglementet för Lysekils stads fattigvård. Styrelsen beslöt för sin 
del tillstyrka; 

att första afdelningen i § 7 i nämnda i reglemente må kvarstå 
oförändrad, hvaremot sista afdelningen bör strykas-, 

att i följd däraf låta § § 8, 9, 10, 11, 12 och 13 bibehålla sina 
nuvarande nummer samt 

att i öfrigt tillstyrka motionen. 
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§ 109 Angående från Herrar Stadsfullmäktige begärdt 
förslag till annat namn å stadens fattighus framkomma 
benämningarna: »Försörjnings- hemmet» och 
»Understödshemmet.» Mot det förra anfördes att benämningen är 
oegentlig si till vida alt flertalet i inrättningen intagna icke erhålla 
full försörjning utan endast boslad och bränsle. Vid votering 
erhöll emellertid benämningen »Försörjningshemmet», fyra 
röster mot tre, som tillföllo »Under stödshemmet.» Af 
diskussionen framgick att andra namn lätt kunna förvridas till 
öknamn. Sålunda benämnes Göteborgs fattigvårdsinrättning 
»Gibraltar» merendels för »Brackan.» 

AXEL 
BERONIUS. 

Justeras: 
AUG. 

EHNBERG. 
JOH. 

Som ofvan 
EMIL 

LÖFBERG. 

CLAES 
ROSÉN. 

Rätt utdraget; betygas 
EMIL LÖFBERG.» 

Under öfverläggningen ang. de föreslagna förändringarna i 
reglementet yrkade Herr Dahlström, att § 14 i reglementet måtte få 
behålla sin nuvarande lydelse, med anledning hvaraf Herr Lusch 
förklarade, att han föreslagit borttagandet af orden »men 
företrädesvis» i detta mom. för att Fattigvårdsstyrelsen beträffande 
utackorderingen af barn skulle få fullt fria händer; det hade 
nämligen visat sig, att barnen mått bättre af en vistelse på landet än 
i staden. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Fattigvårdsstyrelsens 
tillstyrkande yttrande rörande ändringar af reglementet ifråga, 
samt att det tryckta reglementet skulle utdelas äfven till 
Stadsfullmäktiges ledamöter. 

På förslag af Herr Dahlström beslöts härpå att hädanefter kalla 
stadens fattighus för »Lysekils Stads Understödshem.» 

§ 81  
Byggnadsnämnden hade inkommit med följande nu 

föredragna skrifvelse: »Till Herrar Stadsfullmäktige i 
Lysekil. 

Byggnadsnämnden får härmed öfverlämna följande 
handlingar: l:o). ett af civilingenjören Gellerstedt uppgjordt 
förslag till ny stads- 
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plan, af Stadsfullmäktige senast behandladt och godkändi den 1911 jämte därtill 
hörande beskrifning. 

2.o). ett band, innehållande af Gellerstedt upprältadt för galuprofiler, 
tillhörande samma stadsplan, med orienteringsplan r. 

3:o). ett af byggnadsnämnden upprältadt, den 17 Januari godkänd t förslag till 
särskilda bestämmelser med afseende å sätU byggnadstomternas användande jämte en 
därvid fogad promemoria; 

4>:o). utdrag af byggnadsnämndens protokoll den 17 Januari ocl Mars 1913, 
utvisande huru stadsplaneärendet blifvit af byggnadsnämnt behandladt. 

5:o). fem stycken till nämnden inkomna skrifvelser med anmär ningar mot 
stadsplanen. 

Nämnden föreslår att Stadsfullmäktige måtte antaga de under mom 1, 2 och 3 
här ofvan omtörmälda förslagen samt med öfversändande al samtliga handlingar i 
ärendet ingå till Kungl. Maj: t med underdånig hemställan om nådig fastställelse å 
samma förslag. 

Lysekil den 17 Mars 1913. 
På Byggnadsnämndens vägnar: 

AXEL SUNDBERG.» 

Vid skrifvelsen funnos fogade däruti åberopade handlingar. 
Stadsfullmäktige beslöto att låta trycka och till Stadsfullmäktiges ledamöter 

utdela de i mom. 3 i skrifvelsen omförmälda handlingarna (bil. § 81 a och b) samt i 
öfrigt bordlägga ärendet Ull nästa sammanträde. 

§ 82  
Drätselkammaren hade begärt bemyndigande att till Redaktören Axel 

Ljungberg för en köpeskilling, som med hänsyn till tomtens bergiga beskaffenhet 
föresloges skola beräknas efter ett pris af en krona 25 öre Per kv.-aln, få försälja 
en tomt vid Kyrkviks Nedre Bergsgata, hvilken tomt enligt en af Stadsingeniören 
J. Calander uppgjord och nu företedd kartskizz innehölle i areal c:a 1,243 
kv.-alnar. 

Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljningen. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ifraga- 

varande anhållan. 
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Under öfverläggningen i ärendet upplyste Herr Borgmästaren Sundberg därom, 
att förbudet för hundars vistelse lösa i stadsparken gällde tiden 1 April — 1 
November, samt yrkades af: 

Herr Lusch* bifall till motionen, med den inskränkning, alt tiden, under 
hvilken hundar icke få gå lösa i parken skulle bestämmas till den af Herr 
Borgmästaren Sundberg uppgifna eller 1 April — 1 November; 

samt Herr Lilliehöök: bifall till motionen oförändrad 
Stadsfullmäktige beslöto först att afgöra ärendet i dag och därefter att bifalla 

Herr Luchs yrkande. 
Som ofvan 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE 

J. E LINDBOM 
OSCAR 

MATTSSON. 

JOSEF CENTERWALL.

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den ö Maj 1913 kl. 6 e. 
mg betygas; 

 ---------  MAGNUS RADHE 

Josef Genterwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913
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§ 83  
Ordföranden föredrog denna sin skriftliga motion: 

Till Herrar Stadsfullmäktige. 
I det för Parkstyrelsen gällande reglemente framgår af § 1, att Sty-

relsen har att ställa sig till efterrättelse detta reglemente och de särskilda 
föreskrifter, som af Stadsfullmäktige kunna meddelas. 

I samma reglemente förekommer icke någon befogenhet för Styrelsen 
att utfärda något bötesförbud och ej heller att hos Magistraten begära 
dylikt. 

Nu är förhållandet, alt förbudstaflor äro uppsatta i Parken och ha 
hittills fått stå kvar året om, således strängt taget skulle böter kunna 
utkräfvas för öfverträdelse äfven under vintermånaderna, då marken är 
frusen och någon skada å gräsmattor icke gärna kan ifrågakomma. Detta 
orimliga förhållande gaf mig anledning vid ett Fullmäktigesammanträde 
sisll. höst ställa fråga till Parkstyrelsens ordförande, om det var meningen 
att äfven under vintermånaderna utkräfva böter, om t. ex. en hund följde 
sin husbonde genom Parken ulan att leda den iband, och detta tycktes vara 
ordförandens åsikt. Herr Borgmästaren upplyste, alt Magistraten icke 
upptager åtal mot Parkförbudet under den tid, då planteringarne äro ned-
lagda och marken frusen eller från 1 Oktober till, om jag minnes rätt, 1 
Maj. Något Magistratens vitesförbud finnes icke i anslaget i Parken. 
Visserligen kungjorde Magistraten i stadens tidningar den 15 Maj 1911, alt 
hundar icke finge gå lösa i Parken, men någon viss tid för förbudet var icke 
angifven. 

På grund häraf och då vitesförbud utfärdats utan Stadsfullmäktiges 
godkännande, får jag härmed yrka, att Stadsfullmäktige besluta: 

att viss tid fastställes, under hvilken hundar icke få gå lösa i Stads-
parken exempelvis 1 Maj till 1 Oktober, och skall den, som medför hund 
inom området, leda densamma i band, 

att Stadsfullmäktige ingå till Magistraten med begäran, att 
vitesförbud lör öfverträdelse mot denna förordning utfärdas, 

att Magistratens kungörelse skall genom Parkstyrelsens försorg i 
Stadsparken anslås. 

att Parkstyrelsen ålägges intaga förbudstaflorna, sedan fridlysnings-
tiden utgått och åter utsätta, dem när samma tid inträder. 

Lysekil den 16 April 1913. 
MAGNUS RADHE. 



 

1913      Lysekils        N:r 7. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 22 Maj 1913.

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Hrr Laurin, 
Bovik och Lusch. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 84  
Att jämte ordföranden justera dagen protokoll utsågos Hrr Lidell och 

Löfving. 

§ 85  
Bordlagda, under § 81 här ofvan i protokollet förut antecknade ärendet, 

innefattande Byggnadsnämndens framställning angående nya stadsplanen, 
företogs nu åter till behandling. 

Under öfverläggningen framhöll Herr Ljungberg, med erkännande af att 
Byggnadsnämndens förslag angående byggnadssättet vore välbetänkt och 
noggrant öfvervägdt, att om stadsplaneförslaget icke godkändes i nu befintligt 
skick, det väl blefve nödvändigt att precisera de ändringar å förslaget, man ville 
hafva genomförda, samt framhöll en del önskemål i ifrågavarande afseende. 

Följanden yrkanden gjordes, nämligen af: 
Herr Lindman, i hvilkens yrkande Herr Sterner, under framhållande af 

vikten af att först utreda kostnadsfrågan beträffande stadsplanens genomförande, 
instämde: att enär Herr Lindboms motion om den föreslagna Hamngatans till en 
del ändrade sträckning ännu icke blifvit slutbehandlad och utredning rörande 
kostnaderna för stadsplanens genomförande ej heller uppgjorts, ärendet i 
afvaktan på dessa frågors lösning skulle bordläggas; 

Herr Lilliehöök, att Stadsfullmäktige med afslående af bordlägg-
ningsyrkandet skulle besluta afgöra ärendet i dag och antaga stadsplanett 
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i befintligt skick, därvid erinrande om, att behöriga ändringar i förslaget ju 
sedermera kunde begäras. 

Herr Lindman yrkade dessutom, att, såsom Byggnadsnämnden föreslagit, 
en kommitté af tre personer skulle tillsättas att utreda Lindbomska förslaget, 
och föreslog till kommitterade Hrr J. E. Lindbom, John Sterner och O. Wallén.

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden framställt 
proposition på dels Herr Lindmans yrkande af bordläggning och dels Herr 
Lilliehööks yrkande af ärendets afgörande i dag, beslöto Stadsfullmäktige utan 
votering att bifalla förstnämnda yrkande. 

Härefter beslöts att upptaga Herr Lindmans yrkande af val af kommitté, 
och sedan Herrar Sterner och Wallén undanbedt sig att därvid ifrågakomma 
samt jämväl Hrr Anjovisfabrikanten Elof Cornér, J. H. Lindman och C. W. 
Granberg föreslagits till kommitterade, utsagos till ifrågarande kommitterade 
Hrr J. E. Lindbom, J. H. Lindman och C. W. Granberg med Herr Lindbom som 
sammankallande. 

§ 86  
Uti det under § 55 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande Herr 

Lilliehööks motion om anskaffande af ny lokal för upplag af brännvin, hade 
Drätselkammaren inkommit med förnyadt yttrande med utredning, som 
innehölls i detta nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet hos 
Drätselkammaren i Lysekil den 6 Maj 1913.

§ 125. Uti uppskjutna, under § 90 här ofvan senast antecknade, af 
Stadsfullmäktige för utredning återremitterade ärendet angående anskaffande 
af nederlagskällare för Lysekils Brännvinsförsäljnings- aktiebolag 
öfverlämnade nu Stadsingeniören: 

1). detta värderingsinstrument angående Ericsonska magasinet: »Till 
Drätselkammaren i Lysekil. 

Anmodade af Kammaren att besiktiga Ericsonska magasinet samt åsätta 
detsamma ett värde med afseende på nedrifning, äfvenså rif- 
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ningskostnad, transport til] närbelägen plats samt uppsättning i dess f 
nuvarande skick hafva undertecknade enats om följande värden: 

Magasinets värde ............................................................. kr.         350. _  
Rifningskostnad ochtransport ...................................................  359. _  
Uppsättning samt anskaffande af nya materialier i st. 

för de skadade ..........................................................  ........        2,875:
 ....................................................................................................  

Ny grund samt stödstenar ...........................................  225: _  
Summa Kr. 3,800: —

Lysekil den 22 April 1913. 
OSCAR ÖDMAN. A. WENNERBERG.» 

2). Följande: »KostnadsfÖrslag till nederlagskällaren.

36 m. Sockel l/2 hög .........................................................  
53 m2 tegelmur å 30 kr .....................................................  
70 m2 cementbotton å 3: — kr .........................................  
120m’ takyta af tegel med takstolar å 4:75 kr. . . 
70 m’ mellangolf å 6: — kr...............................................  

1 st. post med karm och beslag .........................................  
1  „ ”  ..... 
4 „ fönster „ „ „ „  ............................  
2 „ takfönster ....................................................................  
1 „ trappa till förrådsvind ..................................................  
Takrännor ..........................................................................  

kr. 120:— 
„ 1,590: — 
„ 210:— 
„ 570: - 
„ 420: - 
„ 40:— 
„ 30: - 
„ 110:- 
„ 30:— 

40: — 
„ 30: — 

kr. 3,190:— 

tillägg och afjämning ...................................................................   310: 
Summa Kr. 3,500: — 

Lysekil den 21 April 1913.
J. CALANDER, 
Stadsingeniör.» 

hvilket kostnadsförslag åtföljdes af skizz. 
Samtliga dessa handlingar genomgingos nu, hvarjämte btads-

ingeniörens förut upprättade, å 12,000 kronor slutande förslag till en 
byggnad innehållande utom lokaler för stadens räkning, nederlags- källare, 
liksom öfriga förslag diskuterades. 
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Efter slutad öfverläggning beslöt Kammaren att med öfverläm-
nande af handlingarna i ärendet hos Stadsfullmäktige anföra följande: 

Kammaren har förut i ärendet afgifvit det yttrande, att Kammaren, 
visserligen vore af den åsikt, att staden borde anskaffa lokal för neder-
lagskällaren för brännvinsbolaget, men att Kammaren då icke hunnit 
anskaffa utredning om, hur frågan lämpligen borde ordnas. Af den nu 
förebrakta utredningen ang. kostnaderna för Ericsonska magasinets 
nedrifning, förflyttning och uppsättande i det förbättrade skick, som 
kräfves, för att det skulle kunna användas såsom nederlagskällare, 
framgår, att dessa kostnader, under förutsättning att magasinet säljes 
för 350 kr., likväl skulle ställa sig 300 kronor högre än för uppförande i 
enlighet med Stadsingeniörens mindre förslag af en ny, med magasinet 
i dess nyuppförda skick fullt likvärdig källarbyggnad af mursten. Vid 
sådant förhållande kan Kammaren följaktligen icke anse vara för 
staden fördelaktigt, att för ifrågavarande ändamål inköpa Ericsons 
magasin. 

Hvad beträffar uppförandet af en sådan byggnad, som Stads-
ingeniörens större förslag innebär, anser Kammaren detta förslag, 
ehuru i sig själft tilltalande, af ekonomiska skäl för närvarande icke 
kunna realiseras. Återstår alltså Stadsingeniörens mindre förslag, 
hvilket ju kunde tyckas antagligt särskildt från ekonomisk synpunkt. 

Emellertid kan Kammaren icke gå med på att tillstyrka uppförande 
af en nederlagskällare på den plats intill spruthuset, som föreslagits 
därför, enär denna plats med all säkerhet torde behöfvas för andra 
ändamål, och någon lämplig plats för byggnaden ifråga kan Kammaren 
icke för närvarande föreslå. Hvad beträffar detta förslag, anser 
Kammaren i öfrigt, att, äfven om staden några år framåt kunde påräkna 
få uppbära en rundlig hyra för en byggnad sådan som förförslaget 
afser, så är det i alla fall ovisst, huru länge en sådan hyra skulle utgå till 
staden, hvarför Kammaren finner ett sådant byggnadsföretag, ur 
affärssynpunkt sedt, vanskligt och alltså icke anser sig böra tillstyrka 
detsamma. 

Med anledning af hvad Kammaren sålunda anfört, anser sig 
Kammaren böra tillstyrka Herrar Stadsfullmäktige att gifva Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolag och motionären i ärendet det besked,
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att Stadsfullmäktige icke kan finna en nederlagskällare för brännvins- bolagets 
räkning böra uppföras på stadens bekostnad. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL.» 

Sedan motionären i frågan, med erinran om den i riksdagen föreliggande 
frågan om bränn vinsmedlens indragning till staten och däraf följande 
konsekvenser, förenat sig om Drätselkammarens förslag, beslöto 
Stadsfullmäktige i enlighet med samma förslag. 

§ 87  
Drätselkammaren erhöll på begäran bemyndigande att åt Fru Christina 

Kjellman utbetala en ersättning af femhundra kronor för rifvande och bortförande 
genom hennes försorg och på hennes bekostnad före den 1 Oktober detta år af en 
henne tillhörig lada vid St. Kyrkogatan, hvilken byggnad stod i vägen för 
tillämnad gatu- planering. Ersättningen skulle i enlighet med Drätselkammarens 
förslag utgå af de för oförutsedda utgifter anslagna medlen. 

§ 88  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att till Målaremästaren Birger 

Persson for ett pris af en krona 50 öre per kv.-aln försälja 489 kv.-alnar mark, 
hvarmed enligt Byggnadsnämndens beslut och i enlighet med nya stadsplanen 
tomten N:o 331 vid Rosviksbergsgatan skulle kompletteras. Af Stadsingeniören 
Calander detta år upprättad karta öfver den till försäljning föreslagna marken 
företeddes jämväl. 

Under öfverläggningen föreslog Herr Richter, att enär marken ifråga bestode 
af spridda områden, som icke kunde tänkas blifva till användning för annat ändamål 
än ifrågavarande, priset på marken skulle sättas till endast en krona per kv -aln. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till hvartdera af Herr Richters förslag och Drätselkammarens 
anhållan förklarat sig finna propositionen på Herr Richters förslag vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 
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»Den som bifaller Herr Richters förslag, röstar: ja, den det icke vill, nej: 
vinner nej, har Drätselkammarens anhållan bifallits.» 

Vid upprop röstade härefter: 
Hrr vice ordföranden, Richter, Lindman, Lilliehöök, Ljungberg, 

Gunnerson och ordföranden: ja, men Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Pehrson, 
Dahlström, Löfving, Björsell, Hörman, Sterner, Granberg, Luckey, 
Gunnarsson, Lindbom, Wallén och Oskar J. Mattsson: nej. 

Med 14 röster mot 7 hade alltså beslutits i enlighet med nej-
propositionen. 

§ 89  
Drätselkammaren anhöll att till J. B. Jonssons arfvingar för ett pris af 

sex kronor per kv.-aln och på villkor i öfrigt, att köparne respekterade de 
arrendekontrakt, som tillsvidare äro gällande för de å tomten uppförda 
uthusbyggnaderna tillhöriga andra arrendatorer, försälja arrendetomten N:r 
115 vid Kungsgatan, sådan tomten utlagts å nya stadsplanen. Vid 
Drätselkammarens protokoll i ärendet voro fogade dels Byggnadsnämndens 
tillstyrkande beslut i frågan och dels af Stadsingeniören J. Calander i Maj 
detta år upprättad kartskizz öfver tomten, upptagande dess areal till 3,150 
kv-alnar. 

Sedan handlingarna i ärendet föredragits och granskats, beslöto 
Stadsfullmäktige, med afslag å vice ordförandens förslag att sätta priset till 7 
kronor per kv.-aln, att i enlighet med Hrr Luckeys och Gunnersons yrkanden 
bifalla Drätselkammarens anhållan. 

Ordföranden förklarade beslutet vara fattadt med lagstadgad majoritet.

§ 90  
Uti ingifvet, af Byggnadsnämndens tillstyrkande yttrande åtföljdt 

protokollsutdrag anhöll Drätselkammaren att få till Herr H. T. Christen- son 
för ett pris af två kronor 50 öre per kv. aln försälja tomten till husen N:ris 38 
och 39 vid Gamla Strandgatan, sådan tomten utlagts enligt nya stadsplanen. 
Enligt handlingarna bifogad, af Stadsingeniören J. Calander i September 
1912 upprättad och i denna månad i enlighet med Byggnadsnämndens beslut 
den 5 dennes kompletterad kartskizz, innehölle tomten i areal 949 kv.-alnar.

Handlingarna i ärendet föredrogos och granskades. 
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Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Dahlström, som undrade, om det icke vore olämpligt att i stadsdelen 

ifråga börja sälja tomter, då det af Ingeniören Gellerstedt satts ifråga att i denna 
och angränsande stadsdelen tillämpa tomträttsinstitutet: bordläggning för 
utredning om, hvilka upplåtelseformer beträffande tomter skulle tillämpas i 
gamla staden; 

Herr Lindman, med framhållande af dels att Byggnadsnämnden ju tillstyrkt 
försäljningen ifråga, och dels att denna tomt vore den enda vid Gamla 
Strandgatan, som utlagts i nya stadsplaneförslaget så, att den kunde blifva 
ordentligt bebyggd: bifall till Drätselkammarens förslag; 

Herr Sterner: bifall till Drätselkammarens förslag. 
Herr Ljungberg föredrog, hvad Ingeniören Gellerstedt i sin promemoria 

uttalat rörande den s. k. Gamla Köpingen, med framhållande af att afsikten med 
tomträttens införande vore att undvika en omreglering af de fullbyggda gatorna, 
hvilket uppgåfves nödvändigtvis följa af försäljning. 

Herr Wallén medgaf visserligen med anledning af Herr Ljungbergs 
anförande, att Gellerstedt nog i berörda afseende hade rätt, men höll dock före, 
att tomten ifråga såsom öfverensstämmande med nya stadsplanen borde säljas. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden 
proposition på hvartdera af yrkandena af bordläggning och bifall till 
Drätselkammarens anhållan. Ordföranden förklarade sistnämnda proposition vara 
med ja besvarad, och att beslutet fattats med lagstadgad majoritet. Votering hade 
icke begärts. 

§ 91  
Hälsovårdsnämnden hemställde uti ingifvet utdrag af nämndens protokoll om 

beviljande af ett anslag å 150 kronor för att kunna anställa en biträdande 
hälsovårdspolis under månaderna Maj Sept. detta år. Såsom skäl för denna 
hemställan anfördes, att hälsovårdspolisen Aug. Ehnberg, på grund af sina 
befattningar såsom föreståndare för köttbesiktningsbyrån samt tillsyningsman å 
Lysekils Stads Understödshem, och då han äfven hade att anställa desinfektion, 
under de senaste åren varit förhindrad att öfva nödig tillsyn öfver renhållningen ute 
i staden. Hälsovårdsnämndens protokoll var åtföljdt af en skrifvelse till nämnden af 
Förste Provincialläkaren i 
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länet, hvilken däruti uttalade önskvärdheten af anställande af ett 
lämpligt biträde åt tillsyningsmannen öfver renhållningen härstädes 
eller att en andre tillsyningsman anskaffades. 

Handlingarna föredrogos, hvarefter ärendet remitterades till Drät- 
selkammaren för yttrande. 

§ 92  
Hälsovårdsnämnden hade inkommit med följande af här nedan 

införda ansökan af Hälsovårdspolisen Aug. Ehnberg om löneförbättring 
åtföljda: 

»Utdrag af protokollet, hållet hos Hälso- 
vårdsnämnden i Lysekil den 3 April 1913. 

Närvarande: Herrar Förste Stadsläkaren Axel Nilsson, ordförande 
Borgmästaren Axel Sundberg, Öfversten C. S. Lilliehöök, Fabrikörerna, 

J. H. Lindman och J. E. Lindbom samt undertecknad, sekreterare. 

§ 93  
Företogs ånyo Hälsovårdspolisen Aug. Ehnbergs i § 7 af Nämn- 

dens protokoll för den 27 februari 1913 antecknade ansökan om löne- 
förhöjning, hvari Ehnberg yrkat att hans lön med bekläd nadspen- 
n ingår måtte utga med tillhopa 2,000 kronor, räknadt från den 1 
januari 1913. 

Det antecknades, att Ehnbergs aflöning numera utginge sålunda: 

lön af stadskassan .............................................  
beklädnadspenningar af stadskassan ..........................  
personligt lönetillägg af köttbesiktningsbyrån . 
eller tillhopa ...................................  

Efter diskussion bes’öts öfverlämna ansökningen till stadsfullmäktige samt 
tillstyrka, att Ehnbergs aflöning måtte fastställas till följande belopp:  
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Det personliga lönetillägget från köttbesiktningsbyrån skulle 
upphöra, sedan Ehn bergs lön hunnit blifva reglerad. 

Justeras: Som ofvan 
AXEL NILSSON. ELIAS SANDELL. 

Rätt utdraget; betvgas 
ELIAS SANDELL.» 

»Till Hälsovårdsnämnden i Lysekil. 

Undertecknad, som antogs till Poliskonstapel i Lysekil den 1 
Okt. 1890 och transporterades till Hälsovårdspolis med flera därmed 
förenade befattningar den 1 juli 1894 och slutligen 1906 då 
Köttbesiktningsbyrån öppnades, jag uteslutande fick öfvergå som 
Hälsovårdsnämndens tjänsteman, med de skyldigheter och ansvar 
som följer att sköta och förestå nämnda byrå, förutom andra med 
tjänsten förenade göromål. Däribland desisinfektioner af bostäder 
och kläder hos smitto- samt sjuka, hvilket medför ej så liten risk för 
hälsan. Mina löneförmåner härför utgöra, af stadskassan 1,320 kr. 
med 100 kr. till beklädnadshjälp samt af Hälsovårdsnämnden genom 
Köttbesiktningsbyrån 180 kr. eller tillsammans 1,600 kr. per år. Till 
dessa löneförmåner kan ju läggas fri bostad i Stadens fattighus, som 
kan beräknas till högst 200 kr. per år. Jag underskattar ej denna 
förmån af fri bostad i sagda hus, men de skyldigheter, till i huset 
boende, som bostaden medför gör den allt annat än tilldragande och 
rogif- vande, enär jag ingen stund på dygnet kan känna mig fullt lugn 
för att ej af en eller annan orsak skull, behöfver att ingripa, hvarför 
jag om omständigheterna så tilläte med glädje skulle vilja lemna 
denna bostad. 

Till jämförelse af mina och den patrullerande polisens löneför-
måner här i staden beder jag få anföra: Om jag ej misstagit mig 
åtnjuter denne numera, redan efter 15 tjänsteår 1,800 kr. jämte 150 
kr. till beklädnadspenningar, tillsammans 1,950 kr. dessutom finnes 
tillfällen för dessa att med tjänsten få ej så ringa extra inkomster. 
Mina löneförmåner, nu öfver 22 tjänsteår, som synes bär ofvan 
stannar vid 1,600 kr., allt per år räknadt, och utan möjlighet att med 
tjänsten få några extra inkomster, under år 1912 för disinfektioner 
hos annan kommun kr. 7: 50. 
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1 andra städer är förhållandet i allmänhet omvänd t, där åtnjuta 
Hälsovårdsnämndens tjänstemän i regel 20 - 30, det finnes platser med ända 
till 50 procent högre lön än ordningspolisen. Till det sagda anhåller jag och få 
påpeka de högre lefnadsomkostnaderna som nu är rådande och svårigheten af 
att kunna reda sig med den knappa inkomsten som jag har utan skuldsättning 
och därmed åtföljande trångmål. 

På grund af hvad jag sålunda anfört får jag härmed vördsamt anhålla att 
Hälsovårdsnämnden godhetsfullt ville af Köttbesiktnings- byråns inkomster 
bevilja mig ett personligt lönetillägg af 400 kr. per år räknadt från och med 
detta års början. 

Lysekil den 26 Februari 1913. 
AUG. EHNBERG.» 

Handlingarna föredrogos, hvarefter ärendet remitterades till Drät-
selkammaren för yttrande. 

§ 93  
Magistraten hade för vederbörlig behandling till Stadsfullmäktige 

öfverlämnat en af däri åberopade läkarebetyg åtföljd ansökan af förre 
Polisen J. S. Vinberg, om erhållande af ett årligt understöd af sexhundra 
hronor. 

Sedan dessa handlingar nu föredragits, remitterades ärendet till 
Drätselkammaren för yttrande. 

§ 94  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande, huruvida 

Stadsfullmäktige ville godkänna följande af Magistraten hos Konungens 
Befallningshafvande föreslagna formulering af ordningsföreskrifter här i 
staden: 

»Velocipedåkning är förbjuden å Rosviksgatan mellan Rosvikstorg 
och Strandhotellen. Den som bryter häremot, böte från och med tre till och 
med tolf kronor. Från förbudet äro undantagna statens telegrambud samt i 
staden praktiserande läkare.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Sterner: att Stadsfullmäktige skulle besluta att godkänna den af 

Magistraten föreslagna formuleringen ifråga; 
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 Herr Richter: att ett tillägg till den föreslagna 
ordningsföreskriften 

              skulle göras af innehåll, att äfven brandsoldater i tjänst skulle vara 
undantagna från velocipedåkningsförbudet; och 

Herr Gunnerson: bordläggning af ärendet, som ju icke vore så 
brådskande. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af yrkandena å bord-
läggning och frågans afgörande i dag, tillkännagifvit såsom sin upp-
fattning, att propositionen på bifall till sistnämda yrkande vore med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den som vill bordlägga ärendet, röstar: ja, den det icke vill: nej; 
vinner nej, har beslutits afgöra ärendet i dag.» 

Vid upprop röstade: 
Hrr Richter, Lilliehöök, Gunnerson och ordföranden: ja, men Hrr 

vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson, Lindman, Pehrson, 
Dahlström, Löfving, Björsell, Hörman, Ljungberg, Sterner, Granberg, 
Luckey, Gunnarsson, Lindbom, Wallén och Oskar J. Mattsson: nej. 

Med 17 röster mot 4 hade alltså beslutits enligt nejpropositionen. 
Härefter beslöts att med godkännande i öfrigt af ifrågavarande 

ordningsföreskrifts föreslagna formulering anhålla, att efter ordet 
»läkare» tillsättes orden »och brandsoldater, alla i tjänst». 

 § 95 
Ordföranden föredrog expropriationsnämndens protokoll för den 

29 och 30 nästlidne April, innehållande nämndens beslut angaende 
ersättning för af Lysekils Järnvägsaktiebolag af staden öfvertagen mark.

Stadsfullmäktige beslöto att lägga akten till handlingarna. 

§ 96  
Följande motion af ordföranden m. fl. angående upphäfvande af 

Stadsfullmäktiges beslut den 5 November 1912, § 130, om aktieteckning 
i järnvägsföretaget Smedberg-Ed, föredrogs: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Den 5 sistl. Nov. beslöto Fullmäktige att för Lysekils stad teckna 

aktier i järnvägsföretaget Smedberg—Ed till belopp af Kronor 125,000 
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och att för anskaffandet af medel för inbetalningen söka vederbörligt tillstånd om 
upptagandet af ett 40-årigt amorteringslån. 

Förut har staden tecknat och betalt 700,000: — kronor i järnvägen 
Lysekil—Smedberg. 

Ehuruväl att Fullmäktige för den ofvanberörda teckningen i Smedberg -Eds 
järnväg beslutat att till teckningens betäckande söka tillstånd om upptagandet af ett 
40-årigt amorteringslån, men att dessförinnan upplåna medlen på kortare 
afbetalningstid än 2 år, så var det dock vid beslutets fattande en underförstådd 
mening att om amorteringslånet icke vunne stadsfästelse, staden dock af den lösen 
som beräknades för den af Lysekils Järnvägsbolag i besittning tagna, staden 
tillhöriga jorden skulle bestrida, bland andra utgifter, äfven teckningen i 
Smedberg—Ed-förslaget. 

Sedan expropriationsnämndens dom i jordlösenfrågan nu är officiell och 
staden tillerkänts en så låg ersättning att den helt och hållet kullkastar stadens 
beräkning, och menligt inverkar på dess tillgångar, så är uppenbart att detta 
förhållande äfven måste inverka på det beslut som Fullmäktige fattat om teckning 
af 125,000: — kronor i järn vägsförslaget Smedberg—Ed. 

Genom expropriationen har staden afhänt sig det värdefullaste område den 
ägt vid södra hamnen och i ersättning tillerkänts priser som långt understiga 
jordens verkliga värde. 

Dä stadens jordegendom härigenom i afsevärd omfattning minskats utan 
motsvarande värde samt staden förut för sin betydande teckning i Lysekils järnväg 
måst upptaga amorteringslån, torde det kunna förutsättas, att ett ytterligare 
skuldsättande för järnvägsteckning möjligen icke vinner bifall. 

Skulle det senare blifva fallet, måste medlen upplånas på kortare tid än 2 
år, och följden blir den, att staden icke kan bära en dylik utgift, såvida 
uttaxeringen skall kunna hållas inom rimliga gränser. 

Som koncessionen för järnvägen Smedberg —Ed ännu icke är beviljad, 
torde återkallande af stadens teckning vara mera lämpligt före än efter 
beviljandet. 

På grund af hvad vi sålunda anfört få vi yrka: 
att Stadsfullmäktige återtaga sitt beslut af den 5 Nov. 
1912, § 138, och således annulera teck- 
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ningen af 125,000:— kronor i järnvägsförsiaget 
Smedberg —Ed. 

Lysekil den 19 Maj 1913. 
MAGNUS RADHE. C. S. LILLIEHÖÖK. 
J. G. GUNNERSON. ELIS LUCKEY.» 

Härefter erhöll Herr Gunnerson ordet och förklarade, att han visserligen 
ansåge järnvägen Smedberg—Ed nödvändig, för att järnvägen 
Lysekil—Smedberg skall bära sig, men som han af en ledamot i järnvägsstyrelsen 
hört, att järnvägsbolaget, sedan jordlösen betalts, skulle få ett icke obetydligt 
öfverskott, som kunde användas till teckning af aktier i fortsättningsbanan, 
ansåge han lämpligt, att ärendet remitterades till Drätselkammaren för utredning, 
huru därmed förhölle sig. Funnes nämligen ett dylikt öfverskott hos bolaget, 
borde stadens aktieteckning propotionsvis minskas, och det hade varit med tanke 
härpå, han underskrifvit motionen ifråga. 

Herr Borgmästaren Sundberg upplyste med anledning af Herr Gunnersons 
anförande, att om några öfverskottsmedel uppstode för järnvägsbolaget, vore 
ovisst. Uppkomme sådana, komme de säkerligen att användas i järnvägen
Smedberg—Ed, men utan stadens aktieteckning vore det hopplöst att tänka sig, att 
järnvägen Smedberg —Ed kommer till stånd. 

Följande yrkanden gjordes härefter nämligen af: 
Hrr Lindman och Richter; hvilken senare ansåg, att expropria- tionsutslaget 

icke borde inverka på Stadsfullmäktiges beslut med af- seende å motionen: afslag å 
motionen; 

Herr Dahlström: som på sin tid var tveksam om nyttan af teckningen af aktier 
i fortsättningsbanan, bordläggning för utredning om stadens ekonomiska bärkraft; 
och 

Herr Lilliehöök, som alltid varit emot teckningen af aktier i järnvägen 
Smedberg— Ed och i Drätselkammaren reserverat sig däremot, bordläggning med 
remiss till Drätselkammaren för ekonomisk utredning. 

Herr Sterner ansåge det olyckligt, att ifrågavarande motion nu väckts, och om 
Stadsfullmäktige upphäfde sitt förut fattade beslut. 

Herr Ljungberg hade ansett tvifvelaktigt, om den beslutna aktieteckningen i 
järnvägen Smedberg—Ed vore till nytta, men höll nu före 
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att det. vore bäst att bordlägga ärendet tillsvidare eller eventuellt hän-
skjuta det för ekonomisk utredning till Drätselkammaren. 

Vidare framhöll vice ordföranden, att de dyra biljettpriserna å 
järnvägen Lysekil - Smedberg skulle verka, att folk icke reste hit på 
järnvägen, men bemöttes af Herr Lidell, som upplyste, att meningen vore 
att inrätta särskildt billiga priser i vissa fall. 

Sedan ordföranden äfven talat för motionen, framhållande de mänga 
stora utgifter som förestå, bl. a. för skola, kyrkoherdeboställe, sjukvård och 
vattenledning, förklarades öfverläggningen afslutad, och sedan 
ordföranden efter framställd proposition på bifall till hvartdera af 
bordläggnings- och afslagsyrkandena förklarat sig anse den sista 
propositionen vara med ja besvarad, begärdes votering, som anställdes 
enligt följande godkända proposition: 

»Den som beslutar afgörandet i dag, röstar: ja, den det icke vill, nej; 
vinner nej, har beslutits att bordlägga ärendet.» 

Vid upprop röstade: 
Herrar Lidell, Richter, Lindman, Löfving, Björsell, Hörman, Sterner, 

Lindbom, och Wallén: ja, men Herrar vice ordföranden, Aug Mattsson, 
Pehrson, Dahlström, Lilliehöök, Ljungberg, Granberg, Lukey, Gunnars-
son, Gunnerson, Oscar J. Mattsson och ordföranden: nej. 

Med 12 röster mot 9 hade alltså beslutits att bordlägga ärendet. 

§ 97  
Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag hade öfverlämnat följande:

»Utdrag af protokollet, hållet vid sam-
manträde med styrelsen för Lysekils Järn-
vägsaktiebolag å bolagets kontor i Lysekil den 
2 Maj 1913. 

$ 125. Vice ordföranden upptog frågan, huruvida styrelseval skulle 
äga rum vid innevarande års bolagsstämma eller icke, samt erinrade om 
bestämmelserna i bolagsordningens § 8, enligt hvilken den nuvarande 
styrelsen skulle tjänstgöra till slutet af det år, under hvilket järnvägen 
blifvit slutafsynad och af vederbörande myndigheter godkänd. 

Statskontrollanten, Kaptenen Asplund, uppgaf, att det vore möjligt 
att slutafsyning och godkännande kunde äga rum i slutet af 
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innevarande år, men att lika stora utsikter förefunnes att dessa åtgärder fördröjdes till nästa år. 
Statskontrotlanten ansåg emellertid att 
den nuvarande styrelsen, som vore inne i alla järnvägsentreprenören rörande 
förhållanden, borde kvarsitta till utgången af dennes ansvars- tid den 1 Oktober 1014 
för att erhålla tillfälle att sluthandlägga alla frågor, som rörde entreprenörens 
mellanhafvande med bolaget. 

Häruti instämde Kungl. May.ts ledamot i styrelsen, Baningen^ören Larsson. 
Styrelsen beslöt härefter att anmäla ofvan anmärkta förhållande för bolagsstämman, för den 

händelse stämman önskade redan l år förrätta styrelseval; och skulle ett utdrag af detta protokoll för 
kännedom öfversändes till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Som ofvan 
AXEL SUNDBERG. 

Rätt utdraget; betygar 
AXEL SUNDBERG.» 

Efter föredragning häraf beslöto Stadsfullmäktige att Vägga protokollsutdraget till 
handlingarna. 

  Herr Lilliehöök hade inkommit med följande skriftliga framställning: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Då val af Styrelse för Lysekils Järnvägsaktiebolag skalV äga rum 
å dess ordinarie bolagsstämma i Maj eller Juni månad detta år och 
då undertecknad blifvit utsedd att föra stadens talan vid bolags- 
stämman, får jag härmed hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige vill 
bestämma, hvilka personer fullmäktige för sin del önska må bbV 
invalda i berörda styrelse. 

Då i sammanhang med valet förekommer bestämmandet af 
relsens arvode, böra väl Fullmäktige äfven härutinnan uttala sin  
samt i öfrigt gifva ombudet de instruktioner, som kunna finnas 
höfliga. 

Lysekil den 17 Maj 1913. 
C. S. LILLIEHÖG 
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Under öfverläggningen föreslogs af: 
Herr vice ordföranden, att stadens ombud skulle få fria händer beträffande valet af 

ledamöter i styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag; 
Herr Lilliehöök: bordläggning af ärendet med remiss beträffande styrelseval till 

valkommittén och angående bestämmande af arvode till Drätselkammaren; och 
Herr Gunnerson: omval af nuvarande styrelsen för järnvägsbolaget. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Lilliehööks förslag. 

§ 99  
Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag hade inkommit med följande 

nu föredragna: 
»Utdrag af protokollet, hållet vid sammanträde med 

Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag å bolagets kontor 
i Lysekil den 2 Maj 1913. 

$ 119. Sedan på sätt nästföregående paragraf utvisar, tiden för järnvägens invigning 
blifvit fastställd till den 14 nästa Juni, beslöts  anmäla detta förhållande för Herrar 
Stadsfullmäktige i Lysekil, med  hemställan att utse en kommitté i och för samarbete med 
Styrelsen N ifråga om anordningarna vid invigningen, äfvensom att taga under 
öfvervägande, huruvida staden borde anslå något belopp till bestridande af de därmed 
förenade kostnaderna. 

Som ofvan 
AXEL SUNDBERG. 

Rätt utdraget; betygar 
AXEL SUNDBERG.» 

Under öfverläggningen framhöll Herr Lidell, att staden icke borde offra några 
medel på tillställande af fästligheter i samband med järnvägens invigning, utan 
endast ombesörja en del enklare dekoreringar, hvarpå Herr Borgmästaren 
Sundberg upplyste, att järnvägsstyrelsen icke tänkt sig, att staden skulle bekosta 
annat än dekorering. 

Herr Richter höll före att staden borde deltaga i fästanordningarna vid 
invigningen med flaggning o. d., hvari Herr Ljungberg instämde. 
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 På ordförandens förslag beslöts härefter att uppdraga åt Drätsel 
kammaren och Hamnstyrelsen att ombesörja lämplig flaggning invig- ningsdagen, Hamstyrelsen å 
hamnområdena och Drätselkammaren i staden i öfrigt. 

Härjämte utsågos Stadsfullmäktiges ordförande och vice ordf, samt Drätselkammarens 
ordförande och vice ordförande att för stadens räkning samarbeta med järnvägsstyrelsen ifråga om 
anordningarna vid invigningen. 

§ 100  
Fattigvårdsstyrelsen anhöll i ingifvet utdrag af dess protokoll för den 28 nästlidne April om 

val af suppleant i styrelsen efter aflidne Fabrikören N. O. Lycke. 
Stadsfullmäktige beslöto att upptaga ärendet, som ej fanns å föredragningslistan, till 

behandling. 
Valkommittén, hvars förslag inhämtats af ordföranden, hade till ifrågavarande befattning 

föreslagit Kontorschefen W. Reinhold. 
Stadsfullmäktige utsågo nu till befattningen ifråga för den tid, som återstode för Herr N. O. 

Lycke, Kontorschefen W. Reinhold. 

§ 101  
Brandchefen hade inkommit med följande skriftliga framställning: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Svenska Brandchefsföreningens årsmöte äger rum i Sundsvall 20—21 nästk. Juni. Då detta 

sammanträde i likhet med dylika föregående blifver synnerligen lärorikt, och deltagandet i dessa 
möten är snart sagt enda sättet att förkofra sig i brand väsendets rätta om- händerhafvande, får jag 
vördsamt anhålla om ett resebidrag för detta ändamål af ett hundra kronor. 

Anser det hårdt att af egna medel betala hela resekostnaden, då så godt som alla andra städer 
bevilja sina brandchefer ersättning för dessa mötens bevistande. 

Lysekil den 21 Maj 1913. 

EMIL LÖFBERG.»
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Stadsfullmäktige upptogo detta å föredragningslistan icke före- 
kommande ärende till behandling och remitterade det till Drätsel-  

kammaren för yttrande.  

§ 102  
Stadsfullmäktige beslöto att nu till behandling upptaga ett denna dag från 

Hälsovårdsnämnden inkommet ärende, innefattande nämndens förslag om tillsättande af 
en kommitté, bestående af Hälsovårdsnämnden och Drätselkammaren, i och för utredning 
af utaf Herr Herman Strandell i Strömstad väckt fråga om ordnandet af epide-
misjukvården i länet. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Hälsovårdsnämndens förslag. samt att 
Hälsovårdsnämnden skulle vara sammankallande för den sålunda utsedda kommittén. 

§ 103  
Herr Ljungberg väckte en motion, som i sin skriftligen affattade form lydde sålunda:

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Ur flera synpunkter framstår behofvet af större planmässighet i fullmäktiges 

åtgöranden som väl påkallat. Undertecknad tillåter sig därföre föreslå Herrar 
Stadsfullmäktige: 

att uppdraga åt en beredning på fem personer, att utarbeta och förelägga 
Stadsfullmäktige en finansplan för de fem närmaste åren. I denna plan bör ingå 
undersökning om kommunens ekonomiska bärkraft, samt å andra sidan hvilka större 
arbeten eller företag, som under närmaste tiden måste utföras, och i hvilken ordning 
detta bör ske. 

Lysekil den 22 Maj 1913. 
AXEL LJUNGBERG.» 

Motionen remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
Justeradt: Som ofvan 

MAGNUS RADHE. JOSEF CENTERWALL. 
C. F. LIDELL. 

O. G. LÖFVING. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter 

förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Torsdagen den 3 Juni 1913 
kl. 6 e. m.; betygas:  

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913



 

    1913 Lysekils              N:r 8. 
    Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 
9 Juni 1913. 

Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Hrr Lindman, 
Pehrson, Bovik och Lusch. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
§ 104  

Bordlagda, under § 73 här ofvan i protokollet förut antecknade ärendet, innefattande 
Fabrikören Carl Olssons ansökan att i afvaktan på en blifvande expropriation af Rotemyren få mot 
betalning enligt mätare låta inleda vatten från Rotemyrsledningen till hans bryggeri, jämte yttrande 
af Styrelsen for Lysekils Vatten- och Kloakledningar samt Drätselkammaren, återupptogs till 
behandling. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
vice ordföranden med instämmanden af Herr Lilliehöök: bordlägg- ning af ärendet, till dess 

besked erhållits på grund af ansökningen om expropriation af Rotemyren m. m.; 
Herr Löfving, med instämmanden af Hrr Gunnerson, Mattsson, Luckey och Sterner, hvilken 

sistnämnde framhöll, att om Stadsfullmäktige icke kunde godtaga Drätselkammarens förslag till 
lösning af frågan, Stadsfullmäktige lämpligast borde direkt göra Olsson ett erbjudande utan 
underhandlingar: att staden köper Olssons del i Rotemyren till det pris, denne själf gifvit därför, och 
på villkor i öfrigt att Olsson får tillgodogöra sig stadens vatten och is på samma villkor som stadens 
öfriga industriidkare: 

hvarjämte Herr Dahlström framhöll, att för att bilda sig ett klart omdöme i frågan, man borde 
hafva utredt, huru stort kvantum vatten staden disponerar, huru stor vattenförbrukningen är per 
individ, och hvad en kubikmeter vatten är värd, samt Herr Laurin upplyste att Olsson nog ginge med 
på att underhandla på nytt med Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar eller särskild 
kommitté, hvarför han höll före, att Stadsfullmäktige hade att fatta ett bestämdt beslut i saken och 
genom nämnda styrelse eller en kommitté delgifva Olsson 
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beslutet: ville Olsson icke gå med på Stadsfullmäktiges sålunda del- gifna 
beslut, hade man ju alltid expropriation att använda sig af. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställda propositioner på bifall till hvartdera af vice ordförandens och 
Herr Löfvings yrkanden, förklarat sig finna den senare propositionen vara 
med jar besvarad, begärdes votering, som anställdes efter följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller Herr Löfvings förslag, röstar: ja, den det icke vill: 
nej; vinner nej, har bordläggningsyrkandet bifallits.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herr Dahlström icke deltog, 
röstade härefter: 

Hrr Aug. Mattsson, Richter, Laurin, Löfving, Björsell, Hörman, 
Sterner, Granberg, Luckey, Gunnarsson, Lindbom, Gunnerson och Oscar 
J. Mattsson: ja; 

men Hrr vice ordföranden, Lidell, Lilliehöök, Ljungberg, Wallén och 
ordföranden: nej. 

Med 13 röster mot 6 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
Härefter uppstod öfverläggning angående formuleringen af erbjudandet åt 
Olsson. Härunder förordade Herr Lilliehöök remiss af ärendet i denna del 
samt framhöll, att medan Olsson köpt sin andel i Rotemyren endast för att 
förskaffa sig is därifrån, han genom antagande af Stadsfullmäktiges i dag 
beslutade erbjudande skulle ej blott återfå, hvad han betalt för sin del i 
Rotemyren, utan äfven så mycket filtre- radt vatten, som han behöfver för 
sitt bryggeri. 

Herr Ljungberg framhöll, att det vore i princip oriktigt att låta 
medgifvandet för Olsson att anlita stadens vattenledning utgöra en del af 
ersättningen för Olssons del i Rotemyren, och ansåg bättre, att man gjort ett 
direkt anbud om köp mot betalning i vanliga betalningsmedel. 

Vice ordföranden förordade bordläggning, och Herr Gunnerson med 
instämmanden af Herr Luckey m. fl. höll före, att man för närvarande kunde 
nöja sig med den formulering af erbjudandet åt Olsson, som Herr Löfvings 
yrkande innebure, och ölverlämna åt Styrelsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar att sedermera, om Olsson går in på att antaga 
Stadsfullmäktiges erbjudande, upprätta förslag till kontrakt med Olsson och 
underställa detsamma Stadsfullmäktiges pröfning. 
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Stadsfullmäktige beslöto härefter i enlighet med Herr Gunnersons förslag.
§ 105  

Bordlagda, under § 74 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
Möbel handlanden Ferd. Ljunggrens ansökan att få från stadens ledningar i 
Landsvägsgatan inleda vatten- och afloppsledningar till hans villa Karlslund, 
bordlädes ånyo i afvaktan på slutliga utgången af det under nästföregående 
paragraf i detta protokoll antecknade frågan om Fabrikören Olssons erhållande 
af vatten från stadens ledning. 

§ 106  
Uti bordlagda, under § 101 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande Brandchefen Löfbergs anhållan om bidrag af 100 kronor för resa 
till Svenska Brandchefsföreningens årsmöte i Sundsvall innevarande månad, 
hade Drätselkammaren inkommit med begärdt yttrande. Af detta yttrande 
inhämtades, att bidragets beviljande afstyrktes af Drätselkammaren. Herr 
Lindman hade dock reserverat sig mot Drätselkammarens beslut, enär enligt 
hans förmenande Löfbergs ansökan bort tillstyrkas. 

Under öfverläggningen yrkades bifall till Löfbergs ansökan af Herr 
Richter, hvilken såsom skäl för sitt yrkande framhöll brandchefens stora intresse 
för brandväsendet, och Lindbom. 

Ordföranden framställde proposition dels på bifall till det gjorda yrkandet 
och dels på afslag i enlighet med Drätselkammarens förslag. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med sistnämnda proposition. 

§ 107  
Uti bordlagda under § 91 här ofvan i protokollet förut antecknade ärendet, 

innefattande Hälsovårdsnämndens hemställan om ett anslag å 150 kronor till 
aflöning af en biträdande hälsovårdspolis under månaderna Maj—September, 
föredrogs nu Drätselkammarens yttrande, som var af det innehåll, att anslagets 
beviljande förordades, med förslag att det skulle utgå af för oförutsedda utgifter 
anslagna medel. 

Herr Sterner yrkade bifall till Hälsovårdsnämndens hemställan, som äfven 
förordades af Herr Mattsson. 
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På fråga af Herr Dahlström, om icke Hälsovårdspolisen, därest han 
frånträdde sin befattning såsom tillsyningsman å Lysekils Stads 
Understödshem kunde medhinna att sköta den sundhetssyn, som skulle åligga 
den ifrågasatta biträdande hälsovårdspolisen, upplystes, att detta vore 
omöjligt. 

Herr Ljungberg framhöll, att Maj manad ju snart vore tillända- lupen, 
hvarför väj, om polisen ifråga icke redan antagits, anslaget för hans aflöning 
icke borde utgå för den gångna tiden, med anledning hvaraf Herr Lilliehöök 
föreslog, att anslaget ifråga skulle utgå såsom förslagsanslag. 

Stadsfullmäktige beslöto att på sådant sätt bifalla Hälsovårdsnämndens 
hemställan, att för ifrågavarande ändamål skulle af de för oförutsedda utgifter 
anslagna medlen utgå ett belopp af trettio kronor i månaden under den tid af 
månaderna Maj t. o. m. September innevarande år biträdande 
hälsovårdspolisen tjänstgjort eller komme att tjänstgöra. 

§ 108  
Uti bordlagda, under § 92 här ofvan i protokollet förut antecknade 

ärendet, angående Hälsovårdspolisen Aug. Ehnbergs ifrågasatta löne-
förbättring. hade Drätselkammaren inkommit med yttrande, innefattadt i 
följande nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 30 Maj 

1913.

§ 156. Stadsfullmäktige hade till Kammaren för yttrande remitterat ett 
ärende, innehållande Hälsovårdspolisen Aug. Ehnbergs hos Hälso-
vårdsnämnden framställda ansökan om ett personligt, af köttbesikt-
ningsbyråns inkomster utgående årligt lönetillägg af fyrahundra kr. fr. o. m. 
detta års början, med anledning af hvilken ansökan Hälsovårdsnämnden 
tillstyrkt, att Ehnbergs aflöning måtte fastställas till en lön af 1,750 kronor med 
beklädnadspenningar till belopp 150 kr., alltså tillhopa 1,900 kronor, emot 
nuvarande 1,600 kronor, samt föreslagit, att sedan Ehnbergs lön hunnit blifva 
reglerad, det åt honom personligen från köttbesiktningsbyrån nu utgående 
årliga lönetillägget af 180 kronor skulle bortfalla. 
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 Sedan handlingarna i ärendet föredragits, beslöts efter öfverlägg- 
ning, hvarunder framhölls, att hälsovårdspolisen borde i aflöningshän-
seende icke vara sämre ställd än öfrige poliser, att hos Stadsfullmäktige, med 
framhållande af det olämpliga uti, att ansökningen ifråga inkommit långt 
efter, det budgeten för året fastställts, tillstyrka Hälsovårdsnämndens förslag, 
med den ändring att aflöningen för i år utgår till samma belopp och betalas af 
samma medel som hittills, med tillägg af trehundra kronor, som skulle betalas 
af stadskassan och utgå af de för oförutsedda utgifter anslagna medel. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

Under öfverläggningen i ärendet talade Herr Sterner för Drät-
selkammarens förslag, som jämväl tillstyrktes af Hrr Aug. Mattsson, vice 
ordföranden och Luckey. Hrr Dahlström och Ljungberg hade ingenting emot 
den tillstyrkta löneförbättringen i och för sig, men yrkade, att den skulle träda i 
kraft först fr. o. m. den 1 nästkom- mande Juli. 

          Sedan af Herr Sterner framhållits, att Hrr Dahlström och Ljung-           berg 
visserligen hade rätt i princip, men att Drätselkammaren likväl med hänsyn till 
omständigheterna samt att Ehnbergs ansökan dock gjorts redan i Februari, ansett sig 
böra tillstyrka löneförbättringen att räknas fr. o. m. årets början, beslöts i enlighet 
med Drätselkammarens förslag. 

§ 109  
Förre Polisen J. S. Winbergs bordlagda, under § 93 här ofvan i protokollet 

förut antecknade ansökan om erhållande af ett årligt understöd hade 
Drätselkammaren, såsom framgick af dess nu föredragna yttrande, icke ansett 
sig böra förorda bifall till. 

Ansökningen afslogs nu af Stadsfullmäktige. 

§ 110  
Att såsom examensvittnen närvara vid realskoleexamen vid Lysekils 

samskola den 10 dennes med början kl. 10 f. m. utsågos Apotekaren 
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R. Björkman, Telegrafkommissarien A. E. Sandsjö oeh Postmästaren L. Cerwin. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 11l- 
Revisionsberättelsen öfver Lysekils Brännvinsförsäljningsaktie- bolags 

räkenskaper och förvaltning för försäljningsåret 1 Jan. — 31 Dec. 1912 föredrogs, 
hvarefter Stadsfullmäktige beslöto att för sin del bevilja vederbörande ansvarsfrihet 
för den tid berättelsen omfattade. 

§ 112. 
Styrelsen för Lysekils Stads Elektricitetsverk hade genom Magistraten 

öfverlämnat följande nu föredragna: 

Styrelseberättelse. 
Till Herrar Stadsfullmäktige. 

Styrelsen för Lysekils Stads Elektricitetsverk får härmed, sedan verkets 
räkenskaper afslutats den 31 Dec. 1912, afgifva följande berättelse öfver 
Elektricitetsverkets verksamhet för tiden 16 Maj till 31 Dec. 1912. 

Sedan Hrr Stadsfullmäktige den 22 Mars f. å. tillsatt styrelse, gick Styrelsen 
omedelbart i författning med anskaffandet af för Verkets omändring och utvidgning 
nödiga maskiner etc. 

Så har under denna tid ett nytt stort accumulatorbatteri jämte laddnings- och 
tillsatsmaskineri installerats. Dessutom ha ytterled- ningarna och 
elektricitetsmaskinerna ombyggts för 220 volts spänning. 

Batteri och maskinerier hafva levererats af Elektriska A.-B. A.E. G. i
Göteborg, som äfven utfört omändringen af elektricitetsmaskinerna, då däremot 
ledningsnäten hufvudsakligast ombyggts af Verkets egen personal. 

Utvecklingen af Verket har gått raskt framåt. Antalet mätareabonnenter har 
ökats med 10 °/0 accords-abonnenter med 37 %. Totalanslutningen kv. har ökats 
med 20 °/o. 
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Utvecklingen i sin helhet framgår bäst af nedanstående tablå:

Det af Hrr Stadsfullmäktige till Styrelsens förfogande ställda 
beloppet af Kr. 35,000: — för Verkets utvidgning och omändring 
har användts på följande sätt: 

Aceumulatorbatteri ...................  .........................  
Tillbyggnad af batterirum ..................................  
Nya maskiner .......................................................  
Diverse omändringar ..........................................  
Nätens omändring .............................. .. . . . 

Kronor 35,092:62

I posten »Nätens omändring» ingår en ny kopparkabel för en 
kostnad af Kr. 2,528: 13, som är inköpt och upplagd, men som ej 
tillhör själfva omändringen. Anslaget har således ej öfverskridits. 

Hvad det ekonomiska resultatet beträffar, så torde detta få 
anses synnerligen godt, då man gifvetvis måste taga i betraktande 
de alltid oförutsedda och ökade kostnader, som omändringar med 
denna omfattning medföra. 

Enligt verkställdt bokslut utvisa böckerna i tillgångar. 
Fastighetens konto .......................................................  128,925:91 
Gatubelysningsnätet .....................................  14,500: 
Abonnentbelysningsnätet ..............................£9,031:22 33,531:22 
Inventariers konto .  .......  ...........................  2,787:24 
Mätares konto ................................................  3.969:65 6,756:89 
Kassa konto .................................................  20:10 ____________  

Transport 20:10 169,214:02
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Transport 

Armatur konto ....................................  
Driftomk. konto .................................  
Rescontrans konto (fordringar) .... 
Smörjoljors konto ..............................  
Brännoljors konto ..............................  
Accumulatorbatteriets konto .............  
Accumulatorbyggn. konto .................  
Div. omändr. konto ...........................  
Nätens omb. konto ............................  
Maskinförnödenh. konto ...................  
Kol konto ..........................................  

Dessutom har Verket en fordran af Elektriska A.-B. A. E. G. för 
försenade leveranser. Detta belopp torde uppgå till c:a Kr. 1,300: — 
alltså skulle Verkets totala nettovinst för 7 1/2 mån. drift, under af 
Styrelsen påpekade ogynsamma förhållanden, uppgå till c:a Kr. 
10,000. 

      20:10                 
169,214:02 
1,812: 92 1,833: 02 
3,972: 79 

155; 70 4,128: 49 
. . . “    21,659:58 

180: 20 
578:— 758:20 

17,839: 96 
5,631: 80 
2,037: — 

958: 64 
11,858:23 38,325:63 

105: 51 
Skulder. 

Stadskassans konto ...................................................        200,000: 
— 
Rescontrans konto ..................................... . . . . 27,505:80 
Vinst- och Förlust konto, Årets vinst , .... 8,699; 15 

Kronor 236,204:95 

. . Kr. 6,230:24 Till Stadskassan är ränta inbetalt med
Vinsten har upppkommit å Mätares konto 
med A Armatur konto .............................  
A Driftomk. konto ..................................  

. Kr. 352:87 

. „ 2,880:46 
, „ 5,465:82 
Kronor                   
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latorbatteriets konto och att rästerande, Kr. 8,299:15, måtte ställas till 
Verkets disposition såsom rörelsekapital. 

Efter allt att döma, synes utvecklingen af Verket under kommande år 
att fortgå jämnt och lungt, och då några väsentliga omändringar ej torde 
blifva nödvändiga, bör det ekonomiska resultat i motsvarande grad stiga.

Lysekil den 15 Maj 1913. 
Lysekils Stads Elektricitetsverk, 

dess Styrelse: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 

L. LAURIN. 
Rätt afskrifvit; betygar JOHN STERNER. 
GUSTAF BUNDSEN.» 

Efter en stunds diskussion beslöto Stadsfullmäktige på ordförandens 
förslag att, med uttalande af sitt tack till Styrelsen för Elektricitetsverket för 
det goda resultat, som under den tid Verket varit i stadens ägo, nåtts, lägga 
styrelseberättelsen till handlingarna. 

§ 113. 
Styrelsen för Lysekils Stads Elektricitetsverk anhöll om tillsättande 

af revisorer för granskning af Verkets räkenskaper för förra året. 
Till dylika revisorer valdes Kontorschefen W. Reinhold och 

Kammarskrifvaren Carl Rudberg, hvilka valkommittén föreslagit, hvar-
jämte Fabrikören Aug. Mattsson utsågs till revisorssuppleant. 

§ 114- 
Med anledning af Styrelsens för Lysekils Stads Elektricitetverk 

anhållan, att nästa gång styrelse väljes, densamma måtte utses att fungera 
till 1914 års slut, och att styrelsen därefter måtte utses för kalenderår, 
beslöto Stadsfullmäktige, att nuvarande styrelsen ifråga skall fungera till 
detta års slut, och att nästa gång styrelse väljes, detta sker för kalenderår, 
och att detta senare val äger rum i nästkommande December månad i 
samband med öfrige val til! kommunala befattningar. 

§ 115. 
Herr G. Bundsen hade hos Styrelsen för Lysekils Stads Elek-

tricitetsverk anhållit om löneförbättring med femtio kronor i måna- 
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den från den 15 sistlidne Maj. Nämnda styrelse hade beslutit att, med 
tillstyrkande af löneförhöjningen fr. o. m. den 1 dennes, underställa 
ansökningen Stadfullmäktiges pröfning, och ärendet företogs nu till 
behandling. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
vice ordföranden och Dahlström: remiss af ärendet till Drätsel-

kammaren för yttrande; 
Herr Laurin, som upplyste, att Bundsen under den tid han haft 

anställning vid Elektricitetsverket före dess öfvergång till staden haft lön å 
2,400 kronor och extra förtjänster af andra sysslor 600 kronor, som nu måst 
bortfalla, och att Bundsen gjorde fullt skäl för den ifrågasatta ökade lönen: 
att löneförhöjningen skulle beviljas för tiden fr. o. m. den 1 dennes. 

Hrr Richter, Lilliehöök och Björsell talade äfven för löneförhöjningens 
beviljande, medan Herr Ljungberg förklarade sig visserligen icke vilja nu 
afslå löneförhöjningen, men anse att ärendet icke borde afgöras utan remiss.

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bevilja Bundsen den begärda 
löneförhöjningen för tiden fr. o. m. den 1 dennes. 

Mot detta beslut reserverade sig Herr Dahlström, enär enligt hans 
förmenande ärendet icke bort afgöras i dag, utan bort remitteras för yttrande.

§ 116 
Af Drätselkammaren gjord anhållan om beviljande af ett förslagsanslag 

å fyrahundrafemtio kronor att användas till anordnande af uppfordringsverk 
i norra hamnen för gatubevattningens behof bifölls. Anslaget skulle utgå af 
för oförutsedda utgifter anslagna medel. 

§ 117. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade å sammanträde 

den 5 dennes bifallit Fabrikören Carl Olssons begäran att tillfälligtvis få taga 
vatten från stadens vattenledning till hans bryggeri genom ett entumsrör, 
som skulle provisoriskt dit inledas, och hade Styrelsen därjämte beslutit dels 
att erinra Olsson om, att han vore underkastad i Styrelsens reglemente 
befintliga bestämmelser samt de föreskrifter, som eljest kunde komma att 
lämnas, och dels att underställa detta beslut Stadsfullmäktiges pröfning. 
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Detta ärende upptogs nu till behandling. 
Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lidell: godkännande af Styrelsens för Lysekils vatten- och 

Kloakledningar ifrågavarande beslut: 
Herr Mattsson, med hvilken Herr Löfving — som förut yrkat att ärendet 

skulle förklaras hvilande, till dess den förut i dag behandlade, Fabrikören 
Olsson rörande vattenfrågan afgjorts — m.fl. talare instämde: att 
Stadsfullmäktige skulle besluta, att, därest Olsson uttryckligen hos Styrelsen 
för Lysekils Vatten- och Kloakledningar förklarar sig gå in på 
Stadsfullmäktiges förut i dag fattade beslut i bordlagda ärendet angående 
Olssons ansökan om tagande af vatten från Rotemyren, Olsson genast skulle 
få taga vatten genom den provisoriska ledningen i enlighet med Styrelsens 
för Lysekils Vatten- och Kloakledningar beslut. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på hvartdera af de gjorda yrkandena, förklarat sig 
anse propositionen på Herr Mattssons yrkande vara med ja besvarad, 
begärdes votering, som verkställdes i enlighet med följande justerade 
proposition: 

»Den som bifaller Herr Mattssons förslag, röstar: ja; den det icke vill: 
nej; vinner nej hafva Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med Herr Lidells 
yrkande. 

Vid upprop till omröstning, röstade härefter: 
vice ordföranden, Aug. Mattsson, Dahlström, Löfving, Björsell, 

Hörman, Lilliehöök, Ljungberg, Granberg, Luckey, Gunnarsson, Lindbom, 
Gunnerson, Wallén, Oscar J. Mattsson och ordföranden: ja; men Hrr Lidell, 
Richter, Laurin och Sterner: nej. 

Med 16 röster mot 4 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen. 

§ l18- 
Sedan de å föredragningslistan antecknade ärendena behandlats, 

föreslog Herr Löfving med flera instämmanden, att bordlagda ärendet 
angående föreslaget återtagande af beslutet om aktieteckning i 
järnvägsföretaget Smedberg—Ed måtte återupptagas till behandling å nästa 
sammanträde, enär frågan brådskade. 
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§ 119. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Hörman och Oscar J. Mattsson. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 

Justeras: 
MAGNUS RADHE. 

EM. HÖRMAN. 
OSCAR MATTSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Onsdagen den 25 Juni 1913 kl. 6 
e. m.; betygas: 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

 



 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 26 Juni 1913. 

Frånvarande var med anmäldt och godkändt förfall: ordföranden. Såsom 
ordförande fungerade vice ordföranden 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 120  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Björsell och 

Pehrson. 
§ 121  

Det under år 1911 bordlagda ärendet rörande ifrågasatt inför- lifning med 
staden af Slätten m. m., hvilket ärende remitterats till Drätselkammaren för förnyad 
utredning, blef pä yrkande af Herr Sterner, hvilken såsom Drätselkammarens 
ordförande upplyste, att Drätselkammarens utredning i ärendet kunde förväntas till 
nästa stadsfull m äk tigesam manträde, bordlagdt. 

§ 122  
Bordlagda, under § 79 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

framställning af Stadsfullmäktige i Uddevalla om utseende af tre delegerade för 
Lysekils stad att tillsammans med tre delegerade från hvar och en af städerna 
Uddevalla, Vänersborg, Trollhättan, Strömstad, Marstrand och Kungälf öfverlägga 
om införande af reformer i brännvinsförsäljningen i respektive städer, företogs ater 
till behandling. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Sterner, hvilken ansåge det vara bäst att först afvakta utlåtande af den af 

landstinget tillsatta kommittén, som ju hade i det närmaste samma uppdrag, som det 
nu vore fråga om, med instämmande af Herr Lilliehöök, hvilken förklarade, att 
sådana atgarder, som 
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af Stadsfullmäktige i Uddevalla nu åsyftades ifråga om bränn vins- försäIjningen, 
redan tillämpats i Lysekil i omkring tio års tid: afslag a Stadsfullmäktiges i 
Uddevalla ifrågavarande framställning: och 

Herr Dahlström, som redogjorde för, hvad den af landstinget tillsatta 
kommittén hade i uppdrag att utreda, och framhöll, att detta uppdrag innefattade 
andra uppgifter, än hvad som här vore fråga om: bifall till samma framställning. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställda 
propositioner på bifall till hvartdera af de framställda yrkandena förklarat sig finna 
propositionen på bifall till afslagsyrkan- det vara med ja besvarad, begärdes 
votering, som verkställdes enligt följande justerade proposition. 

»Den som yrkar bifall till Stadsfullmäktiges i Uddevalla ifrågavarande 
framställning, röstar ja; den det icke vill, röstar nej; vinner nej, har framställningen 
afslagits». 

Vid upprop till omröstning, från deltagande hvari Hrr Pehrson, Laurin och 
Liisch afstodo, röstade: 

Hrr Dahlström, Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Gunnerson och 
Oscar J. Mattsson: ja: men 

Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Lindman, Löfving, Björsell, Hörman, 
Lilliehöök, Sterner, Luckey, Lindbom, Wallén och vice ordföranden: nej. 

Med 13 röster mot 7 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med 
nejpropositionen. 

§ 123  
Företogs åter till behandling bordlagda, under § 98 här ofvan förut 

antecknade ärendet, innefattande Herr Lilliehööks hemställan, att 
Stadsfullmäktige måtte dels bestämma, hvilka personer Stadsfullmäktige önskade 
invalda i Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag, dels uttala sin åsikt om 
styrelseledamöternas arvoden och dels i öfrigt gifva Herr Lilliehöök de 
instruktioner, som kunde finnas behöfliga för honom i egenskap af stadens ombud 
a järnvägsbolagets förestående ordinarie bolagsstämma. 

Valkommittén och Drätselkammaren hade hvar för sig i ärendet inkommit 
med begärda yttranden, som nu föredrogos, och hvaraf inhämtades, att af 
valkommittén till ledamöter i styrelsen ifråga föreslagits: 
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Borgmästaren Axel Sundberg, Lysekil och f. Riksdagsmannen Oscar N. Olsson 
i Broberg, dessa båda enhälligt, samt vice Konsuln Aug. Lysell, Doktorn Axel 
Nilsson båda i Lysekil, samt Landtbrukaren G. Hjort i Broberg, de tre senare af 
valkommitténs majoritet, medan minoriteten inom valkommittén i stället för de tre 
sistnämnde föreslagit: Fabrikören J. E. Lindbom, Lysekil, Landtbrukaren Agaton 
Nilsson, Fiskebäck, Bankkassören C. F. Lidell, Lysekil och Fabrikören J. H. 
Lindman, Lysekil; 

samt att Drätselkammaren såsom lämplig ersättning åt hvarje af ifrågavarande 
styrelses ledamöter föreslagit ett årligt arvode af tvåhundrafemtio kronor jämte fria 
resor i bolagets ärenden. 

Stadsfullmäktige beslöto att först behandla frågan angående ersättning åt 
ledamöterna i järnvägsstyrelsen. 

Under öfverläggningen härom yrkades af: 
Hrr Sterner och Lindman: att Stadsfullmäktige skulle uttala sig för 

Drätselkammarens förslag: 
Herr Gunnerson: att Stadsfullmäktige skulle uttala sig för bibehållande af den 

nuvarande ersättningen, tills alla expropriationsfrågor, tvister med 
järnvägsentreprenören m. fl. frågor blifvit slutligen af- gjorda; 

Herr Laurin: att Stadsfullmäktige skulle uttala sig för att ordföranden i styrelsen 
skulle beviljas en ersättning af femhundra kronor, men att i öfrigt arvodena skulle 
bestämmas, såsom Drätselkammaren föreslagit. 

Sedan Herr Borgmästaren Sundberg förklarat sig finna Drätselkammarens 
ifrågavarande förslag tilltalande, ehuru han ansåge landt- borna i styrelsen 
därigenom blifva sämre ställda än stadsborna, samt framhållit, att mera betungande 
uppdrag inom styrelsen naturligtsvis borde ersättas särskildt, tog Herr Gunnerson 
tillbaka sitt yrkande. 

Efter framställda propositioner på de återstående yrkandena, Le- slöto 
Stadsfullmäktige i enlighet med hvad Hrr Sterner och Lindman yrkat. 

Härefter företogs val af styrelseledamöter. 
Under öfverläggningen härom erinrade Herr Borgmästaren Sundberg 

om statskontrollantens Kapten Asplunds förut för stadsfullmäktige 
tillkännagifna mening om lämpligheten af, att den nuvarande styrelsen finge 
sitta kvar, till utgången af järnvägseutreprenörens ansvarstid eller den 1 
Oktober 1914.  
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Herr Lilliehöök framhöll gentemot Herr Borgmästaren Sundbergs 
erinran, att i annonsen om bolagsstämman den 30 dennes förekommer 
ett ärende, innefattande val af styrelse, hvarför ett sådant väl då också 
måste äga rum. 

Med anledning af Herr Lilliehööks anförande hänvisade Herr 
Borgmästaren Sundberg till bestämmelserna i bolagsordningen om 
tiden för styrelsens kvarsittande samt påpekade, att en nyvald styrelse 
kunde komma i kollision med den gamla, som på grund af bolags-
ordningens bestämmelser eventuellt sutte kvar 1914. 

Herr Lilliehöök berörde frågan om tiden för banans färdig-
blifvando och slutafsyning samt framhöll fortfarande såsom sin åsikt, 
att styrelseval måste ske vid nästkommande bolagsstämma. 

Följande yrkanden gjordes, nämligen af: 
Herr Gunnerson: att stadens representant å bolagsstämman skulle 

få i uppdrag att, om det visade sig nödvändigt att välja styrelse då, 
omvälja den nuvarande styrelsen; och 

Herr Lindman: att Stadsfullmäktige skulle besluta att nu genom 
sluten omröstning utse fem kandidater, som stadens ombud skulle äga 
att rösta på till styrelse å bolagsstämman den 30 dennes. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Lindmans yrkande, 
och sedan Herr Lindman muntligen och Doktor Nilsson i nu föredragen 
skrifvelse anhållit att icke ifrågakomma, därvid den förre i sitt ställe 
föreslagit Direktören L. Laurin, utsågos genom sluten omröstning 
följande fem kandidater till ledamotskap af Järnvägsstyrelsen, 
nämligen: 

Borgmästaren Axel Sundberg, f. Riksdagsmannen Oscar Olsson i 
Broberg, båda med 21 röster, Fabrikören J. E. Lindbom i Lysekil med 
16 röster, Landtbrukaren G. Hjort i Broberg med 11 röster och vice 
Konsuln Aug. Lysell med 10 röster. Närmast i röstetal kom 
Landtbrukaren Agaton Nilsson i Fiskebäck med 8 röster. 

Stadsfullmäktige beslöto härefter att utse kandidater jämväl till 
suppleantbefattningarna i järnvägsstyrelsen samt till befattningarna 
såsom revisorer med suppleanter för järnvägsbolagets räkenskaper och 
förvaltning under innevarande år. 

Till kandidater såsom suppleanter i styrelsen utsågos f. Sjö-
kaptenen L. A. Carlsson, Slätteskär, Fabrikören J. 11. Lindman, 
Lysekil, Landtbrukaren Carl Hansson, Lyse, Landtbrukaren H. E. 
Johansson, Flat och Direktören L. Laurin, Lysekil. Såsom 
revisorskandidater 
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uppsattes Bankkassören C. F. Lidell och Förvaltaren John Sterner, båda i Lysekil, 
med f. Kaptenen Aug. Kihlberg och Försäkrings- inspektören Axel Christenson, 
båda i Lysekil, såsom suppleanter. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 124  
Bordlagda, under § 118 här ofvan senast antecknade ärendet, innefattande 

motion om upphäfvande af Stadsfullmäktiges beslut den 5 November 1912 om 
aktieteckning i järnvägsförslaget Smedberg— Ed återupptogs till behandling, 
därvid förslaget på Herr Lindmans yrkande afslogs. 

Mot beslutet reserverade sig Herr Lilliehöök. 

§ 125  
Föredrogs i afskrift inkommen berättelse af vederbörande revisorer öfver 

Lysekils Järnvägsstyrelses räkenskaper och förvaltning för näst- förflutna år. (Se 
bilaga.) 

Efter öfverläggning, hvarunder Herr Borgmästaren Sundberg upplyste, att 
järnvägsstyrelsen uppsatt en förklaring med anledning af revisorernas anmärkningar, 
hvilken förklaring, om så önskades, nu kunde föredragas, samt ett par talare 
framhållit, att Stadsfullmäktige icke borde gifva stadens ombud vid bolagsstämman 
nägra instruktioner med anledning af revisionsberättelsens innehåll, och att järn-
vägsstyrelsens förklaring icke heller borde nu föredragas, beslöts att lägga den 
inkomna afskriften af revisionsberättelsen till handlingarna. 

§ 126  
Drätselkammarens anhållan om bemyndigande att till Strandbergs arfvingar för 

ett pris af fyra kronor per kv.-aln få försälja oköpta delarna af tomten N:o 45 
Rosviksgatan, emot hvilken försäljning Byggnadsnämnden icke haft något att 
invända, bifölls enhälligt. 

Af i ärendet företedd, af Stadsingeniören Calander år 1912 upprättad karta med 
beskrifning öfver tomten inhämtades, att tomtdelarna ifråga, å kartan betecknade 
såsom med rödt streckade figurer A och B. innehölle: figuren A 524 V» kv.-alnar och 
figuren B 14 /< kv.-alnar, alltså tillhopa 539 */< kv.-alnar. 
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§ 127  
Uti ingifvet och nu föredraget protokollsutdrag anhöll Drätselkammaren om 

bemyndigande att till Systrarna Hedberg för ett pris af sex kronor per kv.-aln få 
försälja tomten N:o 116 Kungsgatan, hvilken tomt enligt i ärendet företedd, af 
Stadsingeniören Calander detta år upprättad kartskizz innehåller i areal c:a 720 
kv.-meter eller 2.041,2 kv.-alnar. 

Vid Drätselkammarens protokoll fanns fogadt utlåtande af Byggnadsnämnden, 
som tillstyrkte försäljningen. 

Stadsfullmäktige beslöto nu enhälligt att lämna Drätselkammaren det begärda 
bemyndigandet. 

§ 128  
Såsom af ingifvet och nu föredraget protokollsutdrag inhämtades, anhöll 

Drätselkammaren om bemyndigande att för ett pris af två kronor 75 öre per kv.-aln till 
Maskinisten A. Abrahamsson få försälja tomten N:o 116 A vid Lysekils bangård, 
hvilken tomt enligt i ärendet företedd, af Stadsingeniören J. Calander detta år 
upprättad karta innehölle i areal 339,5 kv.-meter eller 962,48 kv.-alnar. 

Försäljning af tomten hade tillstyrkts af Byggnadsnämnden, hvars yttrande i 
ärendet af Drätselkammaren inhämtats. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Pehrson: försäljning af tomten till ett pris af blott en krona 75 öre, enär 

tomten hade ett ofördelaktigt läge och besvärades af rök från järnvägens lokomotiv; 
Herr Lindman: bifall till Drätselkammarens anhållan; och 
Herr Bovik: försäljning af tomten till ett pris af två kronor. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 

proposition på hvart och ett af de olika yrkandena, förklarat sig finna propositionen på 
Herr Lindmans yrkande vara med ja besvarad, begärdes votering, hvilken sedan Herr 
Pehrson tagit tillbaka sitt yrkande och instämt i Herr Boviks yrkande, verkställdes 
enligt följande justerade proposition: 

»Den som bifaller Drätselkammarens anhållan röstar: ja, den det icke vill: nej; 
vinner nej, har Herr Boviks yrkande bifallits.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Hrr Björsell och Wallén icke deltogo, röstade: 
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Hrr Lindman, Laurin, Hörman, Lilliehöök, Sterner, Luckey, Lindbom och 
vice ordföranden: ja; men 

Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Pehrson, Dahlström, Löfving, Bovik, 
Ljungberg, Granberg, Lusch, Gunnarsson, Gunnerson, och Oscar J. Mattsson: 
nej. 

Det hade sålunda afgifvits 13 röster för nejpropositionen och 8 för 
japropositionen. Erforderlig kvalificerad majoritet hade alltså icke uppnåtts för 
beslutet att sälja tomten för två kronor. 

Sedan med anledning häraf dels Herr Ljungberg föreslagit, att votering 
skulle anställas emellan Herr Boviks yrkande och afslag å Abraham ssons 
begäran att få köpa tomten och dels Herr Richter yrkat återremiss af ärendet till 
Drätselkammaren för yttrande, förklarade ordföranden frågan om försäljning af 
tomten afslagen, enär kvalificerad majoritet icke uppnåtts vid voteringen. 

§ 129  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att för ett pris af två kronor 

per kv.-aln till Herr Professorn m. m. Carl Curman i Stockholm få försälja 
väster, norr och öster om tomten N:o 231 i närheten af Rosviksgatan belägna 
områden, hvilka enligt i ärendet företedd, af Stadsingeniören J. Calander i 
Februari 1912 upprättad kartskizz inne- hölle i areal: västra området c:a 1,637, 
norra området c:a 27 och östra området c:a 420, allt kv.-alnar, eller alla tre 
områdena tillhopa c:a 2,084 kv.-alnar. 

Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljning af områdena. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens anhållan.

 Som ofvan 
Justeras: JOSEF CENTERWALL. 

B. P. JONSSON. 
RICH. BJÖRSELL. 
AXEL PEHRSSON. 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 

justering offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den 8 Juli 1913 kl. 2 e. m.; 
betygas: 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

                    Lysekilspostens Boktryckeri 1913 
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Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i
Lysekil sammanträde den 8 Juli 1913.

Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Hrr Richter. 
Laurin, Bovik och Sterner. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 130. 
Å ordinarie bolagsstämman med Lysekils Järnvägsaktiebolag hade 

bl. a. förekommit fråga om ansvarsfrihet för styrelsen för 1912 års 
räkenskaper och förvaltning, därvid stämman enhälligt förklarat sig åtnöjas 
med styrelsens förklaring beträffande alla punkterna i  revisionsberättelsen 
utom den första punkten, rörande styrelsens uppgörelse med Svensk-Tyska 
Granitaktiebolaget om afstående af ett område i tomt N:o 239 om c:a 84 
kv.-meter. 

Vid behandlingen af denna punkt hade stadens ombud Herr 
Öfversten C. S. Lilliehöök hemställt om anstånd med frågan om an-
svarsfrihets beviljande till en fortsatt bolagsstämma, på det han måtte kunna 
inhämta Stadsfullmäktiges åsikt rörande ifrågavarande punkt i 
revisionsberättelsen, och bolagsstämman hade med bifall till Herr 
Lilliehööks hemställan boslutit att uppskjuta frågan om beviljande af 
ansvarsfrihet till fortsatt stämma, hvilken utsattes till den 15 augusti kl. 1 e. 
m. 

På grund af hvad sålunda förekommit, hade Herr Lilliehöök hos 
Stadsfullmäktiges ordförande anhållit, att denne måtte inhämta Stads-
fullmäktiges åsikt i berörda fråga, och med anledning häraf föredrog 
ordföranden nu följande delar af protokollet, fördi vid bolagsstämman 
ifråga: 
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»Protokoll, hållet vid ordinarie bolags-
stämma med Lysekils Järnvägsaktiebolag å 
Rådhuset i Lysekil den 30 Juni 1913. 

§ 4 
Föredrogs Styrelsens berättelse rörande 1912 års förvaltning och räkenskaper 

med däri intagen balansräkning jämte revisionsberättelsen, hvilka handlingar lydde 
sålunda: 

»Undertecknade utsedda att granska Lysekils Järnvägs-A.-B. räkenskaper och 
förvaltning för år 1912, få efter fullgörandet af detta uppdrag afgifva följande 

REVISIONSBERÄTTELSE. 
Vi hafva genomgått bolagets räkenskaper, Husbyggnads- och andra kontrakter 

samt öfriga skriftliga öfverenskommelser och funnit samma i behörig ordning 
upprättade. 

Vid genomläsandet af styrelsens protokoll hafva vi fäst oss vid följande som vi 
anse bör komma till bolagsstämans kännedom. 

1. Styrelsen har med Svensk-Tyska Granit-A.-B. uppgjort om afståendet af ett 
område i tomt 239 om c:a 84 kvadratmeter och härför samt i slutligt skadestånd betalt 
Kr. 3,000. Denna tomtdel anse vi vara samma som af staden äges. Vidare har styrelsen 
förbundit Järnvägs-A.-B. tillhandahålla Granit-A.-B. samma rätt till strand- oeh 
landgrund utanför nyutfyllda området som Granitbolaget före utfyllandet egde till sin 
sjötomt. 

8. Då räkenskaperna äro med ordning och reda förda och utbe- talningarne med 
nödiga verifikationer och allegater försedda, få vi tillstyrka ansvarsfrihet för den tid 
revisionen omfattar. 

Lysekil den 18 Juni 1913. 
JOHN STERNER. C. F. LIDELL.» 

Då frågan om ansvarsfrihet för styrelsen skulle företagas, ingafs från 
bolagsstyrelsen en skriftlig förklaring rörande do i revisionsberättelsen förekommande 
anmärkningarna, hvilken handling var af följande lydelse: 
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»Till Ordinarie bolagsstämman år 1913. 
Med anledning af revisionsberättelsen Öfver 1912 års förvaltning får Lysekils 

Järnvägsaktiebolag härmed afgifva följande förklaring. 
Anmärkning I. Denna anmärkning gäller två olika punkter. 
I första påpekas att styrelsen för Lysekils stads räkning från Svensk-Tyska 

Granitaktiebolaget inköpt ett jordområde, som enligt revisorernas mening redan 
förut varit staden tillhörigt. 

Styrelsen tillåter sig i denna sak anföra följande: 
I syfte att undvika höga ersättnings- och skadeståndsanspråk från 

Svensk-Tyska Granitaktiebolagets sida för mistadt utrymme till upplagsplatser, 
ingick styrelsen till Stadsfullmäktige med begäran att få utfylla och förvärfva ett 
sjöbottensområde utanför granitbolagets strandtomt n:o 239 för att till granitbolaget 
öfverlämnas i stället för de i anspråk tagna områdena. 

Detta bifölls af Stadsfullmäktige den 23 Januari 1912. utan att villkoren för 
förvärfvandet af äganderätten närmare bestämdes. 

Efter det Stadsfullmäktige sålunda lämnat sitt medgifvande att afstå 
sjöbottensområdena ifråga, träffade styrelsen den 7 Februari 1912 slutlig 
uppgörelse med granitbolaget angående tillhandahållande af berörda utfyllnad. 

Påföljande Mars månad upptogs hos Stadsfullmäktige frågan om det pris, som 
skulle erläggas till staden för det utfyllda området: och detta fastställdes den 21 
Mars 1912 till samma pris, som vid blif- vande expropriation kom mo att åsättas den 
öfriga sjöbotten väster om Slätteskär. Härtill lades emellertid ett särskildt villkor 
nämligen att styrelsen skulle förskaffa granitbolagets medgifvande af stadens 
äganderätt till 219,19 kv.-alnar af samma tomt oeh detta områdes förläggande i 
gränsen intill tomten n:o 237. 

Det är denna tomdel om 219,19 kv.-alnar eller omkring 84 kv.- meter som 
revisorerna afse. 

Den har i alla tider innehafts af granitbolaget och dess företrädare i 
äganderätten till tomt n:o 239. Först under 1911 tillkänna- gaf staden sina anspråk 
på densamma under en rättegång vid Rådstufvurätten i Lysekil, hvilken emellertid 
afgjordes till granitbolagets fördel. 

Äganderätten till området måste alltså anses vara minst sagdt af tvistig 
beskaffenhet. Detta framgår ju också tydligt däraf att sta- 
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den icke tilltrott sig att själf skaffa sig rätt tili densamma, utan tillgripit utvägen att 
tillförbinda järnvägsbolaget att göra staden denna tjänst. 

Huru än med äganderätten förhåller sig är det ju klart att järnvägsbolaget icke 
är någon rättsägare gent emot granitbolaget ifråga om tomtdelen och följaktligen 
icke heller haft några som helst lagliga medel till sitt förfogande att tilltvinga sig 
tomtdelen ifråga. Det enda sätt hvarpå järnvägsbolaget knnnat förskaffa sig 
äganderätten till den skulle således vara att göra anspråk på den i sammanhang med 
uppgörelsen i öfrigt med granitbolaget. Men nu är förhållandet det att denna 
uppgörelse var slutgiltigt träffad då staden framställde anspråk på att genom 
järnvägsbolagets bemedling erhålla äganderätten till tomtdelen. Från 
järnvägsbolagets sida var således icke annat att göra än att låta hela uppgörelsen 
förfalla eller också att betala granitbolaget för afstående af tomtdelen. Styrelsen 
ansåg det senaste vara det fördelaktigaste och lyckades också att förvärfva tomdelen 
för någorlunda rimligt pris. I uppgörelsen beräknas priset till 1,200 eller omkring 5 å 
4 kr. pr kv.-aln. Öfriga 1,800 kronor äro beräknade utgöra skiljenämndskostnader 
samt ersättning för intrång under byggnadstiden. 

Enligt andra punkten synes revisorerna hafva ansett det olämpligt att styrelsen 
vid uppgörelsen med Svensk-Tyska Granitbolaget tillförsäkrat detta samma riitt till 
strand och landgrund utanför nyutfyllda området, som granitbolaget ägde till sin 
sjötomt före utfyllandet. Styrelsen kan icke inse att någon fara kan ligga uti en sådan 
utfästelse, Hade granitbolaget förut den s. k. vattenrätten utanför sin gamla tomt, så 
äger det ju redan förut strand- och landgrund, hade det icke sådan rätt, kan det ju ej 
genom utfästelsen erhålla någon fördel. Styrelsen får i detta sammanhang ineddela, 
att styrelsen underställt frågan om granit bolagets rätt till strand- och land- grund en 
af vårt lands förnämsta vattenrätts jurister och fatt det utlåtande, att granitbolaget 
icke äger någon sådan rätt. 

Rätt afskrifvet; betygar 
AXEL SUNDBERG.» 

Revisorernas anmärkningar jämte styrelsens förklaring öfver desamma 
genomgingos och upplästes nu, hvarvid hvarje punkt behandlades särskildt för sig. 
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Härvid förklarade stämman enhälligt sig åtnöjnas med styrelsens förklaring 
beträffande alla punkterna, utom punkt l:o) rörande styrelsens uppgörelse med 
Svensk-Tyska Granitaktiebolaget om afstående af ett område i tomt N:o 239 om 
cirka 81 kvadratmeter. 

Vid behandlingen af denna fråga förklarade Öfversten Lilliehöök, att han å 
stadens vägnar icke kunde godkänna berörda uppgörelse, enär Granitbolaget aldrig 
ägt tomtdelen ifråga, samt att han, likaledes å stadens vägnar, yrkade att det belopp 
å tretusen kronor, som i sammanhang med nämnda uppgörelse utbetalts, måtte af 
bolagsstyrelsen återbäras. 

Herr Lilliehöök föreslog alltså att bolagsstämman måtte besluta att icke 
godkänna ifrågavarande uppgörelse samt att af styrelsen återfordra beloppet ifråga.

Konsuln J. G. Gunnerson framhöll att Styrelsen, med anledning af stadens 
fordran att genom bolagets bemedling erhålla området ifråga, icke haft annat val än 
att förvärfva tomtdelen för bästa möjliga pris, hvilket ock skett, samt att styrelsens 
uppgörelse med Svensk- Tyska Granitaktiebolaget i sin helhet varit i mycket hög 
grad fördelaktig, enär därigenom undvikits skadeståndsanspråk från bolagets sida 
till mycket höga belopp, hvilka utan tvifvel måst vinna beaktande af en 
expropriationsnämnd. 

Herr Gunnerson hemställde i följd häraf att stämman måtte med afslag å Herr 
Lilliehöök» yrkande besluta att godkänna styrelsens förklaring jämväl beträffande 
ifrågavarande punkt. 

Häruti instämde Kaptenen Arthur Aspslund under förklarande att enligt hans 
åsikt afsevärda belopp inbesparats för bolagets räkning genom den med 
Svensk—Tyska Granitaktiebolaget träffade uppgörelsen. 

Herr Lilliehöök förklarade sig däremot anse att granitbolaget genom 
uppgörelsen tillskyndats allt för stora fördelar på järnvägsbolagets bekostnad. 

Baningenjören Anton Larsson erinrade om att enligt 10 § i bolagsordningen 
Styrelsen ägde att handla a bolagets vägnar i alla detsamma rörande frågor, samt att 
Styrelsen följaktligen varit lagligen berättigad att trätfa ifrågavarande uppgörelse 
med Svensk-Tyska Granitaktiebolaget. Vid sådant förhållande och då styrelsen 
således icke öfverskridit sin befogenhet, kunde den icke af domstol åläggas att 
återbära något belopp, som i sammanhang med uppgörelsen kunde 
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hafva af Styrelsen utbetalts. En decharge vägran måste följaktligen från laglig 
synpunkt sedt vara fullkomligt orimlig. 

Herr Lilliehöök förklarade sig vidhålla sin ståndpunkt i frågan, men då han 
vid närmare eftertanke ansåge sig böra inhämta Stadsfullmäktiges i Lysekil åsikt 
rörande densamma, ville han ändra sitt yrkande på det sätt, att han hemställde om 
anstånd med frågan om ansvarsfrihets beviljande till en fortsatt bolagsstämma. 

Sedan diskussionen förklarats afslutad framställde ordföranden proposition å 
bifall till båda förslagen (Herr Gunnersons och Herr Lilliehööks) och förklarade 
sig därpå anse propositionen på bifall till Herr Gunnersons förslag vara med ja 
besvarad. 

Herr Lilliehöök begärde votering, med anledning hvaraf framställdes 
följande voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Gunnersons förslag om godkännande af Styrelsens 
förklaring och beviljande af decharge röstar ja; den det icke vill röstar nej. Vinner 
nej, har stämman bifallit Herr Lilliehööks förslag om uppskjutande af frågan om 
ansvarsfrihet för styrelsen till fortsatt stämma.» 

Sedan voteringspropositionen blifvit godkänd företogs omröstning, hvilken 
utföll så att 22 aktieägare med 3,614 röster, röstade ja; och en aktieägare med 
7,000 röster, röstade nej. 

Bolagsstämman hade sålunda beslutat att uppskjuta frågan om beviljande af 
ansvarsfrihet till fortsatt stämma, hvilken utsattes till den 15 nästa Augusti kl. 1 
middagen. 

Styrelsen ledamöter deltogo icke i omröstningen. 

Som ofvan 
AXEL SUNDBERG.» 

Härefter förklarade ordföranden, att han med upptagande af revi-
sionsberättelsen rörande järnvägsstyrelsens förvaltning och räkenskaper för år 
1912 å föredragningslistan för senaste Stadsfullmäktigesammanträdet afsett, att 
Stadsfullmäktige skulle gifva stadens ombud vid bolagsstämman den 
instruktion, som kunde anses nödig, var att om ombudet då fått instruktion 
beträffande den ifrågavarande punkten af revisionsberättelsen, man kunnat 
undvika bolagsstämmans uppskjutande och tvistigheter, föranledda häraf. 

Under den härefter vidtagna öfverläggningen i ärendet yrkades af: Herr 
Lindman, att Fullmäktige, hälst enhälligt och utan debatt, 
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ville besluta att upppdraga åt stadens ombud att å den fortsatta bolags- Stamman 
med Lysekils Järnvägsaktiebolag, rösta för beviljande af fullstand>g decharge > 
hvad det rörde järnvägsstyrelsens räkenskaper och förvaltning for år 1912. J
 r 
, ii "vr L,lllehS8k anförte, att han ju begärt instruktioner af Stads- fölln-akbge men .eke 
tålt några. Under sådan» förhållanden hade han följaktligen agt ful befogenhet att 
på bolagsstämman å stadens vagnar handla e ter sm öfvertygelse. leke desto 
mindre hade å stamman en medlem af Stadsfullmäktige, Herr Gunnerson, 
ifrågasatt omfattningen af ombudets fullmakt. 

Hvad beträffade själfva saken, funne Herr Lilliehöök uppgörelsen med 
Svensk-Tyska Granitaktiebolaget märkvärdig. 

Herr Gunnerson bemötte Herr Lilliehöök under redogörande, för hvad han 
yttrat ä bolagsstämman i ifrågavarande fråga, samt instämde i Herr Lindmans 
yrkande. 

Ordföranden yrkade, att Stadsfullmäktige skulle besluta att uppdraga åt 
stadens ombud att å den fortsatta järnvägsstämman rösta för fullständig 
ansvarsfrihet för järnvägsstyrelsen, men med tillägg af ogillande af styrelsens 
ifrågavarande uppgörelse med Svensk-Tyska Granitaktiebolaget. 

Ordföranden framställde efter öfverläggningens slut proposition på de båda 
framställda yrkandena, därvid propositionen på bifall till Herr Lindmans yrkande 
besvarades med öfvervägande: ja. 

Alltså hade beslutits i enlighet med sistnämnda yrkande. 
Sedan härefter Herr Lilliehöök tillkännagifvit, att han sannolikt vore bortrest 

vid tiden för den fortsatta järnvägsboiagsstämmans hållande, och därpå hemställt 
om utseende af en suppleant för honom vid stämman, blef, med bifall härtill, sedan 
ordföranden och vice ordföranden föreslagits, men undanbedt sig att i fråga kom 
ma, Herr kyrkoherden Fritz Lusch utsedd att såsom suppleant för Herr Lilliehöök i 
händelse af förfall för denne föra stadens talan och utofya dess rosträtt å den 
fortsatta ordinarie bolagsstämman den 15 nasta Augusti med Lysekils 
Järnvägsaktiebolag. 

§ 131  
Följande genom Magistraten inkomna förnyade af Masknisten  
A. Abraha.nsson, angående köp af tomten N:o 166 A vid Lysekils bangård, 

föredrogs; 
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»Till Magistraten i Lysekil. 
Då min ansökan om köp af tomten N:o 166 A vid Landsvägsgatan. som 

behandlades vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 26 sistl. Juni, hvarvid priset af 
Fullmäktiges majoritet sattes till 2: — kr. pr kv.-aln, icke kunde till något beslut 
föranleda enär kvalificerad majoritet om priset icke erhölls, får jag härmed 
vördsamt hemställa att Magistraten täcktes till Stadsfullmäktige öfverlämna min 
förnyade ansökan om köp af ifrågavarande tomt som jag är villig, ehuru med stora 
svårigheter, inköpa till ett pris af 2: — kronor pr kv.-aln. 

Lysekil den 5 Juli 1913. 
A. ABRAHAMSSON.» 

Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lindman: försäljning af tomten till det af Drätsekammaren föreslagna 

priset två kronor 75 öre pr kv.-aln; 
Herr Luckey: försäljning af tomten till ett pris af två kronor 25 öre pr kv.-aln; 

och 
Herr Gunnerson: försäljning af tomten till det af Stadsfullmäktiges majoritet 

den 26 nästlidne Juni föreslagna priset af två kronor pr kv.-aln. 
Sedan Herrar Lindman och Gunnerson återtagit sina yrkanden och förenat sig 

om Herr Luckeys yrkande, hvari jämväl Herr Löfving instämde, framställde 
ordföranden proposition på bifall till hvartdera af Abrahamssons ansökan och Herr 
Luckeys yrkande, därvid den senare propositionen besvarades med enhälligt: ja. 

Stadsfullmäktige hade alltså enhälligt beslutit att till Abrahamsson försälja 
tomten ifråga för ett pris af två kronor 25 öre pr kv.-aln. 

§ 132  
Hamnstyrelsen hade inkommit med en framställning, att Stadsfullmäktige 

måtte, med godkännande af utaf Distriktschefen, Majoren Th. Helleberg uppgjord! 
förslag till strandlinje å sträckan Lysells hrygga — Slätteskär, begära fastställelse af 
förslaget. Framställningen, som åtföljdes af karta, innehölls i följande nu föredragna: 
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»Udrag af protokoll, hållet vid Lysekils 
Hamnstyrelses sammanträde den 4 Juli 1913. 

§ 24. Enligt Hamnstyrelsens uppdrag hade Distriktsehefen Major Th. 
Helleberg uppgjort förslag till strandlinie å sträckan Lysells brygga och Slätteskär 
hvilket nu förelåg med tillhörande karta. 

För de uppfy Ilningar och blifvande kaj byggnader som tillfölje järnvägens 
framdragning till staden blifva nödiga och icke kunna verkställas utan fastställelse af 
förslaget, beslöts ingå till Herrar Stadsfullmäktige med begäran om godkännande af 
förslaget och därå söka Kungl. Majzts Befhcks fastställelse. 

Skulle Kon. Befh:de icke kunna meddela fastställelse torde Stadsfullmäktige 
anhålla att Kon. Befh:de öfversänder ansökningen med benäget förord till Kungl. 
Maj:t. 

Som ofvan 

Rätt utdraget; betygas 
MAGNUS RADHE.» 

MAGNUS RADHE. 

Under öfverläggningen yrkade Herr Lusch med instämmanden af Herrar vice 
ordföranden och Dahlström: bordläggning af ärendet, på det att Stadsfullmäktige 
måtte få tillfälle att sätta sig in i detsamma. 

Ordföranden framhöll, att ärendet icke voro alldeles nytt för Stadsfullmäktige, 
utan förekommit för några år sedan vid behandling af frågan om kajanläggning i södra 
hamnen. Ärendet brådskade nu, och det vore en viss risk med uppskof därmed, enär 
uppfyllnader f. n. väl näppeligen finge utan vidare göras i vadet. 

Herr Gunnerson instämde med ordföranden i att ärendet tarfvade en skyndsam 
behandling, men ville ej motsätta sig uppskof. 

Utan votering beslöto Stadsfullmäktige att bordlägga ärendet. 

§ 133  
Hamnstyrelsen hade inkommit med följande, nu föredragna protokollsutdrag 

innehållande begäran att få utlägga en vågbrytare till skydd för Rosviks hamn samt 
söka Kungl. Lotsstyrelsens medgifvan- de därtill; 
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»Utdrag af protokoll, hållet vid Lysekils 
Hämnstyrelses sammanträde den 4 Juli 1913.

§ 25. På Hamnstyrelsens förslag hade Distriktschofon Major 
Th Hellcbcrg vid sin senaste härvaro undersökt lämpligaste platsen 
för utläggande af pir till skydd för Rosviks hamn som inkommit med 
utlåtande jämte ritning för en vågbrytare. 

På grund häraf beslöt Styrelsen att inga till Hen ar Stadsfullmäk- 
tige med begäran om tillstånd att få utlägga vagbrytaren och darom 
söka Kungl. Lotsstyrelsens medgifvande. 

Då vagbrytaren i så fall kommer att beröra Lysekils Badhus- 
bolags vattenområde beslöts ingå till nämnda bolags styrelse med 
anhållan om dess tillstånd få utlägga vagbrytaren sasom ritningen 
angifver.

Som ofvan 
MAGNUS RADHE. 

Rätt afskrifvit; betygar 
MAGNUS RADHE.» 

Vid protokollsutdraget fanns fogad däri omnämnda ritning. 
Under öfverläggningen yrkade Herr Hörman, som höll före, att en sådan 

vågbrytare som den ifrågavarande icke skulle gifva hamnen något vidåre bättre 
skydd mot de för hamnen farligaste vindarna, utan för ändamålet behöfdes en 
vågbrytare, lagd på grundet emellan Grötön och ångbåtsbryggan: bordläggning.

Herr Wallén förklarade sig finna Hamnstyrelsens ifrågavarande förslag 
vara välbetänkt, då det länge behöfts bättre skydd för mindre båtar i södra 
hamnen; han ville dock instämma i bordläggnings- yrkandet. 

Herr Gunnerson förklarade sig anse, att den föreslagna vågbrytaren nog 
skulle blifva till nytta. Herr Hörmans tanke på en vågbrytare emellan Grötön och 
ångbåtsbryggan vore nog god i och för sig, men orealiserbar, enär ett dylikt 
byggnadsföretag skulle kosta oerhörda summor. 

Stadsfullmäktige beslöto att bordlägga ärendet. 
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§ 134  
Hamnlotsen Martin Pihl hade hos Hamnstyrelsen anhållit om entledigande 

från sin befattning fr. o. m. den 1 nästkommande Oktober och om erhållande af 
pension. Hamnstyrelsen hade med bifall till hans begäran om entledigande beslutit 
hos Stadsfullmäktige anhålla att af hamnens medel få till Pihl utbetala en årlig pension 
af etthundra kronor fr. o. m. den 1 nästa Oktober. 

Utom föredragningslistan föredrogs nu detta Hamnstyrelsens inkomna beslut. 
Ärendet bordlädes. 

§ 135  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Hörman och 

Lindbom. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeras: 

MAGNUS RADHE. 
J. E. LINDBOM. 
EM. HÖRMAN. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter vederbörlig justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Måndagen den 14 Juli 1913 kl. 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

    1913 Lysekils            N:o 11. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 31 Juli 1913. 

Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Hrr vice ordföranden, 
Lidell under behandlingen af de under §§ 136 — 146 här nedan antecknade ärendena, 
Richter, Bovik och Lilliehöök. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 136  
Sedan Stadsfullmäktige den 2 Maj 1911, § 47 i protokollet, upp* dragit åt 

Drätselkammaren att verkställa utredning om kostnaderna för en införlifning med 
staden af området närmast staden från Fridhems östra gräns längs utmed bergåsen till 
Vallbodalen, så hade Drätselkammaren inkommit till Stadsfullmäktige med följande:

»Utdrag af protokollet, hållet hos Drät-
selkammaren i Lysekil den 30 Juli 1913. 

§ 210. Bordlagda under § 188 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
Stadsfullmäktiges år 1911 framställda begäran om verkställande af utredning ang. 
kostnaderna för en införlifning med staden af området närmast staden från Fridhems 
östra gräns längs utmed bergåsen till Vallbodalen, återupptogs till behandling. 

Herrar Sterner och Anderson inlämnade nu sitt yttrande i ärendet, hvilket 
föredrogs. 

Efter en längre diskussion beslöt Kammaren härefter att i ärendet afgifva 
följande yttrande: 

Drätselkammaren har genom särskild kommitté låtit göra utredning i saken (bil. 
A.) och öfver de årliga kostnaderna, under de 5 första åren, för staden af kommittén 
beräknade till 12,214: —. 

Vidare har Drätselkammaren genom ett par af sina ledamöter låtit granska 
nämnda utredning, (bil. B.). 



 

 ____________ 1913 den 31 Juli. ________________  ____  

Under alla förhållanden äro dock kommitlerade ense om att större eller 
mindre årligt tillskott från stadens sida är nödigt. 

Då emellertid Kammaren anser, att stadens ekonomi för närvarande ej 
tillåter införlifningen, hemställer Drätselkammaren till Stadsfullmäktige, att 
ärendet måtte tillsvidare bordläggas. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 

CENTERWALL.» 

Härvid funnos fogade däri omnämnda tvänne bilagor, hvilka jämväl skulle 
intagas såsom bilagor till detta protokoll. 

De från Drätselkammaren inkomna handlingarna föredrogos. Under 
öfverläggningen i ärendet framhöll Herr Ljungberg, att staden med tiden nog 
blefve tvungen att med sig införlifva Slätten, för att kunna få ökadt utrymme. 
Emellertid borde en dylik införlifning icke inskränka sig till Slätten enbart, utan 
äfven Dalskogen borde tagas med, enär de funnes behöflig mark för kommande 
industriella behof. Ehuru införlifningsfrågan enligt talarens förmenande borde 
ske ju förr desto bättre, insåge han dock, att ärendet ej kunde afgöras i dag, 4 utan 
yrkade han bordläggning däraf i afvaktan på tillkomsten af en sådan finansplan 
han motionerat om, samt att de från Drätselkammaren inkomna betänkandena 
skulle tryckas och utdelas till Stadsfullmäktige. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Ljungbergs yrkanden. 

§ 137  
Bordlagda, under § 103 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

Herr Ljungbergs motion om uppdragande åt en beredning bestående af fem 
personer, att utarbeta och förelägga Stadsfullmäktige en finansplan för de 
närmaste fem åren, återupptogs till behandling. 

Drätselkammarens inkomna yttrande i ärendet föredrogs och inhämtades 
däraf, att Drätselkammaren för sin del intet hade att invända mot tillsättandet 
af en sådan beredning, som Herr Ljungberg åsyftade. Under öfverläggningen 
yrkade Herr Ljungberg bifall till sin motion. Herr Lindman instämde och 
föreslog till ledamöter af ifrågavarande 
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beredning följande Stadsfullmäktigeledamöter, nämligen: Hrr motionären, 
Gunnerson, Dahlström, Granberg och Pehrson. 

Pä förslag af Herr Ljungberg beslöts emellertid att först behandla frågan, om 
beredning skulle tillsättas eller icke, och att sedan anställa val af 
beredningsledamöter. 

Härefter beslöts enhälligt att tillsätta en beredning med den uppgift Herr 
Ljungberg i sin motion föreslagit. 

Under den öfverläggning, som härefter vidtog om utseende af ledamöter i 
beredningen, föreslog Herr Ljungberg till berednings- kommitté: Magistratens 
ordförande, Herr Borgmästaren Axel Sundberg, Drätselkammarens ordförande, Herr 
Sterner, Stadsfullmäktiges vice ordförande, Herr Jonsson, Kyrko- och Skolrådets 
ordförande, Herr Liisch, samt Stadsfullmäktigeledamoten Herr Dahlström. 

Herrar Gunnerson, Pehrson, som i sitt ställe föreslogo Herr Lindman, Sterner 
och Granberg undanbådo sig att ifrågakomma vid valet, och Herr Granberg yrkade 
remiss i denna del af ärendet till valkommittén. Herrar Wallén och Laurin, som också 
föreslogos undanbådo sig att komma ifråga, och Herr Borgmästaren Sundberg framhöll 
nödvändigheten af, att någon ledamot af Drätselkammaren komme med i beredningen 
ifråga, samt förklarade, att han icke ville undandraga sig att deltaga i beredningen, i 
händelse han blefve invald däri, men att han för sin del icke kunde bereda tid för detta 
uppdrag förrän fram i slutet af året, i alla fall icke före Oktober månad. 

Herr Lindman yrkade att man skulle skrida till val. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 

proposition på hvartdera af de gjorda yrkandena, förklarat sig finna, att propositionen på 
yrkandet af val genast blifvit med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande justerade proposition: 

»Den som vill ha valet afgjordt i dag, röstar: ja; den det icke vill: nej; vinner nej, 
har beslutits remittera frågan om utseende af ledamöter i beredningen ifråga till 
valkommittén». 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Aug. Mattsson. Lindman, Pehrson, Dahlström, 
Laurin, Löfving, Björsell, Hörman, Ljungberg, Sterner, Luckey, Gunnarsson, Lindbom 
och Wallén: ja, men Herrar Granberg, Liisch, Gunnerson, Osear J. Mattsson och 
ordföranden: nej. 

Med 14 röster mot 5 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med 
japropositionen. 
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Till ledamöter i beredningen utsagos härefter: Herr Borgmästaren 
Sundberg, sammankallande, samt följande ledamöter af Stadsfullmäktige, 
nämligen motionären, Herr Ljungberg, samt Herrar Dahlström, Sterner och 
Lusch. 

§ 138  
Bordlagda, under § 112 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

Herr Strandells i Strömstad framställning angående ordnandet af 
epidemisjukvården i länet, återupptogs till behandling. 

Herr Borgmästaren Sundberg upplyste såsom medlem af den kommitté, 
Stadsfullmäktige utsett att utreda frågan, att denna kommitté i dag å 
sammanträde slutbehandlat frågan och därvid beslutit tillstyrka 
Stadsfullmäktige att afgifva det yttrandet, att för den händelse landstinget skulle 
besluta att öfvertaga epidemisjukvården inom länet, önskar Lysekils Stad icke 
att handhafva nämda sjukvård inom staden, utan öfverlämna densamma till 
landstinget. Senare under sammanträdets lopp inkom kommitterades yttrande, 
åtföljdt af utaf förste stadsläkaren Doktor Axel Nilsson till Hälsovårdsnämnden 
ställd skrifvelse, innehållande förslag till utredning i frågan, jämte en därtill 
hörande tabell öfver utgifter vid Lysekils epidemisjukhus under 5-ärsperioden 
1908 — 1912. 

Under öfverläggningen i ärendet uttalade Herr Lusch den tanken, att 
epidemisjukvården inom länet kunde ordnas på sådant sätt, att sjukhusen 
förlädes till några centrala platser, såsom Uddevalla, Lysekil m. fl., och att 
kringliggande landsbygd anslöte sig till dylika centralsjukhus: så hade man sökt 
lösa epidemisjukhusfrågan i Uddevalla. Talaren instämde i kommitténs förslag 
till yttrande, hvilket jämväl förordades af Herr Wallén, som själf deltagit i 
kommittén, och Herr August Mattsson. 

Stadsfullmäktige beslöto att, med bifall till kommitterades förslag i ärendet 
afgifva det yttrande, att för den händelse landstinget skulle besluta att öfvertaga 
epidemisjukvården inom länet, önskar Lysekil icke att handhafva nämnda 
sjukvård inom staden utan att öfverlämna densamma till landstinget. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 139  

Till förnyad behandling företogs nu bordlagda, under § 132 här ofvan förut 
antecknade ärendet, innefattande Hamnstyrelsens ställning» 
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att Stadsfullmäktige måtte med godkännande af, utaf Distriktschefen, 
Majoren m. m. Th. Helleberg uppgjordt förslag till »Strandlinje å sträckan 
Lysells brygga - -Slätteskär», begära fastställelse af förslaget. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkade Herr Gunnerson bifall till 
Hamn styrelsens framställning; det vore nämligen af vikt med hänsyn till 
behofvet af utfyllnaden få frågan snarast afgjord. 

Sedan härefter Herrar Hörman, Lindman, Ljungberg och Lusch 
framhållit att hamnens planmessiga ordnande vore en synnerlig viktig fråga, 
samt framkastat den tanken på en eventuell pristäflan om ordnandet af 
hamnfrågan i hela dess vidd, föreslog ordföranden ärendets bordläggning, på 
det Hamnstyrelsen måtte kunna, innan ärendet af- göres, inkomma till 
Stadsfullmäktige med alla de utredningar, jämväl beträffande kostnadsfrågan, 
som åvägabrakts angående hamnförhållan- dena såväl i norra som södra 
hamnen. Ordföranden framhöll härvid, att Hamnstyrelsens framställning ej 
afsåge att nu få byggdt en kaj på sträckan ifråga utan att det närmast gällde att 
få fastslaget en strandlinje, inom hvilken fyllning sedan succesivt kunde 
göras. 

Herrar Dahlström och Ljungberg instämde i ordförandens förslag, likaså 
ville Herr Lusch vara med om ordförandens förs’ag, under förutsättning att det i 
dag förekommande ärendet, angående utläggande af en vågbrytare till skydd för 
Rosviks hamn m. m., jämväl bordlädes. 

Herr Sterner instämde i Herr Ltisch sista yttrande. 
Stadsfullmäktige beslöto härefter i enlighet med ordförandens förslag. 

§ 140. 
Bordlagda, under § 133 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

Hamnstyrelsens begäran om tillstånd att få utlägga vågbrytare till skydd för 
Rosviks hamn och söka Kungl. Lotsstyrelsens médgifvande, därtill; återupptogs 
till behandling och blef på yrkande af Herr Lusch, åyno bordlagdt. 

§ 141. 
Bordlagda, under § 134 här ofvan förut antecknade ärendet, rörande 

Hamnstyrelsens begäran att af hamnens medel få till Hamnlotsen Pihl fr. o. m. 
den 1 nästa Oktober, da han algar ur tjänst, årligen till honom utbetala en 
pension af etthundra kronor, återupptogs till behandling. 
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pä förslag af Herr Hörman med instämmande af Herr Lindman beslöts 
enhälligt att bifalla Hamnstyrelsens ifrågavarande begäran, pä villkor att det 
årligen utgående beloppet icke skulle kallas pension utan bidrag. 

§ 142  
Sedan Drätselkammaren tillfrågat Lysekils Mek. Verkstads A.-B. om 

försäljningspris å den bolaget tillhöriga mark, som behöfde inköpas för att 
ställas till bolagets förfogande i och för utläggande af Verkstadsgatan enligt 
gamla förslaget, och verkstadsbolaget på denna förfrågan gifvit det svar, att 
bolaget icke hade några tomter att erbjuda staden att köpa, så hade 
Drätselkammaren med anledning häraf beslutit, att, enär staden anskaffat mark 
för utläggande af Verkstadsgatan enligt gamla förslaget med undantag af ett 
mindre markstycke, tillhörigt Fabrikören Carl Olsson — hvilkct stycke verk-
stadsbolaget enligt Drätselkammarens förmenande kunde få slippa att utlägga 
— ingå till Stadsfullmäktige med förfrågan, huru Drätselkammaren borde 
vidare förfara i denna sak. 

Ärendet förelåg nu till Stadsfullmäktiges behandling. 
Under öfverläggningen däri framhölls af Herr Sterner, att frågan borde 

snarast afgöras, enär man behöfde få en kommunikationsled till Rinkenäs, 
medan Herr Gunnerson, under förklaring, att kommunikationsled till Rinkenäs 
redan funnes, icke fann frågan så brådskande, och Herr Dahlström föreslog 
ärendets bordläggning till dess yttrande inkommit från den kommitté, som den 4 
Mars detta år tillsatts med anledning af ordförandens motion om ändring af 
Stadsfullmäktiges beslut den 7 Februari detta år ang. Verkstadsgatans 
utläggning m. m. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Dahlströms förslag. 

§ 143  
Såsom af ingifvet och nu föredraget utdrag af protokollet, hållet vid dess 

sammanträde den 19 dennes, framgick, hade Drätselkammaren, som antagit ett 
af Granitaktiebolaget C. A. Kullgrens Enka afgifvet anbud, slutande å 800 
kronor, å afverkning af den del af berget i Konsulliden som afsåge Kungsgatans 
fortsättning, med bortköring af skrotsten, men med förbehåll om rätt att 
bearbeta och använda stenen utan er’äggande af berglega, beslutit inga till 
Stadsfullmäktige med begäran om särskildt anslag för ifragavarande arbete, 
hvilkct 
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anslag Kammaren ansett böra uppföras i 1914 års budget, enär arbetet ifråga, 
då ej Stadsfullmäktige i samband med tomtaffären med Herrar A. & R. 
Christenson beslulit dess utförande, icke nödvändigt nu måste göras. 

Under öfverläggningen yrkades bifall till Drätselkammarens anhållan af 
Herr Gunnerson, som ansåge ifrågavarande anbud skäligt och uttryckte sin 
tillfredsställelse med alt arbetet skedde skyndsamt, samt Herr Gunnarsson, 
som framhöll, att förra året han m. fl. ingifvil ett anbud å arbetet som 
säkerligen skulle hafva understigit det afgifna, men att nu ej vore annat att 
göra än att antaga detta senare anbud 

Herr Sterner bemötte Herr Gunnarsson och förklarade, alt han trodde, att 
anbudet af Herr Gunnarsson m. fl. skulle ställdt sig dyrare än det nu 
ifrågavarande, hvarförutom hänsyn måst tagas till kontraktet emellan 
Kullgrensbolaget och staden 

Stadsfullmäktige beslöto bifall till Drätselkammarens anslagsbegäran, 
och att anslaget skulle upptagas i budgeten för 1914. 

§ 144  
Sedan förre innehafvaren af Stadsparkens restaurant, Källarmästaren O, 

Anderson och hans hustru Augusta Anderson, efter aflal med nuvarande 
innehafvaren af samma restaurant, Källaremäslaren M. E. Appel- gren, att få 
återtaga rörelsen å restauranten, inkommit till Drätselkammaren med ansökan 
om återtransporterande af parkarrendekontraktet på dem för senare hälften af 
innevarande säsong eller fr. o. m den 16 i denna månad — hvilken ansökan af 
Appelgren tillstyrkts, — så hade Drätselkammaren jämlikt sitt beslut den 30 
dennes öfverlämnat ärendet till Stadsfullmäktiges pröfning med tillstyrkande 
af bifall till ifrågavarande kontrakts återtransporterande på Herr och Fru 
Anderson för återstående kontraktstid, på villkor att de nya innehafvarna 
ställde antaglig säkerhet för kontraktsbeslämmelsernas nöjaktiga uppfyllande 

I dag hade härefter för föredragning vid detta ärendes behandling hit 
inlämnats en till Drätselkammaren ställd, i dag daterad skrifvelse, under-
tecknad af Källaremästaren Appelgren samt Herr och Fru Anderson, i hvilken 
skrifvelse de förklarat, att det vore meningen, att återtransporte- randet af 
ofvannämnda kontrakt skulle afse hela den återstående kontraktstiden. 

Handlingarna i ärendet föredrogos nu. Under den härefter vidtagna 
öfverläggningen upplyste ordföranden, att Lysekils Brännvinsförsäljnings- 
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aktiebolag icke bifallit gjord framställning om återtransporterande 
på Herr och Fru Anderson af utskänkningsrättighelerna i 
stadsparken, hvarefter Herr Sterner, med instämmande af Herr 
Wallén, yrkade bifall till ansökningen ifråga, på de villkor 
Drätselkammaren föreslagit 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta yrkande 
Mot beslutet reserverade sig ordföranden. 

§ 145  
Sedan Stadsingeniören J. Calander hos Styrelsen för Lysekils 

Vatten- och Kloakledningar föreslagit anläggning af vatten- och 
kloakledningar i gatan där Herr N. 0. Ericsons magasin stått, för en 
kostnad af 751 kronor 50 öre i enlighet med af honom uppgjordt 
förslag, så hade nämda styrelse beslutit att öfverlämna ärendet till 
Stadsfullmäktiges pröfning med tillstyrkande af arbetets utförande, 
och att medel härtill skulle tagas af hvad som för dylika ändamål 
funnes anslaget i budgeten för året. 

Delta ärende förekom nu till behandling 
Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Laurin, som upplyste att kloakledning på ifrågavarande 

plats var nödvändig, under det anläggande af vattenledning icke vore 
nödvändigt nu, men ställde sig billigare i sammanhang med 
anläggning af kloakledning, än om det skedde senare, Gunnerson 
och Sterner, att det föreslagna arbetet skulle utföras, och att 
kostnaderna därför skulle betalas af för dylika ändamål i årets budget 
anslagna medel; och 

Herr Lindman: bordläggning af ärendet 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med förstnämnda yrkande. 

§ 146  
En från aflidne Tullvaktmästaren O. W. Kleins sterbhus 

inkommen ansökan om afskrifning af kommunalutskylderna för 
1912, 146 kr. 5 öre, remitterades till Drätselkammaren för yttrande 

§ 147  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver 

Riksdagens skrifvelse till Kungl. Maj:t med begäran om 
utarbetandet och framläggande af förslag till bestämmelser rörande 
utseende af suppleanter för Stadsfullmäktige. 
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Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Dahlströms förslag, hvari 

Herrar Sterner, Lindman och Ljungberg, hvilken separe i korthet relaterade, hvad 
riksdagens berörda skrifvelse i hufvudsak innehölle - instämde: att såsom 
infordradt yttrande anföra, att Stadsfullmäktige icke hade något att erinra mot 
riksdagens ifrågavarande förslag och de synpunkter, hvilka såsom motiv för 
förslaget anförts. 

§ 148  
Genom Magistraten hade Stadsfullmäktige anondats alt, jämlikt stad-

gandena i §§ 19, 20 och 27 af lagen om allmän pensionsförsäkring, snarast möjligt 
besluta, huruvida staden skall fördelas i två eller flera pensions- distrikl, att 
företaga val af ledamöter i nämnden, respektive distrikten. 

Under öfverläggningen i ärendet förordade Herr Ljungberg, att man skulle 
besluta sig för ett distrikt, och alt ärendet, i hvad det rörde val, blefve remitteradt 
till valkommittén för uppgörande af förslag å lämpliga personer, hvarjämte Herr 
Dahlström föreslog, alt antalet ledamöter i nämnden skulle bestämmas till sex. 

Stadsfullmäktige beslöto, att staden skulle i ifrågavarande hänseende utgöra 
ett distrikt, att antalet medlemmar i nämnden skulle blifva sex samt alt i öfrigt 
bordlägga ärendet med remiss till valkommittén för yttrande. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 149  
Sedan inom behörig tid till Magistraten inkommit ansökningshandlingar 

tillo den ledig förklarade extra rådmanstjänsten härstädes från Rektorn Åke Wilson 
och f. Lotsförmannen Em. Hörman, båda hä«- i staden, så hade Magistraten 
öfverlämnat ansökningshandlingarna till Stadsfullmäktige för anställande af val 
för återbesättande af den lediga tjänsten. 

Ansökningshandlingarna föredrogos nu. 
Stadsfullmäktige beslöto, att valet skulle anställas med slutna se lar. 
Vid härefter på dylikt sätt företaget val erhöllo Herr Wilson tolf och Herr 

Hörman sex röster. Den förre förklarades alltså vald, därom Magistraten skulle 
underrättas gen-im protokollsutdrag. 

§ 150  
Landshöfdingeämbetets i länet utslag den 12 dennes ang. ordningsföreskrift 

om velocipedåkning hade inkommit till Stadsfullmäktiges ord- 
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förande och blef, då dess innehåll genom annons i stadens tidningar 
bekantgjorts, utan uppläsning lagdt till handlingarna. 

§ 151 
Utom föredragningslistan beslöto Stadsfullmäktige att till behandling 

upptaga ett i dag inkommet ärende, innefattande Styrelsens för Lysekils 
Vatten- och Kloakledningar begäran att få uppdraga vattenledning i N. 
Kvarngatan för en föreslagen beräknad kostnad af femhundra kronor, och att 
medel härför finge tagas af hvad i budgeten för året funnes anslaget för 
dylika ändamål. Från de föreslagna kostnaderna skulle afgå 60 kronor, 
hvilket belopp vederbörande hu> ägare garanterat som kostnadsbidrag. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Laurin: bifall till närnnda styrelses anhållan; och 
Herr Lindman: bifall till samma anhållan, på villkor att något bidrag af 

vederbörande husägare ej skulle mottagas. 
Sedan Herr Sterner upplyst, att dylika kostnadsbidrag förut utgått, 

beslöts i enlighet med Herr Laurins yrkande. 

§ 152. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll, utsågos Hrr Granberg 

och Oscar J. Mattsson. 
Som ofvan 

JOSEF 
CENTERWALL. Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
OSCAR MATTSSON 

C. W. GRANBERG 

Alt ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Lördagen den 9 Augusti 1913; 
betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

Bil. B. prot. N:o 11. 

Till Drätselkammaren i Lysekil. 

Undertecknade, som af Drätselkammaren anmodats afgifva yttrande öfver 
den utredning, som af Herrar Laurin, Lindman och Wallén företagits med hänsyn 
till enbart Slätten—Lidens införlifning med Lysekil, få i ärendet meddela: 

I utredningen ha kommiterade beräknat de årliga utgifterna tiN Kr.
 ............................................................................. 19,200: — 
plus ränta etc. å upplånta medel med ....................................   2,814: — 

Summa Kr.   22,014: — 
Häraf beräknas att införlifningsområdet genom uttaxering skall kunna täcka 

(1,400 bev.-kr. å 7) ...........................................................Kr. 9,800: — 
och Lysekils stad årligt ................................................... »      12 214: — 

Summa Kr. 22,014: — 
Jämför man utredningen af den 11/3 1911 angående Slätten- Dalskogens & 

Lidens införlifning, finner man att denna slutar på en summa af Kr. 30,413:33. Kan 
införlifningsområdet i skatt lämna Kr. 9,800: — blifver stadens årliga bidrag i så 
fall 

Kr. 20,613: 33. 
Vi anse af många skäl att man bör stanna vid denna summa, ty vi äro 

tveksamma om huruvida Dalskogens uteslutning från in- förlifningen skall kunna 
minska de årliga utgifterna med så stort belopp som c:a 8,400 kronor. 

Om man möjligen bland medlen »att upplåna» i något fall skulle kunna 
minska en enkel post, så är dock detta af underordnad betyd- ning, ty andra summor 
tarfva säkert ökning. Sålunda räcker ej på långt när 30,000 kronor till skolbyggnad, 
och 5,000 kr. för epidemisjukhus är för lite. Skall staden bygga nytt skolhus, får 
sådant ske med tanke på icke allenast stundens- utan äfven framtidens behof, 
sålunda en 6 lärosalar, och kostnaden löper då upp i kr. 60,000. Epidemisjukhuset är 
icke hjälpt med en tillbyggnad. Snarare får man vara betänkt på ett nytt sådant och 
på en helt annan plats, ty läget invid skolorna kan icke sägas vara bra. 

Med de af kommiterade beräknade årliga utgifterna förhåller det sig på 
enahanda sätt — en del kunna möjligen sänkas, men andra 



 

tarfva höjning. Sålunda med fattigvården. Lysekil med c:a 4,400 
innevånare brukar i rundt tal 5 kr. Pr innevånare och år. Slätten 
— Liden med c:a 1,600 innevånare och ogynnsammare ekonomiska 
förhållande kan omöjligt efter införlifningen draga mindre fattigvårds- 
afgifter än Lysekil och bör därför 8,000 kr. pr år ej anses för myc- 
ket tilltaget. 

Likaså med lärarepersonalen. 
I Lysekil utgår lönen med: 
Folkskolan: Begynnelselön: Hyresbidrag: 

350 
200 

Bränsle: 
100 kr 
100 » 

a) Manliga b) 
Kvinnliga 

1,100 
1,050 

jämte 3 ålderstillägg 
Småskolan: 642 150 50 » 

jämte 3 ålderstillägg. 
Efter införlifningen får skolväsendet å Slätten likställas med Lysekil och tarfvas 

då att börja med: Folkskolan: 
1 Manlig, Lön 1,550: —, Statsbidr.         600: — — Kr.       950: — 
3 Kvinnliga, » 4,050:—, » 1,800:—— » 2,250: — 
5 Småskolelärarinnor, » 4,210:—, » 1,666: 65 = » 2,543:35 

Summa Kr. 5,743:35 plus 
ålders ti lläggen. 

En viktig sak är att staden äger den gatumark som är be- höflig. Likaså öppna 
platser etc. Slätten bör hafva denna fråga, klar före en eventuel införlifning. (1 vertikal 
gata från Landsvägsgatan och 2:ne tvärgator samtliga 300 meter långa och endast 8 
meter breda gifver 7,200 | |-meter å 6 kr. — kr. 43,100: — .) 

Vi kunna därför icke annat än hänvisa till utredningen af •*/• 1911 och kunna ej 
finna att införlifningen af enbart Slätten—Liden i någon nämnvärd grad kan minska 
kostnaderna. 

Lysekil i Juli 1913

JOHN STERNER. J A. ANDERSON. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 

I 



 

1913 Lysekils N:r 12
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 11 September 1913.

Samtliga Herrar Stadsfullmäktige voro närvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 153  
Bordlagda, under § 85 här ofvan senast antecknade ärendet, innefattande 

Byggnadsnämndens förslag om sökande af nödig fastställelse å af 
Civilingenjören Gellerstedt upprättade stadsplaneförslaget, förslag till 
gatuprofiler, tillhörande samma stadsplan, orienteringsplan m. m. samt af 
Byggnadsnämnden upprättadt förslag till särskilda bestämmelser med afseende å 
sättet för byggnadstomternas användande, företogs åter till behandling. 

Ordföranden föredrog följande handlingar, nämligen: 
1) följande: 

UP. M. 
beträffande frågan om kostnaden för stadsplanens genomförande. 
Hvad först beträffar lösen af jord erfordras sådan för utlägggning af 

följande gator: 

1 :o) för Stora Kyrkogatans utvidgning, där den går genom in- ägorna, 
erfordras lösen af en jordremsa utmed östra gatulinien: 

2:o) för utläggning af gatorna mellan St. Kyrkogatan och berget vid västra 
utmarksgränsen erfordras lösen af jord från alla delägarna i inägojorden, ined 
undantag för de delar, som redan förut tillhöra staden. En del af gatan invid 
nämnda berg ligger dock på samfälld mark, som tillhör staden; 

3:o) för Drottninggatans utläggning har staden själf en del mark i södra och 
norra ändarna, men största delen får lösas fran inägo- skiftena. 
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I öfrigt torde staden vara ägare af de områden, hvarå gator och 
allmänna platser blifvit föreslagna. 

Hvad beträffar kostnaden för iordningsställande af de nya gatorna, 
synes i kostnadsberäkningen icke böra upptagas andra kostnader än för 
iordningsställande af Drottninggatan och gatorna mellan Kyrkogatan och 
västra utmarksgränsen. 

I öfrigt gå de nya gatorna genom områden, som tillhöra staden. Det 
ligger alltså i stadens hand att bedrifva försäljning af tomter i dessa 
stadsdelar på det sätt, att gatornas iordningsställande icke lagligen kan 
påfordras, förr än erforderliga medel därtill kunna anslås. Det skulle på 
grund häraf vara orimligt och alldeles vilseledande att i kostnaden för 
stadsplanens genomförande upptaga anläggning och iordningsställande 
af alla å stadsplanen upptagna genom bergen ledande gator, hvilkas 
anläggande i fullt trafikabelt skick i allmänhet icke synes kunna 
ifragakomma på en mycket lång tidrymd. 

Jordlösen och andra kostnader för 
på följande sätt: 

Drottninggatan, 622 m. lång. 

Jordlösen .......................... kvm.
 .................................................... 3,113 

Bergsprängning och stentransport 
från Bundsens tomt till Apoteks- 
gatan (längd 185 m., höjd 2 
m.) .............................. kb.-m.
 ..................................... 2,322 

Körbanans beredande med sten- 
fyllning och grus . . . kvm. 9,330 

Rännstenars sättning och kant- 
sten  ...................................m.
 ..................................... 1,244 

Gångbanors utfyllande . . kvm. 3,110 

Stora Kyrkogatan. 
Jordlösen .......................... kvm.

 .................................................... 804,1 

Gata i västra utmarksgränsen. 
Jordlösen .......................... kvm. 498 

ifrågavarande gator beräknas

å pris kr. kr. 
8: 50 29,010: 50  

4: - 9,288:’ — 
 

2; _  18,660: --  

10: — 12,440: -  
1: — 3,110: — 72,508: 50 

7: 10  5,709: — 

5: 70 ___________ 2,838:60 
Transport kronor     81,056: 10 



 

Transport kronor 81,056: 10 
Gator, belägna mellan St. 

Kyrkogatan och västra utmarks-
gränsen. 
Jordlösen ............................... kvm. 
Bergsprängning i tvärgatan å skiftet 

XLIII ................................. kbm. 
Utfyllning af undergrund för lågt 

belägna gatudelar . . . kbm. 
Körbanans beredande genom sten-
fyllning och grusning . kvm. 

1,476 

630 

1.300 

2,600 
720 

Vidkommande lösen af byggnader, så förekomma sådana på föl-
jande ställen: 

l:o) å Drottningatan och Strandgatan vid Gamla hamnen (Jo-
hanssons smedja, Aug. Mattssons uthus, Cornérs och Öhnbergs ma-
gasinsbyggnader); 

2:o) för Bansviksbcrgsgatans utläggning måste nedrifvas en del 
hus af mindre värde. Anmärkas bör att staden, såsom ägare till de flästa 
af tomterna till dessa hus, har makt att föreskrifva deras borttagande utan 
ersättning. 

3:o) För utläggning af den med Kungsgatan paralella gatan från 
Skottgränd samt en tvärgata dit från Kungsgatan har staden att lösa 
Lundells hus, å ofri mark, samt några andra hus af mindre värde. 

4:o) Kungsgatans utvidgning från stora torget till Vadet tar i 
anspråk en del af D:r Nilssons äldre hus och Fru Noréns hus. Det 
sistnämnda ligger emellertid på stadens mark, hvarför staden kan fordra 
dess bortflyttande utan ersättning. 

Ilvad angår D:r Nilssons hus böra stadsfullmäktige söka anstand 
ifråga om stadsplanens genomförande, så att staden ej blir skyldig lösa 
den tomtdel, som tagits i anspråk för Kungsgatan och som är bebyggd, 
förr än efter t. ex. 50 års tid. 

Vid firman A. A R. Christenssons tomt vid Kungsgatan Igamla 
hotell Lysekil) erfordras sprängning i berget för utvidgning af gatan. 

1913 den 11 September.

23,749: 60
104,806: 
70 

7:10 

4: - 

1:50 

2: _ 
— 

10.479: 
60

2.520: - 

1,950: — 

5,200: - Summa Kronor



 

Byggnader att inlösa. 
Vid Drottninggatan. 

1. Sjömanshuset ...................................................  
2. Gust. Johanssons smedja ..................................  
3. Bryggare Karlssons stall ...................................  
4. Ohrngrens Kafferosteri .....................................  
5. Aug. Mattssons gårdsbyggnad samt ändring af 

trappa ...........................................................  
6. Aug. Karlssons magasinsbyggnad vid svag-

dricksbryggeriet ...........................................  
7. Kjellmans och Herms byggnader, hvilka staden 

icke är skyldig inlösa 
Vid Hamngatan. 

1. Comérska magasinsbyggnaden . Öhnbergs 
magasinsbyggnader . 

16,300: — 

35,000: — 
Vid Bansviksbergsgatan.

Angående byggnaderna vid denna gata har 
staden makt att föreskrifva deras bortta- 
gande utan ersättning. 

Vid den med Kungsgatan paralella de- 
len af Skottegrändsgatan. 

En mindre stallbyggnad, som staden icke 
är skyldig inlösa. 

Vid tvärgatan mellan Kungsgatan och 
föregående gata. 

Lundells hus samt 2 hus af mindre värde 
på ofri grund, hvilkas borttagande utan 
ersättning staden har makt att före- 
skrifva. 

Vid Kungsgatan. 
2. Ifråga om Doktor Nilssons hus torde något 

belopp icke upptagas, enär anstånd skall 
begäras med genomförande i denna del. ___________  _______________  

Transport Kronor 51,300: — 
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Kr. 
3,600: — 
1,200: — 
2,200: — 

800: —

6,000: — 

2,500: — 

Kr.

25,000: — 
10,000: — 
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Transport Kronor 51,300: —
3. Fru Noréns hus ligger på stadens mark, hvarför 

staden kan fordra dess bort- flyttande utan 
ersättning. 

4. Vid firman A. & R. Christenssons tomt sprängning i 
gatan ...........................................................  .......  ..... 800: — 800: __  

S:a Kronor 52,100: —
Totalkostnaden för stadsplanens genomförande är således beräknad till 156,906 

kronor 70 öre, däraf staden emellertid i mån af de nya gatornas bebyggande af 
tomtägarna återfår en del eller själfva jordlösen, som uppgår till 48,037 kronor 70 öre. 

Det är uppenbart att de nu beräknade kostnaderna icke komma att utgå på en 
gång, enär behof icke föreligger att genast genomföra planen i dess helhet. 
Genomförandet kommer naturligtvis att ske successivt, och med afsevärda delar af 
planen kommer säkert att anstå i flera 10-tal år. 

Lysekil den 2 Sept. 1913. 
På Byggnadsnämndens vägnar: 

AXEL SUNDBERG.» 
2) denna af en stadsbo till ordföranden lämnade skriftliga framställning: 
»Borde ieke Herrar Stadsfullmäktige, innan stadsplanen fastställes, än en gång taga 

i öfvervägande, huruvida Drottninggatans märkvärdiga dragning emellan Apoteksgatan 
och Sanden bör förordas till fasts tällelse. 

Säkert är. att den föreslagna dragningen af gatan hvarken är den för staden bästa 
eller billigaste. 

Genom den skarpa krökning gatan föreslagits göra åt sydväst, sedan den passerat 
svagdricksbryggeriet, omöjliggöres järnvägsspårets till norra hamnen framdragning i 
gatan. — Af samma orsak göras de jordlotter som gatan går öfver oanvändbara till tomter 
utan måste af staden inlösas; vidare kommer stadens egande tomtjord att till ungefär 
halfva arealen blifva instängd och oåtkomlig och således värdelös, äfvenså måste staden 
inlösa onödigt dyra fastigheter. 

Skall gatan få den föreslagna riktningen, får staden inlösa c:a 2/3-delar af lotterna 24, 
25 & 26 med areal af 23,100 [~)|-fot, minst 



 

1913 den 11 September. 

hälften af lotterna 29 & 30 med 16,100 [j-fot, tillsammans 39,200: —  
Q-fot för ett värde lagt beräknadt till ....................... Kr.      49,000: — 
Kjellmanska huset tax. för ....................................... » 13,500: — 
Hälften eller 23,500 Q-fot nf stadens tomtjord som 

göres oåtkomlig bringar staden en förlust af minst » 47,000: — 
tillsammans Kr.  109,500: — 

Får gatan däremot gå rakt fram till Sandengatan, så blir den användbar 
för blifvande järnvägsspår, jordägarnes tomtjord blir för dem användbar, och 
troligen lämna de då fri gatumark eller åtminstone till ett mycket billigt pris. 
— Staden kan tillfullo utnyttja sin tomtjord i lotterna 27 och 28 och slipper 
inlösa Kjellmanska huset. 

Om gatan får fortsätta rakt fram, blir det inga andra extra kostnader för 
densamma än inlösen af Kyrkogatan 1, tax. för 1,000: — och inlösen af 
Kyrkogatan 2, tax. för .........................................................  3,500: — 
Präststallet och 1 Berlins vedbod båda värda högst . . . 500: — 

tillsammans Kr. 5,000: — 

Alltså en besparing för staden på 104,500: — kr. jemte fördelen af en rak 
gata, och under sådana förhållanden synes det minst sagdt märkvärdigt, om 
Herrar Stadsfullmäktige skulle uppoffra öfver 100,000 kr. endast för nöjet 
att få en snedvriden gata, delvis otjänlig för sitt i ändamål. 

Här må anmärkas, att hvilket af de två alternativen som antoges, måste 
staden inlösa c:a hälften af jordlotten 31 samt en del af uthusen till N:o 83 
Strandgatan, hvadan dessa i förest, tablåer utelemnats.» 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lindman, som anförde, att samma skäl för bordläggning som 

förut, nämligen afgörandet af Herr Lindboms förslag ang. Drottninggatans 
anknytning till Hamngatan, förelåge nu, hvartill komme, att man borde 
taga hänsyn till den i dag i ärendet föredragna skrifvelsen, med 
instämmanden af Herr Luckey: bordläggning af ärendet; 

Herr Lilliehöök, som framhöll att stadsplanefrågan nu borde vara 
mogen för afgörande, att det vore en stor fördel att få stadsplanen 
fastställd, äfven om möjligen en och annan ändring sedermera kunde 
behöfvas göras däri: att Stadsfullmäktige skulle besluta att i dag antaga 
stadsplanen, sådan den nu föreslagits, samt uppdraga åt ord- 
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föranden att expediera handlingarna till Kungl. Maj:t med anhållan om 
fastställelse af planen i befintligt skick. 

Herrar Wallén, Gunnerson och Bovik instämde i Herr Lilliehööks 
yrkande. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på hvartdera af de gjorda yrkandena, förklarat sig 
finna propositionen på bifall till Herr Lilliehööks yrkande vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande justerade 
voteringsproposition: 

»Den som bifaller Herr Lilliehööks yrkande, röstar ja, den det icke vill 
nej; vinner nej, har bordläggningsförslaget vunnit Stadsfullmäktiges bifall.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herr Dahlström och Gunnarson icke 
deltogo, röstade: Herrar Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Pehrson, Björsell, 
Bovik, Hörman, Lilliehöök, Sterner, Granberg. Gunnerson, Wallén, Oscar J. 
Mattsson och ordföranden: ja, men Herrar vice ordföranden, Lindman, 
Laurin, Löfving, Ljungberg, Liisch, Luckey och Lindbom: nej. 

Med 14 röster mot 8 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med 
japropositionen eller att bifalla Herr Lilliehööks yrkande. 

Mot beslutet anmäldes reservation af Herr Luckey, vice ordföranden, den 
senare i hvad beslutet rörde Drottninggatans sträckning, Lindman och Lindbom. 

§ 154  
Bordlagda, under § 139 här ofvan senast antecknade ärendet, innefattande 

Hamnstyrelsens framställning, att Stadsfullmäktige måtte med godkännande af ett 
utaf Distriktschefen, Majoren m. m. Th. Helle- berg uppgjordt förslag till 
»Strandlinje å sträckan Lysells bygga— Slätteskär», besluta hos vederbörande söka 
fastställelse å samma förslag, företogs ånyo till behandling. 

Ordföranden föredrog en del handlingar och redogjorde för kajfrågans 
behandling under de gångna åren från frågans uppkomst. 

Härefter vidtog en längre diskussion i frågan, hvarunder ordet först begärdes 
af Herr Lindman, som yrkade: att Stadsfullmäktige skulle besluta att utlysa en 
pristäflan om upprättande af ett fullständigt hamnförslag, omfattande såväl norra 
som södra hamnen, och för ändamålet anslå ett belopp a 5,000 kronor till två pris, 
ett å 3,000 
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och ett a 2,000 kronor, hvilket anslag när så kunde ske, skulle af hamnens 
medel återbetalas till stadskassan. 

Sedan härefter Herr Bovik förklarat sig anse ett anslag af 5,000 kronor 
icke på långt när räcka till för att bekosta en pristäflan och Herr Gunnerson, 
försvarande Hamnstyrelsens ståndpunkt i frågan, påpekat, att hvad soin 
närmast erfordrades i saken, vore att få tillstånd att utfylla, yrkade Herr Lusch 
bifall till Herr Lindmans förslag, under framhållande af, att om 5,000 kr. skulle 
visa sig vara för litet belopp för nyssberörda ändamål, så kunde ju denna 
summa sedermera ökas. 

Herr Luschs yrkande föranledde Herr Gunnerson förklara, att han för sin 
del emot en sådan pristäflan, som föreslagits, ej hade något annat att invända, 
än att den vore obehöflig och icke skulle lämna någon valuta motsvarande 
kostnaderna därför, ty staden finge icke råd att på långa tider än realisera ett 
sådant hamnförslag, som cn pristäflan komme att afse. Hufvudsaken vore nu 
att få en kajlinje fastställd, inom hvilken man ägde rättighet att utfylla. 

Herr Hörman instämde med Herrar Lindman och Lusch. 
Herr Ljungberg framhöll såsom sin åsikt, att det nuvarande kajutrymmet 

ej vore så stort, att det räcker till för den mera ökade utveckling här i staden, 
hvilken man väl finge hoppas skola följa inom ej för aflägsen tid. En 
pristäflan vore därför nu på sin plats, så att man finge andra hamnförslag att 
jämföra med det nu föreliggande och därefter bland de olika förslagen kunde 
välja det bästa. I afvaktan på utgången af en pristäflan, hvilken väl kunde 
förväntas klar om några månader, borde man väl kunna nöja sig med de fyll-
nadsplatser, som nu funnos. 

Herr Richter höll före att, då enligt Hamnstyrelsens mening ej på 
många år syntes vara behof af kajsträckan Lysells brygga— Slätteskär, det 
vore väl tidigt att nu antaga kajförslaget, och undrade, om man ej hellre 
kunde nöja sig med att söka tillstånd till att utfylla å lämpliga platser, hvarest 
med säkerhet en blifvande kaj kunde väntas en gång blifva lagd. Han yrkade 
nu afslag å förslaget om föranstaltande af pristäflan, men ville vara med om 
ett sådant förslag, när en gång tiden vore inne att bygga kaj. 

Ordföranden förklarade härefter i egenskap af Hamnstyrelsens 
ordförande, att Hamnstyrelsen kunde vara betjänt med, att Stadsfullmäktige 
beslöte uppdraga åt Hamnstyrelsen att hos Kungl. Lots- 
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styrelsen begära tillstånd att få utfylla inom en viss rayon. Hamn-
styrelsen hade ej någon särskild önskan om att få en kajlinje i och för 
sig fastställd. 

Herr Richter hemställde nu, att Stadsfullmäktige skulle besluta 
lämna Hamnstyrelsen det af ordföranden angifna bemyndigandet. 

Sedan Herrar Wallén och Lilliehöök instämt i Herr Richters be-
rörda hemställan, den förre med yrkande af ärendets bordläggning i 
öfrigt, Herr Ljungberg förklarat sig vidhålla, hvad han förut anfört, 
Herrar Dahlström och Bovik haft ordet utan yrkanden, den senare 
framhållande behofvet af fyllnadsplatser, samt Herr Lusch, med 
ändring af sitt yttrande förut i dag i ärendet, förklarat sig gå med på 
Herr Richters hemställan om bemyndigande för Hamnstyrelsen att hos 
Kungl. Lotsstyrelsen söka tillstånd till utfyllnader inom visst 
begränsadt område, men yrka bordläggning af frågan om bestämmande 
af kajlinje, förklarades diskussionen afslutad. 

Ordföranden upptog nu först till afgörande frågan om anställande 
af pristäflan enligt Herr Lindmans yrkande och framställde proposition 
på dels bifall till detta yrkande, dels afslag därå. Votering begärdes och 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller yrkandet om anslående af femtusen kronor för 
pristäflan om hamnförslag, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner 
nej, har frågan om pristäflan fallit.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Lidell, Lindman, Dahlström, 
Laurin, Löfving, Björsell, Hörman, Ljungberg, Sterner, Granberg, 
Lusch, Luckey, Gunnarsson, Lindbom och Oscar J. Mattsson: ja, men 
Herrar vice ordföranden, Aug. Mattsson, Richter. Person, Bovik, 
Lilliehöök, Gunnerson, Wallén och ordföranden: nej. 

Med 15 röster mot 9 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
Herr Bovik reserverade sig mot beslutet, enär frågan om pris-

täflan icke blifvit remitterad till Drätselkammaren, och Herr Gunnerson 
yrkade, att enär kvalificierad majoritet icke uppnåtts vid beslutet, detta 
af ordföranden skulle förklaras ogiltigt 

Med anledning af Herr Gunnersons yrkande blef på yrkande af 
Herr Lindman frågan remitterad till Drätselkammaren för yttrande om, 
huru medlen till det beslutna anslaget för pristäflan skulle utgå. 
Slutligen beslöts enligt Herr Richters förslag gifva Hamnstyrelsen be-
myndigande att ingå till Kungl. Loisstyrelsen och söka tillstånd till 
utfyllnader inom visst område samt att i öfrigt bordlägga ärendet. 
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§ 155  
Hamnstyrelsens bordlagda, under § 140 här ofvan senast antecknade hemställan 

om bemyndigande att ingå till Kungl. Lotsstyrelsen med begäran om tillstånd att få 
anlägga en pir till skydd för Kosviks hamn blef nu afslagen, sedan Herr Gunnerson 
med hänsyn till det nva läo-e i hvilket frågan på grund af utgången af det under näst-
föregående § antecknade ärende, angående ifrågasatt fastställelse af kajförslaget 
Lysells brygga—Slätteskär, kommit, yrkat afslag. 

§ 156  
Drätselkammarens anhållan om bemyndigande att till f. Angbåts- 

kommissionären J. A. Olsson få för ett pris af två kronor 50 öre pr kv.-aln försälja de 
enligt Byggnadsnämndens beslut till en tomt med N:o 10 sammanslagna tomterna 
N:ris 43 och 431/2 vid Kyrkviks Strandgata bifölls enhälligt. 

Enligt företedd, af Stadsingeniören J. Calander i Augusti 1913 upprättad 
»Kartskizz öfver Tomten N:o 10 vid Kyrkviks Strandgata», innehålle tomten ifråga i 
areal c:a 444 kv.-ineter, d. v. s. c:a 1259,23 kv.-alnar. 

§ 157  
Drätselkammarens anhållan om bemyndigande att till Herr M. E. Toft i Gefle för 

ett pris af två kronor 25 öre per kv.-aln och i enlighet med Byggnadsnämndens 
tillstyrkande få försälja tomten till huset N:o 28 Landsvägsgatan, hvilken tomt enligt 
företedd, af Stadsingeniören J. Calander i Juli 1913 upprättad kartskizz, innehölle i 
areal c:a 439,5 kv.-meter, d. v. s.e:a 1246,47 kv.-alnar, bifölls enhälligt. 

§ 158  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Herr Carl Ohrngren 

här i staden få för ett pris af två kronor per kv.-aln försälja en tomt, enligt af 
Stadsingeniören J. Calander den 8 Mars 1912 uppgjord kartskizz belägen invid gamla 
kyrkogården samt innehållande i areal c:a 342 kv.-meter d. v. s. c:a 969,95 kv.-alnar. 

byggnadsnämnden hade förordat försäljningen ifråga. 
Lnder öfverläggningen i detta nu till behandling företagna ärende yrkades af 

Herr Löfving med instämmanden af Herr Bovik: försäljning af tomten för ett pris af 
två kronor per kv.-aln. 
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Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige först 
enhälligt, på därom framställd proposition, att sälja tomten ifråga till Herr Öhrngren. 

Härefter framställde ordföranden proposition pa de olika förslagen angående 
försäljningspriset, nämligen Drätselkammarens samt Hrr Löfvings och Boviks, och då 
ordföranden förklarade sig anse propositionen på försäljning till ett pris af två kronor 
50 öre, i enlighet med Drätselkammarens förslag, vara med ja besvarad, begärdes 
votering, som sedan verkställdes i enlighet med följande justerade proposition: 

»Den som bestämmer priset till två kronor 50 öre, röstar ja, den det icke vill, 
röstar nej: vinner nej, har Herr Löfvings förslag vunnit Stadsfullmäktiges bifall.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Richter, Lindman, Laurin, Björsell, 
Hörman, Lilliehöök. Sterner, Lusch, Luckey och Wallén: ja, men Herrar vice 
ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson. Pehrson. Dahlström, Löfving, Bovik, Ljungberg, 
Granberg, Gunnarsson, Lindbom, Gunnerson, Oscar J. Mattsson och ordföranden: nej.

10 röster hade alltså afgifvits för japropositionen, men 14 för nejpropositionen, 
hvadan priset förklarades vara bestämdt till två kr. per kv.-aln. 

§ 159  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Herr Wiktor Lindbom 

härstädes för ett pris af två kronor per kv.-aln få försälja en tomt, enligt bifogad, af 
Stadsingeniören J. Calander den 8 Mars 1912 upprättad kartskizz belägen i närheten af 
gamla folkskolan på högra sidan af vägen till Lassemyren samt innehållande c:a 432 
kv.-meter, d. v. s. c:a 1225,2 kv.-alnar. Byggnadsnämnden hade förordat försäljning af 
tomten. 

Under öfverläggningen i detta nu till behandling företagna ärende framhöll Herr 
Lidell, att då priset på den tomt, som Herr Öhrngren ville köpa, enligt 
Stadsfullmäktiges förut i dag fattade beslut reducerats från föreslagna två kronor 50 
öre till två kronor per kv.- aln, priset på den ifrågavarande tomten proportionsvis 
skulle sänkas, hvarför han yrkade ett försäljningspris af en krona 50 öre pr kv.-aln. 

Herr Lindman höll också före, att tomten, som Öhrngren ville köpa, var värd 50 
öro mora per kv.-aln än denna tomt, och Herr Löfving instämde med Herr Lidell. 
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Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige först enhäll- ligt 
att sälja tomten ifråga till Herr Lindbom. 

Härefter framställdes proposition på de olika förslagen om priset per 
kv.-aln af tomten, nämligen dels Drätselkammarens å två kronor och dels 
Herr Lidells å en krona 50 öre, och sedan ordföranden förklarat den 
sistnämnda propositionen vara med ja besvarad, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända proposition: 

»Den som bifaller Drätselkammarens förslag om ett pris af två kronor, 
röstar ja, den det icke vill, röstar nej: vinner nej, har Herr Lidells förslag 
vunnit Stadsfullmäktiges bifall.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Hrr Laurin. Lindbom och Wallén ej 
deltogo, röstade härefter: Hrr Richter, Lindman, Björsell, Lilliehöök och 
Sterner: ja, men Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson, Pehrson, 
Dahlström, Löfving, Bovik, Hörman, Ljungberg, Granberg, Liisch, 
Luckey, Gunnarsson, Gunnerson, Oscar J. Mattsson och ordföranden: nej. 

Med 16 röster mot 5 hade alltså beshitits enligt nejpropositionen, 
hvadan priset å tomten alltså bestämts till en krona 50 öre per kv.-aln. 

§ 160  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Lysekils 

Järnvägsaktiebolag få för ett pris af två kronor per kv.-aln försälja 
en vid Äkerbräckan belägen tomt, enligt af Stadsingeniören J. Calan- 
der i Juli 1913 upprättad tomtskizz innehållande i areal c:a 303 kv.- 
meter, d. v. s. c:a 859,3-1 kv.-alnar. Byggnadsnämnden hade för- 
ordat försäljning af tomten. 

Under öfverläggningen i detta nu till behandling företagna ärende, 
yrkades af: Herr Gunnerson: försäljning af tomten till ett pris af tre 
kronor per kv.-aln och Herr vice ordföranden: försäljning af tomten 
till ett pris af två kronor 25 öre per kv.-aln. 

Stadsfullmäktige beslöto först enhälligt att sälja tomten till järn- 
vägsbolaget. 

Härefter beslöts att bifalla Herr vice ordförandens yrkande an- 
gående försäljningspriset, hvilkct beslut ordföranden förklarade hafva 
tillkommit med lagstadgad majoritet. 
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§ 161  
Uti bordlagda, under § 146 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

begäran af O. W. Kleins sterbhus om afskrifning af Klein för år 1912 påförda 
kommunalutskylder, 146 kronor 5 öre, hade Drätselkammaren afgifvit yttrande, 
som nu föredrogs, och hvaraf inhämtades, att Kammaren, med hänsyn till att, 
såsom af handlingarna i ärendet framginge, vid ackordsuppgörelse de 
oprioriterade fordringsägarna hos ifrågavarande sterbhus nedsatt sina fordringar 
med 30 %, beslutit föreslå Stadsfullmäktige att bevilja lika stor nedsättning som 
dessa fordringsägare, d. v. s. att afskrifning å utskylderna skulle göras med 43 
kronor 81 öre och fordringen ifråga alltså nedsättas till 102 kronor 24 öre. 

På yrkande af Herr Sterner bifölls enhälligt Drätselkammarens förslag. 

§ 162  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Sam- kolans i 

Lysekil räkenskaper för är 1912 (Bil.) föredrogs, hvarefter vederbörande 
beviljades ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 163  

Föredrogs följande genom Magistraten inkomna 

»REVISIONSBERÄTTELSE. 

Undertecknade utsedda att revidera hälsovårdsnämndens räkenskaper. få 
efter fullgjort uppdrag tillstyrka ansvarsfrihet dä räkenskaperna äro försedda med 
behörig verifikation. 

Lysekil den *% 1913. 
WIKTOR LINDBOM. 

OTTO BOVIK.» 

På yrkande af Herr Liisch blef berättelsen härefter remmitterad till 
Hälsovårdsnämnden med anmodan, att nämnden ville till Stadsfullmäktige 
inkomma med fullständig balansräkning rörande räkenskaperna för 1912. 
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§ 164  
Uti inkommen och nu föredragen skrifvelse hemställde Kungl. 

Socialstyrelsen, huruvida Lysekils stad ville deltaga i den allmänna 
lefnadskostnadsundersökning, som planerats för tiden 1913-1914. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Richter, som hänvisade till att för ej länge sedan Stads-

fullmäktige afslagit en ansökan af liknande slag: afslag å Kungl. 
Socialstyrelsens hemställan: 

Herr Gunnerson, som ansåge frågan vara af intresse: remiss al ärendet 
till Drätselkammaren; och 

Herr Dahlström, hvilken sökte påvisa, att samtliga de skäl som, när 
frågan om lefnadskostnadsundersöknings anställande förut var före, 
anfördes mot bifall till ett dylikt förslag, nu icke längre före- funnes: bifall 
till nu ifrågavarande hemställan med remiss till Drätselkammaren af 
ärendet, i hvad det rörde anslående af medel, hvilka f. ö. talaren ansåge icke 
behöfva öfverskrida ett belopp af tvåhundrafemtio kronor. 

Herr Ljungberg instämde med Herr Dahlström. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 

framställd proposition på dels afslagsyrkandet och dels Herr Dahlströms 
yrkande, som nu ändrades till att omfatta äfven utseende af kommitté för 
undersökningens omhänderhafvande, förklarat sistnämnda* proposition 
vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller Kungl Socialstyrelsens hemställan och yrkandet att 
tillsätta en kommitté för undersökningens omhänderhafvande samt vill 
remittera kostnadsfrågan till Drätselkammaren, röstar ja, den det icke vill, 
röstar nej; vinner nej har frågan afslagits.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Hrr Lilliehöök och Lusch ej deltogo, 
röstade härefter: Hrr Pehrson, Dahlström, Bovik, Ljungberg, Granberg. 
Gunnarsson, Gunnerson, Oscar J. Mattsson och ordföranden ja, men Hrr 
vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson, Richter, Lindman, Laurin Löfving, 
Björsell, Höiman, Sterner, Luckey, Lindbom och Wallén nej. 

Med 13 röster mot 9 hade alltså beslutits i enlighet med nej-
propositionen. 
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§ 165- 
Herr Lilliehöök hade inkommit med följande nu föredragna skriftliga 

motion: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Det är nu åtskilliga år sedan Ingeniören Herr Nils Gellerstedt afslutade 
sitt åtagna arbete med Stadens uppmätning och uppgörande af förslag till 
stadsplan. 

Alla, som ieke tillhöra stadens Byggnadsnämnd, taga under sådana 
förhållanden naturligtvis för gifvet, att stadens mellanhafvande med honom 
är, hvad den ekonomiska delen beträffar, till alla delar regleradt och 
uppgjordt, isynnerhet när man vet, att Ingeniör Gellerstedt fullgjordt sitt 
åtagande på ett synnerligen berömvärdt sätt och aflämnat ett förstklassigt 
arbete. 

Det förhåller sig emellertid icke så, Ingeniör G. har ännu icke lyckats 
erhålla slutuppgörelse med Byggnadsnämnden. 

Den 26 Okt. 1911 aflämnade han fullständig redogörelse för verkställda 
extra arbeten vid stadens uppmätning, uppgående till ett värde af kr. 6,800: 
—. Denna fordran nedsatte Ingeniör G. omedelbart för- likningsvis till 5,000: 
— kronor. 

Först ett år därefter, eller i Oktober 1912, meddelar Byggnadsnämnden, 
att den har under utarbetande förslag till uppgörelse rörande ersättning för 
extra arbetena. 1 anledning däraf begär Ingeniör G. att erhålla del af detta 
förslag innan det förelägges Stadsfullmäktige. Denna begäran har hittills icke 
blifvit villfaren.^Byggnadsnämnden har synbarligen ännu icke medhunnit 
att^hvad Ing.'^Gellerstedt vidkommer, utarbeta det utlofvade förslaget till 
uppgörelse. 

I April månad detta år erhöll Ingeniör G. från Byggnadsnämnden 800: 
— kronor, möjligen det belopp Stadsfullmäktige beviljade den 19 Dec. 1912. 
I den skrifvelse, som medföljde denna remiss angafs emellertid ej för hvilket 
arbete den skulle utgöra ersättning, men utlofvades samtidigt upplysning 
rörande dessa frågor. Dessa upplysningar lär Ing. G. tills dato förgäfves 
väntat på. 

På grund af hvad jag här ofvan anfört får jag 
vördsamt föreslå, att Stadsfullmäktige besluta ålägga 
Byggnadsnämnden att ofördröjligen söka få till stånd en 
godvillig uppgörelse med Ingeniör 
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Gellerstedt, eller, om detta oj kan sko, hänskjuta 
tvisten till skiljenämnd. ' 

Lysekil den 16 Augusti 1913. 

C. S. LILLIEHÖÖK.» 

Under öfverläggningen i ärendet begärde Herr Lilliehöök först 
ordet och talade för bifall till sin motion. 

Sedan Herr Borgmästaren Sundberg redogjort för 
mellanhafvandet emellan Byggnadsnämnden och Ingeniören 
Gellerstedt samt förklarat att det vore Byggnadsnämndens mening, 
att Gellerstedt ieke skulle erhålla mera ersättning, än han fått, oeh att 
om han ville hafva ytterligare sådan, han finge gå till domstol, yrkade 
Herr Lindman med instämmande af Herr Luckey och vice 
ordföranden: att motionen icke måtte föranleda någon 
Stadsfullmäktiges åtgärd, och framhöll Herr Aug. Mattsson, att Herr 
Gellerstedt af Byggnadsnämnden rönt ett fullkomligt juste 
bemötande. Efter det Herr Lilliehöök ytterligare framhållit, att tvisten 
om tolkningen af kontraktet emellan Gellerstedt och 
Byggnadsnämnden skulle afgöras genom skiljenämnd och att här, 
enligt motionärens mening, förelåge en sådan tvist, bifölls Herr 
Lindmans yrkande. 

§ 166  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver 

följande Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags 
koncessionsansökan: 

»Till Magistraten i Lysekil. 
Lysekils Bränvinsförsäljningsaktiebolag får med bifogande af 

vederbörligen fastställd bolagsordning genom undertecknade, 
bolagets valda styrelse, härmed vördsamt anhålla att få på sig 
öfverlåten konsessionen att i staden Lysekil utminutera och utskänka 
spirituösa äfven under nästa treårsperiod, räknad från och med den 1 
Januari 1914 till och med den 31 December 1916. 

A bolagets vägnar förbinda vi oss att för erhållande af ifråga-
varande konsession under nämnda år erlägga Trettonhundrafemtio 
(1350) kronor, motsvarande stadgad afgift å 225 kronor för en 
minuthandels och fem utskänkningsrättigheter, samt hela den vinst 
där- utöfver som på begge rörelserna uppkommer sedan alla öfriga 
utgifter 
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och omkostnader för bådadera guldits, allt i öfverensstämmelse med 
föreskrifterna i Kungl. Förordningen angående försäljning af bränvin 
den 9 Juni 1905. 

Lysekil den 7 Augusti 1913. 
LYSEKILS BRÄN VINSFÖRSÄLJNINGS AKTIEBOLAG. 

Dess Styrelse. 
C. S. LILLIEHÖÖK. 

MAGNUS RADHE. AUG. L. KIHLBERG.» 
Därvid funnos fogade däruti åberopade bolagsordning samt 

utdrag af protokollet vid ordinarie bolagsstämman den 4 Maj 1912, i; 
83, utvisande, att till styrelseledamöter för försäljningsåret 1913 utsetts 
C. S. Lilliehöök, Magnus Radhe och Aug. L. Kihlberg. 

Ansökningen föredrogs, hvarefter, sedan ordföranden på föran-
ledande af Herr Dahlström upplyst, att brännvinsbolagets styrelse snart 
skulle fatta beslut ang. vissa af Stadsfullmäktige föreslagna 
restriktioner i rusdryckshandeln, Stadsfullmäktige enhälligt och utan 
votering beslöto för sin del tillstyrka ansökningens beviljande. 

§ 167  
Drätselkammaren anmälde i ingifvet och nu föredraget protokolls-

utdrag, att Kammaren med stöd af Stadsfullmäktiges beslut den 23 
Januari 1912, § 10 i protokollet, ansett nödigt att annonsera Stads- och 
hamningeniörstjänsten till ansökan ledig. 

Samtidigt anhöll Kammaren, att enär, om staden för befattningen 
ifråga ville förvärfva en dugande och välmeriterad förmåga, aflöningen 
för befattningen måste höjas till 3,500 kronor. Stadsfullmäktige måtte 
besluta höja lönen för en ny Stads- och hamningeniör till nämnda 
belopp, som i budgeten borde upptagas, då Hamnstyrelsen förklarat sig 
icke kunna höja sitt nu utgående lönebidrag, med 2,300 kronor för 
stadens och 1,200 kronor för hamnens del. 

Herr Sterner yrkade bifall till Drätsekaminarens anhållan. 
Herrar vice ordföranden och Luckey instämde i Herr Sterners 

yrkande. Herr Bovik hade intet emot höjning af löneu, men ansåge, att 
löneförhöjningen hade bort begäras, innan platsen annonserades ledig. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Drätselkammarens begäran. 
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§ 168  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Fattig-

vårdsstyrelsens räkenskaper och förvaltning för år 1912 (Bil.) föredrogs, 
hvarefter vederbörande beviljades ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattade. 

§ 169  
Att jämte ordförande justera dagens protokoll utsågos Hrr Björsell 

och Bovik. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
RICH. BJÖRSELL. 

ALFR. BOVIK. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedde kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Fredagen den 26 September 
1913 kl. 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerioall. 

I.y»ekilRpo»ten» Boklryckeri



 

Bil. till prot. N:o 12, § 62.

Undertecknade, utsedde att granska Samskolans i Lysekil räken-
skaper för är 1912, få härmed afgifva följande 

Revisionsberättelse. 
Vid årets början finnes enligt räkenskaperna: 

Tillgångar . ................................. Kr. 
Skulder..................................... » 

Öfverskott Kr.
Enligt räkenskaperna har skolan haft följande 

Inkomster:
3,000:— 
4,000: - 

800:- 
835:94 

466:67 
2,500:— 
4,327:50 
3,901: - 

50: —
27: 50 

[9,908:61

Utgifter: 
 . . Kr. 
Afloningar ...............................................  
Lönetillskott till fröken Mattsson. » 
Läkarearvode ......................................... • > 
Kassörsarvode ........................................ ’ » 
Städning .................................................. ’ » 
Inventarier .............................................. '  » 
Reparationer ..........................................*  » 
Bränsle .................................................... Trpt Kronor 

Kr. 
» 

» 

 » 

» 
» 

Kronor 

Anslag af staten ..................................................  
» » staden ................................................. 

Aldersbidrag från staten till fröken Mattsson 
1910-1911  ...........  ..............................  ... 

Aldersbidrag från staten till fröken Mattsson . 
aldersbidrag från staten till fröken Mattsson (ej

pensions) ....  
Vexel i Handelsbanken . 

Terminsafgifter 
(vårterm.) . 

» (höstterm.) . 
Medlemsafgifter. . . . , 

Anmärkningsböcker . . . 

17,000: 
— 
16,093: 

13,283: - 
1,188: —

100: 
— 

50: —
253: 
— 
136:16 

15:85 
451:50



 

 

Trpt Kr. 
Skatter ...................................................................... » 
Belysning .................................................................. » 
Brandförsäkringspremier ...................................... » 
Räkningar till Bokh. Wallin 1900—1912 . . . . » 
Räntor ...................................................................... » 
Diverse utgifter ........................................................ » 
Inlöst vexel 8/3 1913 (bokförd 1912) ...................... » 
Afbet. å Kassörens fordran från 1911 ................... » 

Kronor 

Vid årets slut visar räkenskaperna följande ställning:
Tillgångar: 

Fastighet .................................................  . . 
Inventarier ...................................................  

Skulder: 
Lån af Hvitfeldtska stipedieinrättningen . . . 
Lån af Göteborgs Bank . . ' .........................  
Kassörens fordran 31/12 1912 ....................  

öfverskott ......................................................  

Revisorerna vilja uttala önskvärdheten af att en särskild bok 
upptagande elevernas namn upprättas och att i denna angifves 
termins- afgiftema respektive ha att betala, äfvensom att 
anteckningar göras när dessa erlagts. Att såsom nu sker föra dessa 
anteckningar på lösa blad och endast med en vinkel, eller bock om 
man så vill kalla det, beteckna att afgiit blifvit erlagd torde få anses 
förkastligt. 

Som utgiftsposterna äro försedda med verifikationer, få vi till-
styrka ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 15 Aug. 1913. 
RICH. EKDAHL J. O. WALLENTIN. 

(af Stadsfullmäktige utsedd 
revisor). 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 

15,477: 51
74: 96 
46: 86 
55: 08 

531: —
847: 43 
157: 50 

2,501: 26 
217:02

19,908: 61

. Kr.          15,000: — 

. » 2,000; - 
Kronor 17,000: — 

. Kr. 9,000: — 

. » 5,500: — 

. » 1,406:24 
Kronor 15,906:24 .
1,093:76 
Kronor 17,000: — 



 

Bil. till prot. N:o 12, § 168.

Revisionsberättelse.

Undertecknade af Lysekils Stadsfullmäktige utsedda att granska Lysekils 
fattigvärdsstyrelses räkenskaper och förvaltning for år 1912 få härmed afgifva följande 
berättelse öfver fattigvårdens ställning. 

Inkomster: 
Behållning från år 1911 ............................................................  
Uppburit af stadskassan ...........................................................  
Diverse inkomster Hyror ..........................................................  
Statsbidrag .................................................................................  
Försålda böcker .........................................................................  
Bötesandelar ..............................................................................  
Stures lösegendom .....................................................................  

„ sjukhjälp ...........................................................................  
Per Bomans lifränta ..................................................................  
Sålt en symaskin ........................................................................  
Alfr. Lind inbetalt .....................................................................  
Sofia Johanssons egendom  ......................................................  
Aterbekomna utlägg .................................................................  

Utgifter; 
Afgifter till hospital ..................................................  

„ ,, sjukhus .............................................  
Ersättning till andra kommuner Utbetalt till 
understödstagare Underhåll å assurans af fattighuset 
. 
Underhåll 12 fattigstugor ........................................  
Arfvode å porton ......................................................  

Behållning
Innestående å sparkassebok .... 
Innestående å Giroräkning .... 
Kontant i kassan ...............................................  

Kr. 

60: — 
35: — 

1: —
69: 99 
10: — 

270: — 
210: —

18: 75 
100: — 
1,649: —

929: 21
Kronor

Kr. 1,104: 80
1,193: 95

377: 85 
16,717: 13
396: 69 

276: 46
1,363: 75

3,000: — 
1,200: — 

438: 06 
Kronor 

4,638: 06
26,068: 69

5,115: 74
17,600: — 

3,352: 95
26.068: 69



 

Fattigvårdens ställning vid 1913 års utgång är följande:
Tillgångar: 

Fattighuset värderadt till ...................................................  11,000: — 
Div. lösegendom ....................................................................  250: — 
12 st. Fattigstugor ...............................................................  9,400: — 
Kassabehållning .................................................................   4,038: 00 

Kronor 25,288:06
Då räkenskaperna äro med behöriga verifikationer försedda, inne-

stående medlen öfverflyttade från upp- och afskrifnings- till löpande 
räkning samt bokföringen från och med 1913 omlagts i öfverens-
stämmelse med revisorernas för år 1911 förslag få vi tillstyrka full och 
tacksam ansvarsfrihet för den tid revisionen afser. 

Lysekil den 30 Juli 1913.
EDV. HYLLENGREN. J. A. JACOBSSON.

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 



 

1913            Lysekils            N:r 13. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde aen 2 Oktober 1913.

Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Dahl
ström, Lilliehöök, Granberg och Lusch. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 170  
Före förhandlingarnes början redogjorde ordföranden för utgången 

i Landstinget af sjukhusfrågan och meddelade, att motionen om sjukstuga 
i Lysekil blifvit afslagen, men att utsikt finnes för Landstingets bifall för 
en mindre sju k vårdsanstalt i Lysekil, om motion därom in» gifves. 

§ 171  
Fiskhandlanden Anton Backman hade genom Magistraten inkom-

mit med en skrifvelse, hvari han på anförda grunder hemställde att få för 
ett pris af 1 krona pr kvadrataln köpa tomten till husen N:ris 5 ooh ö vid 
Blokebacken, hvilken tomt Stadsfullmäktige den 7 Februari detta år på 
Drätselkammarens förslag beslutit sälja till Backman för ett pris af 1 krona 
25 öre pr kvadrataln. 

Öfver Backmans anhållan hade ordföranden inhämtat det yttrande af
Drätselkammaren, att kammaren icke funne skäligt frångå sitt den 21 
Januari detta år fattade beslut att föreslå ett pris af en krona och 25 öre pr 
kvadrataln. 

Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöto Stadsfull-
mäktige enhälligt, på yrkande af Herr Sterner, att vidhålla sitt förut fattade 
beslut att till Backman försälja tomten ifråga för ett pris af en krona 25 öre 
per kv.-aln. 



 

1913 den 2 Oktober. 

§ 172. 
Magistraten hade infordrat Stadsfullmäktiges yttrande öfver ansökningar 

om rätt till utskänkning af vin och öl inom Lysekil under åren 1914, 1915 och 
1916 af följande personer å nedannämnda ställen, nämligen: 

1 :o) Bernhard Hedberg, i huset N:r 45 Gamla Strandgatan, 
2:o) Olof Dorthé, i huset N:r 33 Kungsgatan, 
3:o) Ankan Anna Klein, i huset N:o 54 Kungsgatan, hvilken sistnämnda 

ansökan afsåg dylik utskänkning till spisande gäster vid måltider. 
Hvarje ansökan behandlades för sig, och Stadsfullmäktige beslöto 

enhälligt, på förslag af Herr Lindman, att, enär Hedberg och Dorthé ansågos 
lämpliga att fortfarande handhafva sådan utskänkning som ifrågavarande, 
tillstyrka bifall till deras ansökningar, men endast för ett år, d. v. s. 1914, samt, 
att, då den af Klein sökta rättigheten vore obehöflig, afstyrka bifall till hennes 
ansökan. 

§ 173  
Uti bordlagda, under § 148 här ofvan antecknade ärendet an- 

gående val af pensionsnämnd hade valkommittén inkommit med föl- 
jande förslag, nämligen: 

såsom ledamöter: 
Herrar Patrik Johansson, August Thorson, E. W. Olsson, Carl 

Rudberg, P. A. Malmrot och A. W. Christensson; och 
såsom suppleanter: 

Herrar Alfr. Gustafsson, Carl M. Brännberg, G. A. Löfgren, Elof 
Cornér, C. G. Rundgren och Charles Backman. 

Sedan Herr Borgmästaren Sundberg upplyst, att Magistraten fö- 
reslagit Försäkringsinspektören A. W. Christensson till Pensionssty- 
relsens ombud samt Rektorn Ake Wilson och Kamrern Hugo Hall- 
gren till respektive ordförande och vice ordförande, utsago, sedan 
jämväl en del nya namn föreslagits, genom sluten omröstning, till 
ledamöter i nämnden: Stenhuggaren Patrik Johansson med 20, Mek. 
arbetaren Aug. Thorson med 19, Skomakaren P. A. Malmrot med 18, 
Lotsförmannen Em. Hörman med 15, Handlanden E. W. Olsson med 
13 och Hälsovårdspolisen Aug. Ehnberg med 11 röster. Närmast i 
röstetal kommo Kammarskrifvaren Carl Rudberg och Barberaren G. 
A. Löfgren med hvardera 8 röster. 



 

 ____  _______________ 1913 den 2 Oktober. ______________  _ 

Till suppleanter i nämnden utsågos enhälligt de af valkommittén föreslagna 
personerna, med tjänstgöringsskyldighet i här nämnd ordning. 

Genom lottning bestSmdes härefter, att af ledamöterna, Herrar Malmrot, Olsson 
och Horman samt af suppleanterna Herrar LBfgren, Rundgren och Corner skulle af gä 
efter två år, räknadt från nästa års början. 

1 rågan om ersättning åt nämndens ordförande och ledamöter remitterades till 
Drätselkammaren för yttrande. 

§ 174  
. årslag af ordföranden beslöts enhälligt att staden skall uppträda som 

mellankommande part i den rättegång, som pågår vid Rådstufvurätten i Lysekil 
emellan Baningeniören Anton Larsson och Kaptenen Arthur Asplund, kärande, samt 
Lysekils Jämvägsaktiebo- lag, svarande, angående upphäf vande af Järn 
vägsbolagsstämmans beslut att tillerkänna Lysekils stad ränta å expropriationsmedel. 

Stadsfullmäktige beslöto, likaledes enhälligt, att bemyndiga Drätselkammaren 
att i målet, som skulle förekomma nästa gång den 27 dennes, anmäla sig som 
mellankommande part och föra stadens talan, samt att, om Kammaren så ansåge 
nödigt, anlita en juridiskt bildad person såsom rättegångsombud eller 
rättegångsbiträde: och skulle utdrag af detta protokoll för Drätselkammaren gälla 
såsom fullmakt, jämväl innefattande befogenhet att transportera fullmakten på viss 
person eller på innehafvaren. 

Detta beslut förklarades genast Justeradt. 
§ 175  

Af Herr Lilliehöök ingifven skriftlig afsägelse af uppdraget att vara ledamot i 
Hälsovårdsnämnden och Styrelsen för Lysekils stads Elektricitetsverk lästes och 
godkändes, hvarefter beslöts uppdraga åt valkommittén att afgifva förslag till 
återbesättande af nämnda befattningar efter Herr Lilliehöök. 

§ 176  
Genom Magistraten för kännedom öfverlämnad skriftlig afsägelse af Herr 

Lilliehöök af ledamotskapet i Stadsfullmäktige, tillfölje afflytt- ning från staden, lästes 
och godkändes. 



 

1913 den 2 Oktober. 

Herr Lilliehööks skrifvelse skulle återställas till Magistraten för 
vidare åtgärd. 

Vice ordföranden föreslog att i dagens protokoll skulle anteqk- nas 
Stadsfullmäktiges tacksamhet för det mångåriga kommunala ar- )jete 
Herr Lilliehöök nedlagt i Lysekil. 

§ 177  
Af Herr Dahlström ingifvep skriftlig afsägelse af ledamotskapet i 

Stadsfullmäktige och kommittén för uppgörande af finansplan lästes 
och godkändes. 

Det beslöts vidare att genom protokollsutdrag för Magistraten 
anmäla afsägelse af ledamotskapet i Stadsfullmäktige och anmoda 
Valkomniittén att föreslå ,en ledamot i finanskommittén efter Herr 
Dahlström 

§ 178  
Sedan föredragningslistans ärenden genomgåtts uttalade ordfö>-

randen å egna och Stadsfullmäktiges vägnar ett tack först till Öf- versfe 
Lilliehöök för den gagnande verksamhet han här utöfvat och det nit och 
intresse, hvarmed han deltagit i arbetet för samhällets ytveckling under 
de 30 åren han varit bosatt här, erinrande om, att Qfverste Lilliehöök 
dessutom under vissa perioder varit dels kommu-  nalstämmans och 
kommunalfullmäktiges ordförande och dels sedermera 
Stadsfullmäktiges och Drätselkammarens ordförande; samt därefter till 
Herr Dahlström, som sedan år 1911 varit ledamot af Stadsfullmäktige, 
för det intresse och den hofsamhet, hvarmed han deltagit i arbetet för 
samhällets bästa och hvarigenom han tillvunnit sig Fullmäktiges 
aktning och sympati. 

Ordföranden anhöll, att dessa uttalanden till de afgångne leda-
möterna måtte i dagens protokoll intagas, hvilket enhälligt 
godkändes,  

§ 179  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågoa Herrar 

Laurin och Lindbom. 
Som ofvan 

Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 

L. JAUR1N. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit 
efter och justering offentligen uppläst å 
rådhuset ber 1913 kl. 6 e. m.; betygas 

förut skedde kungörelse 
Lördagen den 11 Okto- 

MAGNUS RADHE.

Josef Centerwall.



 

         Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 

Lysekil sammanträde den 6 November 1913. 

Frånvarande med anmäldt och godkänd t förhinder: 
HrGunnerson. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Som sekreterare tjänstgjorde undertecknad Calander. 

§ 180  
Utdrag af Magistratens protokoll för den 27 Oktober 1913, § 122, 

föredrogs, och inhämtades häraf, att vid röstsammanräkning nämnda 
dag för utseende af efterträdare åt Herr Lilliehöök såsom stadsfull- 
mäktig högsta röstetalet, 3,789 röster, erhållits af Kamreraren J. A. 
Anderson, som alltså förklarats vald till stadsfullmäktig i Herr Lillie- 
hööks ställe för tiden till den 1 Januari 1917. 

Ordföranden hälsade härefter Herr Anderson, som blifvit kallad 
till sammanträdet och nu var tillstädes, välkommen bland stadsfull- 
mäktige. 

§ 181  
Af nu föredraget utdrag af Magistratens protokoll för den 27 

Oktober 1913, § 123, inhämtades, att vid röstsammanräkning nämnda 
dag för utseende af efterträdare åt Herr Dahlström såsom stadsfull- 
mäktig Järnarbetaren Aug. Thorsson erhållit högsta röstetalet, 895 
röster, och alltså förklarats vald till stadsfullmäktig i Herr Dahlströms 
ställe för tiden till den 1 Januari 1915. 

Herr Thorsson, som ka*lats till dagens sammanträde och nu var 
tillstädes, hälsades härefter af ordföranden välkommen bland stads- 
fullmäktige. 

§ 182  
Magistraten hade till Stadsfullmäktige för kännedom öfverlämnat 

följande skri f velse från Städernas Allmänna Brandstodsbolag samt 
brandchefens här i staden yttrande med anledning af skrifvelsen: 

1913 Lysekils N:r 14. 



 

1913 den 6 November. 

»Till Magistraten i Lysekil. 

Af protokollet, hållet vid polisförhör i Lysekil den 22 nästlidne Mars 
angående eldsvåda samma dag i Förste stadsläkaren Axel Nilssons fastighet 
vid Sillgrändsgatan framgår att eldsvådan troligtvis uppkommit genom att 
aska utslagits i soptunnorna inom gården. 

Som dylikt förfaringssätt måste betraktas som en stor fara fö- staden, 
hvilken hufvudsakligast är bebyggd med trähus, samt dessutom synes stå i 
strid mot bestämmelserna i § 1 i den för staden gällande brandordningen, 
enligt hvilken det är »förbjudet att annor- ledes än i täckt och mot eldfara 
betryggande kärl förvara ur eldstäder tagna kol eller aska, innan dessa 
afsvalnat och slocknat», får Styrelsen för Städernas Allmänna 
Brandstodsbolag härmed anhålla att Magistraten ville taga i öfvcrvägande, 
huruvida icke ägaren af ofvannämnda fastighet bör åläggas att omedelbart 
anskaffa kärl af eldfast beskaffenhet för uppsamlande af all aska och kol 
inom fastigheten. 

Dessutom torde lämpligen vid årets ordinarie brandsyn i staden böra 
tillses att, där eldfasta kärl för ifrågavarande ändamål inom staden ej finnas, 
sådana anskaffas. 

Slutligen synes bestämmelsen i brandordningens § 1 böra erhålla en 
något ändrad lydelse och föreslås i sådant hänseende, efter mönstret af 
brandordningen för Gefle, följande: 

»Likaledes vara förbjudet att annorledes än i för ändamålet afsedda 
metall- eller stenkärl med tillhörande lock af metall eller sten förvara ur 
eldstäder tagna kol och aska. Kärlet skall vara lätt tillgängligt och försedt 
med tydlig påskrift om dess ändamål.» 

Nuvarande bestämmelse öfverlåter åt hvar och en att bedöma, när kol 
och aska skola anses ofarliga, hvilket ej torde vara lämpligt, enär det kan 
förflyta anmärkningsvärdt lång tid, innan kol och aska fullständigt slocknat 
eller afsvalnat, så att all fara för antändning därifrån är utesluten. 

Styrelsen anhåller att Magistraten benäget ville i sinom tid lämna 
Styrelsen närmare meddelande i ämnet. 

Stockholm den 19 April 1913. 

STÄDERNAS ALLMÄNNA BRANDSTODSBOLAG, 
JOHAN ÖSTBERG. 



 

1913 den 6 November. 

»Till Magistraten i Lysekil. 
Med anledning af Magistratens begäran om mitt yttrande öfver bilagda 

skrifvelse från Städernas Allmänna Brandstodsbolag af den 19:de sistlidne April 
får jag vördsamt anföra: 

Faran för eld, orsakad af att ur eldstäder tagna kol eller aska, innan dessa 
afsvalnat och slocknat, förvaras i för ändamålet icke betryggande kärl, synes mig 
påtaglig, hvarjämte dylik förvaring uppenbarligen är stridande mot sista punkten 
i § i i stadens brandordning. 

Svårt torde dock vara att utan noggrann och tidsödande undersökning 
afgöra om icke bland tillsynes slocknad aska kan finnas mindre glöd, hvilka lätt 
kunna antända förvaringskärlen, såvida icke dessa äro mot antändning 
betryggande. Ett tillägg i stadens brandordning, föreskrifvande att dessa kärl 
skola vara eldfasta, torde af ofvan nämnda skäl få anses nödvändigt och 
välbetänkt. 

Om emellertid sålunda föreskrifves eldfasta kärl för förvaring af ur 
eldstäder tagna kol och aska, skulle sannolikt i närheten af dessa kärl placeras 
icke eldfasta sådana till förvaring af sopor, matafskräden och dylikt. Nära ligger 
det då till hands att tänka sig möjligheten af att i brådskan förväxling af 
förvaringskärlen kan äga rum, så att soporna tömmas i de eldfasta kärlen och de 
eldfarliga affallen i de icke eldfasta soptunnorna. Fullt betryggande blefve 
förordningen först, om den föreskref att såväl sopor, matafskräden o. d. som ock 
ur eldstäder tagna kol och aska skola förvaras i med eldfasta lock försedda 
eldfasta kärl, som af brandsynen årligen besiktigas. 

Merkostnaden för husägaren i anledning af denna föreskrift torde blifva 
obetydlig. 

Lysekil den 31 Maj 1913. 
                                                             EMIL LÖFBERG. 

Brandchef.» 

Magistraten hade tillika i till Stadsfullmäktige ställd skrifvelse hemställt, 
huruvida icke den sålunda föreslagna ändringen i stadens brandordning 
lämpligen borde beslutas. 

Samtliga handlingar i ärendet föredrogos nu. 
Under don härefter uppkomna öfvorläggningen yrkades af: 
HERR Lindman, med instämmanden af Herr vice ordföranden Luckey och 

Anderson: boiMläggning af ärendet, och 
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af Herr Richter: tillsättandet af en kommitté, bestående afbrand- nhpfpn 
nrh två andra personer, för utredning af frågan, hvarjämte ordföranden förordade 
bifall till brandstodsbolagets framställning och He^BorgmäXren Sundberg talade 
för Herr Riehters förslag 

Etan votering beslöto Stadsfullmäktige, med bordläggning af ärendet, att 
uppdraga åt en kommitté, bestående af Brandehefen, samman- kal ande, samt
stadsfullmäktigeledamötema Herr Aug. Mattsson och Wallén att inkomma tiU 
Stadsfullmäktige med utredning i ärendet. 

§ 183  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande före den 15 nästa 

December, i vissa frågor angående ordnandet af apoteksväsendet i riket, hvilket 
yttrande skulle afgifvas å särskild öfverlämnad blankett. , ......
 . . 

Ärendet remitterades till Hälsovårdsnämnden for afgifvande af förslag till 
yttrande däri. 

§ 184  
Sedan v. Konsuln J. G. Gunnerson anfört besvär mot och därvid yrkat 

upphäfvande af det af Stadsfullmäktige den 11 sistlidne September fattade, under 
§ 154 i protokollet antecknade beslutet angående utlysande af pristäflan om 
upprättande af ett fullständigt hamnförslag och anslående af medel för detta 
ändamål, hade genom Magistraten infordrats Stadsfullmäktiges förklaring i 
frågan. 

Handlingarna i ärendet föredrogos. 
Under öfverläggningen i ärendet yrkade Herr Sterner, med instämmande af 

Herrar Richter och Luckey, att uppdraga åt en två- mannakommitté, till hvars 
ledamöter han föreslog Kyrkoherden Fritz Lusch och Redaktören Axel 
Ljungberg, att utarbeta och till Stadsfullmäktige inkomma med förslag till 
förklaring i ärendet, hvarjämte ordföranden hänförde sig till innehållet i följande 
af honom nu föredragna: 

»P. M. 
Herr Gunnersons besvär grunda sig dels på formella skäl dels på att en 

pristäflan för fullständigt hamnförslag icke är till någon nytta och alldeles 
onödig, och därigenom kränkande hans enskilda rätt. 



 

1913 den 6 November. 

Hvad beslutet om anslag af 5,000: — kronor till premier för hamnförslag 
beträffar, så var nog detta förhastadt, synnerligast som frågan var ny och outredd, 
hvilket jag äfven tillkännagaf vid sammanträdet, men jag ville icke, i frågans 
dåvarande läge, förklara beslutet ogiltigt, fastän klagandens yrkande att jag skulle 
förklara detsamma ogiltigt, då icke kvalificerad majoritet uppnåtts, kringgicks 
därigenom, att Herr Lindman yrkade att frågan skulle remitteras till 
Drätselkammaren för yttrande, huru medlen skulle utgå, och jag föreställde mig, 
att ett slutligt afgörande sedermera skulle förekomma i Stadsf ull m äk tige. 

Som jag, vid närmare eftertanke, finner, att ett dylikt drätsel-
kammareyttrande icke kan upphäfva beslutet om anslag af 5,000 kr. för 
premietäflan, anser jag, att besvären böra bifallas. 

Jag tillåter mig påpeka, att Stadsfullmäktige redan den 5 Juli 1912 beslutat 
att utreda frågan om Grötöns förbindelse med fastlandet och därför anslagit 1,000 
kr. för detta ändamål och likaledes den därpå följande 25 Juli ytterligare beslutat i 
ärendet efter den utredning Ingeniören Hallmén till Drätselkammaren afgifvit 
samt att slutlig utredning i frågan ännu icke till Stadsfullmäktige inkommit. 

Då Stadsfullmäktige i det öfverklagade beslutet hufvudsakligast afsett 
skydd för våra nuvarande hamnar och Grötö hamn, torde efter pågående 
utredningar och upprensning vara det mest effektiva skydd för sydliga och ostliga 
vindar i södra hamnen, torde Stadsfullmäktiges beslut i den frågan böra afvaktas, 
innan andra åtgärder vidtagas. 

Hvad norra hamnen beträffar, så har Hamnstyrelsen under innevarande år 
fullbordat kajskoning och pålvirke från Kölhalebryggan till den under utfyllnad 
varande piren, hvarigenom behofvet där, af såväl tilläggsplats för båtar som skydd 
därför, är för många år tillgodosed t. 

På grund af det anförda får jag tillstyrka Stadsfullmäktige att frångå sitt 
beslut af 11/9 i hvad det afser anslag till premietäflan för hamnförslag, och 
således gilla besvären. 

MAGNUS RADHE.» 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Sterners förslag att uppdraga 
åt Hrr Lusch och Ljungberg att utarbeta och till Stadsfullmäktige inkomma med 
förslag till förklaring i ärendet. 
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§ 185  
Med anledning af föreskrifven s. k. bostadsräkning här i staden i 

sammanhang med mantalskrifningsförrättningar hade Magistraten i till 
Stadsfullmäktige ställd, nu föredragen skrifvelse hemställt om anvisandet af 
ett förslagsanslag å tvåhundra kronor för granskning och komplettering af 
sålunda inkommande bostadsuppgifter samt företagande af val af en 
granskningskommitté, hvilken dock Magistraten vore villig att själf utse, 
om Stadsfullmäktige icke önskade åtaga sig detta. . ... 

Stadsfullmäktiges ordförande hade remitterat Magistratens skrifvelse 
till valkommittén med begäran om dess yttrande ifråga om utseende af 
granskningskommitté. 

Valkommitténs yttrande förelåg och upplästes nu, därvid inhämtades, 
att enligt valkommitténs åsikt granskningskommittén borde utses af 
Magistraten. 

På yrkande af Herr Sterner med instämmande af Herr vice ordföranden 
beslöto Stadsfullmäktige att beträffande utseende af granskningskommitté 
förklara, att Stadsfullmäktige icke önskade utse dylik, och, hvad anginge 
anslagsfrågan, remittera ärendet i denna del till Drätselkammaren för 
yttrande. 

§ 186  
Genom Magistraten inkommet utdrag af protokollet, hållet hos 

Konungens Befallningshafvande i Göteborgs- och Bohus län å lands-
kansliet i Göteborg den 18 Oktober 1913,§ 409, utvisande, att Rektorn Ake 
Wilson och Kamreraren Hugo Hallgren, båda i Lysekil, förordnats till 
respektive ordförande och suppleant i Lysekils stads pen- sionsdistrikt, 
lästes och lades till handlingarne. 

§ 187  
Följande skrifvelse af Kungl. Järnvägsstyrelsen hade inkommit: 

»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Ang. Tågförbindelserna Göteborg--Strömstad. 

Med anledning af eder i skrifvelse den 6 augusti gjorda framställning 
om en tidigare morgonförbindelse från Göteborg får Kungl. 
Järnvägsstyrelsen efter i ärendet företagen utredning härigenom med- 
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dela, att Kungl. Styrelsen icke funnit skäl bifalla eder framställning, enär 
trafiken å Bohusbanan för närvarande icke kräfver en sådan anordning. 

Stockholm den 8 oktober 1913. 
KUNGL. JÄRNVÄGSSTYRELSEN. 

JOHN LUNDBERG.» 
Skrifvelsen lästes och lades till handlingarne. 

§ 188  
En från Parkstyrelsen inkommen ansökan om ett anslag ä 1,500: —

kronor för år 1914 lästes och remitterades till Drätselkammaren för 
yttrande. 

§ 189- 
Hrr Gunnarsson och Ljungberg hade inkommit med följande nu 

föredragna motion: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Då, som bekant, stadens räkenskaper för fjolåret ännu icke blivit 

avlämnade för granskning, framgår härav, att handhavandet af dessa 
räkenskaper icke är tillfredsställande ordnat. Många sysslor äro ju förenade 
på en hand, och då stadens förvaltning starkt ökat i omfattning, får man väl 
häri se några af orsakerna till att räkenskaperna nu kommit så i efterhand. 

Emellertid torde det vara uppenbart, alt det nuvarande otillfreds-
ställande förhållandet icke kan få fortgå. Oavsett gällande förordning, är 
stadens ekonomi av så betydande omfattning, att otillräcklighet i 
bokföringen måste betecknas som ett mycket allvarligt förhållande, emedan 
det icke medgiver den översiktlighet och ingående kännedom om stadens 
finansiella ställning, som såväl Drätselkammaren som Stadsfullmäktiges 
ledamöter böra äga, för att rätt veta innebörden av sina beslut. 

På grund af sagda ha vi funnit nödvändigt att här nedan påyrka åtgärd 
för åstadkommande av rättelse. Vi skulle vilja framhålla såsom önskligt, att 
en blivande utredning komme att omfatta förslag tftl ordnandet av stadens 
bokföring i sin helhet, så att de 
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olika verkens räkenskaper komma i systematiskt förhållande till varandra och 
med Drätselkammarens, vilka som centrum borde i sig uppptaga eller förena 
samtligas huvudkonton. 

Givetvis är Drätselkammaren bäst i stånd att närmare angiva de linjer som 
här böra följas, men vilja vi såsom ledning erinra om den utredning i samma 
ämne, som förebragts inom Malmö stadsfullmäktige, och som finnes intagen i 
Stadsförbundets tidskrift n:r 1 av i år. 

Vi föreslå alltså Herrar Stadsfullmäktige besluta: 
Att uppdraga åt Drätselkammaren att skyndsammast uppgöra och 

inkomma till Stadsfullmäktige med förslag till ordnandet av stadens 
räkenskaper. 

Lysekil den 3 November 1913. 

H. J. GUNNARSSON, AXEL LJUNGBERG.» 

Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen erinrade ordföranden 
om, att Drätselkammarens sekreterare och kassör under detta år varit 
synnerligen strängt anlitad, hvilket med andra mellan- kommande 
omständigheter gjort, att bokslutet med stadens räkenskaper blifvit i år 
försenadt. Dock hade han anlitat bokförare från Göteborg för räkenskapernas 
afslutande, och torde dessa i den näti maste tiden kunna till revisorerna 
aflämnas. 

Herr Ljungberg utvecklade närmare motionen under uttalande af, att den 
egentligen afsåge, att för framtiden tillfredställande bokföring erhölles. Han 
hemställde om bifall till motionen. 

Herr Richter och vice ordföranden instämde med motionärerna. 
Herr Sterner framhöll, hvad Drätselkammaren åtgjort angående 

bokföringen, och förklarade det önskvärdt, att man finge en bokföring, som 
vore mera tillfredställande än nu. 

Han vore tillfreds, om motionen bifölls. 
Stadsfullmäktige biföllo motionen. 

§ 190. 
Drätselkammaren hade inkommit med jämlikt Stadsfullmäktigebeslut 

den 2 sistlidne Oktober, § 173 i protokollet, begärdt yttrande ifråga om 
ersättning åt pensionsnämndens ordinarie ledamöter. 
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Af detta yttrande, som nu föredrogs, inhämtades, att Drätselkammaren, enär 
ledamotskapet af nämnden måste i likhet med leda- motskapet af andra kommunala 
myndigheter och nämnder betraktas som ett förtroendeuppdrag, icke ansåge något 
arvode böra utgå till ledamöterna i nämnden, men föreslog ett sekreterarearvode åt 
ordföranden af högst etthundra kronor årligen. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Ljungberg, som framhöll, att pensionsnämndens arbete blefve ganska 

kräfvande isynnerhet i början, och att dylikt arvode utginge på de flesta andra orter: 
ett arvode åt hvar och en af nämndens ledamöter af tre kronor per sammanträde; 

Herr Sterner, som häfdade de af Drätselkammaren anförda synpunkterna, 
därjämte påpekande, att samtliga ledamöter i nämnden vore bosatta inom staden: 
bifall till Drätselkammarens förslag; och 

Herr vice ordföranden: att åt ordföranden skulle beviljas en ersättning af 100 
kronor i ett för allt. 

Med Herr Ljungberg instämde Hrr. ordföranden och Bovik. 
Stadsfullmäktige beslöto härefter utan votering enhälligt att bevilja 

pensionsnämndens ordförande en ersättning i ett för allt af etthundra kronor, att 
uttaxeras 1914. 

Ordföranden framställde ifråga om ersättning åt nämndens ledamöter 
proposition dels pä Drätselkammarens och dels på Herr Ljungbergs yrkande, och då 
ordföranden förklarade propositionen på Drätselkammarens förslag vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar: ja, den det icke vill: nej; 
vinner nej, har Herr Ljungbergs yrkande bifallits.» 

Vid upprop röstade härefter: Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. Mattsson, 
Richter, Lindman, Laurin, Löfving, Björsell, Anderson, Sterner, Lusch, Luckey, 
Lindbom och Wallin: ja, men Hrr Thorson, Bovik, Ljungberg, Granberg, 
Gunnarsson, Oscar J. Mattsson och ordföranden: nej. 

Hrr Pehrson och Hörman deltogo icke i omröstningen. 
Med 14 röster mot 7 hade alltså beslutits i enlighet med japropositionen. 

§ 191  
Till ledamot i Hälsovårdsnämnden i stället för Herr Lilliehöök 
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utsågs med sluten omröstning suppleanten, Apotekaren R. Björkman, som 
föreslagits af Valkommittén och som erhöll 13 röster. 

Närmast i röstetal kom Stadsfullmäktigeledamoten Herr Granberg med 8 
röster. 

Till suppleant efter Herr Björkman hade valkommittén föreslagit 
Stadsfullmäktiges ledamot Herr Bovik, hvilken nu anhöll att icke komma ifråga 
till befattningen och i sitt ställe föreslog Herr Granberg. 

Med sluten omröstning valdes härefter Herr Bovik med 12 röster, medan 
Herr Granberg erhöll 10 röster. 

§ 192- 
Till ledamot i styrelsen för Lysekils stads Elektricitetsverk i stället för 

Herr Lilliehöök hade valkommittén föreslagit förste suppleanten Fabrikören J. 
E. Lindbom, Herr Bovik hade dock haft en af- vikande mening och föreslagit 
Konsuln Magnus Radhe, ett förslag, som han nu vidhöll, och hvari vice 
ordföranden, Herr Jonsson, instämde. 

Med sluten omröstning valdes härefter Herr Lindbom med 11 röster. 
Herr Radhe kom närmast i röstetal med 9 röster. En blank sedel hade afgifvits 
vid omröstningen. 

Till suppleant i bemäida styrelse efter Herr Lindbom utsågs i enlighet 
med valkommitténs förslag Herr Oscar Wallén. 

§ 193  
Till ledamot i den s. k. Finansplanekommittén i Herr Dahlströms ställe 

utsågs Herr Alfred Bovik. 

§ 194  
Drätselkammarens anhållan om bemyndigande att till Agnes Olsson få 

för ett pris af en krona pr kv.-aln försälja en tomt i Rinke- näs med en 
ungefärlig areal af 334 kv.-meter eller 947 kv.-alnar, hvilken försäljning af 
Byggnadsnämnden förordats, blef med erforderlig majoritet bifallen. 

§ 195  
Drätselkammaren hade anhållit att få för ett pris af sex kronor pr 

kv.-aln till Byggmästaren Oscar Wallén försälja tomten N:r 47 Kungsgatan.
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Byggna6snämnden bade beslutit »förorda tomtens försäljning med •den
storlek och form den för närvarande kan erhålla, till dess bättre form å
tomten kan erhållas genom tillägg af en i densamma inskjutande spets från 
tomten N:r 79». 

En kartskizz, uppgjord i enlighet med detta Byggnadsnämndens beslut, 
företeddes nu, upptagande tomtens ungefärliga areal till 508,« kv.-meter 
eller 1,441.s kv.-alnar. 

Drätselkammarens anhållan bifölls med lagstadgad majoritet. 

§ 196  
Uti ingifven och nu föredragen skrifvelse anmälde Drätselkammaren, 

att vid årets slut äro i tur att af kammaren afgå: ledamöterna Kamreraren J. A.
Anderson och Fabrikören J. H. Lindman samt suppleanten f. Lotsförmannen 
Em. Hörman. 

Anmälan lades till handlingarne. 

§ 197  
Drätselkammarens anhållan att till Herrar A. & R. Christenson få för ett 

pris af två kronor 50 öre pr kv.-aln försälja tomten till huset N:r 68 Gamla 
Strandgatan, enligt företedd kartskizz innehållande en ungefärlig areal af 
1,970.» kv.-alnar, bifölls enhälligt, sedan inhämtats, att Byggnadsnämnden 
under år 1912 förordat försäljning af tomten. 

§ 198  
Drätselkammaren hade anhållit att till Hrr A. A R. Christenson få för 

samma pris, som Stadsfullmäktige den 25 Juli 1912 bestämt för tomten, eller tre
kronor 50 öre per kv.-aln, försälja tomten tilj huset N:r 85 vid Konsulliden, 
hvilken tomt enligt bifogad, af Stads- ingeniören Calander i enlighet med nya 
stadsplanen upprättad kartskizz innehölle en ungefärlig areal af 391.« kv.-meter 
eller 1,109?» kv.-alnar. 

Denna anhållan bifölls enhälligt. 

§ 199  
Till ombud vid årets mantalskrifningsförrättningar utsågos enhälligt 

Stadstjänaren J. A. Johansson, Hälsovårdspolisen Aug. Ehnberg 
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och Kyrkovaktmästaren J. Augustsson med ett arvode af 15 kronor hvardera. 
§ 200  

Utom föredragningslistan beslöto Stadsfullmäktige till behandling upptaga en 
af Herr Lidell såsom egen motion nu upptagen, från ordföranden i Styrelsen för 
Göteborgs oeh Bohusläns Arbetsförmedling i Uddevalla inkommen framställning 
om bidrag af staden till arbetsförmedlingens ombud härstädes. 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

§ 201  
Utom föredragningslistan upptogs till behandling en af ordföranden i Lyse 

och Lysekils Trädplanteringsförening å föreningens vägnar gjord framställning 
om erhållande af ett bidrag i år som föregående år af 50 kronor. 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

§ 202  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Anderson 

och Thorsson.  
Som ofvan 

HUGO CALANDER. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
J. A. ANDERSON. 
AUG. TORSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedde kungörelse och 
justering offentligen uppläst å rådhuset Måndagen den 17 November 1913 kl. 6 
e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1913. 



 

1913 Lysekils N:r 15. 
   Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Sladsfullmäktiyes i 
Lysekil sammanträde den 5 December 

1913. 
Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Herrar 

Richter, Anderson. Lindbom och Gunnerson. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 203. 
Uti det under § 188 här ofvan förut antecknade ärendet, inne- 

fattande Parkstyrelsens begäran om anslag af 1,500 kronor för 1914 
till bestridande af utgifter för Stadsparkens och andra planteringars 
underhåll äfvensom för anställande af parkvakt under nästkommande 
år, hade Drätselkammaren inkommit med yttrande, hvari tillstyrktes 
beviljandet af anslaget, att uttaxeras 1914. 

Efter föredragning af Drätselkammarens yttrande beslöto Stads- 
fullmäktige på yrkande af Hr vice ordföranden att bevilja Parksty- 
relsen det begärda anslaget, som skulle uttaxeras 1914. 

§ 204. 
Drätselkammaren hade inkommit med yttrande i det under § 200 

härofvan förut antecknade ärendet, innefattande Herr Lidell» som egen 
motion upptagna framställning af arbetsförmedlingen i l'dde- valla om 
bidrag af staden för 1914 till arbetsförmedlingens ombud härstädes. 

Detta yttrande föredrogs nu. oeh inhämtades däraf, att Drätsel-
kammaren tillstyrkt beviljandet af ett. anslag för ändamålet ifråga af 190 
kronor, att uttaxeras 1914. 

Pä yrkande af Herr Lidell beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med 
Drätselkammarens tillstyrkande yttrande. 
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§ 205  
1 inkommet och nu föredraget yttrande ifråga om under £ 185 

härofvan omhandlade förslagsanslag å 200 kronor för granskning och 
komplettering af bostadsuppgifter i sammanhang med mantals-
skrifningsförrättningar tillstyrkte Drätselkammaren beviljandet af ett 
förslagsanslag för ändamålet ifråga af 200 kronor, att utga af de för året 
oförutsedda utgifter anslagna medel. 

Under öfverläggning i ärendet yrkade: 
Herr Lusch, under uttalande af den förhoppning, att bidraget skulle 

visa sig tillräckligt stort; bifall till Drätselkammarens förslag, hvarjämte 
Herr vice ordföranden yrkade: att för ändamålet ifråga skulle beviljas ett 
bidrag af 200 kronor i »ett för allt». 

Stadsfullmäktige biföllo enhälligt Herr Liischs yrkande. 

§ 206  
I det under § 201 härofvan förut antecknade ärendet angående 

framställning från Lyse och Lysekils Trädplanteringsförening om be-
viljande af ett anslag i år liksom föregående år af 50 kronor hade 
Drätselkammaren inkommit med yttrande, som nu föredrogs, och hvaraf 
inhämtades, att Drätselkammaren tillstyrkt beviljande af det begärda 
anslaget å 50 kronor, att utgå af de för årets oförutsedda ändamål 
anslagna medel. 

På yrkande af Herr Lindman beslöts enhälligt i enlighet med 
Drätselkammarens tillstyrkande yttrande. 

§ 207  
Till ledamöter i årets budgetsberedning hade valkommittén, såsom 

nu föredraget utdrag af dess protokoll utvisade, föreslagit Hrr Magnus 
Radhe, B. P. Jonsson, John Sterner, J. E. Lindbom och Hugo Hallgren. 

I stället för Herr Hallgren föreslogs nu Herr Ljungberg. 
På förslag af Herr Lusch utsago Stadsfullmäktige till ledamöter af 

budgetberedningen först enhälligt de af valkommittén föreslagna med 
undantag af Herr Hallgren. 

Härefter anställdes sluten omröstning om Herrar Hallgrens och 
Ljungbergs namn för femte platsen i budgetberedningen, hvilken om-
röstning, hvari Hen- Ljungberg ej deltog, och hvari afgafs en blank 
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sedel, utföll sa, att Herr Ljungberg erhöll; 9 och Herr Hallgren 8 röster. 
Herr Ljungberg förklarades alltså vald. 

§ 208  
Till suppleanter i budgetsberedningen utsågos enhälligt i enlighet 

med valkommitténs nu föredragna förslag Hrr Oscar Wallén och Rich. 
Björsell, \\ allén till förste och Björsell till andre suppleant. 

§ 209  
Magistraten hade hemställt om Stadsfullmäktiges yttrande öfver 

inom Kungl. Civildepartementet utarbetadt förslag till Polisreglemente för 
riket. 

Under öfverläggning i detta nu till behandling upptagna ärende 
yrkades af: 

Herr Lusch, att ärendet skulle remitteras till s. k. brandkommittén 
för yttrande, som borde föreligga till nästa stadfullmäktige- sammanträde: 
och 

Herr Lindman: remiss i ärendet till brandkommittén, förstärkt med 
Stadsfullmäktiges ordförande samt medlem Herr Ljungberg. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Liisehs yrkande. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 210  
Med anledning af påpekning frän tullkammaren härstädes om 

förtydligande af Stadsfullmäktiges beslut den 20 Mars detta ar. §47 i 
protokollet, i fråga om inrättande af provianteringsfrilager här i staden, 
beslöto nu Stadsfullmäktige enhälligt att för komplettering af ansökningen 
om provianteringsfrilagersrätt för staden Lysekil förbinda staden att under 
den tid, för hvilken staden komrne i åtnjutande af tillstånd till inrättande af 
provianteringsfrilager, afstå från hamnafgift för fartyg, som anlöpa stadens 
hamn allenast för att intaga proviant, kol eller skeppsförnödenheter för 
fartygets eget behof, men utan att därstädes intaga annat gods eller lossa. 

Utdrag af protokollet, innefattande detta beslut, skulle öfverläm- nas 
till Magistraten, som skulle anmodas att insända detsamma till Kungl-
Finansdepartementet. 

Penna paragraf förklarades genast justerad. 
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§ 211  
De för ändamålet den 6 sistlidne November, § 184 i protokollet, utsedda 

kommittérade. Hrr Lusch och Ljungberg, hade inkommit med följande nu 
föredragna: 

Förslag till förklaring över v. konsul Gunnersons besvär angående beslutet 
i hamnfrågan. 

Lysekils stadsfullmäktige, anmodade att avgiva förklaring över de besvär, 
som en dess ledamot v. konsul J. G. Gunnerson hos Kungl. Befallningshafvande i 
Göteborgs och Bohus Län avgivit över det beslut, som av desamme i fråga 
rörande hamnen enligt § 154 i stadsfullmäktiges i Lysekil protokoll innevarande 
år fattats, få härmed anföras: 

1) Att ifrågavarande ärende enligt kallelselistorna till Stadsfull-
mäktiges i Lysekil sammanträden såväl den 8 och 31 sistlidne juli som den 11 
sistlidne september ingalunda gällde endast »strandlinie å sträckan Lysells 
brygga —Slätteskär», utan att »ingå till Kungl. Maj:t för erhållande av 
fastställelse av kajförslaget Lysells brygga— Slätteskär» och i nära samband 
därmed stod ärendet att ingå till Kungl. Lotsstyrelsen med begäran om tillstånd 
att få anlägga en pir till skydd för Rosviks hamn, hvadan genom bifall därtill 
stadsfullmäktiges händer beträffande kajlinien och väsentliga delar av södra 
hamnen skulle varit bundna; 

att en utfyllnad med stenskärv enligt det utarbetade förslaget skulle i det 
närmaste måhända omintetgöra anläggning av djupkaj där, hvarest det i en 
framtid skulle kunna visa sig både nödvändigt och lämpligt: 

att stadens behof av kaj för djupgående fartyg när som hälst kan visa sig 
trängande: 

att under dessa förhållanden vid ärendets förnyade förekomst i 
stadsfullmäktige förslaget om pristävlan om upprättande av fullständigt 
hamnförslag framkom, vilket förslag redan under ärendets andra förekomst 
ställts i utsikt, vadan hamnstyrelsen, i stadsfullmäktige representerad av två 
dess ledamöter, före ärendets tredje och slutliga avgörande, varit väl 
underkunnig därom; 

att förslaget ingalunda är att anse såsom något nytt förslag enligt § 36 i 
Kungl. Förordningen om kommunalstyrelse i stad utan blott avsåge en 
förberedande undersökning, som borde föregå beslu- 
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tets fattande i huvudfrågan, som var anhållan om Kungl. Majds fastställelse av en 
viktig del av kajlinierna för södra hamnen. 

Skulle varje dylikt ändringsförslag, som under ett ärendes behandling i 
stadsfullmäktige framställes, falla under § 36 i nyssnämnda förordning, torde 
detta leda till en onödig och försenande formalism, oavsett att ett ärende kan vara 
av så brådskande natur, att stadsfullmäktige, i händelse ej ändringsförslag kunde i 
samband därmed utan remiss till drätselkammare eller annan beredning avgöras, i 
thy fall torde försitta sin rätt; 

att ändringsförslaget ej heller av ordföranden uppfattades som något nytt 
ärende, som behövde utredning genom remiss utan ägande ett intimt 
saksammanhang med föreliggande ärende, framgår därutav, att det av 
ordföranden upptogs till omröstning i omedelbart sammanhang med föreliggande 
frågas avgörande: 

2) att för den skull — och då hamnens ordnande ej kan anses utgöra ett nytt 
ändamål — ärendet ingalunda vore hänförligt till de frågor, som enligt mom. 2 b. 
i § 18 i Kungl. Förordningen om kommunalstyrelse i stad kräva */s av de i 
omröstningen deltagandes röster: 

3) att i den form beslutet fattats det icke av klaganden visats ej heller torde 
kunna visas, att det till bokstaven eller andemeningen överskrider den 
stadsfullmäktige tillkommande bestämmanderätten över hamnens medel: 

4) att vad slutligen vidkommer klagandens påstående, att en dylik 
pristävlan vore till ingen nytta och alldeles onödig med hänsyn till redan 
befintligt förslag och utredning av distriktschefen m. m. major Helleberg, torde 
en sjöstad handla både förutseende och klokt och i sitt eget sanna intresse, om den 
låter en dylik vital angelägenhet, som en hamnfråga dock är, noga prövas av flera 
sakkunnige, innan den fattar sitt beslut, ty, som bekant, hava t. o. m. de yppersta 
auktoriteter ofta divergerande meningar. Utgiften för en dyliik tävlan, omfattande 
äfven norra hamnen, torde sålunda under inga förhållanden vara onödig eller 
kränkande klagandens enskilda rätt. 

På grund av vad sålunda anförts få stadsfullmäktige hemställa, att Kungl. 
Befallningshavande med afslag a klagandens besvär måtte fastställa det av 
stadsfullmäktige vid sammanträdet den 11 sistlidne sept. under § 154 i 
protokollet fattade, nu överklagade beslutet. 

Lysekil den 2 december 1613. 
FKITZ LÖSCH. AXEL LJUNGBERG. 
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Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen yrkade Herr Lindman, 
att Hrr Lilsehs och Ljungbergs ofvan intagna förslag skulle antagas såsom 
Stadsfullmäktiges eget yttrande i ärendet. 

Herr ordföranden framhöll, att han jämlikt bestämmelserna i £ 36 af K. 
F. den 21 Mars 1862 om kommunalstyrelse i stad, sådant detta lagrum lyder i 
Lagen den 13 Juni 1913, funne det öfverkla- gade beslutet olagligt och därför 
ansåge sig böra reservera sig mot ett beslut att godkänna den af Hrr Lusch och 
Ljungberg föreslagna förklaringen. 

Herr Ljungberg talade för förslagets antagande. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, föreslog Herr ordföranden, 

att man med öppen omröstning skulle afgöra, om den föreslagna förklaringen 
skulle godkännas eller icke. 

Votering begärdes emellertid, som därefter anställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som godkänner den föreslagna förklaringen såsom stads-
fullmäktiges egen, röstar: ja, den det icke vill, nej: vinner nej. har förslaget till 
förklaring icke godkänts.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herr vice ordföranden icke deltog, 
röstade härpå: Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Lindman, Thorson, Laurin, 
Löfving. Björsell. Ilörman, Ljungberg. Sterner, Granberg, Liisch, Luckey, 
Gunnarson, Wallén och Oscar J. Mattsson: ja, men Hrr Pehrsson, Bovik och 
ordföranden: nej. 

Med 16 röster mot 3 hade alltså beslutits enligt japropositionen. 
Ordföranden anmälde sin reservation mot beslutet och förklarade, att 

han vid protokollets justering skulle i protokollet teckna sin skriftliga 
reservation. 

§ 212  
I ingifvet och nu föredraget utdrag af sitt protokoll för den 14 nästlidne 

November anhöll Drätselkammaren om ett anslag ä 2,500 kronor, att upptagas 
i budgeten för 1914, i och för bestridande af utgifter för iordningställande af 
Kungsgatan, hufvudsakligast de delar af gata och trottoir, som ramponerats 
genom eldsvadan 11 Maj 1912. 

Sedan Herr Sterner såsom Drätselkammarens ordförande framhållit. att 
Drätselkammaren anhållit om minsta möjliga belopp, s0,n 
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enligt Stndsingeniörens uppgifter kunde beräknas åtgå för ändamålet, bifölls 
Drätselkammarens anhållan enhäligt. 

§ 213  
Drätselkammaren begärde för iordningsställande af Hamngatan, sa langt 

som järn vägsstaketet sträcker sig. genom makadam isering och anläggande af 
en trottoir på ena sidan ett belopp af 6.000 kronor, att upptagas i 1914 års 
budget. Enligt af Stadsingeniören uppgjordt kostnadsförslag skulle kostnaden 
för hela gatans iordningsställande uppgå till 10,271 kronor 40 öre. 

Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen yrkade Herr Sterner, 
under framhållande af att enligt gjorda beräkningar, gatan icke nöjaktigt kunde 
iståndsättas för billigare pris än 6,000 kronor: bifall till Drätselkammarens 
anhållan. 

Hrr Ljungberg och Granberg ansågo det begärda beloppet högt. 
Herr Lusch ansåg anslaget behölligt och yrkade därför bifall. 
Ordföranden föreslog beviljandet af det begärda anslaget, utan att <let 

fixerades hur lång sträcka af gatan skulle iordningsställas: gatan borde 
iordningsställas så långt man kunde ined det begärda anslaget. 

Stadsfullmäktige beviljade enhälligt ett anslag af 6.000 kronor att 
upptagas i 1914 års budget, i och för iordningsställande af Hamngatan så långt 
beloppet försloge. 

§ 214  
Drätselkammaren begärde i och för att kunna verkställa utfyll- ning vid 

Slätteskärsgatan. för att därstädes få plats för renhållnings- vagnarne, att 
anslag å 1,000 kronor att upptagas i 1914 års stat. 

Herr Sterner yrkade bifall till denna anhållan, som därefter enhälligt 
bifölls. 

§ 215  
Till Drottninggatans påbörjande anhöll Drätselkammaren om ett anslag å 

3,000 kronor, att upptagas i 1914 års budget. 
Herr Sterner upplyste, att Drätselkammaren tänkt sig att till en början 

med det begärda beloppet bekosta upptagande af en väg från Bundsens tomt 
fram mot Apoteksgatan. samt framhöll, att härigenom tomter kunde vinnas. 
Han yrkade bifall till Drätselkammarens anhållan, som härefter enhälligt 
beviljades. 
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§ 216  
Herr Sterner hade hos Drätselkammaren gjort framställning om ett 

förlängande pä ytterligare 10 år af hans arrende i Rinkenäs, enär stora kostnader 
nedlagts och äfven återstode att nedlägga på det arrenderade området, samt att 
kontraktet blefve transporteradt på firman A. K. Fernström i Karlshamn. 

Drätselkammaren förordade nu Stadsfullmäktige att bevilja framställningen 
ifråga på villkor att intet hinder skulle möta för staden att anlägga kaj utanför 
arrendeområdet, och att vid arrendetidens slut å platsen gjorda förbättringar 
komme staden tillgodo. 

Det upplystes att nuvarande arrendet började 1911 och ut- ginge 1912. 
Sedan Herr Wallén yrkat bifall till Drätselkammarens förslag, biel detta 

enhälligt och i sin helhet beviljadt. 

§ 217  
Stadsfullmäktige biföllo enhälligt Drätselkammarens hemställan om 

bemyndigande att till änkefru Hulda Korneliusson sälja staden tillhöriga delarne 
af tomten till hennes hus N:o 5 Rosviksberg för ett pris af en krona 50 öre pr 
kv.-aln. Enligt företedd, af Stads- ingeniören Calander i denna månad upprättad 
kartskiss innehöIle ifrågavarande tomtdelar en ungefärlig areal af 282,73 
kv.-meter eller 803,5 kv.-alnar. 

§ 218  
Med anledning af Stadsfullmäktiges beslut af den 11 sistlidne September, § 

163 i protokollet, hade Hälsovårdsnämnden genom Magistraten till 
Stadsfullmäktige öfverlämnat följande 

Utdrag af protokollet, hållet hos 
Hälsovårdsnämnden i Lysekil å rådhuset den 24 
oktober 1913. 

Närvarande: Herrar Förste Stadsläkaren Axel Nilsson, ordförande, 
Fabrikörerna J. H. Lindman, Aug. Mattsson och J. E. Lindbom samt Apotekaren 
K. Björkman äfvensom undertecknad, sekreterare. 
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Härvid fanns fogad däri omnämnda afskrift, så lydande: 
»Till Konungen. 

För nådig pröfning af ett af Stadsfullmäktige i Lysekil antaget 
stadsplaneförslag får jag enligt mig gifvet uppdrag öfverlämna följande 
handlingar: 

l:o) karta öfver ett af Civilingenjören N. Gellerstedt åren 1907 —1910 
upprättadt förslag till ny stadsplan för Lysekil i anslutning till af 
byggnadsnämnden oeh stadsfullmäktige fattade beslut samt slutligt 
kompletteradt i september 1912; 

2:o) en af Gellerstedt den 1 April 1910 aflattad beskrifning till nämnda 
stadsplaneförslag jämte därvid fogadt förslag till särskilda bestämmelser med 
afseende å sättet för byggnadstomternas användande inom planen, hvilket 
sistnämnda förslag dock icke blifvit af stadsfullmäktige godkändt; 

3:o) ett af byggnadsnämnden uppgjordt förslag till särskilda be-
stämmelser med afseende å sättet för byggnadstomternas användande inom det 
område af staden, för hvilket fastställelse å stadsplan enligt ofvan nämnda karta 
nu skall begäras, jämte en pro memoria rörande motiven för detta förslag: 

4:o) ett band ritningar, innehållande under år 1912 af Civil— ingeniören 
Gellerstedt uppgjorda gatuprofiler öfver de i stadsplaneförslaget upptagna 
gatorna jämte orienteringsplan m. m.; 

5:o) en af byggnadsnämnden uppgjord beräkning angaende kostnaden för 
stadsplanens genomförande, hvaraf inhämtats bl. a. att byggnadsnämnden 
föreslagit att anstånd bör sökas med genomförande af viss del af Kungsgatan från 
salutorget till vadet: 

6:o) styrkta afskrifter af byggnadsnämndens protokoll den 17 Januari och 
10 Mars 1913, som utvisa att stadsplaneärendet blifvit handlagdt i enlighet med 
Kungl. Kungörelse den 31 Augusti 1907: 

7:o) tryckt exemplar af stadsfullmäktiges protokoll den 11 sist- lidne 
September, som utvisar att stadsfullmäktige då genom slutligt beslut antagit 
stadsplanen jämte byggnadsbestämmelser i enlighet med de i mom. 1, 2 och 4 här 
ofvan omförmälda handlingar, äfven- som att den i mom. 5 omförmälda 
kostnadsberäkningen samtidigt blifvit af stadsfullmäktige granskad: 

8:o) ett exemplar af tidningen Lysekilsposten för den 16 i denna månad, däri 
finnes införd kungörelse angående stadsplanens antagande. 



 

_____________________ 1913 den 5 December. __________________________  ___  

9:o) ett exemplar af byggnadsordningen i Lysekil. 
Med åberopande af dessa handlingar får jag å stadsfullmäktiges 

vägnar i underdånighet dels hemställa om nådig fastställelse å del utaf 
stadsfullmäktige antagna stadsplaneförslaget jämte bestämmelser 
angående byggnadstomternas användande, dels ock anhålla om anstånd 
under 50 år med planens genomförande beträffande utvidgningen af 
Kungsgatan från salutorget till vadet, dock blott såvidt denna utvidgning 
berör det vid denna gatas mynning mot salutorget belägna hus, som 
begränsar salutorget i öster, f. n. tillhörigt Stadsläkaren Axel Nilsson. 

Lysekil den 21 Oktober 1913. 
Underdånigst 

På Stadsfullmäktiges vägnar: 
Efter föredragning af dessa handlingar beslöto Stadsfullmäktige att

i enlighet med Magistratens förslag komplettera sitt beslut den 11 
September detta år angående stadsplanens antagande genom att 
godkänna ordförandens i afskrift här ofvan intagna skrifvelse. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 222. 
Sedan Drätselkammaren jämlikt Stadsfullmäktiges beslut den 11 

sistlidne September, § 154 i protokollet, erhållit i uppdrag att yttra sig 
om, huru medlen till det då beslutade anslaget för pristäflan om 
hamnförslag skulle utgå, hade Drätselkammaren behandlat ifrågava-
rande ärende, hvari yttrande nu förelåg, innehållet i detta nu före-
dragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet hos Drät-
selkammaren i Lysekil den 10 December 
1913. 

§ 280. Från Stadsfullmäktige remitterade ärendet rörande hur 
medlen skola anskaffas för beslutade pristäflan om hamnbyggnader i 
Lysekil företogs nu till behandling och beslöt Drätselkammaren före-
slå Stadsfullmäktige att medlen för pristäflingen uttaxeras och upp-
tages i 1914 års budget. Dessutom vill Drätselkammaren föreslå 
Stadsfullmäktige i ärendet besluta: 

1) att tvänne pris, ett första och ett andra å respektive kr. 3,000 
och 2,000 utfästas; 
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§ 8. Sedan Stadsfullmäktige genom ett den 11 september 1913, .§ 163, fattadt 
beslut infordrat fullständig balansräkning för 1912 års räkenskaper beslöt 

Hälsovårdsnämnden att öfverlämna följande »Sammandrag af 
Hälsovårdsnämndens räkenskaper för år 1912.

Inkomster: 

Köttbesiktningsbyrån ......................................................................  907:
 ............................................................................................................ 12 
Sjuka från annan ort ......................................................................... 136:  _ 
Doktor Axel Nilsson återburit hyra .................................................. 125:  _ 
Stadskassan ..................................................................................  5,842:
 ............................................................................................................ 01 
Skuld till kassören till 1913..................................................  1,009:
 55 

Summa kr. 8.019: 68 

Utgifter:
Skuld till kassören från 1911  ...........................................  1.208: 49 
Aflöning till 2 stadsläkare (resten utbetalas af stadskassan)          2,166: 67 

» »2 barnmorskor » » » » 533: 33 
» » en sjuksköterska ..........................................................  600:

 — 
» > » extra sjuksköterska ..................................................  206:

 — 
Arfvode till sekreterare och kassör .................................................. 150: — 
Sundhetssyn ................................................................................       50: — 
Hyra för köttbesiktningslokal (däraf för ett år i förskott 600: —)    1,050:— 
Underhåll af hus och inventarier ...................................................... 163: 60 
Sjukas vård och underhåll ................................................................ 889: 05 
Ved och kol ...................................................................................... 290: 50 
Biträde på sjukhuset ......................................................................... 127: 50 
Diverse utgifter ...............................................................................  153: 
Medicin och en elektrisk maskin .  206: 35 
D:r Axel Nilsson för tillsyn af köttbesiktningsbyrån under 

Ehnbergs sjukdom ............................................................................  
 ............................................................................................... 125;— 

Summa kr. 8,019: 68 
Lysekil den 24 oktober 1913. 

ELIAS SANDELL.» 
Som ofvan 

Justeras: ELIAS SANDELL. 
AXEL NILSSON. 

Rätt utdraget; betygar 
ELIAS SANDELL.» 
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Efter föredragning häraf beslöts att lämna vederbörande ansvarsfrihet för 
Hälsovårdsnämndens räkenskaper och förvaltning för år 1912. 

§ 219. 
Ordföranden föredrog en till honom anländ skrifvelse från l:ste 

Stadsingeniören i Göteborg Albert Lillienberg, angående Stadstekniska 
enhetsplaner. Vid skrifvelsen fanns fogad en afskrift af Svenska 
Stadsförbundets tidskrift, häfte 5 1913, innehållande en af Herr Lillienberg 
författad uppsats rörande Stadstekniska Enhetsplaner. 
Stadsfullmäktige beslöto öfverlämna ärendet till Byggnadsnämnden for 
vederbörlig behandling. 

§ 220. 
Beslöts att liksom innevarande år prenumerera på 26 exemplar af Svenska 
Stadsförbundets Tidskrift för 1914. 

Kostnaderna härför skulle utgå af de för innevarande års oförutsedda 
utgifter anslagna medel. 

§ 221  
Magistraten hade till Stadsfullmäktiga aflåtit följande skrifvelse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan Magistraten öfversändt handlingarna rörande den nya stadsplanen 

till Konungens Befallningshafvande, har från nämnda myndighet erhållits 
underrättelse om att den med handlingarna af ordföranden afsända skrifvelsen 
i ärendet väl innefattade hvad som erfordrades för att framställningen skulle 
anses vara i fullständigt skick, men att Stadsfullmäktiges protokoll den 11 
sistlidne September angående stadsplanens antagande däremot vore otydligt 
affattadt. 

Med anledning häraf får Magistraten härmed, under öfverläm- nande af 
en styrkt afskrift af ordförandens skrifvelse, hemställa att Stadsfullmäktige 
ville komplettera sitt beslut den 11 September genom godkännande af samma 
skrifvelse. 

Rådhuset i Lysekil den 29 November 1913. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.» 
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2) att pristäflingen skali omfatta icke allena förslag till kajsträck-
ningar i Lysekils båda hamnar utan jämväl — och detta hufvud- sakligast 
förslag till åstadkommande af skydd för hamnarna med sträng hänsyn tagen 
till den ekonomiska bärkraften, som staden och hamnen äga; 

3) att Stadsfullmäktige uppdraga åt Hamnstyrelsen att omedelbart gå 
i författning om utlysandet af dylik pristäflan och 

4) att Stadsfullmäktige väljer fem personer, som samman med 
Hamnstyrelsens ledamöter och hamningeniören granskar inkomna förslag,
gifver dessa förord med hänsyn till premiering samt därefter underställa det 
hela Stadsfullmäktiges slutliga afgörande. 

Som ofvan 
HUGO CALANDER. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 
Under den i ärendet uppkomna öfverläggningen förklarade ord-

föranden, att enligt hans förmenande man med hänsyn till Herr Gun- nersons 
besvär, i ärendet ifråga ej nu kunde fatta något beslut, om hur medlen till 
pristäflan skulle utgå. Han hemställde därför om bordläggning af frågan. 

Vice ordföranden yrkade äfven, under påpekande af, att Drätsel-
kammaren i sitt yttrande borde ha föreslagit att medlen i sinom tid borde 
återbetalas af hamnkassan, bordläggning. 

Herr Sterner ansåg däremot att man mycket väl kunde nu fatta slutligt 
beslut i saken och yrkade under framhållande af att om Hr Gunnersons besvär 
gillades, komme naturligtvis icke medlen att utgå. 

Ordföranden förklarade, att han icke kunde upptaga D.-K:s förslag till 
afgörande i den form det nu föreligger. 

Häremot reserverade sig Hrr Lusch, Ljungberg, Lindman. Hörman, 
Luckey och Sterner. 

§ 223. 
Lysekils Föreläsningsförening hade genom sin föreståndare, Rektor Åke 

Wilson inkommit med en ansökan om bidrag från staden af 600 kronor för år 
1914. att användas för anordnandet af populärvetenskapliga föreläsningar. 

Denna ansökan hade af Stadsfullmäktiges ordförande för yttrande 
remitterats till Drätselkammaren, som enligt hvad nu föredraget pro- 
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tokollsutdrag utvisade, tillstyrkt ansökans beviljande och föreslagit, att medel 
för ändamålet skulle upptagas i 1914 års budget. 

Stadsfullmäktige beslöto nu enhälligt, på yrkande af Herr Sterner, i att 
enlighet med D.-K:s förslag, bevilja det begärda anslaget, som skulle upptagas i 
1914 års budget. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 224. 
Att jämte ordföranden justera 

Lusch och Luckey. 
detta protokoll utsågos Herrar 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Justeradt med följande reservation: Åberopande min promemoria till 
Stadsfullmäktige i protokoll af den 8/n, § 184, får jag mot § 211 här ofvan af 
Stadsfullmäktiges majoritet godkända förklaring, afgifva min reservation, enär 
jag anser, att den afgifna förklaringen endast afser försvara ett olagligt fattadt 
beslut, som enligt mitt förmenande i hufvudsak är stridande mot Kungl. 
Förordningen af den 13 Juni 1913, § 36. 

MAGNUS RADHE. 
FRITZ LUSCH. 
ELIS LUCKEY. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedde kungörelse och 
justering offentligen uppläst å radhuset Torsdagen den 18 December 1913 
kl. 2 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1914. 

1 



 

1913       Lysekils          N:r 16. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 18 December 

1913.

Frånvarande voro med anmälda och godkända förfall: Herrar 
Richter och Lindman. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 225  
De kommitterade, som den 6 nästlidna November, $ 182 i pro-

tokollet, tillsatts för afgifvande af yttrande med anledning af fram-
ställning af Städernas Allmänna Brandstodsbolag om användande af 
eldfasta kärl för uppsamling af kol och aska inom fastigheterna här i 
staden, hade inkommit med följande nu föredragna yttrande: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Undertecknade, af Stadsfullmäktige utsedda kommitterade för ut-

redning af frågan om förvaring af aska med anledning af Städernas 
Allmänna Brandstodsbolags skrifvelse angående denna sak, få här- öfver 
vördsamt afgifva följande yttrande: 

Ehuru brandchefens förslag om eldfasta kärl äfven för sopor och 
afskräden utan tvifvel torde innebära den största tryggheten mot eldfara 
genom att glödande aska tömmes i för annat ändamål af- sedda kärl, anse 
sig kommitterade icke af hänsyn till den relativt stora kostnaden böra 
förorda detta förslag. 

Ifrågasättas kan emellertid, om det icke skulle vara lämpligt att vid 
ny entreprenaduppgörelse om bortskaffande ur gårdarna af allt affall 
inryckas bestämmelse om skyldighet för afhämtaren af affallet att efterse 
och anmäla om aska finnes i soptunnorna. 

Efter kungjordt förbud mot dylik tömning samt en eller annan 
bötfällning för förseelse häremot, torde ändamålet vinnas. 
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Sommartid tömmas affallstunnorna hvar åttonde-, vintertiden hvar 
fjortonde dag. Den uppkomna askan från ett hushåll med ett a två rum och kök 
torde uppgå till högst 33 liter under sistnämnda tidsperiod. Kostnaden för ett kärl 
af plåt med lock till förvaring af denna kvantitet aska ställer sig i cirka 5: — kr. 
och torde detta kärl kunna användas i flera år. 

På grund af det anförda och då sista punkten i § 1 i stadens brandordning 
härigenom skulle vinna full tillämpning, tillstyrka vi Herrar Stadsfullmäktige att 
besluta att inom hvarje gård i staden skall finnas ett tillräckligt stort, mot eldfara 
betryggande kärl med lock för förvaring af aska, hvilken icke får tömmas i för 
annat ändamål afsedt kärl. 

Till dylika mot eldfara betryggande kärl må äfven räknas kärl af trä, 
fullständigt beslagna af plåt, hvilka senare kärl, ehuru något dyrare i 
anskaffning, torde besitta större varaktighet. 

Slutligen anse vi oss böra framhålla att kärlen ifråga böra märkas sålunda: 
»För aska». 

Lysekil den 11 December 1913. 
EMIL LÖFBERG. 
AUG. MATTSSON. 
OSCAR WALLÉN. 

Skrifvelsen fran Städernas Allmänna Brandstodsbolag bifogas.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr vice ordföranden med instämmande af Hrr Aug. Mattsson och 

Wallén: bifall till kommitterades förslag; 
Herr Bovik: återremiss eller bordläggning af ärendet; och 
Herr Gunnerson: bifall till kommitterades förslag, med den ändring att 

de föreslagna kärlen skulle märkas med endast ordet: »aska», hvarjämte Herr 
Borgmästaren framhöll, att om Stadsfullmäktige beslöto enligt 
kommitterades förslag, bestämmelsen ifråga också borde intagas i stadens 
brandordning. 

Stadsfullmäktige beslöto härefter i enlighet med kommitterades förslag, 
med den ändring att de föreslagna kärlen skulle märkas med ordet »aska», 
samt att bestämmelserna ifråga skulle inryckas i stadens brandordning. 
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§ 226  
Uti bordlagda, under § 183 här ofvan i protokollet förut antecknade 

ärendet, innefattande Magistratens begäran om yttrande i vissa frågor ang. 
ordnandet af apoteksväsendet i riket, hade Hälsovårdsnämnden inkommit med 
nu föredraget yttrande, innehållet i detta 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
sam- 
manträde med Hälsovårdsnämnden å 
råd- 
huset i Lysekil den 4 december 1913. 

Närvarande: Herrar Förste Stadsläkaren Axel Nilsson, Borg- 
mästaren Axel Sundberg, Apotekaren R. Björkman, Fabrikören Aug. 
Mattsson och Postmästaren L. H. Cervin samt undertecknad, sekre- 
terare. 

§ 5. Genom protokollsutdrag den 6 november 1913, § 183, 
hade Stadsfullmäktige från Hälsovårdsnämnden infordrat förslag till 
svar å vissa frågor, uppställda af den s. k. apotekskommittén, af 
hvilka den första hade följande lydelse: »Anser Ni att allmänhetens 
tillgång till läkemedel inom staden för närvarande är på ett tillfreds- 
ställande sätt ordnad?» 

Hälsovårdsnämnden beslöt tillstyrka Stadsfullmäktige att 
jakande 
besvara denna fråga. De öfriga frågorna erfordrade vid detta för- 
hållande icke något svar. 

Som ofvan 
ELIAS SANDELL. 

Justeras: 
AXEL NILSSON. 
Rätt utdraget; betygar 

På yrkande af Herr vice ordföranden beslöto Stadsfullmäktige i enlighet 
med Hälsovårdsnämndens yttrande. 

§ 227. 
En från Stadsfiskalen Elias Sandell inkommen skrifvelse, innehållande 

erbjudande angående köp af Fyklundska sterbhuset här i staden tillhörig mark, 
föredrogs oeh remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
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§ 228  
Lysekils Järnvägsaktiebolag hade inkommit med följande skrifvelse: 

»Till Herr Ordföranden i Lyekils Stadsfullmäktige. 
Sedan Kungl. Järnvägsstyrelsen lämnat afslag å förut gjorda 

framställningar angående förbättringar af tidtabellen å Bohuslänska 
längdbanan, har frågan varit föremål för diskussion vid en med i saken 
intresserade hållen sammankomst i Uddevalla den 7 dennes. 

Därvid framhölls önskvärdheten af att från Uddevalla, Lysekil och 
Strömstad framkom enhetlig framställning om tågtidernas förbättrande oeh 
tillåter sig Lysekils Järnvägsaktiebolag härmed öfver- lämna protokollet, 
som hölls vid ifrågavarande tillfälle med anhållan, att Herrar 
Stadsfullmäktige ville till Kungl. Järnvägsstyrelsen snarast ingå med 
framställning i hufvudsakligen enahanda riktning. 

Emellertid har i protokollets § 9 gjorts ett uttalande, som enligt 
meddelande af trafikchefen Hellroth icke varit föremål för de vid 
sammankomsten närvarandes beslut, ett uttalande, som Lysekils järnväg 
icke kan vara med om, emedan äfven andra järnvägsförbindelser än de i 
protokollet omnämnda kunna vara önskvärda. 

Hvad såväl staden och orten som järnvägen böra ena sig om är enligt 
vårt förmenande att tidtabellen i stort sett ordnas så, att tågen i Uddevalla 
omedelbart korrespondera med hvarandra utan långa uppehåll, så att resande 
från Lysekilsbanan kunna vid ankomsten till Uddevalla genast fortsätta såväl 
å statens järnvägar till Göteborg som å 
Uddevalla—Vänersborg—Herrljunga järnväg till andra orter norr- och 
österut samt att Lysekil får direkt dag- och nattågsförbindelse till och från 
Stockholm antingen öfver Göteborg eller Herrljunga. 

Lysekil den 14 december 1913. 
LYSEKILS JÄRNVÄGS AKTIEBOLAG 

AUG. LYSELL 
T. HELLROTH.» 

Härvid fanns fogadt i bestyrkt afskrift i skrifvelsen omnämnda 
protokoll, hvars § 9 hade denna lydelse: 

»Rörande de tågförbindelser vi i ofvanstående icke vidrört finnes intet 
erinra, utan räkna vi på desammas bibehållande på samma sätt som förut.» 
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Detta ärende företogs nu till behandling, därvid Stadsfullmäktige fingo 
del af bemälta handlingar. 

Under öfverläggningen i ärendet framhöll Herr Borgmästaren Sundberg, 
att de ombud, som vid sammanträdet den 7 dennes i Uddevalla representerade 
Lysekil, uppgifvit, att något sådant beslut som omförmäldes i § 9 af ofvan 
anmärkta protokoll, icke af de deleg. fattats, hvarjämte Herr Ljungberg anmärkte 
det till synes inkonse- kventa af de delegerade att i § 7 af protokollet ifråga 
hemställa om godstrafikens skiljande från persontrafiken och i § 10 af samma 
protokoll begära insättande af en andraklass kupé i godstågen. 

På yrkande af Herr vice ordföranden beslöto Stadsfullmäktige härefter 
enhälligt att hos Kungl. Järnvägsstyrelsen vördsamt hemställa om bifall till de i 
ofvan anmärkta protokoll af delegerade uttalade önskemål och instämma i 
delegerades förslag med undantag af hvad som finnes intaget i § 9 i protokollet. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 229  
Förrättades val till de kommunala befattningar, som vid årets slut blefve 

lediga eller eljest skulle besättas, och som de det tillkomme Stadsfullmäktige att 
tillsätta. 

Valkommittén hade afgifvit förslag till de Stadsfullmäktige sålunda 
åliggande valen, hvilket förslag nu föredrogs. 

Drätselkammaren: 
Först skulle anställas val af två ledamöter och en suppleant i 

Drätselkammaren för tre år efter respektive Hrr J. A. Andersson, J. H. Lindman 
och Em. Hörman. 

Valkommittén hade föreslagit omval af såväl ledamöter som suppleanter. 
Herr Gunnerson hemställde, att vid valet af ledamöter skulle användas 

den proportionella valmetoden, medan Herr Lidell yrkade val med acklamation 
och Herr vice ordföranden val med slutna sedlar. 

Votering begärdes och verkställdes enligt följande justerade proposition: 
»Den som vill hafva proportionellt val, röstar: ja: den det icke vill, röstar: 

nej; vinner nej, får sedan afgöras, om valet skall ske på vanligt sätt med slutna 
sedlar eller med acklamation.» 
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Vid upprop till omröstning röstade härefter: Hrr Pehrson, Thors-
son, Bovik. Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Gunnerson, Oscar J. 
Mattsson och ordföranden: ja, men Hrr vice ordföranden, Lidell, Aug. 
Mattsson, Laurin, Löfving, Björsell, Hörman, Anderson, Sterner, 
Lusch, Luckey, Lindbom och Wallén: nej. 9 röster hade alltså af- gifvits 
för proportionellt val och ordföranden förklarade, att lagstad- gadt 
röstetal förelåg för att vid valet använda den proportionella metoden. 

Härefter företogs valet omedelbart, därvid afgåfvos 22 röstsedlar, 
som lämnades utan anmärkning, och af hvilka 13 voro försedda med 
partibeteckningen »moderata», medan 9 betecknats med partibeteck-
ningen »vänstern». 

Följande partigrupper, antal sedlar och röstetal erhöllos alltså: 
Partibeteckning: Antal röster: Röstetal: 

Moderata 13 13 
Vänstern 9 9 

Först bestämdes ordningen emellan hvarje grupp, och då samtliga 
de moderates sedlar innehöllo som första och andra namnen 
Kamreraren J. A. Anderson och Fabrikören J. H. Lindman i nu nämnd 
ordning, samt alla vänsterns sedlar buro endast namnen Fabrikören 
Alfr. Bovik och Redaktören Axel Ljungberg i nämnda ordning, blefvo 
Hrr Anderson och Lindman för de moderata och Hrr Bovik och 
Ljungberg för vänstern upptagna i nämnda ordning såsom gruppernas 
respektive första och andra namn. 

Första platsen tillföll alltså de moderatas första namn J. A. 
Anderson. 

Andra platsen tilldelades härefter vänsterns första namn Alfred 
Bovik. 

Hrr J. A. Anderson och Alfred Bovik förklarades alltså valda till 
ledamöter af Drätselkammaren till och med 1916 års utgång. 

Till suppleant för samma tid omvaldes härefter enhälligt och med 
acklamation Herr Em. Hörman. 

Byggnadsnämnden: 
Till ledamot för tiden intill 1917 års utgång omvaldes med slutna 

sed ar Herr J. H. Lindman. 
Till suppleant för samma tid omvaldes enhälligt och med ackla-

mation Herr J. E. Lindbom. 



 

 

1913 den 18 December.

 Hamnstyrelsen: 
Valkommittén hade för val af ledamöter för två år föreslagit omval af 

Herr Radhe samt i Herr Hilmer Hanssons ställe Lotsför- mannen Gustaf 
Wallin. 

Herr Lusch föreslog nu i Herr Wallins ställe Herr Em. Hörman. 
Med sluten omröstning, hvari Herr Em. Hörman ieke deltog, utsagos 

härefter till ledamöter i Hamnstyrelsen för tiden intill 1915 års slut Herr 
Radhe med 18 röster och Herr Em. Hörman med 9 röster. Närmast i röstetal 
kom Herr Hilmer Hansson med 8 röster. 

Valkommittén: 
Då detta val, till hvilket valkommittén ej afgifvit förslag, skulle 

företagas, föreslog Herr Bovik, att valet skulle ske propotionellt, med 
anledning hvaraf Herr Lusch uttalade såsom sin mening, att § 30 i Kungl. 
Förordningen om kommunalstyrelse i stad icke vore tillämplig å detta val. 

På förslag af Herr Borgmästaren Sundberg, som framhöll, att det vore 
lämpligt att få valkommittén proportionellt sammansatt, beslöto Stadsfullmäktige 
att genom vanlig omröstning bestämma, om man skulle välja proportionellt eller 
icke, och då ordföranden efter fram- ställd proposition på dels proportionellt val och 
dels val på vanligt 

           förklarat sig anse propositionen på val på sistnämnda sätt med ja 
besvarad, begärdes votering, hvilken verkställdes enligt följande justerade 
proposition: 

»Den som önskar proportionellt val, röstar: ja; den det icke vill: nej; 
vinner nej, skall majoritetsval anställas. 

Vid upprop röstade härefter: Hrr Lidell, Pehrson, T'horson, Bovik, 
Ljungberg, Granberg, Lusch, Gunnarsson, Gunnerson, Oscar J. Mattsson och 
ordföranden: ja, men Hrr vice ordförande, Aug. Matts-, son, Laurin, Löfving, 
Björsell, Hörman, Anderson, Sterner, Luckey, Lindbom och Wallén: nej. 

Men 11 röster, däraf ordförandens utslagsröst, hade alltså beslu- tits att 
vid valet använda den proportionella valmetoden. 

Härefter företogs valet, därvid afgåfvos 22 utan anmärkning lämnade 
röstsedlar, af hvilka 13 voro försedda med partibeteckningen »moderata», 
medan 9 försetts med partibeteckningen »vänstern». 

Inom hvardera gruppen bestämdes nu, till den utsträckning det ansågs 
nödigt, ordningen emellan namnen å gruppens valsedlar sålunda: 
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Gruppen Moderata. 
Som namnet Byggmästaren Oscar Wallén stod på 9 sedlar eller mera än 

hälften af gruppens hela antal valsedlar, blef alltså detta namn första namnet 
inom gruppen. 

Enär ordningen inom gruppen icke kunde genom sammanräkning 
enligt rangordningsskalan vidare bestämmas, verkställdes samman-
räkningen enligt reduktionsregeln, därvid för hvarje gång uppfördes det 
namn närmast i ordningen, som erhållit högsta röstetalet. 

Andra namnet blef sålunda: Bankkamreraren C. F. Lidell, som förekom 
på 11 valsedlar, och tredje namn Fabrikören J. H. Lindman efter lottning 
emellan honom och Konsul Gustaf Richter, hvars namn likson Herr 
Lindmans förekom på 10 valsedlar. 

Gruppen Vänstern. 
Samtliga valsedlar upptogo namnen Redaktören Axel Ljungberg och 

Fabrikören Alfred Bovik i nämnd ordning, hvarför dessa också blefvo 
gruppens respektive första och andra namn. 

Sedan ordningen emellan namnen inom båda grupperna sålunda blifvit 
bestämda, fördelades de fem platserna emellan grupperna på föl- jande sätt: 

Första platsen tillföll de moderates första namn Herr Oscar Wallén. 
Andra platsen tillföll sedan vänsterns första namn Herr Axel Ljungberg.

Som moderata gruppens jämförelsetal nu var 6 1/2 men vänsterns endast 
4 1/2 blef alltså tredje platsen tilldelad de moderates andra namn 
Bankkamreraren C. F. Lidell. 

Jämförelsetalen voro härefter för de moderata 4 1/3 men för vänstern  
4 1/2 
Fjärde platsen tillföll alltså vänsterns andra namn Fabrikören Alfred 

Bovik. 
Slutligen blef, då de moderates jämförelsetal numera fortfarande var  
4 1/2 men vänsterns endast 3, femte platsen tilldelad de moderates tredje 

namn Fabrikören J H. Lindman. 
Till ledamöter i valkommittén för 1914 hade alltså valts i ne- dannämnda 

ordning förjande personer: 
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l:o). Byggmästaren Oscar Wallén, 
2:o). Redaktören Axel Ljungberg, 
3:o). Bankkamreraren C. F. Lidell, 
4:o). Fabrikören Alfred Bovik, 
5:o). Fabrikören J. H. Lindman. 
Herr Lidell anhöll nu att få afsäga sig ledamotskapet af valkommittén, hvilken 

anhållan vid öppen omröstning, hvari Hr Granberg icke deltog, godkändes med 15 
röster, afgifna af Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Thorson, Laurin, Löfving, Björsell, 
Bovik, Hörman, Ljungberg, Lusch, Luckey, Gunnarsson, Lindbom, Wallén och 
Oscar J. Mattsson, mot 6 röster, afgifna af Hrr vice ordföranden, Pehrson, 
Anderson, Sterner, Gunnerson och ordföranden. 

Herr Wallén anhöll också att få afsäga sig den befattning, hvartill han valts. 
Ordföranden förklarade nu emellertid, att afsägelsema ej kunde, med hänsyn 

till att man valt proportionellt, idag upptagas. 
Härefter utsågs Hr Ljungberg till ordförande inom valkommittén. 

Brandförsäkringskommittén: 
I enlighet med valkommitténs förslag omvaldes enhälligt för 1914: till 

ledamöter Hrr Oscar Wallén och J. H. Lindman samt till suppleanter Hrr Gustaf 
Bundsen och C. J. Nordström. 

Lysekils Föreläsningsförening: 
I enlighet med valkommitténs förslag omvaldes enhälligt Doktor Axel 

Nilsson till ledamot för 1914. 

Lysekils Sparbank: 
I enlighet med valkommitténs förslag utsågos enhälligt för tiden till och med 

1916 års slut till hufvudmän Hrr Gustaf Richter, Hugo Hallgren, Oscar Wallén och 
Handlanden J. A. Jacobson. 

Styrelsen för Lysekils Samskola: 
I enlighet med valkommitténs förslag omvaldes enhälligt Hrr Fritz Lusch och 

Aug. Kihlberg till respektive ledamot och suppleant för år 1914. 
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Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils 
Järnvägsaktiebolag för 1914: 

Valkommittén hade föreslagit till ombud Herr Fritz Lusch och till 
suppleant för denne Stadsfullmäktiges vice ordförande Herr B. P. 
Jonsson. 

Sedan nu föreslagits: af Hr vice ordföranden: Drätselkammarens 
ordförande till ordinarie med Hr Lusch till suppleant, af Hr Sterner: val 
med acklamation enligt valkommitténs förslag och af Hr Gun- nerson: 
Stadsfullmäktiges ordförande såsom ordinarie med Hr Liisch som 
suppleant, samt Herr ordföranden och Herr Sterner afsagt sig, den förre 
i sitt ställe förordande Herr vice ordföranden, hvilken jämväl undanbad 
sig att ifrågakomma, valdes med omröstning medelst slutna sedlar, 
därvid Herr Lusch ej röstade, Herr Lusch till ombud med 17 röster, 
hvarefter till suppleant enhälligt utsågs Stadsfullmäktiges vice 
ordföranden Herr B. P. Jonsson. 

Vid valet af ledamot kom närmast i röstetal Herr Sterner med 3 
röster. 

Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags styrelse: 
Valkommittén hade föreslagit till ledamot Herr John Sterner med 

Herr 0. G. Löfving som suppleant. 
Herr Ljungberg föreslog nu till ledamot Stadsfullmäktiges ledamot 

Herr Herman Gunnarsson. 
Med sluten omröstning valdes till ledamot Herr Sterner med 11 

röster. Närmast i röstetal kom Herr Gunnarsson med 9 röster. 
Till suppleant valdes med sluten omröstning Herr Herman Gun-

narsson, som icke deltagit i valet, med 11 röster. Närmast i röstetal 
kom Herr Löfving med 9 röster. 

Lysekils Stads Elektricitetsverks styrelse för 1914: 
Valkommittén hade föreslagit: till ledamöter Hrr J. E. Lindbom, 

L. Laurin och John Sterner samt till suppleanter Hrr Oscar Wallén och 
Ingeniören Gunnar Sandberg. 

Herr Bovik föreslog till ledamöter: Hrr Magnus Radhe, Thorson 
och Oscar J. Mattsson. 

Genom sluten omröstning, hvari Hrr Pehrson, Laurin, Sterner, 
Lindbom och ordföranden ej deltogo, valdes härefter till ledamöter de
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af valkommittén föreslagna Hrr Laurin, Lindbom och Sterner med respektive 13, 
10 och 9 röster. 

Närmast i röstetal kom Herr Radhe med 8 röster. 
Slutligen utsagos enhälligt Hrr Oscar Wallén och Gunnar Sandberg till 

respektive förste och andre suppleant. 
Härefter utsagos i hufvudsaklig öfverensstämmelse med valkommitténs 

förslag revisorer för granskning af följande myndigheters och institutioners 
räkenskaper och förvaltning för 1913 sålunda: 

Drätselkammaren: 
Hrr Skeppsmäklarne B. A. Backman och Carl Andersson samt f. 

Källarmästaren B. A. Björk med den förstnämnde såsom sammankallande. 
Suppleanter: 
Hrr Bankkamreraren Rud. Lindblad, förste suppleant, och Urfabrikören 

Carl Johan Lycke, andre suppleant. 
Hamnstyrelsen: 

Hrr Handlanden Eric Blomberg, Bankkassören Eric Hallgren och 
Förmannen C. G. Rundgren med den förstnämnde som sammankallande. 

Suppleanter: 
Hrr Handlanden Ragnar Anderson och Bankbokhållaren G. Frankenberg. 

Hälsovårdsnämnden: 
Hrr Victor Lindbom och Fabrikören Elof Cornér. 
Suppleant: 
Herr Handlanden E. W. Olsson. 

Fattigvårdsstyrelsen: 
Hrr Kontorsskrifvaren Edv. Hyllengren och Handl. O. Dorthé. 
Suppleanter: 
Hrr Handlanden Charles Backman och Barberaren G. A. Löfgren. 

Samskolestyrelsen: 
Herr Bokhållaren Rich. Ekdahl. 

Lysekils Föreläsningsförening: 
Herr Tandläkare Axel Kjellberg. 
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Lysekils Skyttegille: 
Herr Kamreraren Gustaf Bundsen. 

Lysekils Brännvinsförsälj ningsaktiebolag: 
Hrr Journalisten Ehrnfrid Landeberg och Bankkassören Eric Hallgren. 
Suppleant: 
Herr Kamreraren Gustaf Bundsen. 

Parkstyrelsen: 
Herr Angbätskommissionären Axel Norrman. 

Lysekils Stads Elektricitetsverk: 
Hrr Verkmästaren Carl Forsström och Bankbokhållaren A. H. Lundin. 
Suppleant: 
Herr Fabrikören Elof Cornér. 

§ 230  
Hamnstyrelsens anhållan om höjande af lönen för hamnlotsen från 200 

till 400 kronor, att utgå af hamnens medel, bifölls enhälligt utan debatt. 
§ 231  

Att jämte ordföranden justera detta protokoll utsågos Herrar 
Gunnerson och Ljungberg. 

Som ofvan 
Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 

MAGNUS RADHE. 
J. G. GUNNERSON. 
AXEL LJUNGBERG. 

Att förestående protokoll blifvit efter föregående kungörelse och 
justering offentligt uppläst å rådhuset Måndagen den 19 Januari 1914; 
betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 

Lysekilspoatens Boktryckeri 1914. 



 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 30 December 1913. 

Frånvarande voro med anmälda och godkända förhinder: Herrar Richter, 
Lindman, Laurin, Björsell, Lusch och Oscar J. Mattsson. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 232  
De den 5 Juli 1912 af Stadsfullmäktige för utredning i då behandlade, under § 

65 i protokollet antecknade ärendet, angående af brandchefen föreslaget ordnande af 
brandväsendet i staden, tillsatta kommitterade hade inkommit med följande 
skrifvelse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Då den s. k. brandkommittén af Herrar Stadsfullmäktige den 5 Juli 1912 

tillsattes för afgifvande af yttrande om brandchefens förslag angående förbättring af 
stadens brandväsen, fick nämnda kommitté först och främst i uppdrag att utreda 
frågan om effektivare nattbevakning, hvarvid kommitterade tänkt sig uppdraget 
angående den effektiva nattbevakningen afse brand vaktstjänsten och icke 
ordningens upprätthållande. 

Kommitterade anse lämpligt att staden i ofvan berörda hänseende nattetid 
indelas i fyra- mot nuvarande tre patrulleringsdistrikt, hvarom skriftväxling ägt rum 
med Magistraten, under förutsättning af att ökningen af distriktens antal icke måtte 
föranleda ökad kostnad för stadskassan. 

Beträffande kontrollen å nattbevakningen, som nu är otillfredsställande, anse 
kommitterade denna fråga af ekonomiska skäl lättast löst medelst kontrollurs 
införande. 

Kommitterade ha tillskrifvit stadsfiskalerna i följande städer, nämligen: 
Varberg, .Alingsås, Amål och Strömstad och därifrån erhållit begärda upplysningar.
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Alla handlingar rörande denna utredning bifogas i original, men anhålla 
vi vördsamt att desamma efter ärendets afgörande må tillställas brandchefen. 

Af dessa bilagor framgår: 
Bil. III) att Magistraten efter stadsfiskalens utredning förklarat: att patrullering 
i ett af stadens distrikt icke kan bestridas af endast en man och 

att en distriktsökning till fyra nattetid kräfver en merkostnad för 
stadskassan af omkring 1,080 Kronor pr år; 

Bil. V7) att Varbergs stad, ungefär 50 % större än Lysekil och med 
proportionellt ungefär likadan arbetarebefolkning och 
förhållanden i öfrigt, äger lika antal poliser med Lysekil eller tolf 
stycken; 

att Varberg är indelad i fyra patrulldistrikt och att en- dast vid 
utomordentligt tillfälle förekommer att mer än en man samtidigt 
bestrider patrulleringstjänst i något distrikt; 

Bil. VI) alt i Alingsås stad med större innevånareantal än Lysekil endast finnas 
åtta tjänstgörande poliser; 

Bil. VII) alt i Amåls stad, ungefär jämställd med Lysekil i innevånareantal, 
finnas tre ordinarie poliser och två nattpoliser med 
cnmanspatrullering dag och natt; 

Bil. V III) att i Strömstad finnes tre poliser, hvartill kommer extra 
polisbevakning för en årlig kostnad af cirka 600: — kronor samt 

Bil. I) att nuvarande kontroll öfver nattbevakningen i Lysekil icke är effektiv. 
Pa grund af bilagda handlingar och hvad sålunda anförts få vi vördsamt 

hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige ville anhålla hos Magistraten att inkomma med 
förslag till bättre anordning och kontroll af nattpatrulleringen i Lysekil, ehvad den 
angår brandvakts- tjänsten. 

Lysekil den 27 December 1913. 
EMIL LÖFBERG. J. E. LINDBOM. L. LAUR1N. 

C. F. LIDELL. OSCAR WALLÉN. 
Vid skifvelsen funnos fogade däri omnämnda bilagor. 



 

Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöts på yrkande af Herr Lidell i 
enlighet med kommitterades förslag att, med öfver- lämnande af handlingarne i 
ärendet till Magistraten, hemställa, att Magistraten ville afgifva förslag till bättre 
anordning och kontroll beträffande nattpatrulleringen här i staden, i hvad det rörer 
brand- vaktstjänsten. 

§ 233. 
De för afgifvande af yttrande öfver inom Kungl. Civildepartementet af särskilda 

tillkallade sakkunniga utarbetadt förslag till polisreglemente för riket den 5 dennes, § 
209 i protokollet, tillsatta kom- mitterade hade inkommit med yttrande, innehållet i 
följande skrif- velse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan Herrar Stadsfullmäktige till den s. k. brandkommittén i Lysekil remitterat 

ett genom Kungl. Civildepartementet utarbetadt förslag till Polisreglemente för Riket, 
fa undertecknade häröfver vördsamt afgifva följande yttrande: 

§ 4 i nyssnämnda förslag till reglemente anbefaller att »i stad, där polismästare 
finnes, skall denne vid handläggning af nedan i detta moment angifna ärenden hafva 
till sitt biträde ett polisråd, bestående af fyra utaf Stadsfullmäktige utsedde ledamöter, 
hvilka sammanträda under ordförandeskap af polismästaren.» 

Ifrågasättas kan emellertid huruvida icke ett dylikt af Stadsfullmäktige utsedt 
polisråd skulle vara af behofvet minst lika påkallad t inom städer, där icke polismästare 
finnes. 

I större städer, där polismästare finnes, torde nämligen i regel polispersonalen 
uteslutande syssla med polisgöromål. I mindre städer däremot förekommer nog oftast 
att polisens tjänstetid äfven tages i anspråk för andra än polisgöromål. 

Sålunda har ju den ordinarie poliskonstapeln i Lysekil numera bland annat 
skyldighet att uppehålla icke allenast brandvaktstjänsten inom staden nattetid utan 
äfven telegrafvakttjänsten dygnet om för larmgifning och telefonering vid eldsvådor. 

Icke minst torde detta polisråd kunna vara till nytta vid handläggningen af de 
frågor, som omförmälas i § 4 mom. 

                             1913 den 30 December. 



 

1913 den 30 December. 

a) i sagda reglemente, mot hvilket vi i öfrigt icke ha något att erinra. 
Lysekil den 27 December 1913. 
EMIL LÖFBERG. J. E. LINDBOM. L. LAURIN. 

C. F. LIDELL. OSCAR WALLÉN.» 
Efter föredragning häraf beslöts på yrkande af Herr Wallén att antaga det 

af kommitterade afgifna yttrandet såsom eget yttrande i ärendet. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 234. 
Magistraten hade jämte Utgifts- och Inkomstförslag för Lysekils stad 

och för hamninrättningen för 1914 öfverlämnat följande skrifvelse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Magistraten etc ............................................................. Bil. § 233. A. 

Utgifts- och inkomstförslagen hade varit föremål för budgetbe-
redningens yttrande, som nu förelåg i detta: 

»Protokoll etc .............................................................. Bil. § 233. B. 
Simtliga dessa handlingar föredrogos nu, därvid budgetförslagen 

genomgingos punkt för punkt och godkändes, budgetförslaget för 
hamninrättningen, sådant det förelåg, och budgetförslaget för staden med här 
nedan nämnda ändringar: 

Magistraten hade bland utgifterna för fattigvården upptagit en post: 
»Understödstagares vård, beklädnad och underhåll, förslagsvis — 12,750 
kronor», medan budgetberedningen föreslagit en sänkning af beloppet till 
11,250 kronor. 

Vid behandlingen af denna post föreslogs af Herr Aug. Mattsson med 
instämmande af Hrr Hörman och Bovik, att densamma skulle nedsättas med 
ytterligare 2,500 kronor utöfver hvad budgetberedningen föreslagit, d. v. s. till 
8,750 kronor. Förslaget motiverades med att fattigvården under ett par år vid 
årsskiftet haft en behållning af tusental kronor, med anledning hvaraf Herr 
Lindbom, såsom medlem af Fattigvårdsstyrelsen, upplyste, att af öfverskottet 
till 1913 
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under året bl. a. använts 1,200 å 1,500 kronor till understöd åt en enda 
understödstagare. Herr Lidell ansåg det nu af Fattigvårds- styrelsen använda systemet 
att under årets sista månad uppbära hela beloppet, oafsedt om det kunde väntas åtgå 
under året, oriktigt, och att det ej borde uttagas mera än det behöfdes. 

Herr Ljungberg föreslog bifall till budgetberedningens förslag angående 
utgiftsposten ifråga med ett uttalande af innehåll såsom Herr Lidell framhållit, att 
Fattigvårdsstyrelsen af densamma för ett år beviljadt anslag ej borde uttaga mera än 
hvad som åtginge däraf samma år. 

Sedan diskussionen i denna punkt förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af forslaget af Hrr Mattsson m. fl. samt 
Herr Ljungbergs yrkande, i hvad det rörde endast bifall till budgetberedningens 
förslag, förklarat den sistnämnda propositionen vara med ja besvarad, begärdes 
votering, som därefter verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller budgetberedningens förslag att afdraga 1,500 kronor, röstar: 
ja, den det icke vill: nej, vinner nej, har beslutitsatt afdraga 4,000 kronor å 
ifrågavarande post.» 

Vid omröstning, hvari Hrr Sterner och Granberg icke deltogo. röstade: Hrr vice 
ordföranden, Thorson. Ljungberg, Gunnarsson. Lindbom, Gunnerson och 
ordföranden: ja, men Hrr Lidell, Aug. Mattsson, Perhson, Löfving, Bovik, Hörman. 
Anderson, Luckey och Wallén: nej. 

Med 9 röster mot 7 hade alltså beslutits enligt nejpropositionen. 
Härefter fattades beslut att göra ett sådant uttalande, som Herr Ljungberg 

föreslagit. 
Enhälligt och utan votering beslöts pä Herr Andersons förslag att höja den för 

afskrifning af kommunalutskylder föreslagna summan till 8,500 kronor. 
Budgetberedningens ändringsförslag i öfngt godkändes. 
I följd af de sålunda beslutna ändringarna i utgiftsposterna beslöts att lån skulle 

upptagas till belopp af 40,529 kronor 54 öre eller samma bolopp s<»m 
budgetberedningen föreslagit, oeh att bristen i öfrigt skulle täckas, på sätt Magistraten 
föreslagit, genom uttaxering till belopp af 147,000 kronor, eller 7 kronor pr 
bevillningskrona. 

Betalningsterminerna för kommunalutskylderna beslöts skola blifva tre i Mars, 
Juni oeh September på tider, som Drätselkammaren närmare finge bestämma. 
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8 235. !
I samband med behandlingen af utgifts- och inkomstförslaget för ar 1914 för 

haminrättningen beslöts medgifva Hamnstyrelsen att för nästa år förnya sitt kreditiv till ett 
belopp af 44,000 kr. 

§ 236. 
Sedan samtliga ärenden å föredragningslistan genomgåtts, tog ordföranden till orda 

och erinrade om, att ett arbetsår nu gått till ända. Under innevarande år hade 17 
sammanträden hållits och flera viktiga frågor åtgjorts. Bland afgjorda ärenden ville 
ordföranden erinra om stadsplaneförslaget såsom det viktigaste och om inköp af kyrkans 
jord. Af viktiga påbörjade ärenden, som återstodc, nämndes förslaget om uppränsning af 
Grötösundet. 

Härefter framhöll ordföranden, att handel och näringar gått framåt tack vara 
stadens goda förbindelser, hvilka i år tillökats med järnväg. 

Till sist tackade ordföranden för visad välvilja från Stadsfull- mäktigeledamöternas 
sida och för det värdefulla stöd hans haft af Herr Borgmästaren Sundberg, hvarpå han 
tillönskade Fullmäktige ett S godt slut på år 1913, och att alla 
Stadsfullmäktigeledamöterna måtte  mötas 1914 för fortsatt arbete för Lysekils stad. 

Vice ordföranden tackade ordföranden för hans vänliga uttalanden samt önskade å 
Fullmäktiges och egna vägnar honom ett godt slut på detta år och ett godt nytt år. 

§ 237. 
Att jämte ordföranden justera Sterner

och vice ordföranden. 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
JOHN STERNER. 
B. P. JONSSON. 

detta protokoll utsagos Herrar 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
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Att förestående protokoll blifvit efter föregående kungörelse 
och justering offentligt uppläst å radhuset Onsdagen den 14 Januari 
1914; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1914 



 

Till 

Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Magistraten far härmed öfverlämna utgifts- och inkomstförslag för år 

I anslutning till detta förslag får magistraten meddela följande: 
Under året har genom tomtförsäljningar influtit  .......................  kr. 119,903: 70 
Med detta belopp har guidits: 
Tomtförsäljningskassans skuld till sfadskassan 49,896: -- 
Ränta och amortering under år 1913 å stadens 

jord lån  ........................................................... 33,560: -- 
Under år 1913 verkställda inköp af jord för 

stadens räkning ............................................... 14,098: 16 
Utgifter för stadsplanen m. m .........................  ........  800: —  98,354: 16 
Tomtförsäljningskassans öfverskott till 1914 utgör alltså „ 21,549: 54 
Af de för vattenledningsverkets utvidgning reserverade 

medlen kvarstå till 1914  .................................................  ,» 31,567: 
De reserverade medlen skola således vid årsskiftet upp- 

gä till ...................................... , ........................................  » 53,116: 54 

Samtidigt med att under inkomsterna upptagits stadskassans öfverskott 
21,(XJO kronor, ha berörda reserverade medel föreslagits till utdebitering dels 
med 4,000 kronor (Kronbergsledningen) under afd. IV och dels med 49,116: .>4 
kr. (reserverade medel under afd. IX). 

Den ogynnsamma ställning, förslaget utvisar, beror därpå att vid nu 
stundande årsskifte förefinnes en brist i stadskassan å 32,116 kronor 54 öre. 
Denna brist har uppkommit dels genom att från år 1912 balanserats en brist 
ä 20,433 kronor, som skulle upplånas under 1913 för betäckande af detta ars 
budgetbrist, dels ock genom bristande inbetalning af kommunalutskylderna 
under samma är. 

Beträffande det belopp, som föreslagits att upplanas för täckande af 1914 
års brist eller 42,029 kronor 54 ört*, så nödvändiggöres denna upplåning dels 
därigenom att 1913 års brist 32,116:54 kronor måste under 1914 be täck as och 
dels däraf att 1914 års budget upptager ett större belopp för förbättring al 
gator än sedvanligt oeh som icke lämpligen bör i sin helhet uttaxeras. 

Magistraten föreslår att det erforderliga beloppet kr. 42.029: 54 upplånas 
af de reserverade medlen; och skulle genom ett sådant förfarande dessa medel 
vid 1914 års slut komma att redovisas sålunda: 

1914.



 

Tomt försaljningskassan: fordran af stadskassan  ............................  
Reserverade medlen for vattenverkets utvidgning: 
kontanta medel  ................................................................................  
fordran af stadskassan ....................................................  .................  

Summa kr.                  27,567;   
De sålunda upplånta medlen böra framdeles utdebiteras och kontant åter- 

        ställas till sina respektive kassor. 
Lysekil den 22 december 1913. 

På Magistratens vägnar: 
Axel Sundberg. 

21,549: 54 

11,087: - 
16,480: — 



 

Utgifts- och Inkomstförslag

för Lysekils stad för år 1914. 

Inkomster. 

Arrenden, hyror och dylikt.   
Hyra af tullförvaltaren  .......................................  

., för Stadsparken ............................................  
Tomt- och bergarrenden, förslagsvis ..................  

 .......    600:-   1.650:
 ................. - 
 .............. 13,000: 15.250: - 

Brännvinsinedel:   
Andel i försäljningsafgifter ................................  

„ i brännvinsbolagets årsvinst, förslagsvi: 
 ................... 700: — 
  .............  43,000: 43.700: 

Öfriga föremål:   
Köttbesiktningsbyråns inkomster .......................  
Vattenafgifter, förslagsvis  .................................  
Hundskattemedel, förslagsvis  .............................  
Plat shyror. förslagsvis ........................................  
Bötesmedel, förslagsvis  ......................................  
Bevillningsafgifter, förslagsvis ............................  
Räntor, förslagsvis  ..............................................  
Inkomst af elektricitetsverket  ............................  

 ................  1.400: 
 ................  1.600: 
 ................  BOO: 
 ..................  250: 
 ..................  100: 
 ................  5OO: 
 ...............  1.000: 
 .............  14.500: 19.950: 

Bidrag från hamnstyrelsen:   
Till polisbevakningen ..........................................  

„ amortering och ränta å hamnens lan .... 
„ stadsingenjörens lön  ......................................  
H renhållningen  .................................................  

 ...............  2,700: 
 ...............  3.000: 
 ...............  1.200: — 
  .................  200: — 7.100: 

Öfverskott i stadskassan till 1914  ........................  
Summa inkomster 86,000: -- 
 21,000: — 

 Summa kronur 107,000: — 



 

Utgifter: 
[, Fattigvärden; 

1’nderhåll af hus och inventarier, förslagsvis 
Understödstagares värd, beklädnad och un-
derhäll, förslagsvis .......................   ...........  
Hospitals- och sjukhusafgifter. förslagsvis ... 
Arfvode till ordföranden ...................................  

tillsyni ngsmannen  ......................  
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  .....................  
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden  ...........  

1.2,750: -
1,650: -
1.000: -
200; — 
885: - 
665: — 

11. Sundhetsvårdcn: 
Brist i innevarande ars stat, förslagsvis.............  
Atlöning ät t va stadsläkare ............  ..................  

„ sjuksköterskan ined biträde  ..........  
„ två barnmorskor  ........................ 

Arfvode åt nämndens sekreterare och kassör 
Veterinärens arfvode  ...............   .....................   

Vnderhåll af hus och inventarier med brand-
försäkring, förslagsvis ......................... . ............ 
Sjukas vård och underhäll, förslagsvis  ............. 

Öfriga förbrukningspersedlar, förslagsvis ... 8.020: -

Öfriga behoi: 
Sundhetssyn  ......................................................  
Ved. förslagsvis .................................................  
Medicin, förslagsvis ...........................................  
Hvra för köttbesiktningslokalen .........................  
Städning .............................................................  
Oförutsedda utgifter ...........................................  

III. För undervisningen:
Anslag till samskolan, förslagsvis  .........................  5,500: — 

„ „ föreläsuingsföreningen ............................  600: 6,100:  __  

IV. För allmänna byggnader, platser o. d. 
Anskaffning och underhäll af hus och inventarier. förslagsvis   

 ........................................................................ 1,500: — 
Brandförsäkringspremier ............................................ 500: — 9.000- 

Underhåll af gator, torg, vägar m. m. Underhåll af 
gator m. m., förslagsvis ........................................ 

Renhållningen .......................................................  
Förbättring af diverse gator  ..................................  
Afverkning vid Konsulliden  ................................  
Skötsel af stadens planteringar ..............................  
.Snöskottning  ..............................................  

2,000: — 
5,950: - 
15,900: 

800: 
1.500: - 

100:. 26,250: - 
Transport 28,250: —           
33,800 

 

9,700

6.100

18,000; - 18.000;

850: 

1,500: -
2,500: -

900: — 
800: - 
150: - 
120: - 

350: - 
1,500: -

200: — 

50: -
250: -

300: —
600: —

180: -
300: -

1,680: -



 

Transport 28,250: - 33,800: - 
Gatubelysningen: 

Belysningen för ur 1914 med underhall af 
belysningen och lampor, förslagsvis ... 
Väften och kloakledningar: 

Inderhäll och utvidgning samt spolning och 
rengöring af kloakledningar, förslagsvis 

l nderhäll af vattenledningsverket med dit- 
hörande byggnader, förslagsvis...........................  

Sekreterarens arfvode  .........................................  
I Iförande af Kronbergsledningen .......................  
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  ........................  

Brand väsendet: 
Arfvode till brandchefen .....................................  
Brand korpralens lön och beklädnadsersättning 
Lön till 10 brandsoldater ä 150 kronor  ................  

„ 4             125 „  .....  
.. „ 1 brandsoldat .. 100 „  .....  

Brandsynearfvode  ...............................................  
Olycksfallspremier ...............................................  
Brandförsäkringspremier ....................................  
Annonser, porton in. m .......................................  
Kol, ved, trassel, olja m. in.. förslagsvis ..............  

Nyanskaffning och underhäll af brandattiralj 
och brandtelegraf .................................................  

Bidrag till hamnen för uppvärmning af sprut- 
lokalen i Rosvik  ..................................................  

Extra ersättning till brandsoldaterna,förslagsv. 
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  .........................  

6,500:

5,000: - 

2.000; - 
100: -

4,000; - 
1,500: - 

12,600: -

400: - 
1,650: - 
1,500: 

500: -
100: -
320: - 
114: - 

80: -
75:-

250: -

750: - 

50: - 
300: 
250: - 

6.339:

Öfriga be hot: 
Stadsingenjörens lön ............................................  
O. A. Thorén pä (»rötön.......................................  
Platsarrende för rörbrunn  ....................................  
Olvcksfallsförsäkringspremier för stadens ar-  
betare   ..................................  .  

Handräckningar vid mätningar, verkställda af 
stadsingenjören, samt arfvode at stadens ombud vid 

mätningen m. m., förslagsvis  .............................. 

V. Verk och inrättningar:
porgmästarens lön och tjänsfgöringspenningar Två 
radmanslöner .........................................................  

Transport

   4.500: 
600: 

5,100
92,214: 

3.500: - 
450: 
25: - 

200:

550: - 4.725: 58,414: 



 

Transport
Extra rådmannens lön  ......................  ...  ...................  
Stadsfiskalens lön och tjänstgöringspenningar 
Stadsvaktmästarens lön och bekläd nadser- sättning 
 ..........................................................  ..  ....................  
Skrifinaterial. papper, tryckningskostnader, 

inbindningskostnader, förslagsvis ...................  
Telefonafgift  ........................  ...  ...............................  
Samtalsafgifter, förslagsvis ......................................  
Underhall af ransakningsfangar, förslagsvis 

Stadsfullmäktiges och nämnders 
expeditioner: 

Lön ät stadsfullmäktiges och drätselkamma- 
rens sekreterare och kassör . ............................  

Tryckning och bindning, förslagsvis ..................  .  ...  
Skrifmaterialer. papper m. m.. förslagsvis ... 
Postporton, förslagsvis ...........................  .................  
Hyra, eldning och städning af stadsingenjörs- 

kontoret  ..............................................    .......  
Rit- och skrifinaterial at d:o. förslagsvis ... 
Telefonafgift  ...................  ...  ....................................  
Samtalsafgift, förslagsvis.... ......................................  
Afgift för utsträckt telefontid ....................................  
Afgift till Svenska Stadsförbundet ...........................  
Pension ät förre stadsingenjören ...............................  

Polisväsendet: 
Hälsovårdspolisens lön .............................................  
1 konstapel med lön 1./50 .........................................  
I konstapel ined lön 1,650 .........................................  
1 konstapel .. „ 1.400 ..................................  
3 konstaplar „ „ 1.300 ..................................  
2 „ ,. „ 1,200 ..................................  
Beklädnad för 8 konstaplar  ......................................  

„ .. hälsovårdspolisen  ..........................  
I extra konstapel med lön 560 ...................................  
3 „ konstaplar „ ,. 360 ...................  .....  
Extra tjänstgöring vid sjukdomsfall eller se- 
mester, förslagsvis  ...................................................  
Eldning, städning i polisbyggnaden, förslagsv. 
Skrifinaterial, bokbinderiarbeten m. m., för- 
slagsvis  ....................................................................  
Telefonafgifter  .........................................................  
Samtalsafgifter. förslagsvis .......................................  
Bdysningsafgifter. förslagsvis  .................................  
Olycksfallsförsäkringspremier ..................................  

Transport 

5,100: _ 
100: 

1.500: 

1,300: 

400: — 
35: 
10: - 

100: - 
8,545:

92,214: -

3.000: -
650: —

100: -
50: - 

620: —
150: — 

60: —
10: - 

  146: -  
   88: - 
  300; - 

5,174:

. 1,750: 

. 1.750: 

. 1,650: - 

. 1,400: - 

. 3,900; 
2,400: 
1,200: 

150: - 
560: — 

1,080: — 

500; 
375: — 

50:
100: 

20: 
125: 
250; 

17,260: 
30,979: 92,214



 

Uppbördsvorket:
Transport 30.979: - 92.214-

Stadsfogdens och kronouppbördskassörens lön 
Telofonafgift .............................   ......................  
Afgifter för samtal, förslagsvis ......................... 
Mantalsskrifningsarfvoden  .............................  

Ippbördsblanketter. skrif material, bokbinderi- 
arbeten, porton, förslagsvis  .............................  

Öfriga behof: 
Skorstensfejarens lön  ......................................  
Ilyra för rådhus enligt kontrakt  .......................  

Städning, eldning och belysning i radhuset, 
förslagsvis ........................................................  

Hyra för tullvaktstugan  ..................................  
Annonskostnader, förslagsvis .........................  
Kronoskatt, förslagsvis ...................................  

Anslag till skyttegillet att utga af hundskat-
temedlen ..........................................................  

Anslag till arbetsförmedlingen  ......................  
„ .. pensionsnätnndens ordförande ... 

VI. Afskrifning å kommunalutskylder. 
37.664 
6,000: - 

VJ1. Räntor å upptagna lån: 
1914 års räntii a ett i Stockholms Stads Spar- 

bank för hamnens räkning upptaget lan 
ä 50.000 kr., hvaraf den 31 Dec. 1912 
återstod 18,072: 95 och hvarå räntan 
för ar 1912 utgjorde  ............................  

Ränta och provision å stadens sista eller 1911 
års obligationslån å 8W.000 kr .............  

Ränta å lån å 200,000 kr., upptaget för in- 
köp och utvidgning af elektriska verket 
VIII. Af betalning å upptagna lån: A hamnens lån  .............................................. 

Å obligationslånet här ofvan ......................... 
IX. Reserverade medel för utvidgning 

af stadens vattenverk ........................ 
Reserverade medel för tointförsäljningskas-

sans räkning ................................................. 

1.200; .
60: - 
10: 
45: - 

300; _ 

200: - 
2.500: 

000: - 
120; 

— 
1.000: 

200: - 

250: 
100: 
100: - 

1.615: -

5,070: —

1,032:05

35.735: 

10.500: 47,207:05 47.267: 
05

X. Oförutsedda utgifter  .................................................. 
Härtill konnner af kyrkostämman beslutad uttaxering  ............... 

Summa utgifter
Då från utgifterna  .....................  
afgå de beräknade inkomsterna 

21,549:54 49,116. 54

27,567: 

1,967:95 
5,000: 6.967: 95 6,967: 95

49.116: 54 
5.000: 

51,800: 
296.029: 54
296.029: 54
107.000: 
189.029: 54U tgör bristen således



 

Bristen täckes på följande sätt: 
Uttaxering af kr 7 pr beviilningskrona; och da bovillningen af fastighet och 

inkomst* utgör kr. 21,000 uppstår härigenom ett belopp af ...............................
Föreslås upptagande af nytt län för betäckande af återstående brist 

Summa

Betalningsterminerna för kommunahitskylder blifva tre, nämligen i Murs, Juni och 
September a tider, som Drätselkammaren närmare bestämmer. 

För den särskilda förvaltningen af stadens fastigheter föreslås följande

Utgifts- och inkomstförslag.

Inkomster: 
Fordran af stadskassan  .................................................................................... 
Tomtförsäljningar till belopp, som icke kan beräknas. 
Enligt uppgift äro emellertid redan nya tomtförsäljningar afgjorda. ehuru ej 

ännu likviderade, för 46,177 kronor. 

A X EL  SUNDBERG.

Lysekilspostens Boktryckeri 1913 

147.000: - 
42.020: 54 
189,020: 54 

Utgifter:
Triangelmätningen  .........................................  
Ränta och amortering a lan under 1914 

Lysekil den 22 December 1913.
Summa

374: 73 
33.040 

33,414:73

21,549: 54

På Magistratens vägnar:



 

Utgifts- och Inkomstförslag 
för Hamninrättningen i Lysekil 

för år 1914. 

Inkomster:
Beräknad hamnuppbörd ...................................................  
Kreditivlån ........................................................................  

Utgifter:
Hamnkaptenens lön .... 
Hamnlotsens lön ..........  
Uppbördsprovision förslagsvis  ...................  
Underhåll af kajer och förtöjningar ..............   
Eldning å Hamnkontoret  .............................  

afgår bidrag från brandväsendet  ........  

Till Lysekils Stads Elektricitetsverk för hamnbelysning 
Kreditivskuid den ’,'i 1914  .............................................  
Kreditivafgift  ..................................................................  
Kreditivränta ..........................  .....  ..................................  
Ordförandens räkenskapsarvode  ....................................  
Sekreterarens arvode  ......................................................  
Till kajbyggnaden Sillgränd - Lysells brygga .................  
Oförutsedda utgifter  .......................................................  

7,100: 
2,140: - 
38.000: - 

220: - 
2,000: -
200: - 
100: - 

10,000: - 
1,390: - 

Kr. 76,000: -
I enlighet med Hamnstyrelsens beslut rätt atfattadt; betygas .

Josef Centerwall, 
Hamnstyrelsens 

sekreterare. 

 ......  32,000: - 
 ......  44.000: - 

Kr. 76,000: -

bryggas lån  ...............................  
Bidrag till renhållningen ...........  

„ „ polisbevakningen  ......  
„ stadsingeniörens lön... 

Stensättning i Rosvik .......................................................  
Till stadskassan: Ränta och amortering af Rosviks 

.100: — 

. 50: - 

1,800: 
400: - 

1,600: - 
1,000: - 

50: - 4.850: - 
5,000: -- 
2.000: - 
3,000: - 

3,000: - 
200: -

2,700: - 
1,200: - 

Förlängning af ångbåtsbron .....................  
Underhåll af bryggor, kajer och planer.., 



 

Bil. § 233 b. 

Narvarande: Herr Magnus Radhe, B. P. Jonsson, John Sterner, Axel Ljung-
berg samt i stället för Herr J. E. Lindbom, som bevistade annat, samtidigt 
hållet sainmanträde, suppleanten Herr R. Björsell, hvarjämte Herr Borgmästa- 
ren Axel Sundberg, därom anmodad, behagat infinna sig till sammanträdet. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 1 
Herr Radhe, som, i egenskap af Stadsfullmäktiges ordförande, utfärdat 

kallelse till sammanträdet, hälsade de närvarande välkomna och anhöll, att 
ordförande för förhandlingarnas förande mätte utses. 

§ 2  
Till ordförande utsågs enhälligt Herr Radhe. 

§ 3  
Magistratens budgetförslag för staden genomgicks punkt for punkt, och 

beslöt Utskottet att tillstyrka detsammas godkännande, med undantag för föl- 
jande ändringar, som Utskottet ansåg sig böra föreslå Herrar Stadsfullmäktige 
att vidtaga däri, nämligen: 

l:o) att nedsätta utgiftsposten för fattigvården “Understödstagares vård, 
beklädnad och underhåll, förslagsvis" med 1,500 kronor eller till 11,250 
kronor; och 

2:o) att den under hufvudrubriken V “Stadsfullmäktiges och Nämnders 
expedition" befintliga posten “Pension åt förre Stadsingeniören 300 kronor" 
för tydlighetens skull ändras till “Pension åt förre stadsingeniören Hjelmgren 
300 kronor"; samt 

3:o) att den under hufvudtiteln IX stående underrubriken “Reserverade 
medel för utvidgning af stadens vattenverk" får följande lydelse: “Till åter- 
ställande af reserverade medel för utvidgning af stadens vattenverk". 

Summa utgifter skulle alltså på grund af den i mom. l:o) här ofvan före- 
slagna ändringen blifva  ..............................................................  294,529: 54 
och då härifrån dragas de beräknade inkomsterna  ......................  107,000: — 
utgör alltså bristen  .....................................................................   187,529: 54 

Af samma anledning skulle det belopp, som borde upplånas i stället för 
42,029: 54 blifva ...........................................................................  40,529: 54 

Protokoll, hållet vid sammanträde med 
det af Stadsfullmäktige i Lysekil för 
granskning af Magistratens förslag till utgifts-
och inkomststat för år 1914 tillsatta 
beredningsutskottet den 27 December 1913. 



 

§ 4  
En Magistratens budgetförslag bifogad förklaring genomgicks äfven, och skulle 

här antecknas, att på grund af den i § 3 mom. 3:o) här ofvan föreslagna förändringen 
redovisningen af reserverade medel för vattenverkets utvidgning vid 1914 års slut 
skulle ställa sig sålunda: 
kontanta medel i st. f. 11,087  .......................................................  12,587: — och 
fordran af stadskassan i st. f. 16,480 .............................................  14,980: —. 

§ 5  
Beslöts förorda, att betalningsterminerna för kommunalutskylderna skulle, 

såsom förut, blifva tre, på tider som Drätselkammaren närmare bestämmer. 

§ 6  
Budgetförslaget för Hamninrättningen för år 1914 genomgicks punkt för punkt, 

utan att Utskottet fann skäl att däri föreslå någon ändring. 

§7 
Som intet mera återstod att anteckna, förklarades sammanträdet afslutadt. 

Som ofvan 
In fidem 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 

Lysekllspostens Boktryckeri 1914 
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Lysekilspostens Boktrvckeri 1914.


